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Ünnepi Könyvhét" 
két tételben 

A tudósítás 
Ragyogó napsütésben került 

sor az Ünnepi Könyvhét nyi-
tójára Nagykanizsán. Az Erzsé-
bet téren délután öt órakor a 
felnőtteken  kívül sok fiatalt  is 
vonzott az esemény és az „Ig-
ricek" szabadtéri koncertje. 

Ünnepi beszédet Farkas Zol-
tán alpolgármester mondott, 
aki megnyitójában különös 
hangsúlyt adott az első, 1927-
ben, a magyar írók és költők 
támogatására megrendezett 
könyvnapnak. Külön kiemelte 
az ALMANACH Kft.-nek  - az 
Ünnepi Könyvhét ma már 
egyedüli megrendezőjének -
azt a folyamatos  erőfeszítését, 
amit az értékes könyvek, a 
klasszikus irodalom terjesztése 
érdekében tesz. 

Ami a megnyitóból kimaradt 
Göncz Árpád viszont kendő-

zetlenül kimondta a zalaeger-

szegi megnyitón, hogy a 
könyvpiacot elárasztotta az iro-
dalmi mocsok. A silány iroda-
lomáradatnak még egy-másfél 
évet jósolt az író és műfordí-
tó köztársasági elnök. Jó len-
ne, ha valóban addig lenne 
csak igaz! Félő, hogy a 
könnyű olvasmány hosszabb 
ideig hódít majd, s talán csak 
egy új generáció talál majd 
rá újra az igazi irodalmi ér-
tékekre? 

„A nyomtatás azt jelenti a 
kéziratnak, amit a színpad az 
asszonynak, erős világításba 
helyezi a szépséget is, a hibá-
kat is; éppen úgy tud ölni, 
mint életet adni..." - írja Bal-
zac az Elveszett illúziókban. 

Mindannyiunk felelőssége, 
hogy a kiművelt emberfők  so-
kasága ne csak illúzió le-
gyen! 

III. évf. 23. sz. 1991. jún. 7. 

Bajcsa még sem válik 
Az időközi választás ismétlése: június 16-án 
Nagykanizsa 14. számú egyéni választókerületében (Kiskanizsa 

észain részén és Bajcsa városrészben) június 2-án időközi vá-
lasztásra került sor, a mandátumát néhány hete visszaadó Bolf 
György (KDNP) képviselő utódlására. A nyilvántartásban 2927 
választásra jogosult állampolgár szerepelt. A 6-18 óra között 
sorrakerült szavazáson csupán 306 fő  élt választási jogával, 
amely 10,45%-os részvételi arányt jelent az előírt legalább 40%-
hoz viszonyítva. Az érvényes 276 szavazatból a jelöltek közül 
Kovács János (KDNP-MDF közös jelölt) 108, Hajgató Sándor 
(független)  84, Hetyei Tibor (SZDSZ) 51, Gyergyák Gyula (FI-
DESZ) pedig 33 szavazatot kapott. A városi választási bizottság 
az érvénytelen választás miatt június 16-ára (vasárnapra) tűzte 
ki a már döntő második fordulót. 

- Bajcsa városrészben az időközi választással együtt zajlott 
le a helyi faluvédő  egyesület, illetve néhány állampolgár által 
kezdeményezett népszavazás, a várostól való különválás vonat-
kozásában. A lakosság közömbösségét tükrözte, hogy az 517 
szavazásra jogosult állampolgár közül mindössze 116-an 
(22,43%) vettek részt a szavazáson. (A minimum 40%-os rész-
vételi arányból legalább 50%-nak kellett volna a különválás mel-
lett szavazni.) A törvény és az önkormányzat szerint e tárgyban 
Bajcsa városrészben egy éven belül ismételt népszavazásra nem 
kerülhet sor! 

(t-i) 

Bajesán a Ger-
gíoa házaspár 
átveszi a szava-
Alapokat a sza-
vazatszedö bi-
zottság tagjai-
tól. 

(Erdei AndMs 
felvétele) 

Regionális menedzser konferencia  '91. 
A hétvégén tartották a Nagy-

kanizsáért-Délnyugat-Magyar 
országért Alapítvány által szer-
vezett menedzser konferenciát. 
A szervezőknek sikerült fővéd-
nöknek megnyerni Antall Jó-
zsef  miniszterelnököt, aki szin-
te „magával hozta" a kormány 
e témában legilletékesebb mi-
nisztereit, szakértőit. A rendez-
vény - különösen a szombati 
napra - városunkba vonzotta a 
régió nagyvállalatainak vezető-

it, illetve azok menedzseléséért 
felelős  szakembereit, valamint 
számos kis- és nagyvállalko-
zót, a bankszakma képviselőit. 
Valami  végre megmozdult  Ka-
nizsán! - Hallottuk itt-ott a 
szünetben, különösen helybéli-
ek szájából. Valóban, mintha 
felébredt  volna Csipkerózsika 
álmából erre a június eleji hét-
végére a város. 

Vélemények  a 4. oldalon. 
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A kollégium szindróma 
A/ok M Olvasók, Wk rendszeresen nézik a VTV ön-

kormányzati üléséiről « ó l o koxvetK&teket, bi/ojijara iv 
Wértk » Zrínyi és Cderháll kollégium kálváriáját, e/ért 
értetlenül állnuk a képviselő-testület döntésképtelensége 
előtt. Gondolom a< adusokai kulonbo/ő okokból bojkot-
táló né«ök Is hullottak erről u* ngyről. A kurdc-,, amit 
« WSp* iselő-testftlétnek  el kell dönteni a*, hogy u két 
kollégium undelke/bet e gu/dj^tgl és pedagógiai auto-
nómiával vag\ jól bevált recept szerint hozzá kell esa-
tolnl ezen Intézményeket tgj Ukolához. 

A tisztánlátás érdekében azt is el kell mondani, bog) 
ezt « knsza ügyet uz onkormány /.utl testület örökölte uz 
előző rcnds/cr tanácstagjátó l . 

A mintegy másfél  éve tartó huzakodás leglátványosabb 
eredménye, hogy az érintett szentélyek kozott ellehetet-
Jenült » kapcsolat. Ebből a helyzetből néhányan olyan 
következtetést vontak le, hogy ez az egész togy nem más, 
mint ax érdekeltek presztízsküzdelme. A/ állításnak \an 
Igazságtartalma, de Itt többről van s/ó, történetesen az 
autonómia elvéről. Véleményem szerint - s merem re-
mélni nent vagyok egyedül - egy demokratikusan válasz-
tott, az önkormányzatiság alapján szerveződő közgyűlés 
cselekedeteiben, döntéseiben nem tagadhatja meg elveit. 
NéW célszerű a régi reflexek  szerint dönteni, nu-g akkur 
acni, ha látszólag ennek gazdasági előnyei >annak a jelen 
pillanatban, A közgyűlésnek elvi döntést keli hozni, hogy 
* szindróma feloldódjon,  és nem kell aggódni egyetlen 
képviselőnek sem a/ért. hogy a létrejövő kollégium élet-
képtelen lesz, mert ha ez bekövetkezik, akkor a szervezet 
magától megy át az enyészetbe, minden eros/akolt döntés 
nélkül. A felelősség  ebben az esetben természetesen nem 
a testületet terheli. 

Jfllllll^^ 

Hova járjanak a belgák? 
Gondolom, sokan ismerik az 

alapviccet. Belgiumban a rend-
őr  szétoszlatja  a tömeget:  bal-
ra a vallonok,  jobbra a fla-
mandok!  Egy bátortalan  hang 
megkérdi:  és hová álljanak  a 
belgák? 

Ez a vicc jutott eszembe, 
amikor meghallottam, hogy 
városunk egyik általános isko-
lájában „keresztyén" osztály 
indul az új tanévben, alapítvá-
nyi támogatással. Egy, magát 
megnevezni nem kívánó ma-
gánszemély és a Jézus Szíve 
plébánia által létrehozott ala-
pítvány célja, hogy a gyerekek 
keresztény szellemben történő 
nevelését elősegítsék. A cél 
nemességét nem kívánom két-
ségbe vonni, csak az az érzé-
sem, hogy nem a megfelelő 
helyet választották, mert a ke-
reszt(y)én(y) szellem is lehet, 
hogy jobban érezné magát 
templomok, imaházak áhíta-
tos légkörében, mint egy köz-
pénzekből fenntartott  állami 
iskola profán  falai  között. 

Azt sem tudtam eddig, hogy 
az állami iskola magára vál-
lalja a nebulók vallásos neve-

lését, ez esetben ugyanis -
mivel az Alkotmány 70/A pa-
ragrafusa  tiltja az állampolgá-
rok „faj,  szín, nem, nyelv, 
vallás, politikai vagy más vé-
lemény, nemzeti vagy társadal-
mi származás, vagyoni, szüle-
tési vagy egyéb helyzet" sze-
rinti megkülönböztetését -
már régen kértem volna a szó-
ban forgó  iskolától, hogy 
gyermekemet zen buddhista 
szellemben nevelje, amit gon-
dolom az Alkotmány szelle-
mében örömmel el is vállalt 
volna. Arra az áldozatra is 
hajlandó vagyok, hogy a je-
lenlegi alapítványhoz hasonló-
an a költségekből is részt kér-
jek: ezennel felajánlom  az egy 
tanulóra jutó összeget, 4400 
Ft-ot. 

Készséggel elhiszem - mi-
vel annyian mondták - , hogy 
most a szekularizált, demokra-
tikus jogállam és Európa felé 
vezető utunk jelentős állomá-
sához érkeztünk, csak egy dol-
got nem értek: 

Ki fordította  el az Irány-
jelző táblát? 

-csák 
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Alma Mater Alapítvány a Dr. Mező Ferenc 
Gimnáziumban 

Nehéz gazdasági helyzetben 
lévő hazánkban gombamódra 
születnek a különböző célú 
alapítványok. A legújabb ala-
pítvány városunkban az Alma 
Mater Alapítvány, amelyet a 
Dr. Mező Ferenc Gimnázium-
ban és Közgazdasági Szakkö-
zépiskolában alapítottak, a te-
hetséges tanulók kibontakozta-
tásának segítése és a kimagas-
ló tanulmányi és egyéb telje-
sítmények elismerése céljából. 

Az Alma Mater Alapítvány 
kuratóriuma a lakosság és a 
különböző szervek tájékoz-
tatása érdekében június 3-án 
városi sajtóértekezletet tartott, 
amelyen a kuratórium egyes 
tagjainak jelenlétében Mayer 
Ferenc,  a tanintézet igazgató-
ja, a kuratórium társelnöke 
mutatta be az alapítványt. 

- Az alapítvány kezdemé-
nyezője - a kuratórium jelen-
legi elnöke - Szabó Imre, he-
lyi magánvállalkozó, aki az 
alapítvány indulásához 100 
ezer forintot  ajánlott fel.  Az 
iskolánk által adományozott 
újabb 100 ezer forinttal  együtt 
az alapítvány törzstőkéje je-
lenleg 200 ezer forint,  amelyet 
természetesen növelni szeret-

nénk - mondta bevezetőben. 
A kuratórium belső és külső 

tagokból áll. Belső tag az is-
kola nevelőtestülete által vá-
lasztott 6 tanár, külső tag pe-
dig jelenleg az MHB Rt. helyi 
igazgatóságának, az OTP helyi 
fiókjának,  a TUNGSRAM Rt. 
helyi gyárának első számú ve-
zetője, valamint a Rotary Fú-
rási Kft.  főmérnöke.  Ez utób-
biak az iskola közgazdasági 
szakközépiskolai profilját  és a 
város iparának fő  arculatát 
tükrözik. 

Az alapítvány - céljai meg-
valósítása érdekében - az 
alábbi tevékenységeket terve-
zi: 

1. Minden tanév végén 
pénzjutalmat és emlékplakettet 
kap a legkimagaslóbb tanul-
mányi teljesítményt nyújt egy-
egy gimnáziumi, illetve szak-
középiskolai tanuló. 

2. Minden tanév végén 
pénzjutalomban részesülhet a 
kulturális, sport vagy tanórán 
kívül más tevékenysége során 
kimagasló eredményt elérő 
egy tanuló. 

3. Tanévenként néhány ta-
nuló belföldi  vagy külföldi  ta-
nulmányi útjának finanszírozá-

sához az alapítvány kuratóriu-
ma hozzájárul. 

A magyar oktatásügy új cél-
jait, a tanulók főiskolai  előké-
szítését, az idegen nyelv tanu-
lását jól szolgáló alapítvány 
nyitott, így valamennyi magyar 
és külföldi  állampolgár, jogi 
személy, közösség, szervezet a 
célok megvalósításához sokol-
dalúan kapcsolódhat, ha céljai-
val egyetért, azt pénzzel vagy 
bármilyen más természetbeni 
juttatással támogatni kívánja. 

A tájékoztató végén a sajtó 
képviselőinek kérdéseire vála-
szolt Mayer Ferenc. Megtud-
hattuk, hogy az első felhasz-
nálásokra az 1991/92-es tanév 
végén - tehát egy év múlva -
kerül sor; a külföldi  kapcsola-
tok során a tanulók nyelvi és 
szakmai képzése Alsó-Ausztriá-
ban, az osztrák Gleisdorf  és a 
német Puchheim városokban 
történik majd, s az alapítvány-
ból kizárólag csak a tanulók 
részesülhetnek. 

Az Alma Mater Alapítvány 
címe: 8800 Nagykanizsa, Pla-
tán (volt Bolgár Hadsereg) út 
3. (A Dr. Mező Ferenc Gim-
názium címén.) 

(tl) 
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Ki legyen Kanizsa 
kapitánya? 

Napi hír: Nagykanizsa  vá-
ros Közgyűlése  24 nem szava-
zattal,  4 tartózkodás  mellett, 
egyetértési  jogát gyakorolva, 
elutasította  a megyei főkapi-
tány által  rendőrkapitánynak 
javasolt  dr.  Gotthárd  Jenő  ki-
nevezését. 

A döntésnek különösebb je-
lentősége nincs, mivel a váro-
si önkormányzat voksa, kép-
viseljen bár 50-60 ezer lakost, 
ugyanannyit ér, mint egy két-
háromszáz fős  település ön-
kormányzatának szavazata. 

Ilyen a törvény. Az ugyan 
fel  nem fogható,  mi vezette 
honatyáinkat ilyen sajátos jog-
szabály megalkotásához, mely 
lehetővé teszi, hogy egy me-
gyei jogú város választott 
tisztségviselőinek tiltakozása 
ellenére néhány környező kis-
település támogatása alapján 
kinevezhető az új rendőrkapi-
tány. Ha ilyen is a törvény, 
azért akadnak kétségeink. 
Anélkül, hogy biztos lennék 

abban, hogy a városi önkor-
mányzat a ' lehető legalkalma-
sabb jelöltet fogja  támogatni, 
a szavazati arány mindeneset-
re elgondolkoztató. Ha ilyen 
egyhangú nem, az amúgy erő-
sen polarizált Közgyűlés véle-
ménye, főként  olyas valakiről, 
aki ezt a posztot idáig betöl-
tötte, annak nyilván oka kell, 
hogy legyen. A szakmai elbí-
rálás a megyei főkapitány  dol-
ga, s ő feltehetően  kellő mér-
legelés után hozta meg a dön-
tést (Zalaegerszegen). De itt 
Kanizsán a képviselők, koráb-
ban többnyire egyszerű kani-
zsai polgárok, vélhetően nem 
szakmai szempontok alapján 
határoztak. A kérdés mostmár 
csak at, tiszta lelkiismerettel, 
a város ellenére, szabad-e el-
vállalni ilyen beosztást?! És 
vajon hogy tud együttműködni 
a városvezetés egy számára el-
fogadh^atlan  tisztségviselővel 
és viszont. 

-ács 

KANIZSA  NAPOK 
ALAPÍTVÁNY 

ALAKUL 
1991. szeptember 13. és 15. között 

Kanizsa Napok néven kiállítás, 
vásár, valamint ehhez kapcsolódó 

kulturális és sportrendezvények 
lesznek a városban. 

A rendezvénysorozat támogatására 
a szervezők alapítványt hoznak létre. 

A „Kanizsa Napok" Alapítvány 
alakuló ülése 1991. június 12-én, 

szerdán, 16.30-kor lesz 
a Vasemberház dísztermében. 

Minden érdeklődőt 
tisztelettel vár 

a Szervező Bizottság 

Lepedőbe cgavart 
halott a ravatalon! 
Fegyelmit kaptak a vétkesek 

A napokban egy gyászruhás, könnyező kanizsai özvegy-
asszony (teljes név és cím a szerkesztőségben) keresett fel  ben-
nünket. Először elmondta, hogy férje  55 éves korában súlyos 
betegségben lakásukon elhunyt. Aztán sírva így panaszkodott: 

- Férjemet legszebb ruháiban öltöztettük fel  otthon, majd a 
temetkezési részleg emberei egy általam adott fehér  lepedőbe 
csavarva a temetőbe szállították. A temetés napján a ravatalon 
a rokonsággal együtt látni akartam szerettünket. Ekkor megdöb-
benve tapasztaltuk, hogy drága halottunk ardát és testét, a sar-
kain csomóba kötött fehér  lepedőin borította a koporsóban. Mi-
vel közeledett a temetési szertartás, már nem volt idő a koporsó 
felbontására,  az utolsó pillantás végrehajtására. A végtisztelet 
megcsúfolása  volt ez az eset. A temetkezési részlegnek kifizetett 
21.632 forintért  nem ezt a hanyag munkát vártam. A történteket 
később szóvá tettem, a temetkezési részleg vezetőjének, aki 
megígérte, hogy kivizsgálja a mulasztást. 

Az ügyben telefonon  érdeklődtünk a temetkezési részleg ve-
zetőjénél, aki valóban tudott az esetről. Sőt... 

- A sajnálatos, négy éves ittlétem alatt még nem tapasztalt 
ügyet kivizsgáltam, s megállapítottam, hogy dolgozói mulasztás 
történt. Az érintett két szállító és két ravatalozó munkást fe-
gyelmi úton felelősségre  vontam és írásbeli figyelmeztetésben 
részesítettem. A viszonylag enyhe határozatom meghozatalánál 
mérlegeltem, hogy a kevés gyakorlattal rendelkező dolgozóink 
megbánást tanúsítottak, s ígéretet tettek arra, hogy a jövőben 
hasonló eset nem fordul  elő. Ügyfelünktől  egyébként ezúttal is 
elnézést kérekl - mondta Szakonyi  BaHiabás  részlegvezető. 

(ti) 

A „Zsigmondy Vilmos és Winkler 
Lajos" Műszaki Középiskola 

Gáziparai Szak 
és a Közép-dunántúli 

Gázszolgáltató Vállalat 
1991. JÚNIUS 14-ÉN ÉS 15-ÉN 

GÁZKÉSZÜLÉKGYÁRTÓ 
VÁLLALATOK RÉSZÉRE 

ORSZÁGOS KITEKINTÉSŰ 
kiállítást rendez 

a „DUNAGÁZ Kft."  szervezésében. 

Kiállításunk  minden  érdeklődő  részére 
június 14-én  15-17  óráig; 
június 15-én  9-11 óráig 

NYITVA  ÁLL! 

Az ünnepélyes megnyitót 
június 14-én 14 órakor 

dr. Kereskai István polgármester tartja. 

Az iskola vezetősége 
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Tarnóczky Attila ország-
gyűlési képviseld, mint a kon-
ferencia  egyik házigazdája: 

- Miskolcon  már volt  ha-
sonló rendezvény,  s az azon is 
részt  vettek  szájából hallot-
tam, hogy ez színvonalasabb, 
a gyakorlatban  jobban hasz-
nosítható  tanácskozás  volt.  Az 
ország vezető  gazdasági  szak-
embereitől  hallhattak  első  kéz-
ből  információkat,  s példaér-
tékűnek  ítélték  a rendezvényt. 
Városunk  vezetői  is találkoz-
tak,  eszmecserét folytattak  a 
miniszterelnök  úrral,  s ha Ka-
nizsa neve nem is került  az 
ország érdeklődésének  közép-
pontjába, de  írtak  rólunk  az 
országos napilapok,  a rádió  a 
tv is beszámolt  az eseményről, 
és ha nem is azonnal, de  hosz-
szabb távon ez a tény valahol 
kamatozni  fog.  Jó  lenne, ha ez 
egy folyamat  első,  de  nem 
egyetlen  állomása lenne, s 
más csoportosulások,  illetve 
az önkormányzat  is kezdemé-
nyezne hasonló, „állóvizet" 
mozgató rendezvényeket. 

Németh László vállalkozó, 
önkormányzati képviseld: 

- A vállalkozók  sajnos még 
mindig  nehéz helyzetben van-
nak, pedig  sokat  szeretnének 
tenni városunkért.  A jelenlegi 
hitelpolitika  és bankkölcsönök 
- légyen az a most létrehozott 
Start  hitel  is -, nem igazán 
kedveznek  a vállalkozások  be-
indításának,  s főleg  eredmé-
nyes teljesítésének.  Sokan  ké-
telkedtek  ennek a konferenciá-
nak a lebonyolításában  is. Re-
mélem a híre,  sikeressége  szé-
les körben  elterjed,  és további 
kezdeményezések  születnek, 
amelyek  tisztább képet  alkot-
nak a vállalkozóknak,  s bát-
rabbá, a közért  is jobban ál-
dozóvá,  segítővé  formálják 
őket.  Úgy  érzem, a vállalkozók 
sokat  tehetnek  a városért,  a 
régióért,  s ehhez hasonló ta-
nácskozások  is lehetővé  teszik, 
hogy véleményeiket,  javaslatai-
kat  elmondhassák,  ezáltal  a 
rendelkezések  is jobban iga-
zodjanak  a realitásokhoz,  a 
valós élethez. 

Rajnai Miklós, a ROTARY 
Fúrási Kft.  személyi ügyi osz-
tályvezetője: 

- Egy évvel ezelőtt  kerültem 

a KFV  átszervezése kapcsán 
Nagykanizsára  egy hasonló 
léptékíl  városból, Kiskunhalas-
ról. Szinte  ugyanazokat  a 
problémákat  tükrözte  Kanizsa 
is első  benyomásra, mint pél-
dául  a hatalmi beszűkülés,  az 
életterek  beszűkülése,  az inf-
rastruktúra  szörnyűén  rossz 
helyzete.  A telefonhelyzet  is 
katasztrofális,  amely nagymér-
tékben  befolyásolja  az itt élő 
emberek  mobilitását,  ezen be-
lül  a gazdasági  mobilitást  is. 
Esélyhelyzetben  ez óriási hát-
rányt jelent.  Én az értékmükö-
désben  hiszek,  egy normális 
polgári  demokráciának  nem 
pártok  lobbijaként  kell  működ-
nie. Azért  is örültem  ennek a 
konferenciának,  s vállaltam 
részt  a szervezésben, mivel itt 
befolyással  bíró  emberek  ta-
lálkoztak  egymással,  s egy új 
világ születése  mindig  izgal-
mas. Országosan is egy érték-
átrendeződés  van, ennek a ré-
giónak  pedig  speciális helyze-
te miatt is többszörösen fon-
tos, hogy saját lehetőségeit 
reálisan értékelje,  és egy 
olyan stratégiát  indítson  el, 
ami az emberek  életét  pozitív 
irányba terjesztheti;  munkaal-
kalmak,  új piaci szereplők  te-
remtése. Ez mind  mind  embe-
rek  függvénye.  A gazdaság 
működését  csak a kultúrával 
együtt  tudom  elképzelni,  de 
nem alá- és fölérendeltségi  vi-
szonyban. Úgy  látom - s ez 
is első  benyomásaim egyike  -, 
hogy nem müveit emberek  irá-
nyítják  ebben a városban a 
kultúrát.  Ez sajnos egy keleti 
mintájú képzési  folyamat  ered-
ménye, amely nagy csapdája  a 
jelenlegi  magyar társadalom 
megújulásának  is. A működő 
dolgokat  kell  valóra váltani,  s 
az igazságot  ma kell  megfo-
galmazni. 

Az ötletadó és megvalósító 
Katona Gyula: 

-Azt hiszem, nemcsak én 
vettem észre, hogy az utóbbi 
időben  „leült"  az élet  váro-
sunkban. Ha  körbenézünk,  a 
többi városokban  - köztük  Za-
laegerszegen  is - sokkal  pezs-
gőbb  az élet.  Baráti, szakmai 
körben  szomorúan konstatál-
tuk  ezt a tényt és beszélget-
tünk,  hogy valamit tenni kéne, 
hogy a város ismét visszanyer-

je évtizedekkel  ezelőtt,  több-
nyire politikai  szempontok 
alapján elvesztett  rangját,  is-
mét a délnyugat  kapuja le-
gyen. Februárban  jött az ötlet, 
hogy az Alapítvány  kapcsán, 
mintegy annak gyarapítására 
szervezzünk  egy nagyszabású 
tanácskozást.  írtam  egy levelet 
Antall  miniszterelnök  úrnak, 
hogy vállalja  el az alapítvány 
és a konferencia  fővédnöki 
tisztét.  Kedvező  választ  kap-
tam, és személye magával hoz-
ta. hogy a kormány  számos 
prominens tagja is vállalta 
előadások  tartását.  Nem  poli-
tikai  rendezvényt  akartunk, 
hanem szakemberek  tanácsko-
zását iparról,  mezőgazdaság-
ról, pénzről,  hitelpolitikáról, 
mivel ezek a témák  jószerivel 
mindenkit  foglalkoztatnak. 
Már  megfogalmazódott  a kö-
vetkező,  nagyobb szabású kon-
ferencia  szervezése is, amelyet 
októberben  tervezünk,  de  már 
nemzetközi  jelleggel,  az Al-
pok-Adria  együttműködés  kap-
csán. Az első  lépéseket  meg is 
tettük,  pozitív  visszajelzést 

kaptunk  az osztrák  ipari ka-
mara elnökétől. 

Dr. Kereskai István polgár-
mester a konferenciát  követi 
záróünnepségen többek között 
a következőket mondta: 

- Úgy  érzem, ilyen szintű 
rendezvény  az utóbbi évtizedben 
nemigen volt  Kanizsán,  s ezért 
köszönetemet  fejeztem  ki a mi-
niszterelnök  úrnak,  s a megje-
lent kormánytagoknak,  előadók-
nak. Külön  köszönet  illeti  azo-
kat  is, akik  a rendezvény  létre-
jöttében, megtartásában  tiszte-
letre  méltó munkát  végeztek. 
Bízzunk  a jövőben,  s igyekez-
zünk az elkövetkezendő  hetek-
ben, hónapokban úgy alakítani 
itt  a városban életünket,  tevé-
kenységünket,  hogy ilyen és ha-
sonló tanácskozások  rendezésé-
vel elvigyük  jó hírünket  a kör-
nyezetünkbe,  az országba, szer-
te a világba. így  ismét vissza-
térhet  a régi, jó kereskedőváro-
si, iskolavárosi  hírnév,  kiegé-
szülve a mai, modern  élet  al-
kotta  ipari, idegenforgalmi  kép-
p e l l s ' Bacskay Zoltán 

A „SZÁV" KFT.-hez 
megérkezett a 6 nyelvű 

fordítókomputer. 
(Angol, német, francia,  olasz, spanyol 

és magyar nyelvű.) 

NEM  KELL  SZÓTÁRAT  FORGATNIA! 

Nyelvenként  több mint  12.000 szó 
és  400 kifejezés 

PILLANATOK  ALATT  KIKERESHETŐ! 

KORSZERŰSÉG,  GYORSASÁG, 
KIS  MÉRET! 

Ára csak 12.500,- Ft,  (ÁFÁ-val) 

„SZÁV" KFT. 
Nagykanizsa, Eötvös tér 21. 
Telefon:  93/14-333, 14-355. 
Nyitva: 8-12, 13-16 óra. 



199 l l l l l l l l I KANIZSA 5 
Menedzser Konferencia 

Nagykanizsán 

AZ ELŐADÓK: 
Dr. Antall József, 
Dr. Kupa Mihály, 
Dr. Bod Péter Ákos 
Dr. Botos Katalin 
és Nagykanizsa 
polgármestere: Dr. Kereskai 
István. 

(Erdei András felvételei) 

RT.  VAGY  NEM  RT. 
Talán még 

sztrájk is lesz! 
Még ilyen mondat is el-

hangzott a múlt héten a Vá-
rosgazdálkodási Vállalat és 
Költségvetési Üzem dolgozói-
val beszélgetve. 

Nem nehéz kitalálni, mi ger-
jesztette ezeket az indulatokat. 
- Az IKKV a VGV és a 
SZKÜ összevonásának ügye. 

A városgazdálkodásnál több 
munkással beszélgetve el-
mondták, hogy őket nem az 
átszervezés, összevonás ténye 
dühíti, hanem a fejük  felett 
való döntés vagy dönteni aka-
rás. Az ú j rendszertől pont 
ilyen kérdésekben várták (vár-
ják) el, hogy a demokrácia já-
tékszabályait betartsák. Mivel 
az elmúlt tíz évben a vállalat 
vagyonának majdnem 70%-át 
az ott dolgozók termelték 
meg, és a növekedésből csak 
30%-al részesedett az állami 
támogatás, nem is tűnik jog-
talannak az igényük. Úgy ér-
zik, van közük a vállalat sor-
sához. 

A költségvetési üzemben 
sem jobb a vélemény. Múlt 
hét csütörtökén a szakszerve-
zet kezdeményezésére mun-
kásgyűlést tartottak. A meghí-
vott alpolgármester, Farkas 
Zoltán elöljáróban elmondta, 
hogy ő még nem tudott dön-
teni, hogy Rt. vagy más meg-
oldás. Furcsa volt, hogy más-
fél  órás vita után egyik dol-
gozó megkérte a vendéget, 
most már mondjon olyan érvet 
is, ami az Rt. ellen szól. A 
munkások által aláírt nyílt le-
vélből aztán kiderült, nem si-
került őket meggyőzni . 

Itt van most tehát két levél, 
melyet két önkormányzati vál-
lalat szinte teljes kollektívája 
aláírt. Lesz-e eredménye, nem 
tudni, hétfőn  minden kiderül. 

Egyet azonban a döntésho-
zóknak mérlegelni kell. Olyan 
vállalatok átszervezéséről -
esetleg összevonásáról - szük-
séges dönteniük, ahol a mun-
kák nagy részét sem ma, de 
talán később sem lehet „piacra 
dobni". A szemeteskukák ürí-
tése, az út javítás nem az a 
munka, amiért vállalkozók ha-
da áll sorban. 

Persze dönthetnek úgy is, 
hogy az önkormányzati va-
gyont privatizálják. Az idő 
majd annak helyességét is el-
dönti. Végülis bármilyen lesz 
a döntés, az biztos, hosszú 
időre meghatározza a közgyű-
lés munkáját , és annak meg-
ítélését. Nincsen sok lehetősé-
gük a hibázásra. 

N. I . 

A „Kacsacsőrű emlős" esete 
az önkormányzattal 

Tagja vagyok a Városüzemeltetési Bizottságnak, de most egyéni vé-
leményt írok. 

Az elmúlt közgyűlés vitája erősen emlékeztetett a „kacsaemlősre". 
Ezt az állatot az ős-önkormányzati ülésen szavazták meg az állatfajok 
összevonásával. Most hasonló javaslatot tettek az önkormányzati válla-
latokra. 

Tavaly év végén mutatkoztak meg egyértelmű jelei az IKKV műkö-
désképtelenségének. A bizottságunk felkérte  a vállalat akkori vezetését, 
hogy dolgozzon ki javaslatot az IKKV megmentésére, átszervezésére. 
Az IKKV vezetése a vállalat Rt.-vé való átalakulását célozta meg, ezen 
belül kft.-k  kialakításával. A bizottság az anyagot nem találta tárgyalásra 
alkalmasnak. A helyszíni beszélgetésen az volt a véleményem, hogy az 
anyag egyértelműen hatalom átmentést takar. Lényegében a vállalat meg-
lévő működési sémája lett űj elnevezéssel ellátva, a meglévő vezetői 
posztok újracímkézésével. 

1991. január végén megkaptuk az IKKV kiegészítő anyagát, de ez 
minőségi előrelépést nem jelentett. Ebben az időben nagy arányú elbo-
csátás kezdődött. A vezetőség a dolgozókat nem tájékoztatta, nem volt 
se munkásgyűlés, sem szakszervezeti gyűlés, a döntésekbe a középve-
zetőket sem vonták be. 

Ekkor javasolta a bizottság az IKKV megbízott igazgatójának felmen-
tését és önkormányzati biztos kinevezését. 

Jesch Aladár bizottsági elnök vezetésével kidolgozásra került az át-
alakítási koncepció. A közgyűlés kinevezte Marton Istvánt, és határo-
zatban rögzítette az átalakítási terv alapján, annak irányát, feladatát.  Ez 
pedig az önálló egységek kft.-vé  történő átalakítását és önálló vagyon-
kezelői szervezet létrehozását jelentette. 

Ehhez képest Marton István, a tevékenységét azzal kezdte, hogy azok-
nak a vállalatvezetőknek, akik közreműködtek a vállalat „sanyarú sor-
sának" létrejöttében, bért emelt. A másik tevékenysége a STÍLUS KFT. 
ellehetetlenítésére irányult. A megkezdett elbocsátásokat nem vizsgálta 
felül,  a Független szakszervezet vezetőjének felmondását  is csak a LJGA 
tiltakozására vonta vissza. 

Május 21-i átalakítási javaslata lényegében a decemberi újrafogalma-
zása volt. Az anyag döntő részét az Rt. alapszabálya (iratminták alapján) 
és kimásolt rendeletek, kimutatások alkották. A közgyűlést megelőző 
kibővített ülésen úgy tárgyaltuk az anyagot, hogy azt előzetesen nem 
kaptuk meg. A 7. oldalon meglepetés ért, ugyanis Marton István már 
három vállalat átalakítására tett javaslatot Rt. formájában.  Annak elle-
nére, hogy ő csak az IKKV átalakítására kapott felhatalmazást.  Ez sérti 
a másik két vállalat dolgozói kollektívájának érdekeit. 

Az összevonás egy felülről  létrehozott monopóliumot, a leendő el-
nök-igazgatójának gazdasági (politikai) hatalmat jelentene. Ezt a posztot 
vállalná a jelenlegi önkormányzati biztos. Városunkban, ahol nagy ha-
gyományai vannak a protekciónak, az összefonódásnak  számomra er-
kölcstelen, hogy „igazgatótanács" működtetné a várost (tagjai képviselők 
és a hivatal középvezetői) az önkormányzat helyett. 

A VGV non-profit  jelleggel működik, ellátva az önkormányzat köte-
lező szolgáltatásait. Ezeknek bevitele vállalkozásba, az árak jelentős 
emelésével jár, melyet a lakosságnak kell megfizetni. 

A Költségvetési Üzem egyrészt önkormányzati feladatokat  lát el, na-
gyobb részt külső vállalkozásokat folytat  nyereségesen. 

Az Rt. akkor működőképes, ha a részvényei eladhatók, és a tőke 
hasznot remélhet. A „vegyes saláta" jellegű szolgáltatás iránt pedig cse-
kély a működő tőke érdeklődése. Az IKKV pénzügyi zavarokkal küzd, 
a másik két vállalat működő tőkével rendelkezik. Egyértelmű, ki lenne 
a nyertes, és kik a vesztesek egy összevonás esetén. 

Szakértői hatásvizsgálat hiányában döntést kicsikarni nagy mértékű 
felelőtlenséget  jelent. 

A vagyonkezelés és a vállalkozói tevékenység együttkezelése pedig 
az „osztogató-fosztogató"  Rt. képét vetíti előre. Nem tisztázott a dol-
gozói tulajdon, a bevihető vagyon, és az egész működési mechanizmus. 

Véleményem szerint, amíg az IKKV-nál legalább 1990. január 1-től 
kezdődően egy átfogó,  független  pénzügyi revízió el nem készül, addig 
a képviselők felelősen  nem tudnak dönteni. A személyi felelősséget 
vizsgálni kell, hogy azok, akik az IKKV-t idáig juttatták a kft.-nél, 
vagy egyéb átalakulási formánál  vezető szerephez ne juthassanak. 

Arra már gondolni sem merek, hogy ez lenne a valódi oka a „ka-
csacsőrű emlős" sürgős megszavaztatásának. 

Röst János 



Dr. Splngár László 
(Erdei András felvétele) 

Dr. Spingár  László 1948-
ban Nagykanizsán  született 
munkáscsaládban.  Középisko-
lát  a helyi Thury  György Köz-
gazdasági  Technikumban  vég-
zett,  ahol 1966-ban érettségi-
zett.  Szülei  korai  halála miatt 
nappali tagozaton  akadályoz-
va volt  a továbbtanulásban,  s 
ezért  munkát  vállalt  a Nagy-
kanizsai  Városi  Tanácsnál, 
ahol - immár a jogutód  Pol-
gármesteri  Hivatalban  - 25 
esztendeje  megszakítás  nélkül 
dolgozik.  A Pénzügyi Osztá-
lyon kisegítő  becsüsként  kezd-
te, majd  hosszú éveken át az 
Igazgatási  Osztályon folytatta, 
ahol elöször lakásügyi  előadó, 
majd  két  év múlva szabálysér-
tési előadó  lett.  1975-ben -
miután levelező  úton sikeres 
államvizsgát  tett  a Pécsi Tu-
dományegyetem  Állam-  és 
Jogtudományi  Karán  - nyom-
ban osztályvezető-helyettesnek 
nevezték  ki  - s mellette  a ki-

sajátítási  ügyek  intézésével 
bízták  meg. Később  anya-
könyvvezetői  képesítést  szer-
zett,  1979-ben pedig  jogi szak-
vizsgát tett,  s így  esetenként 
anyakönyvvezetői  és jogtaná-
csosi feladatokat  is ellátott. 
Mivel  az apparátus dolgozói-
val jó munkakapcsolatot  ala-
kított  ki,  1989 őszén  a hivatal 
szakszervezeti  titkárává  vá-
lasztották,  s e funkciót  jelen-
leg is betölti.  A pártnak  ko-
rábban nem volt  tagja, s je-
lenleg  is pártonkívüli. 

Felesége  az 1KKV  lakbér-
könyvelője.  Két  iskoláskorú 
gyermeket  nevelnek.  Nagykani-
zsán laknak,  a keleti  városrész 
egyik  panellakásában. 

- Hányan pályáztak az 
Igazgatási Osztály nyomdo-
kába lépett Hatósági Osztály 
irányítására? - kérdeztük. 

- Tudomásom szerint ket-
ten. A másik pályázó a koráb-
bi osztályvezető - jelenleg 
csoportvezető - dr. Lukácsa 
Erzsébet volt. 

- Miként alakította ki az 
új osztály szervezetét? 

- A feladatok  szem előtt 
tartásával a három csoportra 
való tagolást választottam. A 
16 főből  álló Általános Igaz-
gatási Csoport lakás-, szabály-
sértési-, ipari-, kereskedelmi-, 
egyéb vállalkozói-, anyaköny-
vi-, népességnyilvántartási 
ügyeket intéz. Az Építési Cso-
port 6 fős  kollektívájának fel-
adata az építési engedélyek el-
bírálása, a közterülethasználati 
engedélyek kiadása és ellenőr-
zése. A 9 fős  Szociális Cso-
port hatáskörébe a gyám- és 
szociális ügyek tartoznak. Az 
osztály tevékenysége felöleli  -
az adóhatósági feladatok  kivé-

telével - valamennyi, a koráb-
ban más-más osztályoknál te-
lepített hatósági feladatokat. 

- Milyen elképzelései van-
nak a feladatok  elvégzésére? 

- A város közigazgatásának 
olyan szolgáltatást kell meg-
testesítenie, mint egy ajól ve-
zetett üzletnek, ahol a gazda 
örül, ha sokan vannak, bol-
dog, ha valamit el tud adni -
vendégei és ügyfelei  ellátásá-
ra. Az osztály munkatársainak 
- alapkoncepcióként - tisztá-
ban kell lenni azzal, h<#|y ők 
nem az államhatalom képvise-
lői és megtestesítői, hanem 
azért varrnak a hivatalban, az 
adókból azért fizetik  őket, 
hogy a polgárokat, az ügyfe-
leket megfelelően  szolgálják 
ki. A hatósági munka eredmé-
nyessége egyrészt a jogalkal-
mazások, másrészt az állam-
polgárok jogkövető magatartá-
sán múlik. A szolgáltató jelleg 
megteremtésének feltételei:  a 
Polgármesteri Hivatal informá-
ciós rendszerének mielőbbi ki-
alakítása, s a második emele-
ten lévő Szociális Csoport 
földszinti  elhelyezése. 

- Milyen'kapcsolatot kíván 
tartani az önkormányzattal, 
a városi szervezetekkel és a 
lakossággal? 

- Az önkormányzattal való 
kapcsolattartást napi feladat-
nak tekintjük. A különböző bi-
zottságok részére mindenkor 
rendelkezésre állunk. A rend-
szerváltás időszakában szét-
esett külső kapcsolatokat fel 
kell újítanunk. A változatlanul 
hatékonyan működő, s az 
ősszel átalakításra kerülő La-
kásügyi Társadalmi Bizottság 
mellett az új kapcsolatok meg-
teremtését es kiépítését a vá-
rosban működő pártok, egye-
sületek, egyházak, alapítvá-
nyok és egyéb szervezetek, 
azok közügyek iránt érdeklő-
dő, segítő szándékú tagjainak 
bevonásával és segítségével 
képzelem el, amelyek szerve-
sen illeszkedjek az önkor-
mányzati kapcsolatrendszerbe. 
A városkörnyéki települések 
hivatalait kérésre mindenkor 
ellátjuk szaktanácsokkal. Ter-
vezzük egy szociális válságke-
zelő városi kerekasztal létre-
hozását, az ifjúságvédelem 
hátterének megteremtését, a 
fogyasztói  érdekvédelem sür-
gető újjáalakítását, valamint a 
sajtóval, a környezet- és vá-
rosvédő egyesületekkel való 
rendszeres együttműködést. 

Tihanyi István 

f  A 

Lakásvásárlók figyelem! 
Most először! 

Óriási lehetőség! 
Nagykanizsán az északkeleti lakótelepen a Kisberki, va-

lamint Postakerti úton a ZÁÉV által épített komfortos,  egye-
di központifűtéssel  ellátott, 56-77 négyzetméteres lakások-
ból most először vásárolhat kedvezménnyel a Zala Megyei 
Állami Építőipari Vállalatnál. 

1991 augusztusában  költözhet. 
Jogosultság esetén a 106/1988. MT. rendeletben, valamint 

az OTP Rt. üzletszaj&ályzatában rögzített lakáscélú támoga-
tásokat és kölcsönöket biztosítja az OTP Rt. 

Az első lakáshoz jutók részére Nagykanizsa Város Pol-
gármesteri Hivatalától az önkormányzati támogatás is igény-
be vehető! 

Minden értékesített lépcsőház után, a lépcsőházban lakást 
vásárló 7, illetve 8 tu^jdonos között közjegyző jelenlétében 
kisorsolunk egy szerencsés nyertest, aki 80.000,- Ft árked-
vezményben részesül. 

Ugyanitt garázsok is vásárolhatók. 

Kényelmes-lakás,  nagy nyereség! 
Érdeklődni lehet: 

ZÁÉV Nagyk anizsai Főépítésvezetőségén, 
Horváth József  főépítésvezetőnél, 
Nagykanizsa, Vár u. 6. Telefon:  12-151, valamint 
Zalaegerszeg, Kossuth Lajos u. 9-11. 
Marketing Csoportnál. Telefon:  13-250/170. 

Liga II. konferencia  - Gyöngyös 
Május 18-19-én Gyöngyösön tartotta II. konferenciáját  a Füg-

getlen Szakszervezetek Demokratikus Ligája. A közel kétszáz 
küldött között városunkból az eseményen az IKV, a Sörgyár és 
a Vízmű független  szakszervezeteinek egy-egy képviselője is 
részt vett. 

A két nap során számos - a munkavállalókat manapság leg-
inkább foglalkoztató  - kérdés került megvitatásra. A legtöbb 
gondot a privatizációs folyamat  körüli helyzetek jelentik, de 
sok esetben a munkahelyi érdekvédelem új szerveződése is aka-
dályokba ütközik. 

Határozatok, állásfoglalások  születtek, többek között az új 
munkatörvénykönyv tervezetről, a szakszervezetek együttműkö-
déséről, a nyugdíjasokról, az üdülésről és a fizetett  alapszabad-
ság növeléséről. 

Az új, módosított alapszabály szerint nagyobb lehetőségekre 
számíthatnak a Liga részéről a - Nagykanizsán is mostoha kö-
rülmények kőzött működő - regionális irodák. 

A második napon a töretlen népszerűségnek örvendő Forgács 
Pál lett újraválasztva a már kétszázezres Liga Szakszervezetek 
elnökévé. 

Nemes Lajos 

Osztályvezetők a Polgármesteri Hivatalból (4. rész) 
Negyed százada a közigazgatásban: Dr, Spingár László 
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Ahogy a körjegyző látja... 
Eszteregnye és Rigyác 

Az elmúlt év őszén lezajlott 
helyhatósági választásokkal 
egyidőben a lakosság túlnyo-
mó többsége akaratának meg-
felelően  önállósult a két szom-
szédos dél-zalai település: 
Eszteregnye és Rigyác. Az 
előbbi a szepetneki, az utóbbi 
pedig a becsehelyi, megszűnt 
községi közös tanács után vált 
önállóvá. 

Mivel a két község már év-
századok óta szoros és jó kap-
csolatban áll egymással, a 
megválasztott két önkormány-
zat közös körjegyzőség mű-
ködtetése mellett voksolt. A 
kedvezőbb adottságok miatt 
Eszteregnyére került a kör-
jegyzőség. 

A napokban ide látogattunk 
el. A jól megtermett körjegy-
zőtől, Nagy  Józseftől  először 
rövid életutat kértünk. 

- 1961-ben Zalaegerszegen 
születtem. Egyébként nemes-
hetési származású vagyok. Az 
Államigazgatási Főiskolát nap-
pali tagozaton 1986-ban Buda-
pesten fejeztem  be, majd rövid 
dióskáli vb-titkári működés és 
egy évi katonáskodás után 
1987. nyarától 1990. decem-
ber közepéig a Szepetnek 
Községi Közös Tanács V.B. 
titkára voltam. Azóta itt dol-
gozom. Fiatal házas vagyok, 
pedagógus feleségemmel 
Nagykanizsán lakunk, s nem 
titkolt célunk, hogy hamaro-
san Eszteregnyén telepedünk 
le, igénybe véve a felszaba-
dult iskolaigazgatói szolgálati 
lakást - mondta. 

Ezután rátértünk a körjegy-
zőség bemutatására. Nagy Jó-
zseftől  megtudtuk, hogy a 
hozzátartozó Obornakkal 
együttvéve mintegy 850 lako-
sú Eszteregnye és a 400 lélek-
számú Rigyác községek ügyeit 
főállásban  1 körjegyző, 2 
igazgatási előadó, 1 pénzügyi 
előadó, 1 gazdasági előadó; 
részmunkaidőben pedig 1 hi-
vatalsegéd és 1 takarító látja 
el. Érdekesség, hogy mindkét 

Nagy József,  a két község 
fiatal  körjegyzője. 

(Erdei András felvétele) 

településen társadalmi megbí-
zatású, tiszteletdíjas polgár-
mesterek " állnak az önkor-
mányzatok, illetve a települé-
sek élén: Eszteregnyén Hor-
váth József,  a Nagykanizsai 
ÉPÁSZ Kft.  szakmunkása; Ri-
gyácon pedig Tóth  Imre  helyi 
vasesztergályos kisiparos. 
Ahogy hallottuk, mindketten 
közmegelégedésre végzik 
munkájukat. 

A két község régi összekötő 
kapocsa, hogy közös alsó-fel-
ső tagozatos általános iskolája 
és óvodája van Eszteregnyén. 
A körjegyzőségi hivatal dol-
gozói - élen a körjegyzővel -
az előírt egy nap helyett min-
den héten kétszer, kedden és 
csütörtökön felváltva  ügyfélfo-
gadási napot tartanak Rigyá-
con, melynek keretében inté-
zik az ottani állampolgárok 
ügyes-bajos dolgait. Ide kí-
vánkozik, hogy az építési 
ügyeket Eszteregnyén a sze-
petneki, Rigyácon pedig a be-
csehelyi építési főelőadó  vég-
zi, heti egy-egy napos ügyfél-
fogadással. 

- Az elmúlt hónapokban -
mint kezdők - az átadás-átvé-
tel után alakítottuk ki a kör-
jegyzőségi feladatköröket.  Mi-
vel az utóbbi hetekben két tar-
tós betege van az apparátus-
nak, bizony az itt lévőkre és 

rám is megfeszített  munkatem-
pó hárul. Ez vonatkozik főleg 
az általános igazgatási, vala-
mint a kárpótlással és vadká-
rokkal kapcsolatos ügyekre -
tájékoztatott a körjegyző. 

Figyelmet érdemel, hogy az 
eszteregnyei önkormányzatot 
élénken foglalkoztatja  a haj-
dan községi tulajdonban lévő, 
de jelenleg a ZEFAG kezelé-
sében álló mintegy 1200 ka-
tasztrális hold erdő sorsa, 
amelyre - beleértve a vadgaz-
dálkodást is - feltétlenül 
igényt tartanak, pénzszűke kö-
rülményeik folytán.  Esztereg-
nyén ismét felvetődött  a mint-
egy negyedszázada feltárt, 
majd lezárt ezen erdőség cso-
dálatos környezetében lévő 
obornaki gyógyhatású meleg-
vízforrás  hasznosítása is, eset-
leges külföldi  tőkebevonással, 
amely órisái lehetőségeket rejt 
magában!... 

- Körjegyzőségünk 1991. 
évre 20 millió forintos  költ-
ségvetést állított össze, amely-
ből Eszteregnyét 12, Rigyácot 
pedig 8 millió forint  illeti. Az 
összeg azonban csak a leg-
szükségesebb feladatok  fede-
zésére lesz elegendő - mondta 
Nagy József. 

A közelmúltban - beleértve 
még a tanácsi rendszer utolsó 
időszakát is - néhány érdekes 
fejlesztésre  került sor mindkét 
községben, persze jelentős la-
kossági, pénzbeli közreműkö-
déssel. 

- Ilyen volt Eszteregnyén az 
általános iskolában egy új tor-
naterem építése, a lakosság 57 
százalékát érintő földgázprog-
ram megvalósítása, s a két vi-
lágháborúban elhunyt volt esz-
teregnyei hősi halottak emlék-
művének elkészítése. Jelenleg 
árkok tisztítását, a kátyús utak 
és járdák javítását végeztetjük. 
A közeljövőben tervezzük a 
kultúrház-óvoda épület alapos 
tatarozását, az egészségház 
felújítását,  az önkormányzat 
és körjegyzőség átköltöztetése 
céljából, valamint a sportpálya 
öltözőépületének rendbetételét. 
Rigyácon nemrégiben fejező-
dött be a vízmű-program, s 
napjainkban veheti birtokba az 

Eszteregnye centrumában 
1990. augusztus 20-án avat-
ták fel  az I. és II. világhá-
borúban elesett helyi szár-
mazású hősi halottak lakossá-
gi összefogásból  létrehozott 

emlékművét. 
(Erdei András felvétele) 

önkormányzat és a lakosság a 
kibővített és megcsinosított 
községházát - informált  a kör-
jegyző. 

A tájékoztatás során kide-
rült, hogy mindkét községben 
élénkül a kisipari és egyéb 
vállalkozói tevékenység, egyre 
többen érdeklődnek az önkor-
mányzat kezelésében lévő, ál-
lami tulajdonú zártkerti ingat-
lanok megvétele vagy bérlet 
iránt, s remélik, hogy fokoza-
tosan elkelnek kiparcellázott, 
kertes lakóházaknak szánt tel-
keik is. 

A tapasztaltak arra utalnak, 
hogy a takarékossági elvek 
szem előtt tartásával Esztereg-
nye és Rigyác községek ön-
kormányzata helyesen döntött, 
amikor a két önálló jegyzőség 
helyett egy közös körjegyző-
séget hozott létre. A jól fel-
készült, szorgalmas apparátus 
a jelek szerint képes a két te-
lepülés közérdekű feladatainak 
zökkenőmentes megoldására, 
az állampolgárok ügyes-bajos 
dolgainak intézésére. 

Tihanyi István 

Zalakaroson 200 
négyszögöl telek 

faházakkal  eladó. 
Érdeklődni: 

hétköznap 17-18 
óráig 93/13-617 

telefonon. 
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Még csak 18 
nyelvet beszélek... 

- Másodikos gimnazista koromban 
majdnem megbuktattak angolból, - kezdi 
Gál Ottó, aki arról nevezetes, hogy jelen-
leg „még csak" 18 középfokú  nyelvvizs-
gával rendelkezik. - Nem hiszek a nyelv-
tehetség fogalmában.  19 évesen kezdtem 
el nyelveket tanulni és mindegyiket tanár 
nélkül. 

Hosszú ideig külföldön  éltem és ott 
megismertem, hogy mire is van igazán 
szükség egy nyelv megtanulásához, meg-
ismeréséhez. A magyar nyelvtanítás nem 
a nyelvre készít fel,  sok felesleges,  soha 
nem használható ismeretet akar megtaní-
tani. Ma már több próbálkozás van az élő 
nyelv és a tanított nyelv közelítésére, de 
az énáltalam, eredetileg saját magam szá-
mára kidolgozott rendszertől ezek még 
mindig gyökeresen eltérnek. 

Az én módszeremben 20% a lexikális 
tudás és 80% a gyakorlás. A tanulandó 
nyelvből kiválasztom a legfontosabb  800 
szót és 100 nyelvtani szabályt. Ezeket pá-
rosítom egy-egy leckén belül, úgy, hogy 
nem olvasmányokat írok le, hanem az 

adott szavak és szabályok sok-sok lehet-
séges mondatvariációját. Ezeket gyakor-
lással elsajátítva folyamatosan  bővülhet a 
kör. 

Aki ezzel a módszerrel tanul, az egyből 
mondatokat képez, új szavak megtanulá-
sával bővíti azokat és beszél, beszél. 

Megszállott, vagy zseni? 

Volt olyan év, hogy nulláról indulva 
hat nyelvvizsgát tettem le ilyen felkészü-
léssel. 

- Lehet-e akkor  erre a módszerre  azt 
mondani,  hogy így  könnyű  bármilyen 
nyelvet elsajátítani? 

- Nem könnyebb ez, sőt valamilyen 
formában  még nehezebb is, mert mindjárt 
mondani kell. Viszont rettenetesen gyors. 

Emellett mindenki olyan tempóban tanul, 
ahogy neki jólesik. Ez nem alkalmas cso-
portos oktatásra, mindenkinek egyénileg 
kell megtanulni az adott nyelvet. 

- Ön saját magának  kidolgozott  egy ta-
nulási módszert.  Rövid  idő  alatt  hatalmas 
mennyiségű  nyelvet  sajátított  el. Hogyan 
hasznosítja  ezt a tudást? 

- Egy, másfél  évvel ezelőtt a barátaim 
kezdtek el unszolni, tanítsam már őket is 
ezzel a módszerrel. Addig nekem eszem-
be se jutott, hogy bármikor is ezt az egé-
szet leírjam, rendszerbe foglaljam,  vagy 
továbbadjam valamilyen formában.  Az 
eredeti végzettségem, mint jazz-zenész 
biztos megélhetést adott nekem itthon és 
külföldön  egyaránt. 

Aztán nagy nehezen rászántam magam 
és most ott tartok, hogy az általam ala-
pított nyelviskola angol és német nyelven 
komplett kidolgozott tematikával rendel-
kezik. Hamarosan elkészül a francia  is. 

Már jönnek az első eredmények is, hisz 
a tanítványok sora szerzett már középfo-
kú vagy alapfokú  nyelvvizsgát. 

Ez nekem bizonyos mértékig hobbi és 
nem megélhetés. 

Az a tervem, hogy megtanuljam az Eu-
rópában létező összes nyelvet. Azt hi-
szem, ez nemcsak országos rekord lenne. 

Nagy Imre 

Világszínvonalú alvási rendszerek... 
Állandó kiállítást nyitott Kanizsán 

a ZALA-HOFAG Kft, 
Május 31-én délelőtt Nagy-

kanizsán, az Ady út 68/B. 
szám alatti új telephelyén (a 
vasúti átjárótól északnyugatra) 
nyitotta meg - a május 3-i kö-
zületi megnyitót követően - a 
vásárlóközönség számára is a 
hétköznapokon 8-17 óra kö-
zött nyitva tartó állandó kiál-
lítását a ZALA-HOFAG Kft., 
amelyet Baráth S. Gabriella 
festőművész  képkiállításával 
és egy székesfehérvári  cég 
számítástechnikai és egyéb 
műszaki cikkek bemutatójával 
kötöttek egybe. 

A megnyitón elsőnek dr. 
Füle  Lajosné ügyvezető igaz-

gató mutatta be dióhéjban a 
magyar-svájci vegyesvállala-
tot, amely 1990. október 1-én 
alakult a Nagykanizsa és Vi-
déke ÁFÉMSZ, valamint a 
HOFAG ÁG 50-50 százalékos 
tőkerészesedésév el. 

Hans  Heinrich  Zender  úr, a 
svájci HOFAG ÁG. tulajdono-
sa, egyben a kft.  egyik ügy-
vezető igazgatója - Rózsás Já-
nos tolmácsolásával az érdek-
lődést megköszönve - német 
nyelven bemutatta a HOFAG 
ÁG.-ot, amelynek székhelye 
Zürich környékén, Wintertur 
város közelében van. 

- Svájci gyárunkban nemré-

giben profilváltást  hajtottunk 
végre. A bemutató teremben 
látható SAMINA alvási rend-
szerek gyártását az itteni ve-
gyesvállalat keretében Mura-
keresztúron kezdjük meg. A 
termékek háromnegyed részét 
Ausztriába, Svájcba és Német-
országba exportáljuk svájci 
központunk marketing tevé-
kenysége irányításával. A töb-
bit Magyarországon - egyelőre 
Kanizsán, de piackutatással és 
újabb kiállítások szervezésével 
majd más frekventált  helyisé-
gekben is - kívánjuk értékesí-
teni. A nyugodt, zavartalan pi-
henést biztosító alvási rend-
szereink mellett az igényes 
vevők számára kellemes mun-
kahelyi környezetet kínáló -
PROGRESS szisztémájú - iro-
dabútorokat is értékesítünk. 
Áruink kiváló színvonalúak, 
de magas árfekvésűek.  Vi-
szonteladóként számítástechni-
kai és egyéb műszaki cikkek 
árusítását is végezzük - mond-
ta többek között. 

A megnyitó után - kéré-
sünkre - dr. Füle Lajosné el-
mondta, hogy az alvási rend-
szerek és az irodabútorok a 
kft.  murakeresztúri aszta-

losüzemében készülnek, ame-
lyet nemrégiben - a kanizsai 
ÁFÉMSZ-től átvéve - több 
mint 60 millió forintos  beru-
házással 1500 négyzetméterre 
bővítettek. Itt már fejlett  tech-
nológiát alkalmaznak, 62 dol-
gozó foglalkoztatásával,  Török 
Tibor ügyvezető igazgató irá-
nyításával. Itt készülnek még 
a Kanizsa Trend Kft.  részére 
az ülőgarnitúrák favázai,  s a 
Kanizsa Bútorgyárnak is telje-
sítenek megrendeléseket. 

A kft.  kiállító termében 
részletes színes prospektussal 
látják el az érdeklődőket. 
Ezen túl kisebb ajándéktár-
gyakkal kedveskednek az ide-
látogatóknak. A helyszínen 
kérdőíves piackutatást végez-
nek a szakemberek, amellyel 
szintén a vásárlóközönség ér-
dekeit kívánják előtérbe helyez-
ni. A kérdőív kitöltői hamaro-
san jutalomsorsosláson vesznek 
részt, amelyen 25-15-10 ezer 
forintos  vásárlási engedményt 
és egyéb tárgyjutalmakat lehet 
nyerni. A nyertesek névsorát a 
városi tévében, valamint a KA-
NIZSA hetilapban hozzák nyil-
vánosságra. 

(tihanyi) 
Pillanatkép az állandó kiállítás megnyitójáról. 

(Erdei András felvétele) 
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Versenyben a tanulókért 
Már az idei tanévben érez-

hető, hogy többek között a ta-
nulólétszámra kapott állami 
támogatás miatt is, megindult 
valamiféle  verseny az egyes 
iskolák között. Azt persze 
nem lehet tudni, hogy ez 
mennyire az oktatásügy veze-
tésének akaratán múlik, a gye-
rekekért való harc mennyire 
egy oktatási koncepció része. 

Mindenesetre Kanizsán is 
érezhető, hogy az iskolák fa-
lain belülre került a „reform". 
Új oktatási formák  indulnak, 
vadonatúj, vagy egyszer már 
elfelejtett  pedagógiai módsze-
rek kerülnek bevezetésre. 

Horváth Ferenc igazgatóval 
arról beszélgettünk, mi várha-
tó a Hunyadi általános iskolá-
ban a 91-92-es tanévben. 

- Két  lényeges ok van, ami 
rákényszerít  bennünket  is a 
változtatásra.  Egyrészt  a tár-
sadalmi,  szülői  elvárásokat  ki 
kell  tudnunk  elégíteni.  A má-
sik,  szűken  vett szakmai szem-
pont. Az iskola  pedagógiai 
színvonalát  emelni kell. 

- Ezt minden iskola el-
mondhatja magáról, de az 
ezekből leszűrt következteté-
sek mindenhol más és más 
utat követelnek. Elég ha csak 
a szülői háttérre, a „gyerek-
anyagra" gondolunk. 

Mi  több irányba indultunk 
el. A leglátványosabb,  - amit 
én nem a legfontosabbnak,  ha-
nem szükségesnek  tartok  - az 
a nyelvi programok  kiszélesí-
tése. 91. szeptemberétől  angol 
és német nyelvi csoportokat 
indítunk.  Ezt  színesíti  a meg-
maradt  orosz nyelvi oktatás  és 
a terveink  szerint második 
nyelvként  felsőtagozatban  in-
duló  francia.  A francia  kivé-
telével  mindegyik  nyelvhez 
megvannak  az országos szak-
mai programjaink.  A tanuló-
csoportokat  a jelentkezéseknek 
megfelelően  alakítjuk,  várha-
tóan a két  párhuzamos osz-
tályból  szervezünk  három 
nyelvi csoportot.  A másik új 
formánk  abból a nem túl ör-
vendetes  tényből  következik, 
hogy a gyerekek  20-25%-a 
valamilyen tanulási  problémá-
val küzd.  Hangsúlyozom,  ezek-
nek semmi köze sincs az ér-
telmi fogyatékossághoz,  hanem 
iskolaérettségi  gondokat,  beil-
leszkedési  zavarokat  jelent. 
Ezeknél  a gyerekeknél  tudo-
másul kell  venni, hogy velük 
nem lehet az optimális tempó-
ban, követelményrendszerrel 
haladni.  A 70-es években erre 
találták  ki  a korrekciós  osztá-
lyokat.  Ezek  megbuktak,  de 
nem azért,  mert a koncepció 
volt  hibás, hanem mert csak 
egy év állt  rendelkezésre  a 
felzárkóztatáshoz.  így  képte-
lenség volt  egy szintre hozni 

a gyerekeket.  Mi  beindítottuk 
az ún. felzárkóztató  osztály-
unkat,  ahol a tanterv,  a tan-
anyag széthúzásával  a felzár-
kózást  akár  nyolc évre is meg-
nyújthatjuk.  Ennek  az a lénye-
ge, hogy a tanuló fejlődéséhez 
igazítjuk  a tananyagot  és nem 
fordítva.  Célunk,  hogy ezekben 
az osztályokban  az általános 
iskolai  törzsanyag  minimumát 
sajátítsa  el a gyerek.  Termé-
szetesen, ha bármelyik  évfo-
lyamon a gyerek  fejlődése 
megugrik,  átkerül  a normál 
tempójú osztályba. 

A harmadik  említésre  méltó 
szakmai programunk  a számí-
tástechnika.  Eddig  is volt 
ilyen irányú ismeretszerzés,  de 
csak szakköri  formában  ismer-
kedtek  a gépekkel,  játszottak, 
alapfogalmakat  tanultak.  Most 
többről  van szó, hiszen a 
program keretében  egy infor-
matikai  gondolkodásmódot 
akarunk  megtanítani.  Egy al-
goritmikus  gondolkodási  for-
mát, készséget  kell  kialakítani 
a tanulóban. Nem  egy adott 
gépet tanul,  hanem a gondol-
kodási  forma  kialakításával 
alkalmassá  válik  arra, hogy 
bármilyen számítástechnikai 
rendszerrel  találkozik,  ahhoz 
képes alkalmazkodni.  Egyelőre 
csak szakköri  szinten tudjuk 
ezt a képzést  megvalósítani, 
de  hosszabb távon rendes  tan-
tárgyi  órában gondolkodunk. 
92-93-ban úgy tervezzük, 
hogy bevezetjük  az informati-
ka tantárgyat.  Ehhez még 
nincs országosan kidolgozott 
szakmai anyag, most készül. 
Ahhoz, hogy a program nélkül 
belevágjunk,  egy iskola  erejét 
kevésnek  ítélem  meg. Amit a 
jelenlegi  szakmai elképzelések-
ről  tudunk,  az alapján feltéte-
lezhető,  hogy az informatikai 
képzés  megvalósíthatja  mind-
azokat  a tantárgykoncentráció-
kat,  melyekre  hosszú idő  óta 
csak próbálkozások  vannak. 

- Meg vannak-e mindezek-
hez a tárgyi, személyi feltéte-
lei az iskolának? 

- Az iskola  belső  átépítésé-
vel egy új tanteremhez  jutot-
tunk,  így  az induló  tanulócso-
portjainkat  eltudjuk  helyezni. 
Az órarend  beosztása pedig 
technikai  kérdés.  Az egyéb 
tárgyi  feltételek  szűkösen  és 
nehezen, de  beszerezhetők. 

A szaktanári  feltételeink  pe-
dig  minden  képzéstípusnál 
adottak.  Ha  arra gondolt, 
hogy a több éve tanító  peda-
gógusok  miként  képesek  átáll-
ni egy teljesen új képzésre, 
csak azt tudom  mondani,  az 
iskola  és a gyerekek  érdeké-
ben, ezt mindenkinek  saját 
erejéből  meg kell  tenni. 

Nagy Imre 

Szabadságjoga, hogy 
tönkreteheti magát? 

Sok félelmetes  fenyegetés  áll fenn,  és egyre halmozódnak 
a negatívumok környezetünkben és életvitelünkben. Változ-
tatni kellene! Az egyes embernek is, de az állami intézke-
désekben is. Általában mindenkit érdekelnek a rákmegelőzés 
lehetőségei, a rákkutatás eredményei, de ha saját magukról 
van szó, gyakran bezárkóznak az emberek. 

Ha megnézzük a megyei haláloki statisztikát, a keringésza-
varok után a daganatos betegségek következnek (26,7%-ban). 
Az utóbbi 25 év alatt változatlan népsűrűség mellett megkét-
szereződött a daganatos betegségek száma. 

Ezt a témát tabunak tartják az emberek, inkább kikerülik, 
mintsem a tények feltárásával,  a megelőzéssel, a korai stá-
diumok gyógyíttatásával foglalkoznának.  Nekünk, onkológu-
soknak az is a feladatunk,  hogy felrázzuk  az embereket. A 
Kanizsa olvasóinak is felteszem  a kérdést: miért mérsékelt 
népszerűség mellett folynak  a szűrővizsgálatok? Miért ilyen 
tájékozatlanok az emberek a gyanújelek, a figyelmeztető  tü-
netek felismerésében? 

Tudomásul kellene már végre venni, hogy van rákmegelőző 
állapot, van gyógyítható daganatos betegség is. 

Nézze, tulajdonképpen az autóbuszos szűrővizsgálatunk is 
csődöt mondott, pedig minden szerdán rendszeresen útrakel-
tünk. Általában 40-50 tüdőszűrésre 2-3 rákszűrés esik. Ka-
nizsán 1990-ben 400 új daganatos megbetegedést regisztrál-
tunk, közöttük 220 volt a férfi.  Ez egy óriási szám! 

Ahogy változnak a szokásaink, „modernizálódik" életvite-
lünk, táplálkozásunk, úgy alakul át a betegségek típusa is. 
A nőknél első helyre a gyomor, aztán az emlő, majd a tüdő 
rákos megbetegedése került. A férfiaknál  leggyakoribb a 
prosztatarák, aztán jön a tüdő és a gyomor daganatos elvál-
tozása. Sajnos, nagyszerűen nyomonkövethető a helytelen táp-
lálkozás, a cigarettázás minden ártalma. Szomorú tény, de a 
20 éven aluliaknál is növekvő tendenciát mutatnak az onko-
lógiai problémák. A cigarettázáson túl a váltakozó partnerek 
által okozott gondok is erősen sújtják ezt a korosztályt. 

A kanizsai kórház onkológiai gondozója a térség onkológiai 
feladatainak  összefogásáért,  szervezéséért felel.  Sokan nem is 
tudják, hogy ide beutaló nélkül lehet jönni. Rendszeres a 
kapcsolatunk a körzeti orvosokkal, akiknek e témában beje-
lentési kötelezettségük is van. Megelőzést, szűrést, ambuláns 
kezelést végzünk, a már bizonyítottan betegeket nyilvántart-
juk, Szombathelyre, illetve Pécsre utaljuk. A gyógyszeres utó-
kezelés, a gyógyászati eszközökkel való ellátás is feladatunk. 

Azt kérdezte, hogy mi lenne, ha egyszerre mindenki, Ka-
nizsa teljes felnőtt  népessége itt megjelenne. Mi örülnénk 
neki. Inkább legyen ezer hipohonder, mint egy nemtörődöm. 
Ha az embereket jobban érdekelné saját egészségük, akkor 
nemcsak az onkológiának, de a környezetvédelemnek, az ál-
talános testi-lelki rehabilitációnak is nyert ügye lenne. Ugye 
nem kell ecsetelnem, hogy ez a probléma születése pillana-
tában egyszerre családi és társadalmi negatív vonzatokkal is 
jár. Nem akarom anyagiakkal elbagatelizálni a kérdést, de 
egy méhszájseb szinte fillérekért  gyógyítható, viszont ha el-
rákosodik, súlyos összegeket kell a betegre fordítani. 

Mi hát a teendő? Azt, hogy az állampolgár személyiségjo-
gai közé tartozik, hogy hogyan és mennyire teszi magát tönk-
re, hamarosan fel  kellene számolni! A magyar egészségügy 
a felvilágosításra,  a meggyőzésre összpontosít, de bebizonyo-
sodott, hogy ez nem egészen célravezető eljárás. 

Minden 20-60 éves korú felnőtt  népességet kötelező jel-
leggel komplex szűrővizsgálatra utalnék. Ugyanúgy azokat, 
akik fogamzásgátló  tablettát szednek. Kiszélesíteném a több-
fázisos  szűrővizsgálatot, hivatalból intézkedést kezdeményez-
tetnék az ún. célzott vizsgálatok elmulasztóival szemben, hi-
szen egyre korszerűbb technikai eszközök állnak szakrende-
lésen, kórházi vagy klinikai szinten is rendelkezésünkre. 

Örülök, hogy megkeresett, s így is csökkenthetjük az on-
kológiáig tartó út szorongásait. 

Elmondta: Dr. Igazi Károly onkológus főorvos 
Lejegyezte: Büki Erzsébet^ 
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Rt. vagy nem Rt. 
Tisztelt Polgármester Úr! 

Feszült figyelemmel  kísér-
jük azokat az önkormányzati 
intézkedéseket, melyek válla-
latunk a Nagykanizsai Város-
gazdálkodási és Kommunális 
Szolgáltató Vállalat átalakítá-
sával kapcsolatosak. 

Támogatunk minden olyan 
elgondolást, amely városunk 
javát szolgálja, azonban tilta-
kozunk  minden  ellenünk  irá-
nyuló intézkedés  miatt.  Ilye-
nek a kővetkezők: 

1. A városban működő volt 
tanácsi alapítású vállalatoknak 
egy részvénytársaságba törté-
nő egyesítése előkészítésébe 
nem vontak be bennünket. Azt 
csupán egy-két ember elgon-
dolása szerint és érdekeiknek 
megfelelően  kívánják végre-
hajtani, figyelmen  kívül hagy-
va idevonatkozó jogszabályi 
előírásokat. 

2. Az általunk létrehozott 
vagyonból ki akarnak nullázni 
bennünket és a teljes vagyo-
núnkra rá kívánják tenni ke-
züket, mielőtt ennek törvényes 
feltételei  meglennének. Ennek 
az 1991. május 27-i közgyű-
lésen egyes képviselők hangot 
is adtak. 

3. Nem tartjuk kellőképpen 
előkészítettnek az átalakulást. 
E fontos  kérdés csak megfele-
lő előkészítés után, a körülmé-
nyek alapos mérlegelésével 
rendezhető, nem pedig egy 
esetleges elhibázott közgyűlési 
határozattal. 

Kérjük Polgármester Urat, 
hogy szíveskedjen oda hatni, 
hogy a közgyűlés rólunk, nél-
külünk ne dönthessen, mert ez 
egy domokratizálódó államban 
nem lehet elfogadható  mód-
szer. 

Kérjük továbbá, hogy ezt a 
levelünket az átalakulást tár-
gyaló közgyűlésen felolvasni 
szíveskedjen. 

Tisztelettel: 
VGV dolgozói 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Mi, a Nagykanizsai Szolgál-

tató Költségvetési Üzem dol-
gozói hétről-hétre figyelemmel 
kísérjük az üzem átalakításá-
val kapcsolatos vitákat. 

Elfogadhatalannak  tartjuk, 
hogy az átalakítási folyamatot 
felülről,  néhány ember elgon-
dolása alapján és érdekeinek 
megfelelően  kívánják végre-
hajtani, figyelmen  kívül hagy-
va az érvényben lévő jogsza-
bályi előírásokat. 

1991. május 27-én megtar-
tott közgyűlésen felszólalt 
képviselők többsége állást 
foglalt  a felvetett  vagyon és 
kollektívák Rt.-be történő 
összevonása mellett, pedig 
tudjuk, hogy a volt tanácsi 
vállalatok (üzemek) vagyona a 
volt tanács induló tőkéjéből és 
a dolgozók munkájából tevő-
dik össze, melynek tulajdoni 
hányada még egyértelműen 
nincs megállapítva. 

Az átalakulással kapcsolatos 
véleményünket és javaslatain-
kat, melyek a jogszabályok ál-
tal meghatározott kerethez 
igazodtak, elmondtuk a Város-
üzemeltetési Bizottságnak, va-
lamint írásban a Polgármesteri 
Hivatalhoz is beadtuk 1991. 
április 20-ig. Kollektívánk jo-
gosan kifogásolta,  hogy a több 
fórum  elé terjesztett javasla-
tunkról a közgyűlésen még 
említést sem tettek. Úgy érez-
zük, a képviselők nagy része 
nem is ismeri ezeket. 

Ezért 1991. május 30-án a 
dolgozók követelésére az 
üzem szakszervezeti bizottsá-
ga munkásgyűlést hívott ösz-
sze, melyen kértük az üzem 
vezetőit, foglalják  össze, hogy 
milyen fórumon,  milyen mér-
tékben és eredménnyel képvi-
selték a kollektíva érdekeit. 

A munkásgyűlésen örö-
münkre az alpolgármester úr 

is részt vett, így elsőkézből 
értesült aggályainkról. Számos 
kérdést vetettünk fel,  melyek-
ből tükröződött, hogy a priva-
tizációs folyamat  mellett va-
gyunk, amennyiben ez egybe-
esik kollektívánk és a város 
érdekeivel. Lehetőséget ké-
rünk, hogy a feltételek  megte-
remtése után kollektívánk in-
díthassa el az átalakulás ránk-
eső részét. Elfogadhatatlannak 
tartjuk az üzemnél lévő va-
gyon közös Rt.-be való bevi-
telét. 

Az alpolgármester úrhoz in-
tézett kérdésekre adott vála-
szaiból egyértelműen kitűnt, 
hogy az átalakítás vitáját vég-
ző képviselők ezekben, a szá-
munkra létfontosságú  kérdé-
sekben nem profi  szakem-
berek, melyet nem is lehet el-
várni tőlük. Azonban elvárha-
tó a közgyűléstől, hogy ilyen 
komoly dolgok előkészítésével 
kívülálló és hozzáértő szakem-
bereket bízzon meg, akik min-
den érintett fél  érdekeit egyen-
lő mértékben veszik figyelem-
be. 

Kérjük polgármester urat, 
követelje meg, hogy az átala-
kítás további menetében mind-
három érintett kollektíva kép-
viseltesse magát, valamint azt, 
hogy kívülálló szakemberek 
bevonásával készítsék el a tár-
gyilagos, minden szempontot 
gondosan mérlegelő átalakítási 
javaslatot. 

Kérjük, hogy levelünket az 
átalakítást tárgyaló közgyűlé-
sen szíveskedjen felolvasni. 

Tisztelettel: 

SZKÜ kollektívája 

- Mit csi-
nál ez a 
szeren-

csétlen? -
Az állvá-
nyon em-
ber dolgo-

zik! 
- Pszt! -
Az igaz-
gató úr 

privatizál! 

Önkormányzati  ülés 
Fityeházán 
Hivatal kontra 

testület 
Az önkormányzati választá-

sok előtt Fityeház még Mura-
keresztúr társközsége volt. Az-
óta csak a hivatal közös, kör-
jegyző végzi az igazgatási 
munkát. 

A múlt pénteki testületi 
ülést akár a képviselői akarat 
és a jogszabályi merevség ösz-
szeütközéseként is jellemez-
hetnénk. A képviselők már 
egy korábbi döntéssel létre-
hozták az önálló 1-8 osztályos 
iskoláját a falunak.  Tanterem-
nek alkalmas helyiség létezik, 
illetve mégsem létezik. Ez at-
tól függ,  ki hogyan értelmezi 
a jogszabályokat. Lehetőség 
lenne ugyanis arra, hogy az 
iskola, óvoda és az öregek 
klubja egy intézménnyé alakí-
tásával, helyiségek szabadabb 
átcsoportosításával kialakítsák 
a nyolc tantermet. Az ülésen 
mégis úgy tűnt, hogy ezzel az 
intézménnyel, ahol művelődési 
és szociális feladatok  kerülnek 
egy kézbe, a hivatal, a szak-
igazgatás nem tud mit kezde-
ni. Egyik oldalon a jogsza-
bály, másik oldalon a testületi 
érdek. A mérkőzés egyelőre 
döntetlenre áll, egy hét múlva 
újra tárgyalják. 

Kissé hasonló a gyökere a 
szemétszállítás problémájának. 
De ez talán már végre utoljára 
került a képviselők elé. Ezen-
túl a kanizsai VGV vállalja a 
szemétszállítást a községben. 

Voltak még könnyebben 
megoldható ügyek is. Közel 
3000 négyzetméter területet 
ajánlanak fel  a község belte-
rületén vállalkozói hasznosí-
tásra, döntöttek a Közpark ki-
alakításáról, és az I—II. világ-
háborús emlékmű felállításá-
ról, valamint elfogadták  15 
pedagógus pályázatát az isko-
lai állások betöltésére. 

Végül egy nagyobb területet 
érintő kérdésben is szavaztak. 
A fityeházi  önkormányzat tá-
mogatja Gotthárd Jenő kineve-
zését a kanizsai rendőrkapitá-
nyi posztra. 

Nagy Imre 
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A ZALAI ERDŐK 

ITT MARADNAK..." 
- Beszélgetés dr. Várhelyi Józseffel,  a Zalai Erdő-

és Fafeldolgozó  Gazdaság vezérigazgatójával -
Magyarországon az állami 

erdőterületen 19 erdőgazda-
sági vállalat gazdálkodik. 
Ezek közül a Zalai Erdő- és 
Fafeldolgozó  Gazdaságnak 
közel 60 ezer hektár erdő 
van a kezelésében. Több 
mint kettőezerhatszáz em-
bert foglalkoztat  erdészetei-
nél és üzemeiben. A* gazdál-
kodás szinvonaiát és eredmé-
nyességét tekintve a vállalat 
évek óta országosan is elis-
mert. 

Dr. Várhelyi József  vezér-
igazgatóval a vállalat jelenéről 
és jövőjéről beszélgettünk: 

- Az elmúlt  év gazdálkodá-
sát - figyelembe  véve a rend-
kívüli  nehézségeket  - elfogad-
hatónak  ítélem,  hiszen 103,6 
millió  forint  nyereséget  értünk 
el. Ennél  nagyobb eredményt 
csupán egyetlen  erdőgazdaság 
tudott  felmutatni  az ország-
ban. Igaz,  hogy a zalai erdők 
fafajösszetételüket  - tölgy, 
bükk,  fenyő  - és minőségüket 
tekintve  az ország legjobb er-
dőállományai  közé  sorolhatók. 
Ez köszönhető  annak is, hogy 
a kiváló  termőhelyi  adottságok 
mellett,  az állami erdők  több-
ségében uradalmi  hitbizomá-
nyi erdők  voltak  1945 előtt,  és 
azokban a kor  színvonalát 
meghaladó  szakszerű  gazdál-
kodást  folytattak.  Mi  ezt, a kö-
zel évszázados  elismert  szak-
mai hagyományt igyekeztünk 
és igyekszünk  legjobb tudá-
sunk szerint folytatni.  Nyugod-
tan mondhatom,  hogy ma, 
amikor  az erdőgazdálkodást  a 
korábbinál  is fokozottabb  fi-
gyelem kíséri,  a zalai szakem-
berek  vigyáztak  és vigyáznak 
arra, hogy az itteni nagy ér-
tékű  erdők  az elkövetkező  ge-
nerációk  hasznát is szolgálják. 

Ezek szerint a jövő sem bi-
zonytalan? 

- Az igazság az, hogy ebben 
a változó világban egyelőre 
nekünk  is a talponmaradás  a 
legfontosabb.  A vállalati  ta-
nács erre az évre 58 millió 

forint  nyereség elérését  tűzte 
ki  célul,  ami a jelenlegi  lehe-
tőségeink  ismeretében reális-
nak tűnik.  Ezt  az eredményt 
ugyanazokból  a tevékenysé-
gekből  kívánjuk  elérni,  amiket 
korábban  is végeztünk.  Vagyis 
a hagyományos erdőgazdálko-
dásból,  a faiparból  és a va-
dásztatásból.  Ezek  a mi ter-
veink, de  jelenleg  nálunk  is 
sok a bizonytalansági  tényező. 
A privatizációs törvényen, a 
földtörvényen  és a kárpótlási 
törvényen kívül  nekünk  na-
gyon lényeges lenne az erdő-
törvény és a vadászati  törvény 
mielőbbi  megalkotása. 

Ezeket a törvényjavaslatokat 
a parlament várhatóan csak 
1992-ben tűzi napirendjére. 
Erről Önnek, mint volt ország-
gyűlési képviselőnek, mi a vé-
leménye? 

- Számunkra  természetesen 
nagyon fontos  lenne, hogy mi-
előbb  törvényben szabályozzák 
az erdők  tulajdonviszonyait, 
az erdészeti  szervezet  fölépíté-
sét, a különböző  szervezeti 
egységek  jogállását,  hatáskö-
rét, az új erdészeti  politikát. 
Tudomásul  kell  vennünk azon-
ban, hogy országos szinten je-
lenleg  sokkal  súlyosabb prob-
lémák  is várnak  még megol-
dásra.  Ennek  ellenére  nem tét-
lenkedünk  addig  se, mert szak-

mai feladatunk  van bőven,  és 
ismerjük  a születendő  új tör-
vény főbb  irányvonalait  is. Je-
lenlegi  ismereteink  szerint 
megpróbálják  majd  különvá-
lasztani  az erdőgazdálkodást 
- mint kincstári  gazdálkodást 
- a profitérdekelt  ipari tevé-
kenységtől,  és a kapcsolódó 
szolgáltatásoktól.  Vélemé-
nyünk szerint az erdőgazdasá-
goknál  várhatóan a faipari 
üzemeket  és a szolgáltató  egy-
ségeket,  a gépjavító  üzemeket 
lehet majd  privatizálni.  Mi  azt 
szeretnénk,  ha főleg  külföldi 
tőke  jelentkezne,  és vegyes 
vállalatokat  hozhatnak  létre. 
Ennek  az az egyszerű  oka, 
hogy legnagyobb  üzemeink -
Lentiben és Letenyén - egyen-
ként  közel  félmilliárd  forint 
értékűek.  Ezeknek  a privatizá-
ciója, eladása  belföldön,  bel-
földi  tökével,  azt hiszem nehe-
zen lenne megvalósítható. 

Milyen külföldi  cégek ér-
deklődésére számítanak? 

- Elsősorban  azokra  a part-
nereinkre,  akikkel  eddig  is 
korrekt,  jó üzleti  kapcsolatunk 
volt,  akik  például  tőlünk  vet-
ték  a fürészáruféleségeket. 
Egy bécsújhelyi cég például 
komolyan  érdeklődik  a bajcsai 
csemetekertünk  iránt, egy svéd 
céggel  pedig  a csömödéri  üze-
münk vegyes vállalati  üzemel-

tetése kérdésében  fogunk  rövi-
desen  tárgyalni.  Egyébként  ez 
csak a kezdet,  mert készül  egy 
hosszabb távra szóló straté-
giai terv, amelyet termé-
szetesen külföldi  vállalkozók-
nak is tudomására  szeretnénk 
hozni. 

Az elmondottak után a gaz-
daság dolgozói mire számít-
hatnak? Lesz-e leépítés, kell-e 
félni  a munkanélküliségtől? 

- Erdészetenként,  üzemen-
kén:,  de  a központban  is jelent-
keznek  anomáliák  a szükséges 
létszámot  illetően.  Ennek  meg-
szüntetését  szolgálta  az 1990-
ben bevezetett  korengedményes 
nyugdíjaztatás  is, ami humán-
politikai  meggondolások  mellett 
megfelelő  átcsoportosításokat 
tett  lehetővé.  Ha  a rendeletek 
továbbra is lehetővé  teszik,  a 
jövőben is lehetőséget  adunk  a 
korengedményes  nyugdíjba  vo-
nulásra azoknak,  akik  a nyug-
díjkorhatárnál  két  évvel fiata-
labbak,  és azoknak  az egész-
ségkárosult  dolgozóknak,  akik 
öt évvel fiatalabbak  a nyugdíj-
jogosultságot  jelentő  korhatár-
nál. Az elmúlt  évben az említett 
lehetőséggel  90 dolgozónk  élt. 
A lehetőség  - ha továbbra is 
megmarad  - évente 30-40 mun-
katársunkat  érintheti.  Azt vi-
szont el kell  mondanom,  hogy 
ahol „laza"  volt  a létszámgaz-
dálkodás,  ott mindenképpen 
változtatni  kell.  Úgy  vélem, 
hogy ezek alapján, valamint a 
vállalkozások,  a vállalkozók 
számának növekedésével  a saját 
dolgozóink  létszáma csökkenni 
fog.  Ezért  is szorgalmazzuk, 
hogy lehetőleg  a saját dolgo-
zóinkból  kerüljenek  ki a vállal-
kozóink.  Nekünk  is mindenkép-
pen a feladatarányos  létszám ki-
alakítása  a célunk  az irányítás 
és a végrehajtás  valamennyi 
szintjén. 

Petőfi  nevezetes sorait idéz-
ve - „Itt születtem én ezen a 
tájon..." - felmerül  a gondo-
lat: Vajon meddig gyönyör-
ködhetünk ebben a csodálatos 
szépségű, dimbes-dombos, er-
dőkkel borított zalai tájban? 

- A zalai erdők  itt maradnak. 
A velük  való gondos  törődés, 
az ésszerű  gazdálkodás  az itt 
élő  emberek  dolga  volt,  ma is 
az, és nagyon bízom benne, 
hogy természeti  értékeinket, 
szépségeinket  megőrizve,  azokat 
unokáink  is látni  fogják. 

Zámbó Árpád 
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KERESZTREJTVENY 

Könyvajánlat Előzetes a HSMK nyári programjából: 
Bazár-udvari esték, nyári szaktáborok 

a Csónakázó-tónál 

„A GYŰRŰK URA tündér-
mese. Mégpedig - legalábbis 
terjedelmét tekintve - aligha-
nem minden idők legnagyobb 
tündérmeséje. Tolkien képzelete 
szabadon, ráérősen kalandozik a 
könyv három vaskos kötetében 
- vagyis abban a képzelt idő-
ben, mikor a világ sorát még 
nem az ember szabta meg, ha-
nem a iót és szépet, a gonoszat 
és álnokot egyaránt ember előtti 
lények, ősi erők képviselték. 
Abban az időben, mikor a Jó 
kisebbségbe szorult, erői szö-
vetségre léptek, hogy a Rossz 
erőit legyőzzék és végül győ-
zelmet arassanak, de épp e győ-
zelem következtében elenyész-
szen az ő idejük, s az árnyak 
birodalmába áthajózva átadják a 
Földet új urának, az emberfai-
nak." 

Göncz Árpád 
Megvásárolható az ALMA-

NACH Könyvesboltban! 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 

(A volt lengyel-piac mellett.) 

A Hevesi Sándor Művelő-
dési Központ kollektívája a 
nyári hónapokban két érdekes 
programsorozattal kedveskedik 
Nagykanizsa és környéke la-
kosságának. 

A Bazár-udvar késő esti va-
rázsa már az elmúlt években 
is sok érdeklődőt vonzott. A 
szervezők idén négy előadás-
ból álló bérletsorozattal lepik 
meg a közönséget, elsősorban 
a könnyűzene, a kabaré és a 
humor kedvelőit. A kétheten-
ként, egyaránt hétfőn  21 óra-
kor kezdődő műsorok első ál-
lomása július 1-én lesz, ami-
kor a „Kabaré, örökzöld dal-
lamok..." keretében Usztics 
Mátyás, Kishonti Ildikó és 
Aradszky László szórakoztatja 
majd a nagyérdeműt. Július 
15-én jön a „Mikroszkóp ka-
baré...", Halász László, Heller 
Tamás és Bárányi László fel-
lépésével. Július 29-én bizo-
nyára nagy sikere lesz a Ko-
vács Zsuzsa, Böröndi Tamás 
és Poór Péter előadásában sor-
rakerülő „Illúzió a szerelem..." 
című programnak. A csattanó 
augusztus 12-én este lesz, 
amikor is Csala Zsuzsa, Nyer-
tes Zsuzsa és Bajor Imre adja 
majd elő a „Mindenki kedvé-
re..." című vidám műsort. A 
négy előadás bérleti díja 
összesen 420 Ft, egy előadás-
ra 130 Ft-ért lehet jegyet vál-
tani. A bérletek és jegyek áru-

Szókratész aforizmája  olvasható 
a vízszintes 1. és a függőleges  19. 
sorokban. 

VÍZSZINTES: 1. A megfejtés 
első sora (zárt betűk: T. O. N.) 
14. Hazai ruhamárka. 15. Nagy 
feladat  végrehajtásába kezd. 16. 
Személyéről. 17. A szerelem mú-
zsája a görög mitológiában. 18. A 
bór és az ittrium vegyjele. 19. 
Nem jut ötről-... 20. Serkenő. 21. 
Joseph gyakori beceneve. 22. Jut-
tat. 23. Föld alá rejtő. 24. Svéd 
teniszkirály volt. 25. Ez a vége a 
rohanásnak! 27. Pihe a ruhán. 28. 
Törlőruha. 29. Női név. 31. Ke-
resztülhatol. 33. Orfű  határai! 34. 
Alkotmányos demokrata a régi 
Oroszországban. 36. Becézett Er-
zsébet. 38. Vércsoport. 40. Mese-
beli figurák.  42. Sportpályák tala-
ja, névelővel. 44. Férfinév.  46. 
Szerelem - németül. 48. Megke-
vert pép! 50. Mézízű. 51. Új sors-
játék. 53. Folyadék. 54. Műholdas 
tévécsatorna. 55. Nagyra nőtt. 56. 
Tapogatózva keresgél. 58. Növény 
része. 59. Fekete- István állatsze-
replője. 60. Kacag. 61. Félretétet. 
63. Vasúti kifejezés. 

FÜGGŐLEGES: 1. Tiltó szó. 
2. Színházi darab. 3. Kötőszó. 4. 
Régi görög piactér. 5. Dunántúli 
folyó.  6. Aréna részel 7. Cégfor-
ma. 8. Óra lehet ilyen. 9. Labdát 
továbbító. 10. ... helyében. 11. 
Előtagként újat jelent. 12. Kávé! 

sítása már megkezdődött a 
HSMK pénztárában. Egy-egy 
műsorra az előadások napján 
a helyszínen is lehet jegyet 
váltani. Kedvezőtlen időjárás 
esetén a HSMK kamaratermé-
ben rendezik meg az előadást. 

Bizonyára sok általános és 
középiskolás tanulót vonzanak 
majd a Csónakázó-tónál a Pol-
gármesteri Hivatal vendéghá-
zában, teljes ellátás biztosí-
tásával, állandó pedagógus 
felügyelettel,  változatos kultu-
rális és sportprogramokkal szí-
nesített nyári szaktáborok. A 
nyitány július 1-10 között a 
népművészeti tábor (néptánc, 
népzene, népi kismesterségek) 
lesz, 14-18 éves fiatalok  ré-
szére, 6000 Ft részvételi díj 
mellett. A fotós  tábort július 
11-20 között rendezik, 12-16 
évesek számára, személyen-
ként 6500 Ft-ért. Július 21-30 
között 10-14 éveseknek tart-
ják az intenzív olasz nyelvi 
tábort, napi 4 órás nyelv-
tanulás és gyakorlás kereté-
ben, kezdőknek, 7500 Ft rész-
vételi díjért. Az intenzív né-
met nyelvi tábort szintén napi 
4 órás nyelvtanulási és gya-
korlási lehetőséggel, a német 
nyelvet alapfokon  beszélő 10-
14 éves fiatalok  részére szer-
vezik, július 31-augusztus 9 
között, 7500 Ft-ért. A több 
mint másfél  hónapon át tartó 
program az ifjú  horgász tábor-

13. Tenger jelzője lehet. 17. Föld 
alá rejte. 19. A megfejtés  befeje-
ző sora (zárt betűk: M. S. G.) 
20. Eleven. 21. Ókori görög törzs. 
23. Rengetegen. 24. Sava-... 26. 
Szigetek rövidítése térképeken. 
27. Négyajtós, négyüléses csukott 
gépkocsi francia  eredeti szóval. 
28. Tüzelőnek való száraz gallyak 
csomója. 30. Férfinév.  32. Keleti 
gépkocsitípus - becenevén. 35. 
Ide-oda mozgató. 37. Az orrához. 
39. Város München közelében. 41. 
Dominóban gyakori ige. 43. Tere-
bélyes díszfa,  névelővel. 45. Ta-
lál. 47. Orra ne ...I 49. Nitro-
génüzeméről ismert település. 51. 
Idegen Sára. 52. Gyerünk - ismert 
orosz szóval. 55. Filmrendező 
(Károly). 56. Testrész. 57. Apró, 
élősködő rovar. 59. Hímállat. 60. 
Bibliai hajós. 62. Rügyezni kezd! 
63. Kettős betű. 64. Saját kezével. 

Szirovicza Miklós 
Beküldendő Szókratész mondá-

sa. Haláridő:  június 14. 
Lapunk 21. számában megjelent 

keresztrejtvény helyes megfejtése: 
„Az embereket az életben csak két 
erő hajtja, az éhség és a szere-
lem." A sorsoláson Zimonyi Bea 
bucsuszentlászlói, Geiszl Zoltán, 
Kálovics Katalin, Lajos Imre és 
Szokol László nagykanizsai olva-
sóink nyertek könyvjutalmat, ame-
lyet szerkesztőségünkben vehetnek 
át. 

ral zárul, amelyre augusztus 
10-19 között várják a 10-14 
éves gyermekeket, akik 5500 
Ft-ért elméleti és gyakorlati 
oktatásban részesülnek. Bő-
vebb felvilágosítást  a HSMK-
ban (Széchenyi tér 5-9.) ad-
nak, személyesen vagy a 11-
22l-es telefonszámon.  Jelent-
kezési határidő, a részvételi 
díj egyidejű befizetésével:  jú-
nius 15. 

Új Jelenség a hazai keres-
kedelem palettáján. 
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Ha mindenkié, akkor vigyük haza? 

Az olvasó kérdez, a KANIZSA válaszol 
Mi lesz a sorsa az Eurosport csatornájának? 

Szürke festék  került 
a sárga „fürészfogra" 
a Rozgonyi utcában 
Az elmúlt időszakban né-

hány kanizsai olvasónk telefo-
non reagált egy furcsa  esetre. 
Panaszuk emígy foglalható  ösz-
sze; 

Eveken  át a Rozgonyi utcá-
ban, a Sugár  (Vörös  Hadse-
reg) út és az Erzsébet  (Sza-
badság)  tér közötti  útszakasz 
északi  oldalán  zavartalanul 
parkíroztunk  személygépko-
csinkkal.  A napokban a kevés 
hely miatt előállt  zsúfoltság 
következtében  ezt már csak el-
vétve tehetjük  ott,  ugyanis az 
illetékesek  az itt sokéve elhe-
lyezett  autóbuszváró útjelző 
tábla közelébe  taximegállóhely 
útjelző  táblát  helyeztek,  s az 
útburkolatot  az eddigi  20 mé-
teren túl  újabb 30 méteres ré-
szen várakozóhelyet  jelző  sár-
ga színű  útburkolati  jellel  fes-
tették  fel,  az utcaszakasz  több 
mint felén  lehetetlenné  téve a 
lakosság  parkírozását.  Az eset 
pikantériája,  hogy a jelentő-
sen megnyújtott  „fürészfogon" 
taxit soha nem láttunk  parkí-
rozni. Mire  való ez kérem? 
Vajon  kinek  az érdekeit  szol-
gálja ez a lépés? 

Nos, az ügyben szerkesztő-
ségünk részéről kétszer is fel-
kerestük a Polgármesteri Hiva-
talban Szabó István  közleke-
dési főelőadót,  miután mi is 
meggyőződtünk a feltőnően 
hosszúra kialakított várakozó-
hely tényéről. 

Mivel május közepi első 
reagálásunk után a helyzet 
nem változott, május 28-án új-
ra kopogtattunk az ügyintéző 
hivatali ajtaján. A főelőadó  el-
mondta, hogy a jogos panaszt 
kivizsgálták és utasították a 
helyi költségvetési üzem út-
fenntartó  részlegét a sárga 
„fűrészfog"  több mint fele  ré-
szének megszüntetésére. Sza-
bó István május 30-án - nem 
kis meglepetesünkre - szemé-
lyesen kereste fel  szerkesztő-
ségünket és közölte, hogy a 
taxisokkal történt konzultáció 
után úgy döntöttek, hogy a 
megnyújtott taxiváróhely to-
vábbra is megmarad, de csak 
két gépkocsishely mértékéig. 
A többi felesleges  sárga jel-
zést sikertelen felmaratási  kí-
sérlet után szürke festékkel 
megszüntették, s így vagy 20 
méternyi parkolási hely felsza-
badult. 

Most már minden rendben, 
de feltesszük  a kérdést, hogy 
a változást az illetékesek mi-
ért nem hajtották végre rugal-
masan, „fájdalmas"  világunk-
ban közel egy hónapon át 
bosszantva ezzel is néhány ál-
landó és számos eseti parkí-
rozni óhajtó autótulajdo-
nost?... 

Az elmúlt napokban több 
olvasónk hívta telefonon  szer-
kesztőségünket, érdeklődve a 
műholdas tv-csatornák jelenle-
gi vételével kapcsolatban: mi 
lett és mi lesz a sorsa az EU-
ROSPORT csatornának, miért 
olyan a vételi lehetőség ami-
lyen, várható-e a közeljövőben 
az antenna karbantartási díjak 
felemelése? 

Németh Zoltántól, a NEL-
KA jelenlegi megbízott igaz-
gatójától megtudtuk: Nemcsak 
a lapok szerkesztőségeiben, az 
antennásoknál is égtek a tele-
fonvonalak  az EUROSPORT 
műholdas tv-csatorna megszű-
nését követő napokban. A mű-
sorközlő francia  tv társaság fi-
nanszírozási gondokkal küzd, 
ezért állította le az adás su-
gárzását. Az újraindításról 

egyelőre semmi információ 
nincs. A NELKA továbbra is 
figyeli  a műholdas sugárzást, 
s ha netán beindulna a leállí-
tott csatorna adása, az ismét 
visszakerül eredeti helyére. 
Addig is, míg nem sikerül a 
korábbi állapot visszaállítása, 
vagy nem sikerül egy másik 
hasonló műsor sugárzása, ma-
rad az MTV műsora. A spor-
tot kedvelők bosszankodnak, a 
változatos zenét, videoklippe-
ket kedvelők pedig örülnek a 
meglepetésszerű változásnak. 
Vigasznak ugyan kevés, de 
Nagykanizsa és környéke az 
ország egyik legszerencsésebb 
körzete a tévézést illetően. 
Bőven van választék filmek-
ben, zenében, szórakoztató 
műsorban és némi sportban is. 
A NELKA kollektívája is 

azon van, hogy ebből a bő kí-
nálatból adjon megfelelőt  -
mindenki kedvére. 

Lehet, hogy nem mindenki 
ért ezzel egyet, de a szakem-
berek szerint a jelenlegi vételi 
minőség jó a városban. Ahol 
mégis hiba lenne, kérik azt 
bejelenteni irodájuk új helyén, 
a Rózsa Ferenc út 6. szám 
alatt, vagy a 11-274-es telefo-
non. 

A kábeltelevíziónak csak 
földi  adását nézők 49 forintot, 
míg a műholdas adásokat is 
nézők összesen 96 forintot  fi-
zetnek havonta antenna kar-
bantartási díj címén. Emelés 
nem várható - a szóbeszéd el-
lenére - hiszen ez év január-
jában lett éppen ennyi. 

Tóth Ferenc 

A közölt képet Márton József  kanizsai olvasónk küldte 
szerkesztőségünk címére. Nem volt nehéz kitalálni hol, 
és mit ábrázol. Ha valaki - vagy mondjuk az illetékes 
~ mégsem tudná, így néz kl at piaci pavilonsor hátoldala 

menti övezet. Ml 
is megnéztük. Az 
egyre burjánzó 
gaz csak arra jó, 
hogy rejtse a 
parkoló autósok 
által otthagyott 
szemetet. Kér-
dés: meddig? 

Szöveg: 
Tóth Ferenc 

A Hunyadi 
általános iskola 
angol és francia 
tagozatos nyelvi 

csoportjaiba felvesz 
a 91-92-es tanévben 

3. osztályba lépő 
tanulókat. 

Jelentkezés az 
iskola igazgatójánál 

június 12-ig. 

A Városgazdálkodási és 
Kommunális Szolgáltató Vál-
lalat évente százezreket költ a 
város utcáinak, tereinek, park-
jainak szépítésére. Biztosan 
nem kívánják, hogy ezért há-
lásak legyünk, de annyit talán 
igen, hogy becsüljük mások 
munkáját, örüljünk a szépnek 
és óvjuk ami már megvan. 

Szomorú, de ez már az első 
alkalommal sem sikerült. A 
városközpontban lévő török-
kút köré ültetett virágokat va-
laki vagy valakik már az első 
nap éjszakáján kihuzigálták. 
(1. kép) Vannak, akik a tava-
szi árvácskát nem a piacról, 
hanem a 
Vasem-

berház udvarán lévő kő virág-
tartókból szerzik be. (2. kép) 
Ugyanott, az Ady út felől  még 
pompáznak a teleültetett virá-
gosládák. (3. kép) Reméljük, 
úgy is maradnak. 

Kép és szöveg: 
Tóth Ferenc 
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Újabb előrelépésre készülnek 

a kanizsai kajakosok 
L A B D A R I K Í A S 

Az elmúlt évi sikerek után 
nagy erővel láttak munkához 
a Bútorgyár kajak szakosztá-
lyának versenyzői, akik az 
idei évadtól további előrelé-
pést várnak. 

- Szerencsére, adottak vol-
tak a feltételek  a szakosztály 
számára és a befektetett  mun-
ka, a hozzáállás komoly ered-
ményeket hozott. Az elmúlt 
évben, a 64 egyesület közül a 
szakosztályunk a 28. helyen 
végzett. Elsősorban az után-
pótlás jeleskedett, a Varga 
testvérek címeres mezben is 
bemutatkoztak. Ez évben még 
további fejlődést  várunk, s a 
Héder István edző vezette csa-
patot erre képesnek is tartom 
- vélekedett Czuppon Árpád, 
a Bútorgyár SK elnöke. 

Az idei évadra a kedvezőt-
len időjárás miatt egy kicsit 
késve lehetett esak „nekimen-
ni". 

- Tény, hogy versenyzőink 
egyelőre még kb. 1000 km 
hátrányban vannak, de joggal 
bízhatom abban, hogy a lema-
radást be tudjuk hozni. A leg-
jobbak minden nap reggel fél 
6-tól 7-ig, majd délután 3 órá-
tól lapátolnak, rengeteget dol-
goznak. A sikerért tudnak 
szenvedni is - mondta Héder 
István szakvezető, akinek se-
gítőtársa Fenyvesi János test-
nevelő tanár, az utánpótlás ve-
zetője. 

A szakosztály többsége ser-
dülő korcsoportos versenyző, 
akik az idei évet korosztályuk-
ban az előkelő 14. helyről 
kezdik meg. A közel 30 ver-
senyző mellett többen is bon-
togatják „szárnyaikat", vagyis 
nagy teret szentelnek a legki-
sebbek foglalkoztatására.  A 
napokban újabb tehetségek ke-
rültek leigazolásra, 9-11 éves 
kislányok, akik kellő alapozást 
kaptak és rövidesen bemutat-
koznak. 

A bajnoki év során, a szá-
mos verseny mellett kiemelke-
dik a hónap második felében 
rendezendő vidék-bajnokság, 
amely egyben válogató is lesz, 
valamint az augusztus elején 
sorra kerülő országos bajnok-
ság, s természetesen a július 
13-án Nagykanizsán második 
alkalommal rendezendő Kani-
zsai Olaj Kupa, amely egyben 
a vidék-főváros  serdülő válo-
gatottak találkozója lesz és 
idevárják a csehszlovák, oszt-
rák fiatalokat  is. 

A szakosztályelnökség, élén 
Illés Miklós elnökkel és He-
derics Antal szakosztályveze-

tővel nagy erővel munkálko-
dik a működési feltételek  biz-
tosítása érdekében. A sportág 
érzi a szűkös pénzügyi hely-
zetet, ezért több újítással is 
foglalkoznak,  miközben jelen-
tős szerepet vállalnak a szülők 
is a háttér erősítésében. 

- A Bútorgyár és a RO-
TARY Fúrási Kft.  mellettünk 
van, s ezt a gondoskodást 
eredményekkel kell meghálál-
ni. Éppen ezért is a Varga 
testvérektől olyan szereplést 
várunk, hogy a válogatón ké-
pességeiknek megfelelően  áll-
janak helyt. Az elsős „cserhá-
tista" Gábor esélyes a bécsi ifi 
világbajnokságra való kikerü-
lésre, míg párosban a 8. osz-
tályos Péterrel együtt megcé-
lozzuk az országos keretbe va-
ló bekerülést. A két nagy te-
hetség mellett további fejlő-
dést remélünk Illés Balázs, 
Palotás Zoltán, Horváth Gá-
bor, Mecséri Krisztián, Ke-
ményfy  Tamás, no és Bödör 
Krisztina versenyzőnktől is -
szólt a tervekről a szakvezető. * 

A kanizsai kajakosok évad-
nyitó versenye a diákolimpia 
országos döntője volt. 

Varga Péter K - l . 1000 mé-
teren bronzérmet szerzett a 
IV. korcsoportban, míg Gábor 
(Cserháti) 4. lett az V. kor-
csoportban. 500 méteren Gá-
bor 4., míg Péter az 5. helyet 
szerezte meg. A K-2. 1000 
méteren az Illés-Horváth 
(Batthyány-Ipari) hajó 7., 
majd a K-4. 1000 méteren, az 
összevont IV-V. korcsoport-
ban Varga Gábor-Varga Pé-
ter-Illés Balázs-Horváth Gá-
bor centiméterekkel maradt le 
a dobogóról. 

Legutóbb Tatán szálltak víz-
re a bútorosok, ahol a Héder-
tanítványok már javuló formá-
ban szerepeltek a minősítő 
ÁFÉSZ Kupán, amelyen közel 
1500 fő  szerepelt. 

A versenyzők jobb eredmé-
nyei közül figyelemre  méltó 
Varga Gábor 2. helye 500, il-
letve 4. helye 1000 méteren, 
a K-2. 500 méteren Palotás-
Mecséri második, Illés-Hor-
váth harmadik helyezése. Re-
mekül ment a négyes hajó 
(Varga G.-Varga P.-Illés-
Horváth), amely 500 méteren 
a 2. helyen futott  be, míg if-
júsági 500 méteren Bödör 
Krisztina 5. helyet szerzett, 
majd Sinkával az oldalán (Bp. 
Multi SK) ezüstérmes lett. 

(-gh) 

Olajbányász-Oroszlányi 
Bányász 3-0 (2-0) 

NB Il-es mérkőzés a Nyu-
gati csoportból. Kanizsai gól-
szerzők: Farkas (a 2. perc-
ben), Kiss I. (a 27. percben), 
Visnovics (az 53. percben). 

Az utóbbi időszakban meg-
táltosodott kanizsaiak hazai 
játékára szépszámú, 3000 fős 
közönség volt kíváncsi, akik 
ezúttal valójában elégedettek 
lehettek a kedvencek teljesít-
ményével. 

A bajnoki tabellán elfoglalt 
helyből ítélve, az 5. helyen ál-
ló olajosok nagy harcra szá-
mítottak a velük azonos pont-
számmal rendelkező, a 6. he-
lyen álló oroszlányiak ellen. 
Nos, a várt nagy küzdelem el-
maradt, mert ezúttal olyan já-
tékot nyújtottak a kanizsai fiúk, 
ami ellen nem volt orvosság. 

A gyors gól megnyugtatta 
az olajosokat, akik felszaba-
dultan, nagy kedvvel játszot-
tak. A középpályások tömték 
jobbnál-jobb labdákkal a csa-
tárokat, s már a kezdeti sza-
kaszban is bőven volt lehető-
ség az előny növelésére. A 
ziccerek azonban kimaradtak, 
de aztán egy szöglet után jött 
Kiss I., aki felment  az „eme-
letre", s biztosan fejelt  a ka-
puba. Ezután is nagy fölény-
ben játszottak a hazaiak, majd 
a félidő  befejezése  előtt 1 
perccel megfogyatkozott  a 
vendégcsapat. 

A szünetben Németh Lajos 
szakvezető további jó játékra, 

a gólkülönbség javítására ösz-
tönözte a fiúkat,  akik a szak-
vezető kérésének eleget tettek, 
hiszen a kezdés után nem sok-
kal már harmadszor is bevet-
ték a vendégek kapuját. Ezt 
követően viszont a fiúk 
visszavették a lendületet, meg-
sajnálták az oroszlányiakat, 
akik kettős cserével frissítet-
ték fel  a csapatot. Ennek el-
lenére még adódott lehetőség 
Dómján, Skublics, Fuisz és 
Hegedűs előtt is, ám azokat 
elkapkodták. A hajrában a 
fiatalok  kaptak lehetőséget. 
Előbb Kis F. lépett pályára, 
majd a vége előtt 4 perccel a 
kis Vlaszák kapott ••helyet a 
kapuban, s utóbbi aztán a 90. 
percben igazolta képességét, 
aki bravúrral hárította Selymes 
bomba szabadrúgását a bal 
felső  sarok elől. 

A mérkőzés összegezésére a 
legilletékesebbet, a szakvezető 
Németh Lajost kértük: - Most 
nagyon boldog  vagyok,  hiszen 
a fiúk  biztos győzelmet  és 
nagyszerű  játékot  ajándékoz-
tak  a kitartó  közönségnek. 
Úgy  érzem, hogy a mai napon 
a két  csapat között  nagy volt 
a különbség,  s ha így  folytat-
juk a kitűnő  tavaszi szereplést, 
akkor  az irigyeink  is kénytele-
nek lesznek  felsorakozni  e 
mellé  a kitűnő  csapat mellé. 

(béa) 
Az Olajbányász-Oroszlány mérkőzésen számos, a képen látható 

jelenettel találkoztak a nézők. Képünkön a gólvonalról mentenek 
a vendégvédök. 

(Fotó: Erdei András) 
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R O S A K L A K D A 

A tanítványok nyerték 
a Szántó Zoltán emlékversenyt. 

A kiváló kosárlabda szak-
ember, a testnevelőtanár em-
lékére rendezték meg a Dr. 
Mező Ferenc Gimnáziumban a 
Szántó Zoltán emlékversenyt, 
amelyet a sportág 100 éves ju-
bileumával kötöttek össze. 

Az emlékversenyt az iskola 
diákönkormányzata, a városi 
szövetség aktivistái, valamint 
Gábor Erzsébet és Kovács 
Magdolna szervezte és rendez-
te meg, amelyen a 4 női csa-
pat mellett megjelent dr. Vil-
lányi Antal, a megyei szak-
szövetség főtitkára  is. 

A megemlékezés, a koszorú-
zás után a részt vevő négy 
csapat körmérkőzéses rend-
szerben mérkőzött, amelyen a 
játékvezetők (Antlics, Ebergé-
nyi) díjtalan működtek közre, 

T U N I S Z 

s amelyen végül is a tanítvá-
nyok kerekedtek felül;  a Dr. 
Mező Ferenc Gimnázium I. 
csapata nyerte el elsőként az 
alapított vándorserleget a 
MÁV NTE serdülő és a Thury 
SZKI csapata előtt. 

A hagyományteremtő emlék-
verseny befejezéseként,  a ver-
seny színhelyén tartott ünne-
pélyes eredményhirdetés során 
özv. Szántó Zoltánné adta át 
a díjakat. A győztes csapat 
egy évre elnyerte a vándorser-
leget, míg minden csapat leg-
jobbja tiszteletdíjat kapott, köz-
tük Göncz Zsuzsanna (dr. Mező 
I.), Pintér Ágnes (MÁV NTE 
serdülő), Dómján Krisztina 
(Thury SZKI) és Rácz Mónika 
(Dr. Mező II.) 

(balogh) 

A U T Ó I K O S S 

Mint emlékezetes, a rossz 
idő elmosta a magyar auto-
cross bajnokság hagyományos 
kanizsai évadnyitóját, amelyre 
így június 2-án Túrkevén ke-
rült sor. A tiszántúli kisváros 
melletti pályán tartott bajnoki 
rajton megjelent a hazai au-
tocrossozók színe-java, köztük 
a kanizsai színekben verseny-
ző Radák Sándor, Radák Atti-
la és Szekeres Sándor is. Pin-
tér Károly autója nem készült 
el az évadnyitóra, így ő ké-
sőbb kapcsolódik a küzdel-
mekbe. Áz elő- és középfuta-
mokban remekül szerepeltek 
crossozóink, akik az 1600 
kcm-es kategóriában indultak. 
Radák Sándor és Szekeres 
Sándor már a középfutamban 
nagy versenyt vívott egymás-
sal, végül Radák első, Szeke-
res másodikként ért célba, így 
a döntőben az első sorból in-
dulhattak. Az ifjúsági  korú 
Radák Attila is ott dübörgött 
apja és Szekeres mögött a kö-
zépfutamban,  azonban a 8. 
körben sebességváltó hiba miatt 
kiállni kényszerült. A döntő 
futamban  már az első körben 
eldőlt a két neves kanizsai 
versenyző sorsa. A rajt utáni 
első kanyarban összeütköztek, 
Szekeres kipenderült a pályá-
ról, ám egy kör kihagyással, 
sérült futóművel  és szakadt 
kuplung bowdennel, kettes se-
bességbe kapcsolva folytatta  a 
versenyt. Radák bal hátsó ke-
reke defektes  lett, de ő is 
ment tovább, majd miután a 
jobb első futóműve  is tönkre-
ment, végleg kiállt. Szekeres 
egy körrel bírta tovább, ami-
kor is a vezető Darázs Antal-
lal ütközött, s felszaladt  a pá-
lyát övező fém  szalagkorlátra, 
ahonnan már nem tudott 
visszaállni. Az 1600-asok ver-
senyét - az egykor kanizsai 
színekben is versenyző - Da-
rázs Antal nyerte. Szekeres,a 
8., Radák a 10. helyen végzett 
a 16 induló között. A 3500 
kcm-es kategóriában őz László 
lett az első. A következő for-
dulóra városunkban kerül sor, 
július 13-án - remélhetőleg 
mind a négy helyi versenyző 
részvételével - , és vigyázni 
fognak,  hogy értelmetlen ütkö-
zésekkel ne fosszák  meg a ka-
nizsai közönséget egy hazai 
győzelem lehetőségétől. 

-bacskay-

s p o i m iii;rvK(ii; 
SZOMBAT 

Labdarúgás: 
NB Il-es ifjúsági  bajnokság: 

Olajbányász SE-Szekszárd, 
Olajbányász-pálya, 13.00. 

NB Il-es serdülő bajnokság: 
Olajbányász SE-Szekszárd, 
Olajbányász-pálya, 11.30. 
Tenisz: 

OB III. Férfiak:  Olajbányász 
SE-Balatonszárszó, Somogyi 
úti sporttelep, 10.00. 

VASÁRNAP 
Kézilabda: 

NB I B. Férfiak:  Tungsram 
SE-Ajkai Hungalu, Olajbá-
nyász-munkacsarnok, 11.00. 
Természetjárás: 

A DKG Természetbarát 
Egyesületének túrája. Indulás: 
autóbuszállomás, 7.10. Gya-
logtúra: Bocska-Márkirét-Ol-
tárci erdő-Rigyác. Táv: 18 
km. Visszaérkezés: 17.25. 
Úszás: 

Kanizsa Kupa meghívásos 
korosztályos verseny (fiúk,  lá-
nyok), városi fedett  uszoda, 
9.30. 

A ZALA-HOFAG 
FAIPARI Kft. 

felvesz 
murakeresztúri telephelyére 
faipari  gépek kezelésében 

jártas 
asztalos szakmunkásokat. 

Jelentkezni: 
Murakeresztúr, 

Kossuth L. u. 3. 

A ZALA-HOFAG 
FAIPARI Kft. 

felvesz 
murakeresztúri telephelyére 
CNC gépek kezelésében 
jártas szakmunkásokat. 

Jelentkezni: 
Murakeresztúr, 

Kossuth L. u. 3. 

A ZALA-HOFAG 
FAIPARI Kft 

számítástechnikában, 
kereskedelemben, esetleg 
ügyviteltechnikában jártas 

munkatársakat keres. 
Jelentkezni: 
Nagykanizsa, 
Ady u. 68/B. 

Tel.: 93/13-376, 
dr. Füle Lajosné. 

OB III-as mérkőzések 
változó eredményekkel 

A május 17-én elmaradt fér-
fi  OB III-as mérkőzést 24-én, 
pénteken a Vár úti sporttele-
pen az Olajbányász 7-2 arány-
ban megnyerte a Kaposvári 
Sportiskola ellen. Szombaton, 
Pápán fájó  vereséget szenved-
tek, majd vasárnap a rivális 
VIDEOTON ellen meglepe-
tésszerű győzelmet arattak. 

A női csapat Sopronban drá-
mai küzdelemben bravúros 
győzelmet aratott a jó képes-
ségű KINIZSI-MEDOSZ ellen. 

Eredmények: 
Nők: Soproni KINIZSI-ME-

DOSZ-Nk. Olajbányász: 4-5. 
Győztesek: Gaál, Nóvák, 

Benkő. Páros: Novák-Benkő, 
Gaál-Föle. 

Férfiak:  Pápa-Olajbányász: 
6-3. 

Győztesek: Füle, Horváth. 
Páros: Füle-Sztankovics. 

Videoton-Olajbányász: 3-6. 
Győztesek: Füle, Péntek, 

Russay, Sztankovics. Páros: 
Füle-Horváth, Russay-Sztan-
kovics. 

* 

Június 1-én folytatódott  a 

női és férfi  OB III. mérkőzés-
sorozat az Olajbányász Vár úti 
tenisztelepén. 

Kiélezett küzdelmet hozott 
az Olajbányász-ZTE női mér-
kőzés. (Az ellenfél  csapatában 
Pukánszky Év a személyében 
volt OB l-es játékos szere-
pelt.) 

A fiatal,  tehetséges hazai 
csapat megérdemelt győzelmet 
aratott, amely döntően akarati 
tényezőknek köszönhető. 

Á férfiak  biztosan nyertek, 
a páros mérkőzések már for-
málissá váltak. 

Eredmények: 
Olajbányász-ZTE OB III-as 

női mérkőzés: 5-4. 
Győztesek: Olajbányász: 

Gaál N., Nóvák E., Füle R., 
Novák-Bekő, Gaál-Füle. 

ZTE: Mogyorossy, Paál, Pu-
kánszky, Pukánszky-Nagy. 

Olajbányász-Szombathely 
HVSE 6-3. 

OB III-as férfi  mérkőzés. 
Győztesek: Füle Zs., Hor-

váth B., Péntek I., Russay O., 
Sztankovics, Füle-Horváth. 

V. Gy. 
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NAPTAR 
275 évvel ez-

előtt, 1716. no-
vember 20-án ho-
zott ítéletet a ka-
nizsai bíróság, 
Jancsics Márton 
és felesége  kibé-
kítése tárgyában. 

A bíróság elótt 
a szigetbeli Jan-
csics Márton, a 
Babics Mátyás ál-
tal elcsábított fele-
sége miatt emelt 
panaszt, mire az 
asszony ki lett 
hallgatva: 

Hol  született? 
Personovecz-

falván,  nem 
messze Creitztől. 

Mennyi  idős? 
Húszéves. 
Mi  a neve? 
Jana. 
Élnek  a szülei? 
Meghaltak. 
Volt-e  már há-

zas? 
Nem. 
A nevezett  Jan-

csics Mártonnal  házas volt-e? 
Igen. 
Hol  történt  az esketés? 
Miholczon, nem messze 

Creitztől. 
Mennyi  ideig  éltek  egymás-

sal házasságban? 
Másfél  évig. 
Miért  és mikor  hagyta el a 

férje? 
Elmúlt három éve, de nem 

tudja miért. 
Mi  kényszerítette  arra, hogy 

a fent  nevezett  Babics Mátyás-
sal megszökjön? 

Egy barátja, akinél őt a fér-
je hagyta, nevezetesen a mu-
raközi Szent Mártonban lévő 
plébános őt szigorúan tartotta, 
és ezért kénytelen volt távozni. 

Vajon  az illető  fickó  ígért-e 
neki házasságot? 

Igen. 
Mióta  vannak együtt? 
Mária Magdolna naptól, Er-

zsébet napig. 
Vissza  akar-s  térni törvényes 

férjéhez? 
Igen. 

Babics Mátyás kikérdezé-
se: 

Hová  való, kik  voltak  a szü-
lei és mi a nevük? 

És maga ott lent elmond huszonöt 
miatyánkot. 
A muraközi Gerkoveczre, 

amely a Szent Márton parókiá-
hoz tartozik. Apja Babics Já-
nos, anyja Borbála. 

Hajlandó-e  a nőt  kerülni, 
többé nem szeretni? 

Igen. 
Hajlandó-e  a férjétől  újra 

elidegeníteni? 
Nem, és erre esküt tesz. 

A férj  kikérdezése: 
Elismeri-e  a nőt  házastársá-

nak, és magához veszi-e? 
Igen. 
És nem akar-e  neki fájdal-

mat okozni? 
Nem. 
Mégis  miért, mi okból  hagy-

ta el? 
Egy jobb helyet keresni, 

ahol élelmét könnyebben meg-
keresheti. 

í télet: 
A fent  nevezett személyek 

kibékültek és a tanács előtt az 
asszony esküt tett, hogy halá-
láig férje  mellett marad. A 
férj  szabad akaratából nejét 
magához vette és magával vit-
te. A csábító Babics Mátyást 
a tanács 24 forintra  büntette 
és egyben a városból kitiltot-
ta. 

Műsorajánló 
Június 8. (szombat) 

18 óra: Rock and roll Klub. Az 
50-es és 60-as évek zenéjére tánc, 
zenehallgatás, az Erkel Ferenc 
Olajipari Művelődési Házban. 

Június 9. (vasárnap) 

10 óra: Számítógépes játékok és 
videó gyermekeknek, az Erkel Fe-
renc Olajipari Művelődési Házban. 

Június 11. (kedd) 

14.30 óra: „Szünidőváró". Vidám 
társasjáték napközis csoportoknak, 
az Ifjúsági  Házban. 

VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Június 10. (hétfő) 

Mozicsatorna: mozielőadások 18 
és 20 órakor. 
VTV-csatorna: Rendkívüli városi 
közgyűlés közvetítése a HSMK-
ból (felvételről),  18 órától. 

Június 13. (csütörtök) 

VTV-csatorna: 19 órától: Hírhét, 

benne aktuális riportok. Telefonos 
játék. Sport. 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 18.00 és 20.30 
óra. 
Június 7-10.: A zöldfülű  (ameri-
kai). 
Június 11-13.: Házi nyúlra nem 
lövünk (amerikai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 18.15 
óra: Csütörtök: filmbarátok  napja. 
Június 7-10.: Éjjeli fantom  (kí-
nai). 
Június 11-13.: A titokzatos boly-
gó (videó, amerikai sci-fi). 
Erotikus filmek  20.15 órától, csak 
18 éven felülieknek: 
Június 7-9.: A látás paradicsoma 
(videó, német). 
Június 10-13.: Keleti fantáziák 
(videó, német). 

KERTMOZI: 

Június 7-én 19 óra: Tini-disco. 
Mozielőadások kezdete: 21 óra: 
Június 8-9.: Nicsak, ki beszéli 
(amerikai). 
Június 10-11.: Vak végzet (ame-
rikai). 
Június 12-13.: Ovizsaru (ameri-
kai). 

A legújabb út a nyelvtanulásban! 
Kreatív nyelvtanulás! 

A módszer kidolgozója Gál Ottó, eddig 
TIZENNYOLC NYELVBŐL tett állami 

nyelvvizsgát. 
ANGOL és NÉMET 1 éves konzultációs 

tanfolyamok. 
Egyéni tanulási tempó! 

Beiratkozás: 
1991. június 15-én Nagykanizsán, 

a Hevesi Sándor Művelődési Központban. 
Beiratkozási díj 12 hónapra 4.800.- Ft. 

Nos, megéri? 

IGEN! YES! JA! OUI! SI! TAK! 

Apróhirdetés 
Bacónaki hegyen szőlőbirtok 
eladó. Érdeklődni: Nagykani-
zsa, Zemplén Gy. l/A. IX/55. 

Kisállattartásra alkalmas fém-
ketrecek eladók. Szepetnek, 

Arany J. u. 25. Érd.: 17 óra 
után. 

Kettő + két félszobás  lakás a 
Kazanlak körúton eladó. Ér-
deklődni: KANIZSA szerkesz-
tőségében. Tel.: 12-305. 

Keszthelyi, 34 négyzetméte-

res, egyszobás, étkezős, egye-
di gázfűtéses  OTP lakásomat 
nagykanizsai másfél  vagy két-
szobásra cserélném. Ajánlato-
kat: „Sürgős" jeligére Pf.: 
154-be kérek. 

Nagykanizsán, főútvonal  mel-
lett 100 négyzetméter emeleti 

rész 900 négyszögöl területtel 
kiadó. Iroda, raktár, üzlet, mű-
hely stb. telepítésére. Vállal-
kozásba is beszállok. Varga 
Tibor, Nagykanizsa, Magyar 
u. 164. 

Gyermek íróasztalt vásárolnék. 
Érdeklődni: 12-305 telefonon. 



A hét elején került átadásra az a húszezer forintos  utazási 
csekk, amelyet lapunk kiadója, az Almanach Könyvkeres-
kedelmi Vállalkozás és Információs  Kft.  ajánlott fel  az 
előfizetők  közötti kisorsolásra. Képünkön a szerencsés Ma-
tolcsy család, lapunk főszerkesztője  és « nyereményt átadó 
Takács Balázs az Almanach Kft,  ügyvezető-igazgatója. 

(Erdei András felvétele) 

MEGJELENIK: MINDEN 

E v z á r o 
Vége a tanévnek, készülnek a bizonyítványok. A tantárgyak mellé 

bekerülnek a jól-rosszul megérdemelt jegyek l-t<51 5-ig. Kezdetektói 
dilemmája az oktatásnak az osztályozás. Mindenki tudja, az érdem-
jegy majd mindig szubjektív, viszonyítás kérdése. Ötös és ötös kö-
zött is lehet nagy különbség. 

Itt az év vége, az értékelés ideje. Úgy gondoltuk, mi is próbál-
kozunk valamiféle  osztályozással. De nem lennénk sajtó, ha a dol-
gok logikáján ne fordítanánk  egyet. A mi értékelésünkben nem az 
érintetthez rendeljük az osztályzatot, hanem a jegyekhez kerestük a 
megfelelő  alanyt. 

Ötös osztályzatot kapott az oktatási kormányzat. Sikeres, céltu-
datos munkával sikerült a legnagyobb mértékben magukra hagyni 
az oktatási intézményeket. Olyan mértékű pedagógiai szabadságot 
biztosítottak, ahol a tananyagról, a követelményekről, és az ehhez 
szükséges pénzekről a pedagógusoknak önállóan van lehetősége gon-
doskodni. Bízunk benne, hogy ez a magárahagyatott állapot még 
évekig fennáll,  hisz így minden lehetőség megvan arra, hogy alulról 
építkezve, piaci versenynek kitéve kialakul egy új, európai szintű 
oktatás. Vagy nemi 

Négyes  osztályzatot kapnak az önkormányzatok. Szakmai kompe-
tencia, szakértői vélemények nélkül is sikeresen meghoztak hosszú 
távú döntéseket. Különösen a tanteremösszevonások, intézménymeg-
szüntetések, a pedagógusok utcára kerülésében tettek hathatós in-
tézkedéseket. Az már igazán nem az ő hibájuk, hogy oktatási tör-
vény hiányában tartalmi kérdésekkel nem tudtak foglalkozni. 

Hármas  osztályzatot kaptak az iskolák. A közepes érdemjegy 
azért jár nekik, mivel majdnem mindenhol megtalálták az arany 
középszerűség útját. Sok mindent átmentettek a régi rendszer okta-
táspolitikájából, de beépítettek vadonatúj ideológiai elemeket. Gyor-
san reagáltak az új divathullámokra, de ezek nemegyszer sajnos 
átcsaptak a fejük  felett.  (Nyelvtanárok nélkül nyelvet oktatni!) 
Mindezzel együtt dicséret illeti őket, hisz a külső körülmények el-
lenére nem dőltek össze az iskolák. 

Kettes  és  egyes osztályzatot végül senkinek nem osztottunk ki 
bár gondolkodtunk azon, hogy a gyerekek és a szülők megérdemel-
nék. Úgyis mindig csak zavaró tényezőként vannak jelen. Aztán 
végül beláttuk, hogy miért mindig azokat bántsuk, akik a legkevésbé 
tehetnek bármiről is. 

N. I. 

III. évf. 24. sz. 1991. Jún. 14. 

Látomás 
9(flgykflnizsa,  szombat reggel.  Várjuk,  a miniszterelnököt.  Van 

kpzöttünkj  aki befizette  a 4500 ft-ot,  van, aki más módon jutott 
Hozzá  a belépőhöz.  A lényeg,  hogy hajtókán,  ingen ott  a belépő 
kortya. 

Idős  házaspár érkezik*  Láthatóan  nem a környék.  menedzser-ré-
tegét  képviselik:  "Egyszerűen  csak. be akarnának, menni, talán  még 
életükben  nem adatott  meg az a lehetőség,  hogy hazájuk, minisz-
terelnökét  élőben  hallgassák:  Eljöttek,  szombat reggel,  talán  mise 
helyett,  hogy Antall  Józsefet  láthassák. 

Az ajtónállók,  azonban szigorúak*  A "RfcíVjZJ  bizonyára számukra 
itt  kezdődik-  Vagy  fizet  vagy meghívott.  9{jncs  meghatódás,  nincs 
érzelem. 

A két  öreg csendben vonul el  a bejárattól... 
Mi  már bent vagyunk* A véletlen  hozta így,  nem tudom,  de  a 

konferenciával  egy időben  nyelvtanfolyamot  is tartanak,  a HS'M'K-
ban. 

fiatal,  huszonéves  hölgy  a mellékhelyiséget  keresi.  A tanfolyamra 
jött,  de  a biológiai  szükséglet  néha  eltérítheti  az embert.  Menni 
kell  Hát!  A lépcsőn  fel  a konferencia  terem felé.  Tersze  csak. azért, 
mert  a tervező  nem át állottá  oda építtetni  azt a bizonyos helyiséget. 

A Högy  zavarban van. Megy,  de  a néhány  kutató  tekintet  miatt 
folyton  Hátranéz,  félve  araszol,  nem tudva  mikor utasítják,  rendre, 
hogy arra ne! 

Közben  megérkezik,  a várva várt  vendég.  9{jncs  úttörő,  sőt  még 
cserkész  sem. Marad  a virág  és  a fehér  ruhás lány. 

Ismerős! 
na- im 

„Magyarosch" jelenségek 
5. oldal 

Átszervezés az olajos-cégeknél 
10. oldal 

DEL-ZALAI HETILAP ARA: 13wwFt 

Ki legyen Kanizsa Kapitánya? 
5. oldal 

Munka nélkül 
7. oldal 
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Vidéki Magyarország 
J6 egy évvel ezelőtt, mikor Véghajrájához közeledett a 

választási küzdelem a parlamenti helyekért, a nemzeti 
médiák hangosak voltak a vidéknek tett ígéretektői. A 
pártok szinte. túllicitálták, egymást. Még a Szabad De-
mokraták Pártja is - pedig róluk köztudott volt buda-
pesti értelmiségi voltuk - a vidékhez fordultak.  Mint 
halmozottan hátrányos helyzetben élö nagykanizsai, jól-
eső érzéssel nyugtáztam, hogy a majdan megszülető Ma-
gyarországon » Vidék lehetőségei kiszélesednek, befejező-
dik az a folyamat,  mely felmérhetetlen  károkat okozott 
az országnak. 

Emlékeztetőül azért néhány példát idéznék a kinyilat-
koztatásokból: „A magyar erkölcsiség, a tudati megűj li-
lás letéteményese a magyar falu."  „Meg kell szabadítani 
fa  Jvainkat a városok kizsákmányolásától." „Budapest 
nem fejlődhet  a vidék rovására." stb. Oldalakon keresz-
tül lehetne sorolni a fennkölt  szép szavakat̂  melyekről 
ma már tudjuk, kizárólag a voksokért tétettek; Látjuk 
Ígéretekkel tele volt a padlás. Ha most egy év után leltárt 
készítünk, akkor az eredmény lehangolóan szegényesnek 
tűnik. Helyreállt a régi értékrend, ma már arról is hal-
lani, hogy a magyar mezőgazdaságot a Rózsadombról 
kívánják Irányítani. Az ügyek a fővárosban  dőlnek el. 
Azok a kezdeményezések is elsorvadtak, melyek a vidék 
súlyát kívánták növelni. Az Alkotmánybíróság, melynek 
kijelölt székhelye Esztergom volt, ma már a fővárosban 
működik. Síiket fülekre  talált az a javaslat, hogy a köz-
társasági megbízottak ne a nagyvárosokban, hanem tör-
ténelmi településeken szerveződjenek, pl.: Pápa, Szentes, 
Szarvas, Gyöngyös stb. 

Most tehát Itt tartunk. A helyzet változatlan, de re-
mélem nem reménytelen. A harcot újra kezdve, 3 de-
mokrácia szabályai szerint nekünk kell megvívni. 

Reggeli utazásaim 
Utólag mindig tudom, 

rosszul tettem. Miért hallgat-
tam? Igaz, így kisebb a konf-
liktusveszély. A lelkiismere-
tem viszont háborog, szeren-
csére csendben teszi. Apró 
történések sorozata vetítődik 
képzeletem képernyőjére. Kép-
sorok a 3l-es helyijáraton tör-
ténő utazásaim árnyékképei. 

Fiatalok, fiúk  és lányok 
ügyesen birtokba veszik az 
üléseket. Felszabadultak, vidá-
mak, szépek. Korosodó felnőt-
tek sorjáznak az ülések előtt, 
elfoglalva  jól megérdemelt ál-
lóhelyüket. Többször lenézek 
majdani eltartóinkra, aztán 
szomszédom arcára téved te-
kintetem. Fürkészve egymásra 
nézünk, és biztosan állítom, 
ugyanarra gondolunk. Jó lenne 
egy támadás nélküli helycsere. 
De ki mondja meg nekik és 
mikor?! 

Négy fiatal  hölgy foglalja  el 
az ajtó melletti üléseket. Isme-
rik egymást, vidáman cseve-
résznek. Előttük fiatal  kisma-
ma áll fáradt-szomorúan.  Lát-
szik rajta, nehezen viseli ter-
hességét. Egy-egy döccenésnél 
kisbabás hasától feszülő  ka-
bátja szinte súrolja a külső 
ülésen kacarászó nő arcát. Öt 
nem zavarja. Elgondolkozom, 
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reform 
TALLÓZÓ 

Közéleti lapszemle - válogatás szinte valamennyi 
magyar napi- és hetilap legérdekesebb Írásaiból. 

Minden lapot senki sem olvas el, csak a 

reform 
TALLÓZÓ 

Plusz egy lap = több száz plusz lap! 
Megjelenik minden pénteken, ára: 33 Ft. 

LAPOK SZÁZAI HÁZHOZ MENNEK, 
reform 

HA ELŐFIZET A TALLÓZÓ-RA 

MEGRENDELŐLAP 
reform 

Megrendelem a TALLÓZÓ című 
hetilapot 

.... példányban. 
Kérem az alábbi címre kézbesíteni: 
Név: 
Cím: 

Az előfizetés  díja: egy hónapra: 143,- Ft, 
negyedévre: 429,- Ft, 

félévre:  858,- Ft. 

aláírás 
A megrendelőlapot borítékban, bérmentesítés nélkül az alábbi 
címre kérjük feladni: 

vidéken: Postahivatal helyben. 
Budapesten: Postaigazgatóság, Hírlaposztály, 
1360 Budapest, Pf.:  4. 

ugyan a kismama születendő 
gyermekének mit mesél majd 
az illemtan idevonatkozó kér-
déseiről. Bízom benne, példa-
ként nem utazásai során 
összegyűjtött tapasztalataiból 
merít. 

Rózsa úti megállóban fiatal 
anyuka száll fel  aprócska 
gyermekével. A kicsi még alig 
beszél, de helyet követel. Jo-
gos. Felállók - férfitársak  ne-
vében is! - átadom a helyet. 
Anyuka leülteti gyermekét, és 
ő állva marad. Furcsa kifeje-
zést öltő arcomra csodálkozik, 
valószínűleg nem érti miért 
értetlenkedem. 

Egymás mellett ülnek nagy-
mama és unoka. Amúgy na-
gyon helyesek így együtt, ket-
ten két ülésen. Kislány a kül-
ső ülés bizonytalanságát ellen-
súlyozandó, kinyújtja lábacs-
káit biztos támaszt keresve az 
ülés támláján. Talán a nagy-
mama ölében nagyobb bizton-
ságban érezné magát? 

Ez a pénteki reggel mintha 
más lenne, mint a többi. Az 
árnyékképek eltűnnek, ma 
nem ronthatja el a kedvem 
senki és semmi. A buszon fel-
szabaduló ülőhely is igazolni 
látszik a gondolat jogosságát. 
Elindulok a kiszemelt ülés 
felé  és már látom magam a 
Kanizsa újságot lapozgatva, 
ma kényelmesen utazom. Ha-
mar rá kell jönnöm tévedé-
semre. Egy apró(ka) úriember 
ügyes csellel leszögezi magát 
a szabad helyre. Hát igen, 
ügyes ember másfél  ember -
állapítom meg, és bosszús va-
gyok lassú helyzetfelismeré-
sem és nehézkes mozgásom 
miatt. Már biztosan tudom, ez 
a nap sem az én napom. Se-
baj, megfogadom,  hogy azután 
(is) csak és kizárólag állóhely-
re utazom. 

Úgy érzem fogadalmam  be-
tartását egyelőre semmiféle 
veszély nem fenyegeti.  Bár 
ebben az esetben szívesen vál-
lalnám a veszéllyel járó követ-
kezményeket is. 

Bicsák Erzsébet 

Kíváncsi arra, hogy mi 
történt az elmúlt héten 
Kanizsán és környékén? 
HA IGEN, OLVASSA 

A KANIZSÁT! 

Előfizethető  a postahiva-
taloknál és az Almanach 
Könyvkereskedelmi Vállal-
kozás és Információs  Kft.-
nél (Nagykanizsa, Béke u. 
27/a.). 
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Csodára várva 
Hallgatom a tévében, rádióban, olvasom a sajtóban az egyre 

jobban dúló nyilatkozat-háborút. Érzem, hogy valamiről nagyon 
meg akarnak győzni, és félek,  hogy ennek kapcsán még- szoro-
sabbra kell húznom a nadrágszíjat. Most éppen a világkiállítás-
ról van szó. 

Volt már nekünk Tengizünk (na bumm), Jamburgunk (hát 
aztán), Bős-Nagymarosunk (miért ne), hát lesz bizony igazi 
Nagy Magyar Világkiállításunk is. Mert csak egy Nagy Magyar 
vállalkozás bír kimozdítani bennünket a holtpontról. Most majd 
megmutatjuk, hogy egy nagy cél érdekében tudunk mi össze-
fogva,  lelkesen (majdnem azt írtam „megforgatni  a világot", de 
hát ez ugye anakronizmus), szóval lelkesen alkotni. Mi csendben 
és folyamatosan  dolgozni, ésszerű, ha talán kisebb lépésekkel 
haladni nem tudunk, nem a mi formánk  - hol van akkor a 
magyar virtus?! 

Persze a dolgok ennél nyilván bonyolultabbak. Én ugyan nem 
vagyok közgazdász, politikus vagy vállalkozó, hogy kellő mély-
ségében meg tudjam ítélni, mit nyerhet vagy veszíthet az ország 
az Expo megrendezésével, de azt tudom, hogy nekem és a 
bérből-fizetésből  élő átlagemberek zömének néhány évig nem 
lesz a mostaninál jobb sora. 

Ha megkérdeznék tőlem - amit nyilván nem tesznek - vál-
lalom-e még évekig, hogy a fizetésem  továbbra sem követi az 
inflációt,  hogy a jövedelemadóm relatíve tovább emelkedik, és 
hogy továbbra is tétlenül nézem a „szociális hálón" kihulló, 
minőségi éhezés határán álló hazai szegénységet, vajon igent 
mondhatnék-e, hiszen utána lesz jókedv, bőség. 

Miért gondolják, hogy a százszor elhangzott néhány év szű-
kölködés utáni jólét ígéretét százegyedszer is elhiszem. Miért 
gondolják rólam, egyszerű, de adófizető  polgárról, hogy minden 
előző tapasztalatom elfelejtem. 

Sokba került Bős-Nagymaros. Kinek? Azoknak, akik akkor 
évekig meggyőzhetetlenül szajkózták hasznát-előnyét? Az elkö-
telezett politikusoknak, a tervezőknek, kivitelezőknek? Az az 
érzésem, hogy ők egyáltalán nem fizettek  rá, feltételezem,  épp 
ellenkezőleg. 

De most bezzeg az én érdekeimet fogja  szolgálni ez a nagy-
vállalkozás. A bécsi polgárnak ugyan nem éri meg, de a mi 
felemelkedésünk  világkiállítás nélkül elképzelhetetlen. Szegény 
csehek, lengyelek, az életben nem fognak  belelépni abba az 
Európába. Nos, én másképp képzelem. Én azt képzelem, hogy 
azoknak az érdekéről van szó, akik az én érdekemről papolnak. 
A vállalkozókat megértem, hiszen nekik jókora hasznot hozhat 
a biztos állami megrendelés. (Bár talán a taxisblokád idején oly 
rokonszenves Palotás János ízlésesebben is támadhatná ellenfe-
leit.) Csak arra lennék kíváncsi, hogy ha a vagyonukkal, eg-
zisztenciájukkal kellene felelősséget  vállalniuk, vajon ugyan 
ilyen bátrak volnának-e mint most, amikor ugye csak az egy-
szerű emberek egzisztenciája a tét. 

A nagyvállalat vezetőknek, különféle  lobbyknak a szempont-
jait szintén meg tudom érteni, sőt még azt is, hogy megpró-
bálnak a kormányra nyomást gyakorolni. De azt már fel  nem 
foghatom,  hogy a munkavállalók érdekképviseleti szervei miért 
viselik annyira szívükön a világkiállítás ügyét. Ha valaki azt 
állítaná, hogy a régi rend maradványaként jelenlevő kapcsolat-
rendszer magyarázza a jelenséget, azt rosszhiszeműséggel vá-
dolnám. Talán elhiszik a vállalkozás-élénkítés áldásos munka-
helyteremtő hatását. Szívük joga, mit hisznek, de remélem, hogy 
a nyírségi munkanélküliséget nem a világkiállítás révén akarják 
megoldatni. Persze lehetnek más szempontok is. Sok mindent 
nem tudok, sok mindent nem tudhatok, hiszen nem vagyok köz-
gazdász, politikus, vállalkozó. 

Mégis félek  attól, hogy világkiállítás lesz. Félek, hogy az 
elkövetkező egy-két évben az a bizonyos középosztály, „a nem-
zet gerince" tovább csúszik lefelé,  hogy az államadósságunk 
tovább növekedik, és hogy a szegényember még szegényebb 
\feVL. 

És félek  attól,  hogy a csillogó-villogó kiállítás képét az in-
gyenkonyhák előtt álló sorok zavarhatják meg. 

-ács 

Pályázati felhívás 
osztrák ösztöndíjra 

Felső-Ausztria tartomány az 1991/92-es évre 
a linzi egyetemen matematika, informatika, 

fizika  és kémia szakon 
az Alpok-Adria tagtartományok 

(köztük Zala megye) számára 
3 ösztöndíjat ajánl fel. 

Az ösztöndíjak kettő szemesztert foglalnak  magukba 
és felsőbb  évfolyamos  végző hallgatók részére (egy 

diplomamunka elkészítéséhez vagy doktorátus 
megszerzéséhez) kerülnek kiírásra. Az ösztöndtyakat a 
kiválasztott jelöltek kapják: Felső-Ausztria költségén 

egyetemi kollégiumban kapnak szállást, továbbá 
havonta 8000 Schilling támogatást. 

Pályázati űrlapokat 1991. június 30-ig 
a felső-asuztriai  tartományi kormányhoz kell 

beküldeni. 

További felvilágosítást  és űrlapokat Zalaegerszegen 
a Zala Megyei Önkormányzati Közgyűlés Hivatalánál 

Kustán Lászlóné főmunkatárs, 
Nagykanizsán a Polgármesteri Hivatalban 

Gerencsér Tibor a humán osztály vezetője tud adni. 

A „SZAV" KFT.-hez 
megérkezett a 6 nyelvű 

fordítókomputer. 
(Angol, német, francia,  olasz, spanyol 

és magyar nyelvű.) 

NEM  KELL  SZÓTÁRAT  FORGATNIA! 

Nyelvenként  több mint  12.000 szó 
és  400 kifejezés 

PILLANATOK  ALATT  KIKERESHETŐ! 

KORSZERŰSÉG,  GYORSASÁG, 
KIS  MÉRET! 

Ára csak 12.500,- Ft,  (ÁFÁ-val) 

„SZÁV" KFT. 
Nagykanizsa, Eötvös tér 21. 
Telefon:  93/14-333, 14-355. 
Nyitva: 8-12, 13-16 óra. 
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Önkormányzati morzsák 
Nem történt 

semmi 
Legalábbis azok számára, 

akik valamilyen különleges 
szenzációra vártak a hétfői  ön-
kormányzati ülésen. 

Az IKKV a Költségvetési 
Üzem és a Városgazdálkodás 
ügyében már napokkal ezelőtt 
kikristályosodtak a vélemé-
nyek, szinte névvel jelölhető 
lett volna a két tábor. így az-
tán igazi, részletekbe menő vi-
táról szó sem lehetett. Néhány 
személyeskedő hozzászólás, a 
már eddig is hallott főbb  ér-
vek újraelmondása, és mindkét 
fél  részéről makacs ragaszko-
dás az álláspontokhoz. Ennyi, 
ami a felszínen  tükröződött. A 
mélyben pedig a döntéstől 
függetlenül  maradtak a fe-
szültségek. 

Nem lesz hát rt. - leg-
alábbis a három vállalatból 
együtt - , a döntés névszerinti 
szavazás során megszületett. 
Illetve! A döntés után Marton 
István egy utolsó kísérletként, 
két képviselőtársával szemben 
elfogultsági  indítványt tett, és 
kérte az ügyben az újabb sza-
vazást. Az eredmény azonban 
az előző szavazás voksait te-
kintve előrelátható volt. Le-
szavazták. 

Marad tehát a városnak há-
rom önálló vállalata, ahol a 
még márciusban eldöntött ter-
vek szerint folyik  tovább az 
átszervezés. Július 31-ig mind-
három cég vezetőinek a kép-
viselők elé kell tárnia a rész-
letes átalakítási javaslataikat. 

Azt pedig nem nekünk kell 
minősíteni, hogy az rt.-be való 
összevonás ötlete miatt a kö-
zel kéthónapos bizonytalanság 
jó-e vagy nem. Egy biztos, 
hogy az ügynek vannak tanul-
ságai, amiket akár a későbbiek-
ben a testület hasznosíthatna 
is. így legyen! 

Rt. vagy 
nem rt. 

A név szerinti szavazás vég-
eredménye a három vállalat 
összevonásának ügyében. 

A feltett  kérdés: A közgyű-
lés ne foglalkozzon  az rt. 

megalakításával, és csak az 
IKKV átalakításáról döntsön. 

Igen: 
Balassa Béla SZDSZ, Ba-

logh György  SZDSZ, Bogár 
Gáspár KDNP, Böröcz Zoltán 
MSZP, Dömötörffy  Sándor 
független,  Farkas  Zoltán  Fi-
desz, Göndör  István  MSZP, 
dr.  Harsányt  Tamás  SZDSZ, 
Jancsi  György  SZDSZ, 
Kesch  Aladár  SZDSZ, Kré-
mer József  SZDSZ, Lehota 
János  Fidesz, dr.  Matoltsyné 
dr.  Horváth  Ágnes,  SZDSZ, 
Pilczer  Éva Fidesz, Stamler 
Lajos Fidesz. 

Nem: 
Czotterné  Ivády  Zsuzsa 

MDF, Czupi Gyula MDF, 
Csákai  Iván  Fidesz, Koczfán 
Ferenc  KDNP, Magyar  József 
MDF, Minorics  Piroska  Fi-
desz, Németh  László MDF, 
Palotás  Tibor  KDNP, Takács 
Zoltán  MDF. 

A közgyűlés 
döntött: 

- A Zsigmondy Szakközép-
iskola tornaterem építésének 
ügyében, támogatják azt. 

- A Hernböck-Orion-Kani-
zsa Kft.  új neve ezentúl az 
Orion kiválása miatt Hern-
böck-Nagykanizsa Kft. 

- A kórház új, pontos meg-
nevezése: Nagykanizsa Me-
gyei Jogú Város Kórháza, 
Nagykanizsa, Szekeres u. 2-8. 

- 17-én hétfőn  délután 3 

órakor az Erzsébet téri szovjet 
emlékmű ügyében megbeszé-
lést tartanak a Polgármesteri 
Hivatal alagsori tanácskozójá-
ban. 

- A megyei fenntartású  in-
tézményeket az önkormányzat 
5 millió forinttal  támogatja. A 
Thury György Múzeum 3,7 
milliót, a Pedagógiai Intézet 
1,3 milliót kap. 

- A MÁV óvodába járó 9 
nem vasúti dolgozó gyermeke 
megkapja az egy főre  eső tá-
mogatást, az évi 42 ezer fo-
rintot. 

- A Zsinagóga tetőszerkeze-
tének beázását a legrövidebb 
időn belül meg kell szüntetni, 
a megszavazott 300 ezer fo-
rintból a munkákat meg kell 
kezdeni. 

- Az Ady 4-6. számú épü-
letek pályázat útján történő ér-
tékesítéséről a hivatal gondos-
kodjon, és döntésre vigye a 
közgyűlés elé, a lehető legrö-
videbb időn belül. 

- A közgyűlés 8 települési 
képviselő kezdeményezésére 
rendkívüli ülést hív össze az 
Ifjúsági  Ház ügyének újratár-
gyalására. 

- A vállalkozási alapon 
megépítendő új vásárcsarnok 
ügyében a közvélemény meg-
kérdezése utan dönt a testület. 

Új piac, 
ingyen? 

Palotás Tibor képviselő ter-
jesztette a közgyűlés elé az 

„Alfától  az Omegáig" Kft. 
ajánlatát. 

Régi és nagy vitákat kiváltó 
kérdés Nagykanizsán a piac 
helye és nem túl rózsás mai 
állapota. 

Több menetes vita zajlott 
már arról, hogy mit lehet ten-
ni a kaotikus állapotok felol-
dására. Eddig a testület két 
variációt tárgyalt, melyekben 
a mostani piac helyére próbál-
nak megoldást találni. A két 
lehetséges megoldás közös 
problémája, hogy a jelenlegi 
terület nem bővíthető és meg-
valósításuk a városközpont 
közlekedési rendszerére is ha-
tással van. 

A Palotás úr által előterjesz-
tett ajánlat a Volán pályaud-
varral szemben, vállalkozási 
alapon kívánja felépíteni  a vá-
ros új vásárcsarnokát. A ter-
vezet a l-es út, a vasútvonal, 
a buszpályaudvar által határolt 
háromszögben 4000 négyzet-
méteres fedett  vásárcsarnok, 
6-8000 négyzetméteres szabad 
terület, egy sportcsarnok és 
150 személyre tervezett nyug-
díjas ház építését tartalmazza. 
Mindezt tisztán vállalkozási 
alapon, minden külső, akár 
önkormányzati támogatás nél-
kül. 

A közgyűlésen a vitát a vál-
lalkozó kft.  egyetlen feltétele 
okozta, melyben azt kérik, 
hogy a testület mondja ki, a 
vásárcsarnok felépülte  után a 
mostani piac megszűnik. A 
képviselők egy része ezt az 
ajánlattevő szempontjából jo-
gosnak tűnő feltételt  elfogad-
hatatlannak tartotta. Ezért szü-
letett végül az a döntés, hogy 
az új vásárcsarnok (piac) 
ügyében a közvélemény szava 
legyen a meghatározó. 

Közvéleménykutatásról dön-
töttek tehát a képviselők. En-
nek módját, lebonyolítását pe-
dig a hivatalra bízták. 

Mi úgy gondoltuk, mivel a 
sajtót úgyis annyi támadás éri 
- mert csak a hibákat hajlandó 
észrevenni - , felajánlva  ki-
csiny lehetőségeinket, a piac 
kérdésében hozzánk érkező 
véleményeket eljuttatjuk a 
Polgármesteri Hivatalhoz. 

Nagy Imre 

...Te kis hamis, teszed ie a másik két almát! 
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Lcxclct kapói t szerkesz tőségünk magá i m c g i i e \ e / n i 

nem k h á n ó o h ásónktól . A téma, a n i e h e t felkínál,  kisebb 
szenzációnak igérkc/.ik. T e r j e d e l m e miat t a zonban csak 
részk-tekben t u d j u k ko/o ln i . Te rmés / é l é sen l u l \ t a d u n k a 
reagá lásoknak is. 

Tisztelt Szerkesztőség! 

Kanizsa - Dallas (1) 
önkormányzatunk döntött, nemleges választ adott a megyei kapitány 

jelöltjére, aki eddig Kanizsa kapitányaként tette, amit tett. A döntés nem 
szakmai véleményezés, lévén az önkormányzati testület csupa civil egyén. 

E sorok írójának szándéka, hogy az olvasók betekintést nyerhessenek 
abba, hogyan is megy Nagykanizsán, a rendőrségen a közérdekű, vagy 
közérdekűnek ítélt bejelentések ügyintézése. Ezek megítélését a Kedves 
Olvasókra bízom. 

1989. év elején egy nagykanizsai lakos tanúkénti meghallgatásra idé-
zést kapott Nagyrécsére a körzeti megbízott rendőrtől. A dolog pikan-
tériája, hogy a rend őre a második alkalommal, saját idézésére nem 
jelent meg a hivatali helyiségében, így kanizsai lakosunk kemény levelet 
írt dr. Gotthárd Jenő r. alezredes kezén keresztül címezve Nagyrécsére. 
A levélben az szerepelt, hogy az állampolgár nem szereti, ha „Mari 
néni mondta Pista bácsinak, lepkesóhajnyi bizonyítékokra" alapozott gya-
nú miatt, feleslegesen  autózik kilométereket. A továbbiakban szerepelt 
még egy felszólítás  is, amelyben az idézett tanú javasolja az említett 
rendőrnek, ha dolgozni akar, inkább azt vizsgálja ki, hogy a pati va-
dászházban a legutóbbi hetekben milyen „egyenruhás" összejövetelek 
voltak, s az ott elfogyasztott  vadhús, mint társadalmi tulajdon szere-
pelt-e, és aztán, ha így van, akkor a vadásztársaság ezen költségeket 
kinek és hogyan számlázta? 

Kanizsai lakosunk - , akit egyéb, azóta már bizonyított - eljárási 
sérelem is ért, pontos tájékoztatást adott újabb közérdekű bejelentés 
formájában  dr. Gotthárd Jenő r. alezredesnek. Itt megemlíti Karvalits 
Sándor budapesti lakos kiváltságos helyzetét, aki rendszám nélkül 
autózgat gázüzemű UAZ terepjárójával - közúton. Azt is megemlíti, 
hogy a nevezett, engedély nélkül fákat  döntögetett ki kicsinyke, de 
tetszetős bérelt vadászterületén. A kanizsai bejelentő azt is vélni meré-
szelte, hogy városában különbségeket tesznek állampolgár és állampolgár 
között, akként elbírálva, hogy ki kinek a nakája... 

De hogyan is ment ez időben a nagykanizsai rendőrségen az ügyin-
tézés? 

„A nagyrécsei kmb-s rendőr helyesen járt el, mert nyomozott" - írta 
első válaszlevelében dr. Gotthárd rendőr alezredes. - „A levélben em-
lített vadásztársasággal kapcsolatos bejelentését, mint közérdekű beje-
lentést vizsgáltatom, és annak eredményéről tájékoztatni fogom." 
(2015/1989) 

Az ügyfél  tehát várt. Gondolta, a hivatalosan előírt 30 napba így is 
belefér  közérdekű bejelentésének kivizsgálása. De tévedett. Dr. Gotthárd 
Jenőnek ugyanis tízszer harminc nap sem volt elegendő a vizsgálat 
lefolytatásához.  A bejelentő így kénytelen volt a megyei főkapitányhoz, 
dr. Hantos úrhoz fordulni,  aki meg is vizsgálta a közérdekű bejelentés 
sorsát, és 1990. május 28-án meghallgatást nyert nála a bejelentő. így 
tudta meg, hogy dr. Gotthárd Jenő, Kanizsa kapitánya közel egy éven 
keresztül vizsgálta a Karvalits Sándorra vonatkozó közérdekű bejelentést, 
csak éppen - SZIGORÚAN TITKOS - jelzéssel látta el ezen iratot! S 
mivel a gyakorlatban szinte semmi se történt, dr. Hantos Ferenc megyei 
főkapitány  válasza sem szólhatott másról, mint arról, hogy: „A Karvalits 
Sándor budapesti lakos UAZ terepjárójának gázüzemre történő átállítá-
sával kapcsolatos közérdelcű bejelentésének vizsgálata során a nagyka-
nizsai rendőrség munkatársai nem kellő alapossággal jártak el." (3101/1 -
1990) 

E válasz után azután mégiscsak meglepő volt, hogy a bejelentő to-
vábbra is látja a terepjárót rendszám nélkül Miháld és Pat község között 
közúton,sódert fuvarozni,  nyergében Karvalits Sándorral... 

Újból tollat ragadott hát, és megírta dr. Hantos úrnak, meddig köz-
lekedhet még közúton Karvalits úr rendszám nélküli terepjárójával? 

Unalmas lenne, ha folytatódna  a hivatalos levelek idézgetése, mert 
bizony közel két év kellett, mire a műszaki vizsgára kötelezték Karvalits 
Sándort, aki dr. Gotthárd Jenő tudtával fütyült  a mindenki számára 
kötelező előírásokra. 

Egyébként a levél elején említett, pati vadászházban történt HM, BM, 
Munkásőrség tagjai által elfogyasztott  vadhús mennyiségét senki nem 
vizsgálta, hivatalosan sem lett megválaszolva, dr. Gotthárd úr ígérete 
ellenére. Feltételezhetjük, hogy azért, mert dr. Gotthárd úr is részt ve-
hetett párszor eme Oktatási Izének épült vadászházban némi falatozá-
son?... 

Arról meg nem is beszélve, hogy mind a mai napig az említett va-
dászházhoz tartozó vadásztársaság Ellenőrző Bizottságának elnöke - Kar-
valits Sándor. 

Teljes név és cím a szerkesztőségben. 

„Magyarosch" 
jelenségek 

Értékítélet, oh! 
Egyik napilapunk a közel-

múltban a középiskolások bal-
lagásáról tudósítva summázta 
véleményét az állampolgárok 
„megfelelő"  életszínvonaláról 
- egy diák autót kapott aján-
dékba - és berzenkedett az 
elégedetlenkedők miatt. 

Aznap délután a Petőfi  Rá-
dió Helykereső c. műsorában 
a fővárosi  érettségizett fiata-
loknak utak, járdák tisztítását, 
valamint kutyasétáltatást, mint 
pénzforrást  kínált a műsorve-
zető, kihangsúlyozva a kis lét-
számú, rövid időtartamú fog-
lalkoztatást. No comment. 

Külügyminiszterné 
a „praktikus" 

A Magyar Hírlap V. 31-i 
száma Jeszenszkynével készí-
tett exkluzív interjút közöl. 

Szívszorító, hogy a család 
havi keresetét elkölti az utolsó 
fillérig,  pedig Edit asszony 
ésszerűen vásárol. A férjének 
azért kell öltönyöket, szmo-
kingot csináltatnia - a proto-
kolláris követelményeken túl-
menően - , mert a tisztító sok-
ba kerül! Nagy mázlink van, 
hogy nem a pénzügyi tárcát 
vezeti a családfő! 

Társadalmi 
érdekkülönbségek 

„nem sikerült" új személyt vá-
lasztani. 

Ma nemcsak a szavazóhelyi-
ségekben, az utcán, a munka-
helyeken, politikai fórumokon 
méla közönnyel temetkezünk 
egymás arcába. A bizalom-
vesztés oka: a politikusok nem 
ismerik kellőképpen a társada-
lom véleményét. 

Az eluralkodó tekintélyelvű-
ség, az igazságtalanságok iró-
niát vagy közönyt váltanak ki 
az állampolgárokból. A felül-
emelkedésnek létezik még al-
ternatívája, a következetes, 
szívós ideológiai harc, a konf-
rontációk vállalása közér-
dekekért. A demokráciában 
csak elvi és erkölcsi alapon 
történő politizálás fogadható 
el. A sérelmi politika és a 
pártküzdelmek nem oldják fel 
a társadalmi feszültségeket. 

„Parlamenti 
capriccio" 

Már történelmi tény, hogy a 
világkiállítás veszteséges vál-
lalkozás. Előkelő nevek szere-
pelnek a visszautasítok listá-
ján: Los Angeles, Párizs, a 
közelmúltban a bécsi polgárok 
mondtak nemet. 1996-ra kitű-
zött Expo megrendezésének 
elutasítását Palotás János, a 
VOSZ elnöke „BŰN"-nek mi-
nősítette. Álláspontja érthető, 
hiszen egy szűk, de gazdag ré-
teget képvisel. 

Bizonyára véletlenül sem 
gondol a képviselő a költség-
vetésből leválasztandó milliár-
dok pótlására. Nemcsak a ma-
tematikában, a társadalom-
tudományokban is létezik a 
határérték fogalma.  Projektek 
hiányában a Deutsche Bank 
500 millió márkás hitelt a jö-
vő évre átütemezte! 

Kritika 
vagy közöny? 

Zsíros Géza parlamenti kép-
viselő képtelen elfogadni  a 
kárpótlási törvénnyel kapcso-
latos alkotmánybírósági dönté-
seket. (Válaszok a köztár-
sasági elnök kérdéseire.) Meg-
kérdőjelezi az Alkotmánybíró-
ság legitimitását, mert objek-
tív okok miatt Esztergom he-
lyett Budapesten működik a 
testület. Nyilvánvalóan a kár-
pótlási törvény megvalósítása 
egy-egy párt kizárólagos igé-
nyeit nem elégítheti ki. 

A Nk-i önkormányzati Kép-
viselő Testületből kivált Bolf 
György képviselő helyett 

A társadalom talán első el-
várása volt, a már több mint 
egy éve működő kormánytól, 
hogy tisztázza korrektül a 
múlt súlyos erkölcsi, politikai 
bűneit, hozza nyilvánosságra 
azok elkövetőit. A kormány 
nem használta ki a történelmi 
pillanatot egy új társadalmi 
etika, egy embercentrikus eti-
ka kidolgozásához. (Választá-
sok után.) A múlt héten a mi-
niszterelnök úr „bizonyítvány-
osztása" dinamitként robbant a 
belpolitikában. A bizalmatlan 
állampolgár koncepciót sejthet 
az időzítés mögött. A „deviáns" 
képviselők megfékezésére  ki-
válóan alkalmas az ókori tak-
tika. Célszerű lenne az „akció-
programnak" más alternatívát 
is meghatározni, de bízzuk a 
közeljövő belpolitikai változá-
saira. 

Viola György 
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Osztályvezetők a Polgármesteri Hivatalból (5 rész) lllflfl in 

Fiatal szakember a Gazc II! l| p Osztály élén: Csei rti Tibor 
Cserti  Tibor  1952-ben 

Nagykanizsán  született.  Tanul-
mányait a helyi Vécsey  álta-
lános iskolában  kezdte,  közép-
iskolát  azonban Zalaeger-
szegen, a Csány László Köz-
gazdasági  Szakközépiskola 
pénzügyi-számviteli  tagozatán 
végzett  1971-ben, ahol közép-
fokú  államháztartási  (költség-
vetés, adó)  ügyintézői  képesí-
tést  is szerzett.  Felsőfokú  ta-
nulmányait  1976-ban Pécsett, 
a Janus  Pannonius Tudo-
mányegyetem Közgazdaságtu-
dományi  Karának  vállalati 
tervező-elemző  ipar szakán fe-
jezte be, okleveles  közgazdász-
ként.  Diplomamunkáját  a be-
ruházás és innováció témakö-
réből  írta,  amely szakterület 
végigkísérte  eddigi  pályáját. 

1976.  szeptember 1 óta fo-
lyamatosan a Nagykanizsai 
Városi  Tanács,  illetve  Polgár-
mesteri Hivatal  apparátusának 
dolgozója.  Több  beosztás után 
1981-ben a Terv-  és Munka-
ügyi Osztályon osztályvezető-
helyettesnek  nevezték  ki, 
amely munkakört  10 éven át, 
1991. április 30-ig, a Gazda-
sági Osztály  élére történt  ki-
nevezéséig töltötte  be. Fel-
adatkörébe  a tervezési  és be-
ruházási ügyek  intézése, rész-
beni irányítása,  és a hozzájuk 
kapcsolódó  költségvetési-gaz-
dálkodási  és tervinformatikai 
feladatok  végzésének  széles 
skálája  tartozott.  Vidéki  mun-
katársként  - felkérésre  - részt 
vett az országos tanácsi pénz-
ügyi szabályozás korszerűsíté-
sének központi  munkacsoport-
jában. Tartalmas  publikációi-
val, sikeres  pályázataival, 
színvonalas  előadásaival  ran-

Az elmúlt napokban Nagykani-
zsán is megkezdődött a tej- és tej-
termékutalványok kiosztása. A 
megvalósítást a Polgármesteri Hi-
vatal Hatósági. Osztályának Gyám-
ügyi- és Szociálpolitikai csoportja 
végzi. A részletekről itt érdeklőd-
tünk Partlné dr. Szmodlcs Györ-
gyi csoportvezetőtől: 

- A június 1-től bevezetett szo-
ciálpolitikai intézkedés az első fel-
mérés szerint 615 személyt, illetve 
családot érint városunkban. A jo-
gosultak három kategóriába tartoz-
nak: a rendszeres nevelési segély-
ben részesülő kiskorúak és azok 

got szerzett.  1989. óta hallga-
tója az MTA  Pécsi Regionális 
Kutatási  Központja  és a Janus 
Pannonius Tudományegyetem 
Közgazdaságtudományi  Kara 
által  szervezett  „ Terület-  és 
Településfejlesztés"  című 
egyetemi továbbképző  szaknak. 
A 4 fél  éves posztgraduális 
képzésből  az eddig  eltelt  2 fél-
évet sikerrel  fejezte  be. 

1976.  óta házas. Felesége  a 
helyi Tungsram-gyár  közgaz-
dasági  osztályának  vezetője. 
Két  általános  iskolás  gyerme-
ket  nevelnek.  Nagykanizsán, 
Sánc városrészben, családi 
házban laknak.  A zenekedvelő, 
a rendszeresen  sportoló  és 
természetimádó  Cserti  Tibor 
párton kívüli. 

- Hányan pályáztak a Gaz-
dasági Osztály vezetésére? 

- Csak egyedül én - való-
színűleg a szakképzettségre 
vonatkozó erős megkötés és a 
sokrétű feladatok  miatt. 

- Hogyan épül fel  a volt 
Tervosztály és Pénzügyi Osz-
tály összevonása után a Gaz-
dasági Osztály szervezete? 

- Az ellátandó feladatokhoz 
igazodóan az osztályon 5 bel-
iő szervezeti egység felállítá-
sát terveztem, amelyek a kö-
vetkezők: költségvetési-szám-
viteli csoport, ellenőrzési cso-
port, adóigazgatási csoport, 
tervezési-elemzési és informá-
ciós csoport, valamint - új 
részlegként - vagyonhasznosí-
tási és vállalkozási csoport 
(iroda). Az osztály várható 
létszáma 26 fő.  Emellett az 
osztály keretébe került a belső 
vagyonkezelő és gazdasági el-
látó szervezet (konyhai sze-
mélyzet, telefonközpont,  gond-

családja, számuk 465, a rendszeres 
szociális segélyben részesülők szá-
ma 94, a rendszeres pénzellátásban 
részesülő hadigondozottak, akik 
száma 56 fő.  Az összesen 615 
érintettet levélben értesítettük a 
havi 300 forintos  tej- és tejtermék-
utalványok három hónapra történő 
kiadásáról. A havi 15 darab, 
egyenként 20 forint  címletű havi 
utalványokat június 6 óta csopor-
tunknál adjuk át az értesítetteknek, 
akiknek ezúton is felhívjuk  figyel-
mét arra, hogy a havi utalványok 
csak az adott hónapban használha-
tók fel,  s azokat valamennyi tej-

nok, házfelügyelő  stb.), 
amelynek teljes létszáma 21 
fő. 

- Milyen koncepciói van-
nak a feladatok  elvégzésére? 

- A jelenlegi átmeneti idő-
szakban legfontosabb  feladat 
az önkormányzat működőké-
pességének megőrzése, amely-
nek elősegítése érdekében a 
pénzügyi stabilitás biztosítása, 
a társosztályokkal, az önkor-
mányzati bizottságokkal, az 
érintett gazdálkodó szerveze-
tekkel, intézményekkel való 
szoros, konstruktív együttmű-
ködés a legfontosabb  feladat. 
Külön hangsúlyt kívánok fek-
tetni a helyi médiákkal -
VTV-vel, sajtóval - való fo-
lyamatos, érdemi kapcsolattar-
tásra. Vezetői munkám során 
építeni kívánok minden hasz-
nos, ésszerű kezdeményezésre, 
javaslatra. A költségvetési ter-
vező munkában a kampány-
szerűség helyett a rendszeres 
pozíció értékelésen alapuló 
„gördülő" tervezési gyakorlat 
kialakítását tartom célszerű-
nek. Nagyon fontosnak  tar-
tom, hogy az autonómiák -
például érdekvédelmi szerve-
zetek, egyesületek, lakóhelyi 
közösségek - korporatív érde-
kei törvényes, intézményes ke-
retek között jussanak felszín-
re, elősegítve a város demok-
ratikusabb, egészségesebb mű-
ködését. Az osztály munkájá-
ban e kapcsolatok során a 
szolgáltató-segítő jelleg erősí-
tését tartom kívánatosnak. 
Nagy hangsúlyt kívánok fek-
tetni a gazdálkodás bizton-
ságát és szabályszerűségét 
vizsgáló pénzügyi ellenőrzési 
szerepre. A települési fogadó-

és tejterméket árusító üzlet köteles 
beváltani, természetesen csak tej-
ért és tejtermékért - hangzott a 
tájékoztatás. 

A csoportnál egyébként széle-
sebb körű megvalósításra számítot-
tak, gondolva a sokgyermekes csa-
ládokra, akiknek nehéz helyzetén 
lényegesen javított volna a jogo-
sultsági 

A tej- és tejtermékutalványok az 
érintett boltokban új fizetőeszköz-
nek, értékpapírnak számítanak: 

- Jf  gyakorlati végrehajtás tu-
domásunk szerint zökkenőmente-
sen folyik  a városban. Eddig csu-
pán egy reklamáció érkezett hoz-
zánk. Egy idős jogosult panaszol-
ta, hogy a Dél-zalai Áruház élel-
miszer osztályának egyik pénztá-
rosa megtagadta a beváltást -
mondta végezetül a csoportvezető. 

- t i -

Cserti Tibor 
(Erdei András felvétele) 

szint javítása, a perspektivikus 
érdekeket figyelembe  vevő ra-
cionális területrendezés és az 
önkormányzati vagyon felelős 
kezelése a közösségi és vállal-
kozói érdekegyeztetés intéz-
ményes megszervezését, s ha-
tározott települési marketing-
politikát igényli. Felértékelő-
dik a helyi adóztatás szerepe, 
amelynek eszközével - a mai 
körülmények között - óvato-
san, megfontoltan  célszerű él-
ni. Bár egyes helyi adók be-
vezetése 1992-ben elkerülhe-
tetlen lesz, az önkormányzati 
gazdálkodás stabilitását erre 
alapozni nem szabad. 

Az osztály egészét tekintve 
fontosnak  tartom: az elemző-
készség javítását, a naprakész 
információáramlást,  a manuá-
lis lekötöttség oldását, melyek 
az informatikai  rendszer gyor-
sabb ütemű fejlesztését  köve-
telik meg. 

Tihanyi István 

Elnézést kérünk! 
A POFOSZ kanizsai nagygyű-

lésről szóló tudósításunkba sajná-
latos módon több hiba is csúszott. 
Az írásban Rózsás János tévesen, 
hadifogolyként  volt megjelölve, 
aki valójában politikai elítéltként 
töltött éveket a Szovjetunióban. 
Közéleti tisztségként tévesen PO-
FOSZ vezetőségi tagnak nyilvání-
totta a szerző. Ehelyett a valóság 
az, hogy Rózsás János a SZORA-
KÉSZ-nek (Szovjet Rabok és 
Kényszermunkások Érdekvédelmi 
Szervezete) országos vezetőségi 
tagja. Sajnos a hozzászólásának ér-
telmezése is tévesen jelent meg, 
mert Rózsás János beszédében a 
két szervezet közti különbözőségé-
re hívta fel  a figyelmet,  és nem 
fordítva.  Olvasóinktól és Rózsás 
Jánostól ezúton is elnézést kérünk. 

615 jogosult 
Kanizsán is osztják a tej 
és tejtermékutalványokat 



^orsüidözöttek". Ügyintézésre várakozók 
a kirendeltségen. 

(Erdei András felvétele) 

Húsvét táján jártunk leg-
utóbb az Erzsébet (volt Sza-
badság) tér 7. szám alatt lé-
vő Városháza magasföld-
szintjén három helyiségben 
elhelyezett Zala Megyei 
Munkaügyi Központ Nagy-
kanizsai Kirendeltségén. Az 
akkori viszonylag csendes 
nappal szemben ezen a dél-
előttön merőben ellentétes 
állapot uralkodott. A folyo-
són legalább harmincan vá-
rakoztak, az ügyintézők Iro-
dájában pedig vagy huszon-
ötén szorongtak. Az ügyfél-
forgalom  hullámzott. Többen 
már távoztak, de helyükre 
csak jöttek a nők és férfiak  -
Jobbára egyszerű munkások... 

Somos Béláné kirendeltség-
vezető így kezdte a beszélge-
tést. 

- Az elmúlt  hónapokban a 
város egyik  legkorszerűbben 
felszerelt  irodai  munkahelye  a 
miénk.  Az országosan egysége-
sített  munkaügyi  számítógépes 
rendszer  - nyilvántartások  és 
elszámolások  - kezelését  irá-
nyításommal  hatan végzik. 
Munkánk  egyre feszítettebb  a 
növekvő  ügyfélforgalom  miatt. 
Áprilisban  2105, májusban pe-
dig  2384 ügyfelünk  volt.  Ez 
öt-hatszorosa  a tavalyi  hason-
ló időszakban  készített  statisz-
tikánknak.  A májusi 2384 ügy-
félből  1119 fő  volt  a munka-
hely nélkül  munkát  keresők 
száma. Pillanatnyilag  808 vá-
rosi és városkörnyéki  személy 
jogosult  nálunk  munkanélküli 
járadékra.  Ez a szám napról 
napra emelkedik,  ugyanis 16 
kanizsai  munkáltató  640 főre 
jelentett  be szervezett  létszám-
leépítést.  Tevékenységünket  a 
humanitás elveivel  igyekszünk 
ellátni,  az ügyfelek  fenntartás 
nélküli  kezelésével  - tájékoz-
tatott. 

A szomszédos nagyirodában 
Németh Károly nagykanizsai 
lakos, festő  és mázoló szak-
munkás várakozott. 

- Az IKKV-nál  dolgoztam  8 
évig, mígnem  a múlt  év végén 
felmondták  munkaviszonyomat. 
Amikor  legutóbb  itt voltam, 
munkahelyet  kínáltak,  de  Ma-
gyar László kiskanizsai  vállal-
kozó nem vett fel,  mert már 
betelt  a munkahely. 

Mellette dr. Márton János 
főelőadó  rendezgeti iratait, 
közben így informál: 

- Németh  úr a körülmények 
folytán  megfelel  a munkanél-

küli  státusz és a foglalkozta-
tási törvény követelményeinek, 
s ezért  munkanélküli  járadék-
ra jogosult.  A munkanélküli 
járadékot  a legutolsó  munkál-
tatótól  kapott  igazolás  alapján 
állapítom  meg, ledolgozott 
munkaideje  és javadalmazása 
alapján. A munkanélküli  jára-
dék  június 6-tól  esedékes,  s 
mivel ügyfelünk  a maximális 
munkaidővel  rendelkezik,  az 
első  szakaszban 360 napra jo-
gosult  járadékra,  a munka-
bérátlag  70 százalékában.  Ha 
ezután sem tudjuk  elhelyezni 
vagy átképezni,  újabb 360 
napra a bruttó  bér 50 száza-
lékában  kell  majd  folyósíta-
nunk a járadékot.  Mivel  a jog-
szabály szerint szakirányú 
képzettségének  megfelelő  mun-
kakört  kell  felajánlanunk  szá-
mára, más - például  betaní-
tott  vagy segédmunkás  - mun-
kakört  nem köteles  elfogadni. 

Az iroda másik oldalán 
Friskó Zoltán 32 esztendős, 
nőtlen fiatalemberrel  foglal-
koznak. 

- A ZALAVOLÁN-nál  dol-
goztam 13 évig, jegykezelő,  te-
lepi segédmunkás,  legutóbb 
pedig  a MAV  darabárunál  éj-
jeliőr  munkakörökben.  A vál-
lalat  január 1-én mondott  fel, 
de  munkaviszonyom április 
25-én szűnt  meg - mondta. 

Csányi Lászlóné munka-
ügyi előadó így egészítette ki: 

- A számítógépbe  „táplált" 
kiközvetítő  lapunkkal  Friskó 
úr több munkahelyet  - így 
például  a Vízművet  - is végig-
járt. Szakma  hiányában nem 

alkalmazták,  s ezért  április 
26-tól  visszamenőleg  jogosult 
a járadékra.  Ügyfelünknek  ha-
vonta egyszer kötelezően  meg 
kell  jelenni nálunk  a számfej-
tésnél.  Ezt  egyúttal  felhasznál-
juk újabb munkahely  ajánlásá-
val. Ha  fogadják  valahol, 
munkába állítjuk. 

A kisirodában Fülöp József 
Nagykanizsa, Alkotmány út 
169. szám alatti lakos - nős, 
két gyermek apja, felesége  a 
TUNGSRAM Rt. helyi gyárá-
nak dolgozója - már több hó-
napja „vendég" itt. 

- A Nagykanizsai  Állami 
Gazdaságnál  autóbuszvezető 
voltam, de  január 1-ével a 
szállítási  részleget  felszámol-
ták  és valamennyi ott dolgozó 
az utcára került  -r mondta el-
keseredetten. 

Szlotta Antal főelőadó  vet-
te át tőle a szót: 

- Ügyfelünknek  nemrégiben 
munkahelyi  ajánlatot  tettünk, 
ö azonban visszahozta a ki-
közvetítő  lapot,  mert a fel-
ajánlott  munkahelyen  a jelen-
legi  járadéknál  kevesebb mun-
kadíjat  ajánlottak  fel  részére. 

Tőle tudtuk meg, hogy 
1991. március 1. óta megszűnt 
a „segély" elnevezés, s azóta 
- felemelt  összegben és idő-
tartammal - munkanélküli já-
radékot kapnak a jogosultak. 

A folyosón  várakozók közül 
néhányan elzárkóztak nyilat-
kozat tételéről, Horváth Ká-
rolyné azonban nem tiltako-
zott: 

- Alpári út 12-ben lakunk 
férjemmel  - aki a Kanizsa  Bú-

torgyárban  TMK-s  - két  gyer-
meket  nevelünk.  Én a DKG-
nál dolgoztam  21 éven át, leg-
utóbb szerszámkiadóként. 
Munkaviszonyomat  1990. de-
cember 1-ével 3 hónapra 
mondták  fel,  s a felmondási 
pénzt és a végkielégítést 
nyomban kifizették.  Nagyon 
fáj,  hogy munkahelyemre  más 
személyt  állítottak  be, belső 
átszervezéssel.  Kétszer  már 
kaptam  járadékot,  legutóbb 
már az 5500 forintról  történt 
felemeltet,  6200 forint  összeg-
ben. A bútorgyárban  már pró-
bálkoztam  az elhelyezkedéssel, 
de  nem sikerült.  Bizony meg-
érzi a család  a munkabérem 
és a járadék  közötti  különbsé-
get. 

* * * * 

A távozás előtt Somos Bé-
láné kirendeltségvezetőtől há-
rom kérdésünkre kértünk vá-
laszt. 

- Mikor  van ügyfélfogadás? 
- Hetenként három nap ál-

lunk az ügyfelek  rendelkezé-
sére. Hétfőn  8.30-16.30, szer-
dán 8.30-17.30, pénteken pe-
dig 8.30-12.00 óra között 
vannak a fogadóórák. 

- A munkanélküliek  hogyan 
jutnak  a járadékhoz? 

- A számfejtett  anyagokat a 
zalaegerszegi központunkba 
küldjük, amely az MNB-n ke-
resztül postautalványon lak-
címre küldi ki a havonta meg-
járó összeget. 

- Közeledik  a diákok  nyári 
szünideje.  Miként  készültek  fel 
rohamukra? 

- Régi, évenként ismétlődő 
téma a diákok nyári és későb-
bi foglalkoztatása.  Egyes mun-
káltatóknál lesz néhány lehe-
tőség felvételre,  a többség 
azonban át-, illetve betanító 
képzési lehetőségekkel élhet. 
Tárgyalások folynak  lányok 
tekintetében a helyi Szociális 
Foglalkoztatóval varrodai kép-
zés, a Dr. Mező Ferenc Gim-
náziummal pedig - a szakkö-
zépiskola keretében - gépíró, 
titkárnőképzés és idegen nyelv 
elsajátítás vonatkozásában. A 
Cserháti Mezőgazdasági és 
Gépipari Szakközépiskolában, 
valamint a nagyobb helyi 
munkáltatókkal a fiúknak 
igyekszünk a szakágnak meg-
felelő  képzési lehetőséget biz-
tosítani - reméljük sikerrel. 

Tihanyi István 

Már több mint 800 járadékos 

Munkanélküliek között 2i Városházán 
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Pedagógusok kitüntetése Szoliva János: 
Újra egy 
vasárnap 
délután 

Az alvéget már megjárta, 
most fölfele  indul el. 
Megáll a téren, körülnéz, 
töpreng a kirakat előtt, 
s leül a megszokott helyén. 

Ráér, míg körbejár a Nap, 
otthon nem várja feleség, 
zsebében a száraz kenyér. 

Már nem is eszik, csak 
csipeget, 

gyomrában nő a daganat... 
Véreset köp a plakátra, 
és kiszámolja a 

fröccsrevalót. 

Lukács Antal: 
Állati tanulságok 

Ahol a szürke egerek 
egymást rágják 
ott mindig meghíznak 
a macskák 

Biztos siker 

Ingyen előadásra 
s tragikus halálra, 
mindig van tömeg 

Ámítás 

A megszállott zsenit, 
az őrülttel együtt 
könyvelik. 

Büszkébbekhez 

A nő mindig hű 
ahhoz, akit szeret, 
csak sohasem biztos, 
hogy az éppen a férje  lesz. 

Miniszteri dicséretben 
részesültek: 

Óvodák 
Balogh Józsefné  Rozgonyi 

óvoda dajka, Böjti Istvánné 
III. Óvodai lg. óvónő, Gál Al-
bertné Hevesi Óvoda óvónő, 
Kovács Jánosné Attila óvoda 
óvónő, Kövesi Tibor Központi 
konyha gépkocsivezető, Kun 
Józsefné  Andrejka óvoda daj-
ka, Polgár Péterné II. sz. Óvo-
dai Igazgatóság vezető, 
Schmidt Józsefné  II. sz. Óvo-
dai Igazgatóság óvónő, Sipos 
Józsefné  Kossuth téri óvoda 
óvónő, Tóth Ferencné Kisfa-
ludy óvoda dajka. 

Általános iskolák 
Balázs Lászlóné Rózsa úti 

ált. isk. tanár, Bázár Elemérné 
Miklósfai  ált. isk., Bedő Ká-
rolyné Rozgonyi ált. isk. ta-
nár, Bekő Etelka Szabadság 
téri ált. isk. tanár, Bencsik La-
josné Hunyadi ált. isk. tanító, 
Bolf  Gyögyné Templom téri 
ált. isk. tanár, Czimmermann 
József  Andrejka ált. isk. taní-
tó, Demeter Sándorné Vécsey 

Megállapítások 

Cirkuszban jobb nézőnek 
lenni, 
mint ott szerepelni 

* * * * 

Az előítéletek 
embert is ölhetnek! 

ált. isk. szaktanácsadó, Góber 
Csabáné Palini ált. isk. tanár, 
Horváth Józsefné  Hevesi ált. 
isk. tanító, Ihász Lajosné 
Zempléni ált. isk. tanító, Kar-
dos Ferencné Zrínyi ált. isk. 
tanító, Kertész Tamásné Pé-
terfy  ált. isk. tanító, Klein Ot-
tóné Andrejka ált. isk. tanár, 
Kolonics Istvánné Zrínyi ált. 
isk. tanár, Kósek Lászlóné 
Zempléni ált. isk. tanár, Lehel 
Károlyné Vécsey ált. isk. ta-
nár, Molnár Judit Péterfy  ált. 
isk. tanár, Dr. Molnár Lajosné 
Petőfi  ált. isk. ig. helyettes, 
Nóvák Istvánné Hunyadi ált. 
isk. konyhai dolgozó, Pálfi 
Pálné Nagyráci ált. isk. tanító, 
Planderné Balázs Judit Sza-
badság téri ált. isk. tanító, Siti 
Ferencné Hevesi ált. isk. gazd. 
előadó, Tálosi Péterné Zeneis-
kola ig. helyettes, Végvári 
Lászlóné Templom téri ált. 
isk. élelmezésvezető. 

Középiskolák 
Alexandrov Lászlóné Há-

mán Kollégium raktáros, Ba-
lázs Antal 406-os Szakm.kép-
ző műszaki tanár, Berta József 

KBMSZ mérnök tanár, Bujtás 
Lászlóné Batthyány Gimn. ta-
nár, Csima Gyuláné Batthyány 
Gimn. élelmezésvezető, Egyed 
Gábor 406-os Szakm.képző 
szakoktató, Fenyvesi János 
406-os Szakm.képző tanár, Fé-
sűs Sarolta Dr. Mező F. 
Gimn. tanár, Fülöp Józsefné 
Cserháti Kollégium tanár, 
Gayer Mihályné KBMSZ ta-
nár, György Gabriella Cserháti 
Szakközépisk. tanár, Hodák 
Sándor Dr. Mező F. Gimn. ta-
nár, Dr. Horváth Antalné 
Thúry Szakközépisk. tanár, 
Nagy László Cserháti Szakkö-
zépisk. mérnök tanár, Rajnics 
János Dr. Mező F. Gimn. ta-
nár, Szukics László 406-os 
Szakm.képző tanár, Takács Ti-
bor Battyhyány Gimn. tanár. 
Tamás Beáta Cserháti Szakkö-
zépisk. tanár, Varga Klára 
Thúry Szakközépisk. tanár. 

Dr. Cseke Ferenc, Dr. Mező 
F. Gimn. tanára KIVÁLÓ PE-
DAGÓGUS kitüntetést a Par-
lamentben vette átl 

Réffy  Zoltán: 

B E A T R I X 

N E M A V Ö L G Y 
S Ó H A J T O Z I K 
G Ö R B E K U T I 

T Ó N Á L 
N E M A Z 

Á L M O K 
T É V E D N E K 

E L 
C S A K A 

V Á G Y A 
S Z Ó N Á L 

L É P T E K 
A L A T T A V A R 

R O P P A N 
A V A R 
A L A T T 

T I T K O K 
A T Ó 
T Ü K R É N 
A S S Z O -

N Y O K R Ó L 
Á L M O -
D I K A 
B I R T O K 

2 m i l l i ó forint 
a kultúrára 

A Kulturális Alapra beérkezett pályázatok közül a következők 
részesülnek támogatásban. 

Együttesek 
KANIZSA Táncegyüttes 100.000 Ft, HSMK Vegyeskar 130.000 

Ft, Olajbányász Fúvószenekar 100.000 Ft, Szimfonikus  Zenekar 
225.000 Ft, Amalipe együttes 30.000 Ft, Igricek együttes 35.000 
Ft, Kanizsa Színpad 30.000 Ft, Pedagógus Nőikar 60.000 Ft, Dél-
Zala Táncegyüttes 80.000 Ft, Eraklin Táncklub 50.000 Ft, Zeneis-
kola Fúvósötös 40.000 Ft. 

Rendezvények 
Zeneiskola Gleisdorfiak  fogadása  30.000 Ft, Bazár udvari esték 

60.000 Ft, Jazz Hétvége 100.000 Ft, Filmklub 20.000 Ft, Zeneiskola 
jubileumi hangversenye 70.000 Ft, Könyvtári rendezvények 40.000 
Ft, Cigány olvasótábor 20.000 Ft. 

Egyéb 
Középiskolások színházbérlete 100.000 Ft, Romlott vár munkálatai 

140.000 Ft, Fafaragó  tábor 160.000 Ft, Balatonmáriai tábor 50.000 
Ft, Munkás u. játszótér 30.000 Ft, Kiskanizsai fiókkönyvtár  támo-
gatása 50.000 Ft, Városi Könyvtár könyvbeszerzés 100.000 Ft, Ka-
nizsa Klub (kovásznai kapcs.) 30.000 Ft. 
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Akár a könyvhétről is 
eszembe juthatott volna 

- avagy ki kinek a kultúrája -
Nem régen olvastam kanizsai hetila-

punkban Ihász Imre „válaszcikkét", mely-
ben Szalai László írására reagálva fejti 
ki, miért nem igaz az a tétel, miszerint 
Nagykanizsán nincsenek az ifjúság  szá-
mára igazi velős kulturális programok. Az 
utóbbi cikkben számtalan programot ol-
vashattunk, mely az érv alátámasztásául 
szolgált. Az egyetlen problémát csak ott 
látom, hogy a műsorok megléte nem fel-
tétlen jelenti az ifjúság  életének kulturális 
pezsgését. Egyrészt azért, mert nem elég 
informáltak  a fiatalok,  másrészt pedig, ha 
informáltak  is, nem mindenkit érdekelnek 
az effajta  rendezvények. Márpedig nem 
beszélhetünk pezsgő életről, ha a progra-
mok nem elég látogatottak. Ha én nép-
művelő vagyok, sajnos kevés, ha csak a 
„magas" nevelőszándékú szórakozási le-
hetőséget kínálok, hisz észre kell venni 
a másfajta  igényeket is. A válaszcikket 
sajnos már csak azért is helytelennek tar-
tom, hisz egy nemrég érettségizett, fiatal, 

tehetséges, színházszerető embert is kriti-
zált, és meggyőződésem, amíg egy fiatal 
is van, aki nem érzi jól magát e városban, 
addig nem jelenthetünk ki pozitív állás-
foglalásokat  az említett témakörben. Te-
hát a válaszlevél mellétalált, hisz pont 
egy olyan fiatalt  támadott, aki abból a 
„krémből" való, aki ismeri a már meglévő 
programokat, mindössze cikkében nem él-
te bele magát egy népművelő bőrébe, 
megjegyzem: nem is ez volt a feladata. 
Szalai Laci nem tudhatja, hogy milyen 
nehéz egy 1 mm x 1 mm-es info  anyagot 
kiadni, nem sejti azt sem, hány nyugta-
tóba kerül akárcsak egy kommersz prog-
ram összehozása, de ismétlem, a véle-
ményalkotás e témában az ő szíve-joga 
=> (Szalai László=fiatal) 

És befejezésként  gondolkodjunk el 
azon, ha már ennyit meditáltunk a passzív 
kulturálódáson, mennyit tett ez a város 
azért, hogy tehetséges ifjúságának  igazi 
sikerélményt adjon? Könyörgöm, miért 

nincs Lukács Zoltánnak, Stróbl Gábornak, 
Tiszai Szilárdnak, Török Lajosnak, Kele-
men Marcelnak, Rózsavölgyi Tamásnak 
tanácsi támogatással kiadott kötete? 
Ugye-ugye e nevek szinte ismeretlenek 
Kanizsán, és nemcsak az ifjúság  körében, 
pedig mindnyájan nagyszerű fiatal  „író" 
emberek. De hát itt van Szoliva János 
barátom, aki a jóval előbbre járó korosz-
tály versíró embere. Olvashattunk-e Ka-
nizsán Harkány vagy Márkus tanár úr ál-
tal dedikált köteteket? Soroljam? Az ál-
talam még átlátott években pár ilyen mű 
jelent meg, melyeket Pék Pál és dr. Dobó 
László tollából olvashattunk. Hogy miért 
pont ők, és pont annyiszor, ahányszor, 
azt hagyjuk. 

Elmondhatjuk tehát, hogy a kanizsai if-
júság fontos  feladatát,  az érdeklődést nem 
kielégíteni, megteremteni sem tudtuk, 
amíg korosztályának tehetségeit talán 40 
év múlva olvashatja, élvezheti, ők lenné-
nek a húzóerők, azokhoz a programokhoz 
is, melyekről már annyit beszéltünk. 

Látod, itt tartunk a mi szemszögünkből, 
és nem a népművelők hibájából. Szalai 
Laci pedig „lehet", hogy nem a HSMK 
földszintjét,  hanem kamaratermét célozta 
meg (hétfőnként)... 

Ha arra jársz, üdvözlöm a társaságot. 
Hercz Gábor 

Te is fiam  Kovács! 
Napjaink legvonzóbb és ér-

dekesebb elfoglaltságát  az 
orosz tanárok jól előkészített 
kirúgásában látják néhol az or-
szágban. E játék alapja, hogy 
én, mint önkormányzat, csök-
kentem a hozzám tartozó isko-
la költségvetési támogatását, 
ezzel elérem, hogy az iskolán 
belül embervadászat  kezdőd-
jön, vajon: Kire nem lesz 
szükség? címmel. Ez az új 
magyar többrészes játék aztán 
megszüli ajándékát, az eltessé-
kelt pedagógust. 

Tippelni sem kell, mert 
nagy bizonyosággal az illető 
orosz tanár lesz, aki lehet a 
legjobb, legtehetségesebb ta-
nár, hiába tanít az orosz mel-
lett pl. magyart. És hiába nem 
az ő hibája, de egy „volt" kul-

túrpolitika miatt mennie kell. 
Kisfalvak  önkormányzataiban 
ajánlott Kovács képviselőtár-
sat elővenni, akit az illető 
orosz tanár tanított és korre-
petált is. Kovács felajánlhatja 
a német nyelv megtanulásának 
lehetőségét, persze máshol, 
mert sajanos itt már nincs 
szükség rá. A biztos eredmény 
szempontjából Kovács akkor a 
legjobb közvetítő, ha a tények 
közlését április végére vagy 
május elejére teszi, hisz az is-
kolákba május 31-ig kell be-
adni a pályázatokat. így elhe-
lyezkedni sem tud az illető, és 
ugye nem képzeljük, hogy egy 
20 éve pedagógus szakmájá-
hoz ragaszkodó ember tökéle-
tes vállalkozó lesz... 

H. G, 

A 14-es körzet választóinak köszönöm a reám leadott 
szavazatát, bizalmát, és kérem szíves támogatásukat a jú-
nius 16-1 szavazáskor is. A távolmaradókat is kérem, tisz-
teljenek meg bizalmukkal. 

Hajgató Sándor 
független  jelölt. 

„Hová merült el szép szemed világa? 
Ml az, mit kétes távolban keres?" 
(Vörösmarty Mihály: A merengöhöz) 

Erdei András felvétele 
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AZ ATALAKITAS ALATT 
AZ OLAJTERMELÉS 

ZAVARTALANUL FOLYIK 
Közelkép átszervezés előtt (3) 

Javában zajlik a hazai kőolaj- és földgázipar  átszervezése. Ezt először fél  évtizede a 
Világbank szorgalmazta. Egymás után születtek a tervezetek, mignern ez év április 11-én a 
kormány döntést is hozott az OKGT átalakulásáról. Május 15-re elkészült az ipari és a 
pénzügyi tárca tervezete az olajipar teljes szervezeti átalakításáról és magántulajdonba adá-
sának lehetőségeiről. Július l-jével életbe lép az átalakításról szóló kormányhatározat. 

- Lényeges változást  hoz ez 
a döntés  a Kőolaj-  és Föld-
gázbányászati  Vállalat  életé-
ben? - kérdeztem a kanizsai 
székhelyű termelő vállalat ve-
zérigazgatóját, Trombitás Ist-
vánt. 

- Alapvetően nem. Idézhet-
ném az állványerdőbe öltözte-
tett bolt kirakatában álló fel-
iratot, miszerint „Az átalakítás 
alatt az árusítás zavartalan". 
Átvitt értelemben így van ez 
nálunk is, az olajtermelésnek 
nem szabad megérezni, hogy 
az iparágban szervezeti, szer-
kezeti változások mennek vég-
be. 

- Önöknek  már nem is új-
donság  egy-egy átszervezés, 
hiszen jópárat átéltek  az el-
múlt  évtizedekben. 

- Való igaz, de különösen 
az utóbbi évek szervezeti vál-
toztatásai nem voltak öncé-
lúak. 1978-tól tevékenységi 
területünk kiterjed a kiskunsá-
gi olajmezőkre is. A 80-as 
évek elején vállalatunk létszá-
ma 5100 fő  volt. Már akkori-
ban elkezdtük a szervezet- és 
vezetésfejlesztést,  szinte ösz-
tönösen, majd ebből program, 
sőt programsorozat született. 
Úgy látom, hogy munkánk il-

leszkedik az OKGT átalakulá-
si tervéhez is, segíti annak 
végrehajtását a mi területün-
kön, másrészt szervezeti és tu-
dati felkészülést  jelent a vál-
lalatnál dolgozó vezetők ré-
szére a piacgazdaság körülmé-
nyeihez való igazodásra. 

- Mondhatni  azt, hogy szin-
te lépéselőnyben  voltak  a 
tröszti  átalakulással  szemben? 

- így is lehet fogalmazni, 
de inkább összhangban. Tuda-
tos volt létszámkarcsúsítási, 
költségcsökkentési intézkedé-
sünk. Tíz év alatt állomá-
nyunk 5100 főről  4100-ra 
csökkent. Ebből 650 fő  csök-
kenés a tavaly júliusi szétvá-
lást megelőzően az előző két 
és fél  évben következett be. 
Ennek fele  az akkor még hoz-
zánk tartozó fúrási  területen 
volt, mivel csökkent a fúrási 
igény, a működtethető beren-
dezések száma. A másik több 
mint 300 fő  a vállalat egyéb 
területeiről távozott a létszám-
racionalizálás következtében. 
Mindezt úgy vittük véghez, 
hogy a 80-as évek elején ter-
melésbe állítottuk a kiskunha-
lasi, a sávolyi mezőket, s 
Nagylengyelben elkezdtük a 
szén-dioxidos művelést, ami 

új munkahelyeket igényelt, de 
új embereket nem vettünk fel, 
hanem átcsoportosítással biz-
tosítottuk a létszámot. A 
nyugdíjba vonulók, kilépők 
helyett nem alkalmaztunk úja-
kat, és bevezettük a korenged-
ményes nyugdíjazást. így a ta-
valyi szétválás előtt mind-
össze 110 főnek  kellett fel-
mondani, akiknek viszont szép 
végkielégítést adtunk. A szét-
válást követően 2600 fővel 
startolt a KFV, mintegy 1300 
fő  került a Rotary Fúrási Kft. 
és 200 fő  a GKV állományá-
ba. A létszámracionalizálás 
mellett felülvizsgáltuk  eszköz-
állományunkat, az anyagkész-
letek felhasználását,  valamint 
az úgynevezett fel  nem oszt-
ható költségek csökkentésének 
lehetőségeit, s megtettük az 
ésszerű intézkedéseket. Ez a 
folyamat  a szétválás után sem 
állt meg. 

- Közel  egy év távlatából 
helyesnek  ítéli  meg a három 
részre válást? 

- Teljesen helyes intézkedés 
volt. A korszerű olajiparral 
rendelkező országokban a köz-
vetlen bányászati és szerviz 
tevékenység külön van. A fej-
lődés ezt magával hozta ha-
zánkban is. Minden tevékeny-
ségnek önmagában kell gazda-
ságosnak lenni. A mostani ter-
melő vállalaton belül önelszá-
molóvá tettük a kiszolgáló 
szervezeteinket - az üzem-
fenntartás,  gépészeti üzem, 
szállítás, a szerelés-építés 
üzem - , bevezettük náluk a 
kapacitástervezést. A vállalat 
csak azt a kapacitást hajlandó 
elismerni, amelyiket munkával 
kitölt, akár úgy, hogy a vál-
lalat alaptevékenységet folyta-
tó üzeme - tehát a termelés -
rendeli meg, vagy egy másik 
szolgáltató. Ha nincs kitöltve 
a kapacitás vállalati munkával, 

akkor köteles külső munkát 
vállalni vagy leépíteni. Ez 
persze még nem olyan kemény 
érdekeltség, mintha jogilag is 
önállóak lennénk, de az innen 
már csak egy lépés. Foglalko-
zunk ezzel is, de összhangban 
a tröszti átalakítással. 

- A szén-dioxid  besajtolá-
sos, tehát a másodlagos  kiter-
melés bevezetése előtt  csök-
kent  a zalai olajtermelés. 
Most  mi a helyzet? 

- A 80-as évek derekán va-
lóban beállt egy csökkenés, 
hiszen a zalai olajmezők már 
túljutottak a „legszebb férfiko-
rukon", amikor is a 60-as 
években évi 1,3-1,4 millió 
tonnát termeltek. A 80-as 
évek közepére ez leesett 200 
ezer tonna alá, viszont akkor 
volt felfutóban  a kiskunsági 
mezők termelése. Ma az or-
szág 1,95 millió tonnás olaj-
termeléséből 486 ezer tonna a 
KFV által termelt olaj, s ebből 
397 ezer tonnát Zala termel, 
köszönhetően a nagylengyeli 
szén-dioxid besajtolásos eljá-
rásnak. 

- Még  mindig  tart  az a 
szemlélet,  hogy a magyar olaj 
a legolcsóbb,  kerül  amibe ke-
rül? 

- Az biztos, hogy amiért 
nem kell kemény valutát kiad-
ni, azt megéri termelni. De 
nem minden áron! Ha egy kút 
több energiát fogyaszt,  mint 
amennyi energiahordozót ter-
mel, be kell zárni. Az orszá-
gos átlag 6-8 US $/hordó kö-
rül van, Nagylengyelben 10-
12 US $, a kerettyei, lovászi 
mezőben 15 US $/hordó a ki-
termelés költsége. Ez még el-
fogadható  ár. 

- Július  l-jével  tehát foly-
tatják,  ahol június 30-án ab-
bahagyták? 

- Gyakorlatilag igen, hiszen 
mi nem vagyunk a háttéripari 
és a szolgáltató vállalatok kö-
zött, akik a félév  végétől le-
válnak a tröszti szervezetről. 
A maradó 9 cég alkot egy 
részvénytársaságot - a kor-
mánydöntés alapján - két di-
vízióra osztva. Á KFV a Bá-
nyászati divizióba kerül a 
GKV, a GOV és az NKFV 
társaságával. A másik nagy 
osztály a feldolgozóipari  lesz. 
Ez év december 31-ig előre-
láthatólag marad ez a felállás. 
Feladatunk továbbra is az 
olajtermelés, várhatóan az el-
múlt évi mennyiséget kiter-
meljük hasonló kondíciókkal, 
mint korábban. 

- Jó  szerencsét hozzá! 
Bacskay Zoltán 
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KANIZSA • 
GONDOK ES REMENYEK 

A KANIZSAI TÉGLAGYÁRAKBAN 
Városunk téglaiparát már 

évtizedek óta a kaposvári 
székhelyű Somogy-Zala Me-
gyei Téglaipari Vállalat irá-
nyítja és felügyeli.  Nagyka-
nizsán jelenleg két téglagyár 
működik, amelyek helyzeté-
ről az első számú gyári ve-
zetőktől érdeklődtünk. 

Az 1. sz. gyár a város déli 
oldalán, a Csengery út 89. 
alatt található. Gál Lajos 
gyárigazgató már több mint 
egy évtizede dirigens itt. 

- Az elmúlt  esztendőben 
gyárunk  39,5 millió  kismére-
tű  téglát  állított  elő,  amely 
kapacitásunkat  szinte telje-
sen lekötötte.  Idén  alaposan 
megváltozott  a helyzet,  mivel 
a kereslet  erősen  visszaesett, 
termelésünket  az év eddig  el-
telt  időszakában  mintegy 40 
szúzalékkal  kellett  csökkente-
nünk. Az év folyamán  - leg-
jobb esetben - mintegy 30 
millió  tégla  gyártásával  szá-
molunk.  Költségeinket  igye-
keztünk  csökkenteni,  a terme-
lés visszaesésének  arányában 
történö  gazdálkodásra  azon-
ban képtelenek  vagyunk.  Szá-
mításaink  szerint 1991-ben 
csak minimális nyereség vár-
ható. Sor  került  létszámleépí-
tésre is, a humanitás elvei 
alapján. A tavalyi  130 fös 
téglaipari  állományi  létszám 
e hó végére 103 főre  csökken 
- mondta bevezetőben. 

A gyár termékskálája fala-
zó-, burkoló- és válaszfaltég-
lákra terjed ki. A selejt tég-
lákból finom  őrleményt készí-
tenek, amelyet sportpályák, 
kerti utak kialakításához érté-
kesítenek. Az utóbbi árbevéte-
le az évi 6-7 millió forintot 
is eléri. 1978 óta gazdaságo-
san működtek, évente átlago-
san 16 százalékos nyereséghá-
nyaddal. Elsősorban az ipari 
földgáz  86 százalékos emelke-

Az értékesítési nehézségek miatt felhalmozódott  tégladepóniák 
(Erdei András felvétele) 

dése miatt termékeik árát ez 
év elején átlagosan 30 száza-
lékkal növelték, amely első-
sorban a lakossági építkezések 
visszaesését váltotta ki. 

- Alapanyag-ellátottságunk 
jó. Felmérések  szerint egy ki-
lométeres  körzetben  21 éves, 
tíz  kilométeres  - az Alkotmány 
MGTSZ  kezelésében  lévő  - te-
rületen  pedig  évszázados 
agyagkészlet  van. Az anyag ki-
váló vasoxid  tartalma  folytán 
termékeink  színe  és minősége 
az országban szinte egyedül-
álló.  Bár a múlt  évszázad  vé-
ge óta üzemelő  gyárban min-
dig  voltak  fejlesztések,  a kor 
követelményeinek  megfelelően 
azonban ránk  férne  egy auto-
matizált  nyugati technológia. 
A fejlesztésre  vannak válla-
lati  elképzelések,  azonban 
ehhez mintegy 300-350 mil-
lió forint  hazai vagy külföldi 
tőkebefektetésre  lenne szük-
ség. Ez utóbbi vonatkozásban 
már van egy svájci eredetű 

érdeklődés,  amely cég födém-
elemüzem létesítésére  is tett 
szándéknyilatkozatot-  mondta 
Gál Lajos. 

A termékek értékesítése 
többcsatornás rendszerben fo-
lyik, egy Kaposváron létreho-
zott közkereseti társaságon ke-
resztül. Magánvállalkozóknak 
közvetlenül a gyárból is érté-
kesítenek téglát. A kiszállítás 
kizárólag tehergépjárművekkel 
történik. Újság, hogy a gyár-
telepen lévő - téglaipari be-
rendezések és tartalékalkat-
részek gyártására és raktározá-
sára, a körzetben lévő gyárak 
műszaki feltételeinek  biztosí-
tására fenntartott  - mintegy 
félszáz  főt  foglalkoztató  vas-
ipari üzem levált, s a kapos-
vári vasüzemmel kooperálva 
április 1-től egy önálló kft.-
ben tevékenykedik tovább. A 
búcsúzásnál derűlátó volt Gál 
Lajos: 

- Abban bízunk,  hogy a tég-
la iránti kereslet-visszaesés 

nem lesz hosszantartó,  a piac 
talán már jövőre  élénkülni 
fog,  „bekopog"  a privatizáció, 
s ebben az esetben a mi esé-
lyeink  is jobbak lesznek... 

* * * * * 

2. sz. gyár a város északke-
leti szélén, a Honvéd utca 44. 
címen már több mint száz éve 
működik. Dancs László üzem-
vezető tíz éve dolgozik itt. 
Művezetőként kezdte, s 1987 
óta első számú vezető. 

- A gyár jelenlegi  létszáma 
48 fő.  Egyetlen  terméket,  kis-
méretű  tömör téglát  gyártunk 
kitűnő  minőségben.  Az elmúlt 
évben 5 millió  darab  égetett 
téglát  állítottunk  elő,  mintegy 
22 millió  forint  értékben.  A 
kaposvári  központ  erre az év-
re 5,2 milliós  termelést  irány-
zott  elő,  azonban ennek telje-
sítése  - a lakosság  életszínvo-
nalában beállott  jelentős  csök-
kenés folytán  - lehetetlennek 
tűnik.  Bár első  negyedévi  ter-
melési előirányzatunkat  túltel-
jesítettük,  az értékesítés  ne-
hézségei miatt azonban mint-
egy 200 ezer darab  téglakész-
let  halmozódott  fel  az üzem-
ben, amely nyomasztólag  hat 
ránk.  Az év hátralévő  részére 
is borúlátó  vagyok.  Nem  va-
gyunk  hozzászokva  a termelés 
kényszerű  visszafogására  -
mondta az üzemvezető. 

A tégla értékesítése náluk is 
közvetlenül és közvetve törté-
nik, a somogyi KKT. beikta-
tásával. A gyárnak legalább 
32 évre való agyagvagyona 
van a szomszédos földeken.  A 
hagyományos technológiai fo-
lyamatokat tavaly korszerűsí-
tették, targoncás ki- és behor-
dási műveletekkel. A 10-25 
éves gépek megbízhatóan üze-
melnek. Távlati fejlesztési 
koncepcióról nem tudnak. 

- Reméljük,  hogy a mostani 
pangást egy-két  éven belül 
élénk  lakossági  építési  kedv 
váltja majd  fel,  s akkor  újra 
teljes kapacitással  végezhetjük 
munkánkat  - vélte Dancs 
László. 

T. I. 

A Bstfaptestl  Nearntktal Vásáros j«rt»k, A DKG gömlKsapjat (I. Kép), A *KÖ(JÁZ BNV-<Mj8s gámerelvéuy** <3. kép), A Tungsram 
St. BKV n*gy<t(J*s kompakt fénycsövet  (3. kép). 

(Főiéit Bacsfcay  Zoltán) 
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KERESZTREJTVENY 

Könyvajánlat 
ROEFTvT ŰIUWS 

Róbert Graves történelmi re-
gényei igen népszerűek a ma-
gyar olvasóközönség körében. 
Az „Én, Claudius", valamint a I 
„Claudius, az isten és felesége, 
Messalina" hat kiadást ért meg 
Magyarországon. 

A 4. kiadásban megjelenő 
„Jézus király"-ról így vall az 
író: „írás cözben semmi olyan I 
szándék nem vezetett, hogy 
megbántsam az ortodox katoli-
kusokat... Jóllehet, én elutasí-
tom kiindulópontjukat (az evan-
géliumot kétkedés nélkül kell 
elhinni), könyvemből ki fog  de-
rülni, hogy tisztelem Jézust." 

Megvásárolható az 
ALMANACH Könyvesboltban! 

Nagykanizsa,  Zrínyi  u. 20. 
(A  volt  lengyel  piac mellett.) 

V j 

Az önkormányzat megszün-
tette az Ifjúsági  Házat - ennyi 
volt a hír. Az intézmény utol-
só programjára indulók május 
31-ének délutánján. Mindössze 
fél  órát kések, fiúk,  lányok 
már csapatostól jönnek velem 
szemben. A bejárathoz érve 
hamar kiderül miért. Zárva! 
Némi zörgetésre a portás nyit 
ajtót, 6 közli a hírt: az ingye-
nesre tervezett TINI DISZKÓ 
ügyeleti okokból elmaradt. 
Nehéz megmagyarázni a sok 
gyereknek, hogy ez lett volna 
az utolsó, de már ez sincs, 
többet már nem is lesz. A ház 
bezárt, vége. Közben jönnek 
még szép számmal mit sem 

Joseph Joubert francia  író afo-
rizmája olvasható a vízszintes 1., 
függőleges  24., függőleges  41. és 
a vízszintes 22. sorokban. 

VÍZSZINTES: 1. Az aforizma 
első sora (zárt betűk: E. A. A.) 
14. Egyik biztosítónk külföldi 
partnere. 15. Származás helyére 
utaló szó a vezetéknév előtt. 16. 
Az erdő közepe! 17. Papírra vet-
né. 18. Somogyi község. 19. For-
dított határrag. 20. ... int. 22. A 
megfejtés  4. sora, zárt betű: G.). 
23. Uruguay, német autójelzés. 24. 
Márkás páros betűi. 25. Külföldi 
cigarettamárka. 27. Rendfokozat, 
névelővel. 29. Föld alá rejt. 30. 
Elveszti az egyensúlyát. 32. Tol-
nai község. 34. Klóroz páros be-
tűi. 35. Idegen férfinév.  36. Dré-
gely várkapitánya volt (György). 
38. Becézett Antal. 39. Páratlanul 
nyápic! 40. Tények, adatok - is-
mert latin szóval. 42. Terület. 44. 
Taszftá.  46. Kicsi Olivér. 48. Sza-
kítana. 50. Labdajáték kelléke. 52. 
Kiváló futballista  volt (Ferenc). 
53. Labdát kapura küld - régiesen. 
55. Szállításnál bekövetkező súly-
veszteség. 56. Előtagként életfo-
lyamatokkal kapcsolatosat jelent. 
57. Biztonsági Tanács. 58. Norvé-
giai sziget. 60. Thaiföldi,  német, 
kubai autójelzés. 61. Az ezüst 
vegyjele. 62. Nadrág része. 63. 
Búzadara. 65. Rendben van. 66. 
Rendszerint házasságkötés után 
következik. 68. Vízzel felületesen 
megtisztítja. 

Most hova menjünk? 
VOLT, NINCS, NEM IS LESZ 

se j tő táncolni vágyók, nem ér-
tik mi történt, kik, mikor, mi-
ért döntöttek így. Látom raj-
tuk, el sem hiszik, hogy ezen-
túl nem jöhetnek. Most hova 
menjünk? - kérdezi egy szem-
üveges. Nézzünk be a Sport-
ba, javasol ja az egyik, majd 
leülnek a padra, összeszámol-
ják mennyi pénzük van, aztán 
kedvetlenül távoznak. Hiába! 
Mint minden eddigi változás, 
ez is csak többe kerül. Mielőtt 
magam is elköszönök, egy 
benti nagybetűs tábla hívja 
magára figyelmemet:  KÖ-
SZÖNTJÜK LÁTOGATÓIN-
KAT! Ugyan kiket? - kérdez-
tem magamtól , és egy utolsó 

FÜGGŐLEGES: 1. Mezőgaz-
dasági kereskedelmi vállalat. 2. 
Szimpatikus számára. 3. Izomrögzí-
tő. 4. A szelén és a jód vegyjele. 
5. Érzékszerve. 6. Északi német vá-
rosok egykori szövetsége. 7. Szig-
náló. 8. Téli sport. 9. Hirtelen élre 
szökő. 10. Román súlyemelő (Ni-
cu). 11. O. Ö. L. 12. Azonos más-
salhangzók. 13. Növénytermesztők 
réme. 21. Zenében lassacskán elő-
adandót jelent. 24. A megfejtés  2. 
sora. 26. Telíté. 28. Érzékszerv tré-
fás  elnevezése. 31. Papírra jegyzett. 
33. Dél-amerikai hegység. 37! Éne-
kek. 39. Petőfi  ... (Bács-Kiskun 
megyei újság). 41. A megfejtés  3. 
sora (zárt betűk: J. S. I.). 43. Fel-
peres. 45. Sztálin-ellenes forradal-
már (Lev Davidovics). 47. Erőszak-
kal hatalma alá vet. 49. Megfelelő 
létszámban. 51. Magasztalt. 54. 
Igavonó állatom. 57. Rhapsody in 
...(Kék rapszódia). 59. Nemzetközi 
Amatőr Ökölvívó Szövetség. 62. 
Zűrzavar! 64. Páros szalag! 67. 
Szintén ne. 68. Tüzel. 69. Csacsi-
hang. 

Szirovicza Miklós 
Beküldendő: Joubert megállapítása. 
Határidő: június 21. 

Lapunk 22. számában megjelent 
keresztrejtvény helyes megfejtése: 
„Bolond gondolatai mindenkinek 
vannak, csakhogy a bölcs nem 
mondja ki őket." 

A sorsoláson Rajner Gábor bu-
dapesti, Balázsné Dús Edit, Dia-
niska Zsuzsanna, Mester Sándor 
és Wolf  Éva kanizsai olvasóink 
nyertek könyvjutalmat, amelyet 
szerkesztőségünkben vehetnek át. 

pil lantást vetek a parkban ülő 
fiú  kőszoborra. Tekintete szo-
morú, akár a távozóké. Körü-
lötte csend, egyedül maradt. 

írta és fényképezte: 
Tóth Ferenc 

Nemzetközi 
fafaragó  tábor 

Fafaragó művészek, 
köztök Jugoszláv és erdé-
lyi vendégek vettek birto-
kukba Nagykanizsán a 
Csónakázó-tó melletti 
zöldtábor területét. A 10 
naposra tervezett közős 
munka célja egy új Játszó-
park létesítése. 

<r~ Csávás Csaba 
Rorhback Jenő 



1991. június 14. Í KANIZSA 1 _ t t • 13 

Közel háromszorosára nő júliustól a nyugdí-
jasok, a keveset autózó ún. „hétvégi gépko-
csizok" üzemanyagköltsége! 

Tisztelt Szerkesztőség! 
A Kanizsa f.  év 13. számár 

ban jeleztem azt, hogy az ak-
kor tervezett, szerződéses kö-
telező felelősségbiztosítás  el-
rendelése, - az addigi tizem-
anyagárban fizetett  biztosítási 
díj helyett - , egyenlőtlenül 
terhelné a gépkocsijukat keve-
set használókat! 

Az autós társadalom 3/4 ré-
szének, az ún. „hétvégi autó-
zóknak", azoknak a kisembe-
reknek, akiknek a családi költ-
ségvetését egy-egy tankolás 
már egy negyedévre felborítja, 
s a nyugdíjasoknak, akik félig 
elhasznált Skodájukkal, Tra-
bantjukkal hétvégeken még 
szeretnék felkeresni  a város-
környéki kiskertjüket, - meg-
fizethetetlen  üzemköltség nö-
vekedést jelent az 58/1991. sz. 
kormányrendelettel elrendelt 
kötelező szerződéses gépjármű 
felelősségbiztosítás! 

Ez ellen tiltakozott a közvé-
lemény, hiszen világos az, 
hogy a bérfuvarozó  (aki mel-
lesleg még át is háríthatja a 
megrendelőjére a díjat) - évi 
százezer kilométert is megte-
het - , nem ugyanolyan mér-

A Magyar Természetvédők 
Szövetsége, mint a Termé-
szetvédelmi Világszövetség 
tagja, a következő felhívással 
fordul  Zala megye polgárai-
hoz. 

1992-ben Brazíliában rende-
zik meg az Erdők Évét. Hogy 
nyomást gyakorolhassunk a 
világ kormányaira és az 
ENSZ-re, ezért aláírásokat 
gyűjtünk a megyébe, amelyet 

tékben  kell, hogy fizesse  a fe-
lelősségbiztosítást, mint egy 
évi ezer km-t autózó nyugdí-
jas! 

Ez ellen tiltakozott a gépko-
csizok nevében a Magyar Au-
tóklub is, eredménytelenül, 
mert csak a díjtételek - terve-
zetthez viszonyított jelentős 
csökkentését  - sikerült egyelő-
re elérniök! 

Ezért azután az Alkotmány-
bírósághoz fordultak  a rende-
let felülvizsgálatát  kérve, ami 
reméljük eredményhez fog  ve-
zetni! 

A rádióban, a jún. 2-i Va-
sárnapi Újságból arról is érte-
sültünk, hogy a rendelet nem-
csak a parlamenti nyilvánossá-
got kerülte meg, de azután, 
hogy a képviselők gazdasági 
bizottsága az első tervezetet 
„kemény kritikával" illette, -
a rendeletet már nem hozta a 
bizottság elé! 

A kormány rendelete, mely 
monopolhelyzetbe hozta a biz-
tosítókat, a parlamenti képvi-
selők monopoli csoportja 
(Szűcs István és társai) szerint 
többszáz milliós  extraprofitot 

el akarunk juttatni erre a vi-
lágkonferenciára.  Ennek vég-
rehajtására a Magyar Termé-
szetvédő Szövetséget, az 
1948-ban az UNESCO és a 
francia  kormány támogatásá-
val alakult meg, mint függet-
len szervezet. 

Az Unió tevékenységét hat 
bizottság (ökológiai, Oktatás-
Nevelés, Környezetvédelmi 
politika. Törvényhozás és 
Közigazgatás, Nemzeti parkok 
és természetvédelmi területek, 
Fajok fenntartása,  Fenntartha-
tó fejlődés)  és számos tanács-
adó csoport munkája támogat-

eredményezett a biztosítóknak 
azzal, hogy csak július 1-től 
esedékes díjakat már most be-
szedetik! 

Ugyancsak százmilliókra te-
hető maga a teljesen feles-
leges szerződéskötés költsége 
is, miután annak feltételeit  is 
a biztosítók diktálták! 

(Elegendő lett volna tehát a 
feltételek  kiplakátolása és ne-
gyedévi csekkek kiosztása, -
rendelet szerint - a biztosítás 
pedig a csekkek befizetésével 
jöhetett volna létre!) 

Megoldatlan maradt viszont 
a leállított  kocsik  biztosítása 
szüneteltetésének  az ügye is, 
amire pedig az illetékesek ígé-
retet tettek! 

De nem is tekinthető a kö-
telező biztosítás másnak, mint 
a biztosítók javára fizetendő, 
s a kisembereket, a keveset 
autózókat sújtó újabb jelentős 
adónak! 

Ugyanakkor  burkolt  üzem-
anyagáremelés  is történik, mi-
után az eddig az árban szerep-
lő 6,20 Ft biztosítási díjat to-
vábbra is fizetni  kell az üzem-
anyagárban! 

Az igazi áremelkedést azon-
ban a kötelező biztosítási díj 
jelenti a keveset  gépkocsizók-
nak! 

A magán-gépkocsi tulajdo-
nosok általában a mai üzem-
anyagárak mellett évi 5-8 ezer 
km-t használják a legtöbb gép-
kocsit! 

ja, melyek egyúttal hálózat-
ként szolgálják a világon fo-
lyó természetvédelmi munkát, 

Az IUCN alapfilozófiáját 
tükrözi a Világ-szerződés a 
Természetért (World Charter 
for  Nature), melyet az ENSZ 
Közgyűlés 1982-ben fogadott 
el. Az IUCN-hez való csatla-
kozással kifejezzük  egyetér-
tésünket az Alapszabályban 
megfogalmazott  és a Termé-
szetvédelmi Világ-stratégiá-
ban, valamint a Termé-
szetvédelmi Világ-szerződés-
ben kifejtett  elvekkel. 

Az Uniónak jelenleg 54 szu-
verén állam, 93 kormánykép-
viselet, 410 NGO, 45 nemzet-
közi NGO és 35 fiókszervezet 
a tagja, azaz összesen 637 
tagszervezet, 106 országban. 

A kisemberek s a nyugdíja-
sok a megkímélt kocsijaikkal 
azonban - évi 1000 km hasz-
nálata mellett - , ha a hétvé-
geken eddig kimentek a kis-
kertekbe, a Skodáikkal évente 
kb. 80 1. üzemanyagot fo-
gyasztottak, ami a benzinárba 
beszámított 6,20 Ft-os biztosí-
tási díj mellett, kb. évi 
4.800,- Ft-ot, kilométerenként 
pedig 4,80 Ft-ot jelentett! 

Ez most évi 7.668,- Ft biz-
tosítási díjjal tetézve, évi 
12.468,- Ft-ot, - kilomé-
terenként tehát kb. 12,50 Ft-ot 
jelent, melyből a biztosítási 
díj  maga kb. 7,70 Ft-ot  jelent 
majd kilométerenként! 

Ez ám az igazi benzinár-
emelés, ami most majd a ke-
veset autózó magánautósokat, 
a kisemberek  tíz-,  sőt  száz-
ezereit  sújtja majd, de ezért 
már a taxisok és a bérfuvaro-
zók sem rendeznek majd „blo-
kádot", mert csak ők  járnak 
jól vele! 

Azok, akik a gépkocsitulaj-
donosok, kis %-át jelentik! -
Szemben a magánautósokkal, 
a közvéleménykutatás szerint 
a gépkocsizok 3/4 részével, 
akik ellenezték a kötelező fe-
lelősségbiztosítás elrendelését! 

Na, de reméljük, hogy az 
Alkotmánybíróság itt is igaz-
ságot tesz majd az Autóklub 
felterjesztésére,  a kárpótlási 
törvényhez hasonlóan! 

Tisztelettel: 
Szalai Károly nyugdíjas, 

Nagykanizsa, 
Ady E. u. 14/a. 

Mint a Magyar Termé-
szetvédelmi Szövetség dél-
nyugati enjiojának képviselő-
je, a Magyar Független Ter-
mészetvédelmi ökológiai 
Egyeztető Tanács tagja, azzal 
a kéréssel fordulok  Zala lakói-
hoz, ha egyetért felhívásunk-
kal, szíveskedjen aláírni 
m e g b í z A s a f ö l d i é l e t 
MEGMENTÉSÉRE készített 
tiltakozó levelet. 

Június 22-ig szíveskedjék 
írásbeli tiltakozását Termé-
szetvédők Felsőrajk címre el-
juttatni. 

Köszönjük közreműködését! 
Böcskei Géza 

A Magyar Természetvédők 
Szövetsége Enjiojának tagja, 
az Országos Társadalmi Ter-

mészetvédelmi Tanács tagja 

- - H O£>f M E G 

A z A l m a i m a t 

s elvesz Eb 

Itt az idő, Zala is hallassa 
szavát! 
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Labdarúgás 

Szekszárd-Olajbányász 
3-1 (l-l) 

Az N. Olajbányász labdarú-
gói a több hete tartó nyerési 
széria folytatásában  bíztak, 
amikor vasárnap Szekszárdon 
pályára léptek. Azt remélték, 
hogy képesek lesznek ott foly-
tatni, ahol az Oroszlány ellen 
a múlt héten hazai pályán ab-
bahagyták. 

A találkozó első húsz perce 
igazolta várakozásukat, már 
ami a játék képét illeti. Sajnos 
a helyzetkihasználás terén ez-
úttal gondok mutatkoztak, hisz 
előbb Dómján, majd nem sok-
kal később Skublics hagyott 
ki lehetőséget. Ekkor ébredtek 
fel  a hazaiak és gyorsan vála-
szoltak a piros-kékeknek. 

A hazai előnyt még vala-
hogy sikerült az első játék-
részben kiegyenlíteni, így tisz-
ta lappal kezdődhetett a má-
sodik játékrész. 

Ebben az időszakban ki-
egyenlítetté vált a játék, majd 
20 perc után rákapcsoltak a 
kieséstől veszélyeztetett szek-
szárdiak és a vezetést is meg-
szerezték. Ezután még Fuisz 
révén volt egy kecsegtető 
egyenlítési alkalom, de a 15 
méteres lövés az egyik védőt 
érintve a kapu fölé  szállt. 
Nem sokkal a vége előtt bün-
tetőből ú jabb gólt lőtt a Szek-
szárd, amire már csak gyógyír 
lehetett volna Kiss fejese,  de a 
felső  léc ezúttal is útban volt. 

Németh Lajos edző: 
- A mezőnyben tetszetős 

Kézilabda 

Az 1990/91. évi kézilabda NB 
I-ben újoncként rajtolt az Olaj-
bányász női együttese, amely 
ezelőtt 1 évvel került fel  az él-
vonalba, a bajnok Alföldi  Por-
celán mögött, mint ezüstérmes. 

Az olajos-nők első alkalom-
mal biztosítottak élvonalbeli sze-
replést, akik az elmúlt hónapban 
befejeződött  őszi-tavaszi rend-
szerű bajnokságban, a 14 csapa-
tos mezőnyben utolsó helyen vé-
geztek, 3 bajnoki ponttal. 

játékunk  ezúttal  nem volt 
eredményes.  A gólokat  sajnos 
súlyos egyéni hibák előzték 
meg. 

* * * 

Vasárnap várhatóan ismét 
sokan lesznek az Olajbányász 
Stromfeld  utcai sporttelepén. 
Mint az várható volt, felfoko-
zott érdeklődés kíséri az utol-
só fordulóban  lejátszásra kerü-
lő megyei rangadót. A két vá-
ros labdarúgóinak találkozója 
mindig is csemege volt, de 
most különösen a ZTE szem-
pont jából van jelentősége a ta-
lálkozónak. Tény, hogy a ZTE 
még egy esetleges vereséggel 
is harcba szállhat az NB I-ért, 
de az is elképzelhető, hogy 
győzelme esetén egyenes ágon 
jegyet válthat a legjobbak kö-
zé. A két csapat mostani ta-
lálkozóján tehát nemcsak 
presztízs-csata lesz, hanem ko-
moly tétre menő küzdelem. A 
várakozás annak is szól, hogy 
vajon az Olajbányász tavaszi 
menetelésére egy esetleges 
győzelemmel képes lesz-e fel-
tenni a koronát. Náluk az 5. 
hely megtartása a cél, és ezt 
minden valószínűség szerint 
csak győzelemmel képesek 
megváltani . 

Nagy csatára van tehát kilá-
tás, reméljük sportszerű kere-
tek között dől majd el a baj-
noki pontok sorsa. 

- k á z é -

- Már  a bajnoki rajt előtt 
igen nehéz helyzetbe került  a 
csapat. Ugyanis  nem sikerült 
egyetlenegy  meghatározó  játé-
kost  sem igazolnunk,  sőt  még a 
bajnokcsapatra  sem számíthat-
tam. Nevezetesen  azért,  mert a 
bajnoki rajton súlyosan megsé-
rült  a meghatározó  szerepkört 
betöltő  Skrach  Tímea  kapus, 
majd  aztán kidőlt  a sorból az 
ifjúsági  válogatott  Siti  Bea, aki-
nek szintén nagy szerepet szán-

tam. Ráadásul  a beállás  Hor-
váthné Juhász  Irénre  sem szá-
míthattam  több mérkőzésen,  sőt 
volt  olyan is, hogy annak is 
örülni kellett,  hogy a kezdőcsa-
patot pályára küldhettem  - ke-
sergett Deregi László edző, aki 
a bajnoki év előtt vette át a 
szakmai munka irányítását az el-
üldözött Jéki Zoltántól. 

A sereghajtó helyen végzett 
olajosok aztán az ismert MKSZ 
döntés alapján pótvizsgázhatnak. 
Ugyanis felemelték  időközben az 
NB I létszámát: az NB I B Nyu-
gati és Keleti csoportjának bajno-
ka felkerül  az élvonalba, míg az 
NB I 13. és 14. helyezettje mi-
nősítő osztályozót játszik az NB 
I B két csoportjának 2. helyezett-
jével, s ebből a négyesből az 1-2. 
helyen végzett csapat folytathatja 
szereplését az NB I-ben. 

- Június  végén, konkrétan  28-
án, 29-én és 30-án kerül  sor az 
osztályozóra.  Annak színhelye  a 
Gödöllői  Agrártudományi  Egye-
tem sportcsarnoka,  ahol rajtunk 
kívül  a Borsodi  Bányász, az NB 
I  B Nyugati  csoportjának  2. he-
lyezett  csapata, a Pécsi MSC  és 
várhatóan vagy a Siroki  Vasas, 
vagy a Bp. Postás SE  küzd  majd. 
Ez utóbbi kettő  a Keleti  csoport-
ban szerepel,  s nagy harc folyik 
köztük  a 2. helyért.  Mindenesetre 
én úgy látom, hogy három csapat, 
köztük  a Borsodi  Bányász, a 
PMSC  és mi pályázhatunk  a ki-
adó  két  helyre. Szoros,  kiegyen-
súlyozott  a mezőny,  s szerintem 
a pillanatnyi  forma  dönt  majd.  Az 
viszont nem kis gondot  jelent, 
hogy mi a Borsodi  Bányásszal 
együtt  1 (!)  hónapos szünet után 
kerülünk  megmérettetésre,  míg  az 
NB  I  B-s csapatok  még javában 
játékban  vannak, hisz zajlik  a 
küzdelem  még. No,  meg azt is 
furcsállom,  hogy hazai berkekben 
nincs már átigazolás,  viszont kül-
földi  játékost  át lehetne igazolni. 
Hát  nekünk  ez sem jó, mert sem-
mi lehetőségünk  sincs az egyéb-
ként  szükséges  erősítésre.  Mi  is, 
az egyesület  is nagyon szegény, 
sőt  sorsunk  is, a jövőnk  bizony-
talan - hangoztatta az edző. 

Az olajos-lányok az NB l-es 
küzdelmek befejezése  után 1 hé-
ten át 4, majd a második héttől 
heti 5 edzéssel kezdték meg a 
felkészülést  az osztályozóra. Eb-
ben a munkában részt vesz a ka-
pus Sulyokné, Krichenbaumné, 
Nagy és a lábadozó Skrach (kö-
zülük három nevezhető), a me-
zőnyjátékos Gombor, Siti E., 
Ivanics, Siti B., Horváthné, 
Vass, Szántó, Mátyás, Buza, 
Szloboda, Filó. Az mindenesetre 
nagy hátrány, hogy a csapatból 
hiányzik Pető, aki az érettségi, 
illetve felvételi  miatt nem erő-
sítheti az olajosokat a minősítő 
osztályozón. 

- Június  közepéig  az erőnléti, 
a fizikai  megterhelések  kaptak 
nagy hangsúlyt,  természetesen 
ezekre  az erőalapokra  jelentős 
szükség  lesz Gödöllőn,  ahol há-
rom napon át három mérkőzésre 
kerül  sor. A hónap közepén Ju-
goszláviában,  az első  ligás,  5. 
helyen álló  Koprovnica  ellen 
„méretkeztünk",  tartottuk  a fő-
próbát. Ma  már viszont a tech-
nikai,  taktikai  képzés,  a heti 7 
labdás  foglalkozás  került  elő-
térbe. A sorsolás 20-án lesz, s 
az már biztos, hogy az első  ver-
senynapon mérkőzik  egymással 
a két  NB  l-es, illetve  az NB  I  B 
két  2. helyezettje.  Mindenki  ját-
szik  mindenkivel,  és azonos 
pontszám esetén az egymás el-
leni eredmény  lesz a döntő,  te-
hát erre is nagyon oda  kell  fi-
gyelni  - vélekedett Deregi 
László. 

A kerettagok edzését megte-
kintve, meggyőződhettünk róla, 
hogy a játékosok szorgalmasan, 
fegyelmezetten  és nagy kedvvel 
dolgoznak. Jó légkörben folyik 
a munka, nem érződik a bizony-
talanság. Az NB l-es gólkirály 
Mátyást egyelőre nem zavarják 
a „kérők", a 4 NB l-es érdeklő-
dő csapattal majd csak az osz-
tályozó után kezdődnek el a 
konkrét tárgyalások. 

- A sok nyitott  kérdés,  a bi-
zonytalanság  ellenére  is azt lá-
tom, hogy a bajnokság  végére 
egyre jobban belelendült  csapat 
amolyan „csakazértis"  hangulat-
tal  várja az NB  l-es osztályozót. 
Bizakodom  a helytállásban,  bi-
zakodom,  hogy Gödöllőn  a leg-
ütőképesebb  csapatot tudom  pá-
lyára küldeni,  a siker  reményé-
ben - mondotta befejezésül  az 
optimista szakvezető. 

Balogh Antal 

Az izzósok 
az osztályozóra 

készülnek 
Tungsram-Ajka 34-23 
Az N. Tungsram kézilabdá-

zói miután az aranyéremért fo-
lyó küzdelemben elbuktak, a 
két kötelező győzelem meg-
szerzésével a hónap végén 
megrendezésre kerülő osztá-
lyozón való indulás jogát 
nyerhetik el. 

Ennek egyik feltétele  volt, 
hogy a Kanizsára látogatott 
Ajka csapatát kétvállra fektes-
sék. Nos, ezt könnyűszerrel 
tették az izzós legények, akik 
különösebb megerőltetés nél-
kül, magabiztos győzelmet 
arattak. 

Az Olajbányász-nők 
az újabb megmérettetésre 

készülnek 
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LJs/ás 

Taroltak a kanizsaiak 
a megyei serdülő bajnokságon 

A megyeszékhelyen bonyolítot-
ták le az idei egyéni serdülő baj-
nokságot, amelyen kitűntek a Víz-
mű SE úszói, akik a 12 verseny-
számban 7 arany, 8 ezüst és 8 
bronzérmet szereztek. 

A megyei fináléban  különösen 
jeleskedett Vágvölgyi Viktória és 
Holló Adrienn, akik 3-3 bajnok-
ságot nyertek. A legeredménye-
sebb versenyzőnek az utóbbi fiatal 
bizonyult, aki még l - l ezüst, il-
letve bronzérmet is begyűjtött és 
sikerének értékét növeli, hogy a 
nála 3 évvel idősebb korosztály-
ban is kitűnt. A fiúk  mezőnyében 
nagyszerűen helytállt Révész Ta-
más és Szabó Szilárd is, akik szá-

mos rutinosabb riválist előztek 
meg. 

A Kanizsai Vízmű versenyzői-
nak jobb eredményei: 

100 m leány gyors: 1. Vágvöl-
gyi Viktória, 1:04,0, 2. Nagy Tün-
de, 1:04,6, 3. Horváth Ágnes és 
Holló Adrienn 1:08,4. 100 m leány 
mell: 1. Orbán Krisztina, 1:19,6, 
2. Holló Adrienn, 1:22,1, 3. Si-
mon Tímea, 1:29,0. 100 m leány 
hát: 1. Vágvölgyi Viktória, 1:13,9, 
2. Nagy Tünde, 1:18,2, 3. Horváth 
Ágnes, 1:21,5. 100 m leány pil-
langó: 1. Holló Adrienn, 1:13,8, 2. 
Vágvölgyi Viktória 1:15,0, 3. Or-
bán Krisztina, 1:15,4. 200 m leány 
vegyes: 1. Holló Adrienn, 2:40,7, 

2. Nagy Tünde, 2:41,5, 3. Horváth 
Ágnes, 2:42,7. 

4x50 m vegyesváltó: 1. K. Víz-
mű „A" (Vágvölgyi, Orbán, Holló, 
Nagy) 2:17,5, 2. K. Vízmű „B" 
(Simon, Major, Révész K , Hor-
váth) 2:41,5. 50 m leány delfin 
gyors (kiegészítő): 1. Major Zsó-
fia,  36,8, 2. Süle Orsolya, 38,6. 

100 m fiú  mell: 1. Révész Ta-
más, 1:14,1, 2. Ludvig Viktor, 
1:19,7, 3. Balázs Imre, 1:21,4. 
100 m fiú  hát: 3. Szabó Szilárd, 
1:12,5. 100 m fiú  pillangó. 3. Ré-
vész Tamás, 1:10,6. 400 m fiú  ve-
gyes: 2. Szabó Szilárd, 5:04,7. 
4x100 m vegyesváltó: 2. K. Víz-
mű „A" (Révész T., Ludvig, Né-
meth, Szabó) 4:53,8. 

(béa) 

Búvárúszás 

Érmek 
Szegedről 

Június 1-2-án, Szegeden ren-
dezték meg a Tisza Kupa búvár-
úszó versenyt. A versenyen a 
Nagykanizsai Búvár Klub verseny-
zői eredményesen szerepeltek; 2 
aranyéremmel, 2 ezüstéremmel, 2 
bronzéremmel és egyéb értékes 
nyereményekkel tértek haza. 
Eredmények: 
Ifjúságiak: 

Lányok: 200 m uszonyos úszás 
6. hely: Szabó Szilvia 1:57,57 
800 m uszonyos úszá 
5. hely: Szabó Szilvia 9:02,23 

Serdülök: 
Lányok: 
400 m uszonyos úszás, 
6. hely: Andrasek Judit 4:46,44 
Fiúk: 
400 m uszonyos úszás, 
2. hely: Berkes Mihály 4:11,36 
4. hely: Csósza László 4:16,22 
5. hely: Bálint Máté 4:38,70 
100 m u. ú. 
3. hely: Csósza László 0:53,07 
4. hely: Berkes Mihály 0:54,58 
200 m u. ú. 
2. hely: Csósza László 1:57,29 
3. hely: Berkes Mihály 1:59,9 
5. hely: Kiss Gábriel 2:10,6 
4x100 m serd. u. ú. váltó, 
1. hely, 3:42,6 
4x200 m serd. fiú  váltó, 
1. hely, 8:20,1 
(Kiss Gábriel, Bálint Máté, 
Csósza László, Berkes Mihály.) 

Sport hét vége 
VASÁRNAP 

Labdarúgás: 
NB II: Olajbányász-ZTE, 

Olajbányász pálya, 17.00. 

Tenisz 

Szezonzáró 
győzelem 

imponáló játékkal 
Az Olajbányász VI. 8-án a 

Vár úti sporttelepen biztos 
győzelmet aratott 8-1 arány-
ban a szerény képességű Ba-
laton-Szárszó együttese ellen. 

Győztesek egyéniben: Füle, 
Horváth, Péntek, Russay, 
Sztankovics, Lehel. Párosban: 
Füle-Horváth, és Russay-Le-
hel. 

A tavaszi szezon befejezté-
vel rövid értékelést készítve a 
szakosztály alapvetően megfe-
lelt a várakozásnak. Az OB 
III-ban a legfiatalabb  verseny-
zőket szerepeltetett női csapat 
veretlenül első helyen végzett. 
Rendkívül szimpatikus volt a 
technikai fejlődésen  kívül a 
lányok küzdenitudása, akarat-
ereje minden mérkőzésben. 

Az őszi szezonban a rivális 
ZTE otthonában lehetne bebiz-
tosítani győzelemmel az OB 
II-be történő feljutást.  A férfi 
csapat hat mérkőzésből ötöt 
megnyert, általában nagy fö-
lénnyel. Egyetlen vereségünk 
(Pápán) miatt csak a második 
helyet sikerült megszerezni. 

A rivális csapatok ellen, 
ősszel, hazai környezetben re-
mélhetően győzelmekkel sike-
rül abszolválni a feladatot,  az 
OB II-be való feljutást. 

A játékosok a csapatbajnoki 
szünetben is keményen edze-
nek, készülnek a kvalifikál-
tabb versenyzők ellen az egyé-
ni versenyekre. 

V. Gy. 

Helyesbítés 
A május 8-i városi négypróba 

verseny II. korcsoport 2. helye-
zettjének a neve tévesen jelent 
meg. Ezúton javltjuk, tesszük ezt 
azért is, mert Iváncsics Miklós az-
óta a megyei diákolimpián is si-
keresen szerepelt. Ott ugyanis első 
lett. A hibáért elnézést kérünk, az 
újabb sikerhez gratulálunk. 

Természetjárás: 
A DKG Szakszervezeti Ter-

mészetbarát Egyesületének tú-
rája. 
Indulás: autóbuszállomás, 7.10. 
Gyalogtúra: Bocska-Oltárci 
erdő-Rigyác. Táv: 18 km. Tú-
ravezető: Szűcs Rózsa. 

Az N. Tungsram-Ajka NB I B-s férfi  mérkőzés előtt rövid 
ünnepség keretében köszöntötték Kosztoiánezi Zsoltot, aki 
az Ajka elleni mérkőzéssel befejezte  az aktív játékot. Az 
Olajbányász, majd a Tungsram Játékosának Pintér István 
szakágvezető (képünkön) köszönte meg a több mint egy 
évtizedei eredményes játékot, és kívánt további sikereket 

a civil életben. 
(Fotö: Erdei András) 

A találkozó menete úgy ala-
kult, ahogy azt a Tungsram 
akarta, vagyis hol szorosabb 
volt a mérkőzés, hol pedig a 
sorozatban lőtt gólokkal egyre 
távolodott egymástól a két 
csapat. Egy-egy jó sorozat 
után jöttek a trükközések és 
néha bizony a könnyedség 
könnyelműsködést eredménye-
zett. Persze mindezt most 
megtehette a csapat, hisz az 
ellenfél  játékereje csak ennyit 
kellett, hogy kihozzon a fiúk-
ból. 

Ami az egyéni teljesítmé-
nyeket illeti, a nagyarányú 
győzelem ellenére, maradékta-
lanul csak néhány játékos di-
csérhető. Ezek közül is ki-
emelnénk Szentes játékát, aki 
végig lendületes volt és nem 
kímélte az ellenfelet. 

A mérkőzés legeredménye-
sebb játékosának Krichenbaum 
bizonyult, aki egymaga kilenc-
szer volt eredményes, őt Ku-
rusta követte hét góllal. 

- k z -
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A szombathelyi bölcseleti 
líceum épülete 

120 évvel ezelőtt, 1871. jú-
nius 28-án halt meg Kanizsán 
Bitnitz Lajos prépost, mate-
matikus, nyelvész, a Magyar 
Tudományos Akadémia tagja. 
Sírja a nagykanizsai temető-
ben van. 

Bitnitz Lajos 1790. július 17-én 
született Ják községben. A te-
hetséges fiú  a szombathelyi 
papnevelőben tanult teológiát. 
1812-ben lett a szombathelyi ki-
rályi líceum 
matematikatan 
ára, s amikor 
1818-ban tan-
tervbe iktatták 
a magyar nyelv 
oktatását, azt 
minden ellen-
szolgáltatás 
nélkül vállalta. 
1823-ban az 
intézmény fia-
taljaiból meg-
alakította a 
„Magyar Társa-
ság"-ot, amely 
célul tűzte ki a 

megértését, művelését és élet-
ben tartását. Ez a líceumban ne-
velkedett fiatal  értelmiség lett 
később a nemzeti függetlenség, 
a polgári átalakulás eszméjének 
harcosa. 

Bitnitz Lajos sokat utazott. A 
magyar nyelv érdekében felke-
reste a vasi és a zalai iroda-
lomkedvelő köröket. Fel merte 
vállalni I. Ferenc abszolutizmu-
sa idején, hogy a Linzben élő 
Batsányi Jánossal levélben fel-
vegye a kapcsolatot. 1824-ben 
Batsányi Bitnitz közreműködé-
sével adta ki Faludi Ferenc ver-
seit. Kapcsolatban volt Kisfa-
ludy Sándorral is, személyesen 
Zalaegerszegen találkoztak. Er-
ről beszámolt Batsányinak is, 
mivel azok ketten nem merték 
vállalni az élő kapcsolatokat. 

Bitnitz tankönyvet írt, „Ma-
gyar nyelvbéli előadás tudo-
mánya" címmel, amely három 
fő  részre tagolódott: próza, köl-
tészet és ékesszólás. Művét 
Marczibányi-díjjal jutalmazták. 

Bitnitz Lajost 1847-ben a 
vasvár-szombathelyi káptalan 
kanonokjává, szombathelyi 
nagypréposttá nevezték ki. 
1868-ban lett püspök. 

magyar nyelv 
A tudóstanárok emléktáblája a líceum 

falán 

Műsorajánló 
Június 14. (péntek) 

14 ó r a : A DUNAGÁZ Kft. 
gázkészülék-kiállításának meg-
nyitója a KÖGÁZ Erdész (volt 
Oswald) utca 30. sz. alatti te-
lepén. Megnyitót tart: dr. Ke-
reskai István polgármester. 
16 ó r a : „Sulibúcsúztató" -
disco az Ifjúsági  Házban 

VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Június 17. (hétfő) 

Mozicsatorna: mozielőadások 
18 és 20 órakor. 

Június 20. (csütörtök) 

VTV-csatornán 19 órától: 
Hírhét, benne aktuális ripor-
tok. Telefonos  játék. Sport. 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi 

Előadások kezdete: 18.00 és 
20.30 óra. 
Június 14-17. : Go Trabi Go 
(német). 
Június 18-20. : Ne folytassa 
felség  (amerikai). 

Stúdiómozi 

Előadások kezdete: 16.30 és 
18.15 óra. Csütörtök: filmba-
rátok napja . 
Június 14-17 . : Véres színház 
(videó, amerikai horror). 
Jún ius 18 -20 . : Kémek, min t 
mi (videó, amerikai v íg já -
ték). 
Erot ikus filmek  20.15 órától , 
csak 18 éven felülieknek: 
Június 14-16.: Keleti fantáziák 
(videó, német) . 
Június 17-20. : Bűvös érintés 
(videó, német) . 

A Hunyadi 
általános iskola 

angol és francia 
tagozatos nyelvi 

csoportjaiba felvesz 
a 91-92-es tanévben 

3. osztályba lépő 
tanulókat. 

Jelentkezés 
az iskola igazgatójánál 

június 20-ig. 

Új! Új! Új! Új! Új! 

„Csipke-bolt" 
Ajánlataink: 

Panoráma függönyök 
Csipkék, terítők 
Kiegészítő bútorok: 

tv-asztal, virágtartó, 
előszobafal  stb. 

Címünk: 
Nagykanizsa, 
Sneff  tér 20. 

Várjuk  kedves 
vásárlóinkat! 

KERTMOZI: 

Június 14-én 19 óra: Tánc-
party. Közreműködik a Super-
nova együttes. 
Mozielőadások kezdete: 21 
óra. 
Június 15-16.: Totál Recall 
(Schwarzenegger: „Az emlék-
más", amerikai). 
Június 17-18. : Véres játék 
(amerikai). 
Június 19.: Papa, én nő va-
gyok (amerikai). 
Június 20.: Ghost (amerikai). 

Apróhirdetés 
Városközpontban kétszobás, 
ebédlős, 70 négyzetméteres la-
kás eladó. Cím: Nagykanizsa, 
Csengery u. (Béke u.) 27/a. I. 
em. 3. Tel.: 11-802 

Zalakarosban 200 négyszögöl 
telek faházakkal  eladó. 
Érdeklődni: hétköznap 17-18 
óráig 93/13-617 telefonon. 

Másfélszobás,  tehermentes la-
kás a Zemplén Gy. úton eladó. 
Érdeklődni: Nagykanizsa, Dó-
zsa Gy. u. 93. 

Német nyelv- és vámügyi isme-
retekkel munkát keresek. Aján-
latokat: „KANIZSA" jeligére, 
Nagykanizsa, Pf.:  154-be kérek. 

Skoda 105 S kétéves műszaki-
val olcsón eladó. Bagola, Ba-
goly u. 9/A. 17 óra után. Si-
mon. 

A legújabb út a nyelvtanulásban! 
Kreatív nyelvtanulás! 

A módszer kidolgozója Gál Ottó, eddig 
TIZENNYOLC NYELVBŐL tett állami 

nyelvvizsgát. 
ANGOL és NÉMET 1 éves konzultációs 

tanfolyamok. 
Egyéni tanulási tempó! 

Beiratkozás: 
1991. június 15-én Nagykanizsán, 

a Hevesi Sándor Művelődési Központban. 
Beiratkozási díj 12 hónapra 4.800.- Ft. 

Nos, megéri? 

IGEN! YES! JA! OUI! SI! TAK! 

BÉLYEGZŐKÉSZÍTÉS 
2 4 - 4 8 órás határidővel 

NAGYKANIZSA, 
Alpári Gy. u. 4IA 

Nyitva: 
de.:  09-12-ig 
du.:  14-18-ig 



DÉL-ZALAI HETILAP ÁRA: 1330Ft 

Hordóra fel! 
Akik a helyszínen, külső 

szemlélőként „élvezik" végig a 
kanizsai önkormányzat marato-
ni vitáit, megszokták már, 
hogy a képviselők bizony nem-
csak akkor beszélnek, ha a le-
vezető elnöktől szót kapnak. 
Persze ez érthető is, hiszen 
egyes kérdéseknél gyorsan kell 
korrigálniuk véleményüket, 
azonnal kell reagálniuk az el-
lenfél  érveire. Ezekből a fel-
szólalások alatti csendes sus-
mogásból a városi televízióban 
az ülést végignézők bizony nem 
kapnak semmit. Legalábbis a 
legutóbbi ülésig így volt. 

Most azonban megtört a jég, 
vagy legalábbis a véletlen és 
az egyik képviselő heves vér-
mérséklete „szórakoztató" él-
ményhez juttatta a nézőket. 

Távol álljon tőlünk, hogy 
Kanizsán is „Hordó"-ügyet kí-
vánnánk elindítani, túl kicsi a 
város az országos politikai pa-
lettához képest. 

Minősíteni sem kívánjuk a 
„beszólót", mert a hallott né-
hány szó megteszi ezt helyet-
tünk. 

Mi, és velünk bizonyára jó-
pár tv-néző is, azon aggódha-
tunk, hogy a választási tör-
vényből kikerült képviselői 

visszahívás helyett ma mi tart-
hat vissza valakit a közszerep-
léstől. Mi az, ami visszalépés-
re kényszerítheti. Eddig úgy 
látszik ez csak az érintett be-
látására, önkontrolljára van 
bízva, ebben meg aztán senki, 
külső szemlélő sem tud segíte-
ni. 

Maradjunk hát annyiban, 
hogy Marton István, aki kép-
viselőtársát, annak felszólalása 
közben: „Ez hülye" szavakkal 
illette, maga fogja  eldönteni, 
mit tesz ezek után! 

-e 

MEGJELENIK: MINDEN PÉNTEKEN 

Dr. Gotthárd Jenő 
Kanizsa rendőrkapitánya 

Az önkormányzatok 48 támogató és 10 elutasító szavazatának 
ismeretében dr. Hantos Ferenc megyei rendőrfőkapitány  június 
16-i hatállyal dr. Gotthárd lenő rendőralezredest nevezte ki 
Nagykanizsa megyei jogú város rendőrkapitányi posztjára. A 
keddi állománygyűlésen készült felvételen  Szirtes Lajos Zalaka-
ros polgármestere, a pályázatot nyert* illetve kinevezett dr. Gott-
hárd Jenő rendőrkapitány, dr. Hantos Ferenc megyei főkapitány, 
Molnár László a kanizsai kapitányság vezetőhelyettese és Farkas 
Zoltán Nagykanizsa alpolgármestere látható. 

Közel félmillió  forint 
a Kanizsa Napok Alapítvány számláján 

Köszönjük  Kanizsaiak! 
Dr. Beznicza Árpád: „Előzetes becsléskor úgy gondoltuk, hogy 

80-100 ezer forintot  tudunk összegyűjteni..." 
Jászberényi László: „Minden elismerés megilleti a város pol-

gárait, üzemek, gyárak, intézmények vezetőit, vállalkozókat, ipa-
rosokat, kereskedőket, hogy ilyen nehéz helyzetben is áldoznak 
Nagykanizsáért." 

(Beszámolónk a 4. oldalon) 

Az AGROTOURS UTAZÁSI IRODA 
Nagykanizsán is megnyitotta kirendeltségét. 

Címünk: Nagykanizsa, Király út 14. 
(A MEZŐBANK kirendeltségében.) 

Tel.: 12-232. 

Várjuk^  szíves  tnegrcndeíésciíket. 

Kedden Nagykanizsa vendége volt HannsRehfeld,  Német-
ország pécsi főkonzulja.  Programja a Városházán kezdő-
dött, ahol dr. Kereskal István polgármester tájékoztatta a 
város helyzetéről. Ezután a Batthyány Lajos Gimnáziumba 
látogatott a főbonzui,  ahol arról tájékozódott, mi módon 
tudnák segíteni az intézményben folyó  Idegennyelvi képzést, 
A német fökonzul  kanizsai látogatása a Sörgyár megtekin-
tésével fejeződött  be, ahol Furák Zoltán igazgató kalau-

zolta a vendégeket. 

III. évf. 25. sz. 1991. jún. 21. 

Marton István: „Ez hülye." 
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legyen a Széchenyi név?" 1 
Napjainkban újra a nagy névváltozások korát éljük. 

Utcák, terek, intézmények, iskolák fordulnak  kéréssel az 
önkormányzatokhoz, hogy szeretnék nevüket megváltoz-
tatni. Mint általában minden, ez sem meRy konfliktusok 
nélkül. 

Városunkban két Iskola Is pályázik a legnagyobb ma-
gyar, Széchenyi István gróf  nevére. Az egyik az Andrej-
ka Ctl Általános Iskola, a másik pedig a 406. sz. Ipari 
Szakmunkásképző. A híradásokból a/t is tudjuk, hogy 
az önkormányzat Oktatási és Kulturális Bizottsága a név 
felvételénél  az általános Iskolát részesíti előnyben, a 
szakmunkásképzőnek pedig javasolja, hogy keressen má-
sik névadót. 

Nem tartom szerenesésnek, hogy a közvélemény meg-
szondázása előtt az illetékes bizottság véleményének nyil-
vánosságra hozatalával befolyásolják  a város polgáralt. 
Nem minden elfogultság  nélkül In mégis megpróbálok 
az Ipari mellett agitálni, mert úgy gondolom, hogy a 
városnak, de különösen ennek az iskolának szüksége van 
Széchenyire. 

Az ipariskola a város harmadik legrégibb oktatási in-
tézménye. Az évkönyvek tanúsága szerint 1991. szeptem-
berében a 107. tanév kezdődik "itt. Már több mint egy 
évszázada ebben az iskolában képzik a város iparosalt, 
sdt volt Időszak, mikor a kereskedőtanoncok Is Ide Jár-
tak. Most, hogy gyökeres változások előtt áll a szakkép-
zés, természetszerűen a város ipariskolájának is váltani 
kelL Az már biztosnak látszik, hogy a jövő iskolarend-
szerében a korszerű szakemberképzés kozpontl helyet 
foglal  el, s ebben a szakmunkásképzőnek meghatározó 
szerepe les*. 

Ha rangot akarunk adni ennek a feladatnak,  s ezen 
keresztüli az Iskolásak, akkor a Széchenyi nevet is oda 
kell Ítélni. Ismétlem, cz nemcsak az Iskola, hanem a vá-
ros érdeke Is. ^ 

52 voks is elegendőnek 
bizonyult... 

A 14. sz. egyéni választókerület 
új önkormányzati képviselője: 
Kovács János (KDNP-MDF) 

Nagykanizsa 14. számú vá-
lasztókerületében (Kiskanizsa 
északi részén és Bajcsa város-
részben) június 16-án megis-
mételt időközi választásra ke-
rült sor, a hetekkel ezelőtt le-
mondott Bolf  György (KDNP) 
önkormányzati képviselő utód-
lására. 

Másnap a Polgármesteri Hi-
vatal titkárságán Vuk Lajosné 
főelőadótól,  a választási mun-
kacsoport tagjától az ered-
mény felől  érdeklődtünk. 

- A nyilvántartásban ezúttal 
is 2927 választásra jogosult 
állampolgár szerepelt. A sza-
vazáson mindössze 101 fő(!) 
élt választási jogával, amely 
3,5%-os részvételi arányt je-
lent. Az érvényes 100 szava-

zatból a jelöltek „helyezési" 
sorrendje a június 2-i válasz-
táshoz viszonyítva nem válto-
zott: Kovács János (KDNP-
MDF közös jelölt) 52, Hajgató 
Sándor (független)  32, Hetyei 
Tibor (SZDSZ) 11, Gyergyák 
Gyula (FIDESZ) pedig 5 vok-
sot kapott, s így a kerület ál-
tal megválasztott önkormány-
zati képviselő Kovács János 
Nagykanizsa, Hunyadi tér 
26/A. szám alatti lakos lett -
mondta. 

Kovács János a választási 
bizottságtól tegnap vette át 
megbízólevelét, esküt pedig a 
június 24-i önkormányzati 
közgyűlésen tesz, bekapcso-
lódva a közgyűlés munkájába. 

(tih-i) 
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Hétfőn  önkormányzati közgyűlés 
Nagykanizsa Megyei Jogú 

Város 1991. június havi ren-
des önkormányzati közgyűlé-
sére 24-én (hétfőn)  14 órai 
kezdettel kerül sor a HSMK 
kamaratermében. 

A tervezett napirendi pon-
tok: 

- Az Erzsébet téri szovjet 
emlékmű sorsa. 

- Tájékoztatás az Ady u. 4 -

6. sz. épületek további sorsá-
ról. 

- A város telefonhelyzete. 
- „Alfától  az Omegáig" 

Kft.  ingatlanvásárlási ügye, 
az új vásárcsarnokkal kap-
csolatban. 

- A Szervezeti Működési 
Szabályzat módosítása. 

- A kamionok és tehergép-
járművek éjszakai parkolásá-
nak ügye. 

- Az Ady-Zrínyi u. sarkán 
kialakult közlekedési dugó 
kérdése. 

- Csatlakozás a Megyei Jo-
gú Városok Szövetségéhez. 

- Az Ifjúsági  Ház sorsa. 
- Az egészségügyi GESZ-

GAMESZ összevonása. 
- Egyebek. 
A közgyűlést a Városi Te-

levízió 18 órától felvételről 
közvetíti. 

Autós hír 
í'j mérőberendezései gazda-

godott a ROTARY Fúrási Kft. 
nagykanizsai gépjármü-diag-
nosztlkal műhelye, A hazai 
gyártmányú, EFM-2 típusu 
mikroprocesszoros fékhatásmé-
ró a belföldi  használatban a 
legmodernebbek ko/.o tartozik. 
A Vár ti. 7. alatti bázis a sze-
mélygépkocsik közlekedésbiz-
tonsági vizsgálatának egyik fon-
tos láncszeme, a s/amítogíp 
vezérlésit berendezés pontos, 
szigorú, egyben igazságos - az 
autósok érdekében. 

Kép és <r/o>eg: Tóth I-erenc 
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Telefonra  várva... Napi 

füstölgéseim 
Immár serdülő korába lépő 

Ladámmal együtt füstölgők  a 
Vám- és Pénzügyőrség parancs-
nokának legújabb rendelkezésén. 
A kocsim azért, mert az már 
csak egy ilyen füstölgős  autó, 
magam meg azért, mert a pa-
rancsnok úr keresztülhúzta szá-
mításaimat. Már úgy nézett ki, 
megvan minden, összejönnek a 
családi kölcsönök, lesz beszerző 
is, hogy egy ugyan nem sokkal 
fiatalabb,  de lényegesen kisebb 
fogyasztású,  és a környezetre 
kevésbé ártalmas nyugati autót 
vegyek, amikor közbeszólt a Hi-
vatal. Ha csak engem érintene a 
dolog, nyilván nem tartozna a 
sajtóra, de sajnos sok hasonló 
helyzetű autótulajdonos is kény-
telen régi rozzant és drága ko-
csiját tovább üzemeltetni. A 
kft.-k  elmaradt haszna miatt 
ugyan nem fáj  a fejem,  de az 
zavar, hogy a döntésben nem ta-
lálom a rációt. Miért jó nekünk, 
ha az autósok érdekeit nem is 
nézzük, az energia pocsékolás. 
Miért nem szempont az egyéb-
ként már néhol kritikus környe-
zetszennyezés csökkentésének 
lehetősége. Miben érdekelt a 
rendelet megalkotója, közvetve a 
kormányzat? 

Bizonyára kiváló szakmai ér-
veket tudnának felhozni,  én 
mégis gyanakszom, hogy megint 
a feneketlen  költségvetésről, bi-
zonyos kereskedői érdekekről 
van szó. Nap mint nap hallani 
a raktáron álló eladhatatlan ke-
leti gépkocsiparkról. Ez nyilván 
az árban lévő jelentős adótétel 
miatt bevétel csökkenést jelent 
az államkasszának, hogy a for-
galmazók hasznáról ne is beszél-
jünk. De akkor nem kellene 
hangsúlyozni töretlen menetelé-
sünket a piacgazdaság felé,  ha 
versenyképtelen terméket ilyen 
és hasonló módokon próbálunk 
rákényszeríteni a lakosságra. 

Érdekes módon Kelet-Európa 
más országaiba sokkal kedve-
zőbb feltételek  mellett lehet 
nyugati autót bevinni. Vagy mi 
már ebben is előbbre járunk? 

Ha védővámról lenne szó, ak-
kor megérteném, de ebben az 
esetben mit - kit véd a vám?! 
A környezetet bizonyára nem. 

De szép is lenne, ha az ille-
tékesek egy-egy rendelet vagy 
törvény megalkotásakor alapo-
sabban elmélyednének annak 
várható hosszútávú következmé-
nyein is. Akkor talán az én La-
dámnak a serdülőkor kezdete 
egyben a nyugdíjkorhatár eléré-
sét is jelentené. 

-ács 

Még mindig bizonytalan mi-
korra várható, a ma katasztrofá-
lisnak nyugodtan nevezhető ka-
nizsai telefonhelyzet  megoldódá-
sa. A közgyűlés tagjai ugyan 
már többször kezdeményezték, a 
Pécsi Távközlési Vállalat szak-
emberei adjanak tájékoztatást 
fejlesztési  lehetőségeikről, ám 
mindeddig hiába vártak e talál-
kozóra. 

A legfrissebb  hírek szerint jú-
nius 24-én azonban mégis sor 
kerülhet e kellemesnek aligha 
nevezhető beszélgetésre, de az is 
félő,  az érdeklődők aligha jut-
hatnak örömteli információk  bir-
tokába. Manapság telefonügyben 
egyetlen kedvező fejlemény  van 
Kanizsán, ám már ez sem tekint-
hető igazán újdonságnak. Készül 
az ideiglenes konténerközpont, 
ami mintegy hatszáz új állomás 
telepítését teszi lehetővé, de azt 
már most is tudni lehet, nem 
lesz olcsó egy-egy új vonal. Sőt, 
olyan híreket is hallani, hogy az 
új állomások, miután az egersze-
gi telefonközponton  át futnak 
majd, ottani 92-es körszámot 
kapnak, s az is előfordulhat, 
emiatt távolsági díjat számítanak 
fel  egy-egy városon belüli be-
szélgetésre is. Igaz, ez utóbbi 
probléma kiküszöbölésére létezik 
technikai megoldás - nyugtattak 
meg a szakemberek - de ezzel 

Nem akarom az önkormányzat 
azon döntését minősíteni, amely 
az Ifjúsági  Házat felszámolta,  hi-
szen mint érintett, nyilván elfogult 
vagyok. Ezt remélhetőleg megteszi 
a város közvéleménye, illetve az 
elkövetkező néhány év történése. 
Hogy 11 embernek máról-holnapra 
megszűnik a munkahelye, sem 
olyan egetverő nagy ügy már, hi-
szen ennél jóval nagyobb létszámú 
elbocsátások is voltak már a vá-
rosban, sajnos lesznek is még. Na-
gyon váratlanul sem érhetett ben-
nünket a tény, hiszen csak az egy-
szer már „megszavazott" megszün-
tető határozatot helyezték újra ér-
vénybe. A hatás persze nekünk, 
akik itt dolgozunk, eléggé sokko-
ló, mert sem a pedagógusoknak, 
sem ügyviteli és technikai dolgo-
zóknak nem tudtak biztató szót 
mondani állásügyben. Azaz a fel-
mondási idő leteltével vagy mun-
kanélküli járadékért folyamodunk, 
vagy szerzünk magunknak valami-
lyen munkalehetőséget. Egyik sem 
könnyű dolog manapság. Megjegy-
zem, a tisztelt közgyűlés tagjainak 

együtt is azt javasolják a leendő 
új tulajdonosoknak, hogy inkább 
belföldi  távolsági és nemzetközi 
hívásokra használják új állomá-
saikat. 

Ám arra a kérdésre, hogy az 
egész város és a hozzá kapcso-
lódó Zalakaros, valamint Lete-
nye gondjai mikor oldódnak 
meg, még nincs válasz. S ami 
még talán nagyobb baj, ilyenféle 
beruházási szerződés sem léte-
zik. Sokan ez ideig Kanizsán ab-
ban a hitben ringatták magukat, 
hogy miután a város elavult me-
chanikus központjával már az 
országos telefonfejlesztési  prog-
ramnak is akadályává vált, itt is 
hamarosan megoldódnak a gon-
dok. Jövő év végére, a korábbi 
határidőknél korábban elkészül-
het az új digitális központ is, 
lehetett hallani. Valójában ezt a 
hírt talán senki nem erősítette 
meg, most azonban e reménysu-
gár is homályosodni látszik. 

Kiderült ugyanis, hogy vidé-
ken a hétjegyű telefonszámok 
bevezetése lépcsőzetesen is meg-
oldható. S ez immár előrevetíte-
ni látszik a további csúszás le-
hetőségét is. 

így lesz hát miről beszélgetnie 
a távközlési szakembereknek és 
a kanizsai közgyűlés tagjainak. 

—rikli— 

tiszteletdíja 4 fő  dolgozónk eseté-
ben is több, mint a dolgozók fi-
zetése. Azt már mindenki maga 
döntse el, hogy a tiszteletdíj sok, 
avagy a munkabér kevés. De nem 
ezért ragadtam tollat, hiszen mint 
mondottam, a közgyűlés határoza-
tát, melyet a nemzetközi gyermek-
nap másnapján hozott a testület, 
nem nekünk kell megítélni. Az el-
járás az, ami nem tetszik nekem, 
ahogy a testület a határozatait 
meghozza. Nem a vita mennyisé-
gét vagy hőfokát  keveslem, hanem 
a következményekkel is számoló, 
pártpolitikai érdekektől mentes 
döntések meghozását hiányolom. 
A jelen helyzetben pedig minden 
elhibázott döntés súlyos emberi és 
anyagi következményekkel jár. 
Egy-egy döntés emberek, családok 
életét teheti tönkre vagy éppen 
gyerekek, fiatalok  jövőbeni sorsát 
határozhatja meg. Soraimat ezért 
nemcsak a magam és munkatársa-
im nevében írom, hanem még na-
gyon sok „sorstársunk" nevében 
is. Nem tudom, hogy a nagy párt-
alakítási láz idején Budapesten be-

Endoszkóppal segíti 
a madarászokat 

az egerszegi MOM 
A partfalban  fészkelő  madarak-

ról nagyon keveset tudunk. Évek 
óta különböző módon próbáltunk 
a fészkelésükről  és költésükről is-
mereteket szerezni. Csak részered-
ményeket tudtunk felmutatni.  Ez 
év telén Szombathelyen tartott Tu-
dományos Madártani Tanácskozá-
son a partfalban  fészkelő  madara-
kat tanulmányozó madarászok 
olyan megállapodásra jutottak ja-
vaslatunkra, hogy a gyomorfekély 
vizsgálatához használt, endoszkóp-
hoz hasonló műszert kellene kifej-
leszteni, amivel a munkánkat jó 
eredménnyel végezhetjük. E sorok 
írója vállalta fel,  hogy a zalaeger-
szegi MOM gyár vezetőivel „Pá-
pai valutáért" elkészítteti. A veze-
tők megértéssel fogadták  az or-
szág madarászainak kérését. Május 
végére el is készültek a madarász-
endoszkóppal. Iskolai elfoglaltsá-
gunk miatt e héttől kezdve meg-
kezdi vándorútját e madarász-en-
doszkóp. Kész az a terv, hogyan 
vándorol táborról táborra ez a mű-
szer. Az ország különböző részé-
ben végzett megfigyelések  birto-
kában pontosabban dolgozhatjuk 
ki azokat a módszereket, amelyek-
kel többet tehetünk a partfalban 
fészkelő  madarak rohamos pusztu-
lásának megállításáért. 

A Magyar Madártani Egyesület 
nevében szeretném megköszönni a 
MOM vezetőinek e nemes gesztu-
sát. 

Zalakaros, 1991. június 17. 
Böcskei Géza egyesületi elnök, 

a Magyar Természetvédők 
Szövetsége délnyugati 

enjiojának képviselője, 
az Országos Természetvédelmi 
Társadalmi Egyeztető Tanács 

tagja 

jegyzett „Szegények és Elnyomot-
tak Pártja" zászlót bontott-e már, 
de azt hiszem, ideje lenne Nagy-
kanizsán is létrehozni egy tagszer-
vezetet. Egy fafaragó  barátom 
máris megrajzolta a leendő párt 
emblémáját, amely híven jelképezi 
a párt célkitűzéseit és programját. 
Tartok tőle, hogy pártunk a követ-
kező választások idejére már több 
százezres tömegbázissal rendelke-
ző gyűjtőpárt lesz. íme az emié-
mánk: 

Nagy János: 

Kiszolgáltatottak és kisemmizettek 
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Köszönjük Kanizsaiak! 
Nem kis meglepetés érte a 

szervezőket, akik a „Kanizsa 
Napok" finanszírozására  létreho-
zott alapítvány alakuló ülése vé-
gén összeszámolták azokat a fel-
ajánlásokat, melyet magánszemé-
lyek, vállalkozók, a városban 
működő gyárak, üzemek, iskolák 
képviselői ajánlottak fel  a kora-
őszi rendezvénysorozatra. Az 
előzetes megbeszéléseken a leg-
optimistább jóslatok is csak 
mintegy százezer forintról  szól-
tak. Ehhez képest az alapító tőke 
közel félmillió  forintra  rúgott. 

Úgy gondolom, az olvasó is 
hasonlóan vélekedik, mint azok, 
akik a szervezést elindították. 
Ebben a bizonytalan világban, 
mikor minden képlékeny, és 
nem lehet tudni, hogy holnap 
melyik zsebünkben fognak  koto-
rászni az utolsó fillérek  után, 
mikor naponta alakulnak új ala-
pítványok, és bombáznak ben-
nünket, hogy adjunk, mert a 
kincstár üres, az állam szegény, 
városunk polgárainak áldozat-
készsége minden elismerést 
megérdemel. Nagykanizsán él 
még az egészséges lokálpatrio-
tizmus, mely az itt élőket min-
dig is jellemezte. Értelmes, a vá-
rosi polgárokat érintő nemes cé-
lokért hajlandók áldozni. Miről 
is van szó? Az év elején a Ka-
nizsai Közéleti Klub ülésén ve-
tődött fel,  hogy a nyár folya-

Zsigmondy-
Winkler Műszaki 
Középiskola régi 

tornatermének 
lebontására 
VERSENY-

TÁRGYALÁST 
hirdet. 

A lebontásra váró 
épület 

megtekinthető: 
munkanapokon 

8-12 óráig. 

A versenytárgyalás 
helye és időpontja: 

Nagykanizsa, 
Sugár út 13. 

1991. június 24-én 
13 óra. 

Érdeklődni 
a helyszínen, 

vagy a 11-140-es 
telefonon  lehet. 

mán, vagy valamikor koraősszel 
találkozót szerveznek azoknak a 
volt kanizsaiaknak, akik az el-
múlt negyven esztendőben el-
hagyták városukat, és külföldön, 
vagy az ország más vidékén él-
nek. Mindjárt az is megfogalma-
zódott, hogy a találkozónak va-
lamilyen keretet kell biztosítani. 
Felvetődött egy kulturális ren-
dezvénysorozat megszervezése. 
Azt persze mindenki tudta, hogy 
ezek nagyon szép tervek, de 
hogy a szükséges pénzt hogyan 
lehet előteremteni, azt nem. Né-
hányan javaslatot tettek egy vá-
sár és kiállítás, helyesebben egy 
termékbemutató megszervezésé-
re. Az elképzeléseket írásba fog-
lalva előterjesztették az önkor-
mányzat elé jóváhagyás céljából. 
Amint az várható volt, a testület 
a tervezetet elfogadta,  azzal a 
kikötéssel, hogy pénzügyileg a 
rendezvénysorozat önfinanszíro-
zó legyen. Az erkölcsi támoga-
tást tehát megkapták a szerve-
zők, a Közéleti Klub. Ezután 
született meg a konkrét terv, 
hogy „Kanizsa Napok" néven 
szeptember hónapban kiállítást, 
vásárt, és az ezekhez csatlakozó 
kulturális, tudományos, sport 
rendezvénysorozatot szerveznek, 
ahol lehetőséget adnak a város 
és környékének bemutatkozásá-
ra. A Polgármesteri Hivatal a 
pénzügyi alapok megteremtésére, 
lemondott a területhasználati dí-
jakról és az egyéb bevételi for-
rásokról. így jött létre az alapít-
vány, melynek szabályai szerint 
minden olyan résztvevő, ki va-
lamilyen összeggel támogatta 
megalakulását a vásáron és be-
mutatókon kedvezményt kap, va-
lamint alapító tagként külön jo-
gok illetik meg. 

A megalakult kuratórium a to-
vábbiakban sem zárja ki a csat-
lakozásokat. Az alapítvány 
számlaszáma: MHB. 493-97543-
7375. A szervezők nem feled-
keztek meg Kanizsa partnerváro-
sairól sem. Meghívót küldenek 
az erdélyi Kovásznára, Puchhe-
imbe, Geisdorfba  és Csáktornyá-
ra. 

Az alakuló gyűlésen elhang-
zott, hogy hosszú távon remél-
hetik, hogy a város visszanyeri 
valódi gazdasági, kulturális, ke-
reskedelmi súlyát a régióban. 
Most, hogy újra nyitottá válnak 
a határok, a lehetőségek is sok-
kal nagyobbak. 

Ehhez kívánnak a „Kanizsa 
Napok" szervezői, az alapítvány 
kuratóriuma hozzájárulni: dr. 
Henczi Edit, dr. Kereskai István, 
Sziva Antal, Máyer Ferenc, Pin-
tér Béla, Varga Zsófia,  dr. Bez-
nicza Árpád, Juhász László, Ró-
zsahegyi Istvánné és Jászberényi 
László. 

-berényi 

Csődbe jutnak-e 
az önkormányzatok? 

Nem voltak sokan pénteken a Helyőrségi Klub nagytermében. An-
nak ellenére, hogy az SZDSZ területi irodája több mint félszáz  meg-
hívót küldött ki a liberális önkormányzati vezetők összejövetelére. 
Az előadókkal - országgyűlési képviselők, önkormányzati szakértők 
- így szűk körű, inkább konzultáció jellegű vita alakult ki. 

A délelőtt első részében Hodosán Róza, Kórodi Mária és dr. Szi-
gethy István az országgyűlés önkormányzatokkal kapcsolatos mun-
kájáról beszélt. Az elmondottakból úgy tűnt, a parlamenten belül 
kemény politikai pozícióharc folyik,  melyben az SZDSZ-es képvise-
lők véleménye szerint a többségben levő koalíció jogköreinek csor-
bításával igyekszik a helyhatósági választásokon elvesztett pozícióit 
visszaszerezni. Ezt mutatja a köztársasági megbízott intézménye, az 
önkormányzati tulajdonokról szóló törvény késleltetése, a decentra-
lizált szervezetek hatáskörének bővítése. 

Külön kiemelték a Kárpótlási és az Egyházi javak visszaadásáról 
szóló tervezeteket, melyek elfogadása  esetén a helyi testületek va-
gyonilag szinte reménytelen helyzetbe kerülhetnek. 

Keményné Koncz Ildikó a Pénzügyminisztérium önkormányzati fő-
osztályvezetője az ellehetetlenülés veszélyében vitatkozott a képvi-
selőkkel, viszont annyit elismert, hogy a jelenlegi finanszírozási 
rendszer nem jó. Az önkormányzatoknak nincs meg a lehetőségük 
a hosszútávú tervezésekre, a céltámogatások rendszere bizonytalanná 
teszi a fejlesztéseket. 

Az adórendszer átalakításáról is szólt, a helyi adók elméletét 
hosszú távon jónak tartja. Igaz, ma a lakosság teherbíró képessége 
a legtöbb helyen nem engedi a bevezetést. Szükséges kényszernek 
nevezte, hogy az önkormányzatok vállalkozni kényszerülnek, ahe-
lyett, hogy az adóbevételekből működtetnék a települést. Röviden 
szólt a többi minisztériummal való kapcsolatukról, melyben vélemé-
nye szerint többször gondot okoz a problémák politikai érdekként 
való kezelése. 

Délutánra mégjobban megfogyatkoztak  a résztvevők, pedig az iga-
zán gyakorlati kérdések ekkor kerültek napirendre. Fekete János az 
SZDSZ önkormányzati Irodájának vezetője az önkormányzatok hi-
vatali szerkezetéről az átalakítások lehetőségeiről beszélt. Elmondta, 
hogy a legfontosabb  kérdés a hivatalok funkció  alapján történő át-
alala'tása. A vagyonkezelő-vállalkozási, az ügyfélszolgálati  és az üze-
meltetési terület különválasztása a legelső feladat  ahhoz, hogy meg-
szűnjön a tanácsrendszer arcnélküli, mereven bürokratikus intézmény-
rendszere. Természetesen az átalakításban a régi apparátusra is tá-
maszkodni kell, amellett, hogy meg kell szüntetni mindazokat az 
osztályvezetők kezében, az információ  koncentráció miatt összpon-
tosult hatalmi helyzeteket, melyek akár a képviselőtestületeket is 
kiszolgáltatottá teheti. A „farok  csóválja a kutyát" helyzetet kell 
tehát megszüntetni. 

A végére a találkozó baráti beszélgetéssé alakult át. Úgy tűnt, a 
jelenlevő országgyűlési képviselők számára azért is fontosak  az ilyen 
találkozások, hogy ellenzéki munkájukhoz támogatást kapjanak, 
visszajelzésekben igazolva láthassák véleményük helyességét. 

Nagy Imre 

A liberális önkormányzati találkozó előadói. Balról-Jóbb-
ra: dr. Szlgethy István, Kórodi Mária, Hodosán Róza és 

Fekete János. 
{Erdei András felvétele) 



A jogszabályok lehetővé teszik.,, 
D»\ Beleki József  esete 

a havi 120 ezer forint  nettó összegű táppénzzel 

1991. június 21, KANIZSA 

Napjainkban egyre többen 
suttogják a Kanizsa Sörgyár 
Kft.-nél  és szerte Nagykani-
zsán, hogy dr.  Beleki  József, 
a gyár volt első számú veze-
tője a már hónapok óta tar-
tó betegsége, illetve kereső-
képtelensége idejére fantasz-
tikus összegtt táppénzben ré-
szesfii. 

A „folyékony  kenyér" egyik 
magyar fellegvárából  kiszivár-
gott hír kapcsán felkerestük  a 
Kanizsa Sörgyár Kft.-t,  ahol 
Furák Zoltán ügyvezető igaz-
gatótól tájékozódtunk. Furák 
úr nem cáfolt,  a tényeket 
őszintén elénktárta. 

- A gyárnál közel 35 éve 
folyamatos  munkaviszonyban, 
különböző vezető beosztások-
ban dolgozó Beleki úr leg-
utóbb előttem, 1990. szeptem-
ber 13. óta volt a kft.  ügyve-
zető igazgatója. Egy sikertelen 
privatizációs kísérletet 1990-
ben mintegy 140 milliós vesz-
teség követte a kft.-nél,  s 

ezért, valamint Beleki úr meg-
romlott egészségi állapotára 
való tekintettel 1991. január 
1-től korkedvezményes nyug-
díjba való távozási kérelmét 
munkáltatója, az Állami Va-
gyonügynökség elfogadta.  A 
kialakult helyzet időszaka 
alatt Beleki úr 1990. utolsó 
napjaiban, majd az 1991-es év 
kezdetén két orvosi keresőkép-
telenségi igazolást nyújtott be 
a kft.-nél,  s ezért nyugdíjazá-
sának ügyintézése elakadt. A 
második táppénzes igazolás 
kezdete, 1991. január 2 óta fo-
lyamatosan táppénzes betegál-
lományban van - mondta az 
utódként véglegesen kineve-
zett új ügyvezető igazgató. 

Furák Zoltántól megtudtuk 
még, hogy Beleki József  a 
kft.-nél  1990-ben eltöltött 
szolgálati idejében elért havi 
átlagkeresete alapján részesül 
táppénzben, amelynek napi 
bruttó összege tudomásom 
szerint 6948 Ft, s ez mintegy 

190 ezer forintos  havi bruttó 
táppénznek felel  meg. Mivel a 
táppénzből is le kell vonni a 
személyi jövedelemadót, a 
levonás után Beleki József 
havi nettó táppénze megköze-
líti a havi 120 ezer forintot! 

A fantasztikus  mértékű - a 
miniszteri fizetéseket  jóval 
meghaladó - táppénz kifizeté-
se - sajnos - törvényes, rend-
kívül magas átlagjövedelme 
alapján, jogszabály szerint jár 
Beleki úrnak. Hiába tiltakoz-
nak nálam és a független  gyá-
ri szakszervezetnél seregnyi 
dolgozóink, hiába tartja er-
kölcstelennek az összeget so-
kat fáradozó  vezetőgárdánk ja-
va, a táppénz kifizetését  meg-
akadályozni eddig nem lehe-
tett - tette hozzá Furák Zol-
tán, aki ragaszkodott Beleki 
József  körzeti orvosának meg-
hallgatásához is. 

Mivel dr. Beleki József 
Nagykanizsa, Béke út 73. 
szám alatt lakik, s gyakorlati-

lag a Béke út 35. szám alatti 
7. sz. körzethez tartozik, dr. 
Béres Katalin körzeti orvos-
nál érdeklődtünk. 

- Dr. Beleki József  és csa-
ládja - élve a szabad orvos-
választás lehetőségével - már 
hosszú évek óta nem jár hoz-
zánk. Hogy valójában ki a ke-
zelőorvosa, azt nem tudom -
hangzott a válasz. 

Oknyomozásunk során elju-
tottunk dr. Károsy György-
höz, aki a Jókai utcában lévő 
körzeti orvosi rendelőben dol-
gozik. Tőle telefonon  a laká-
sán érdeklődtünk. Kérdésünkre 
elismerte, hogy már évek óta 
ő a Beleki család, s így dr. 
Beleki József  választott keze-
lőorvosa, s ő vette táppénzre. 
A kórisme (diagnózis) közlé-
sétől - az orvosi titoktartás 
miatt - elzárkózott, akárcsak 
a kétszeri táppénzre vétel el-
ismerésétől is. 

No comment! 
-nyi 

Ideiglenes lakás 
a „bérlő" felmondásával  megszűnt? 

(Meditáció a szovjet csapatok kivonulásáról) 
Bár a történelem nem a vélet-

len események sorozata, mégis 
régen kezdődött ez a „szerelem", 
amely tartósabb, mint az egyéni 
sorsokban. 

46 évig ideiglenesen tartóz-
kodni bárhol, a provincia nagy 
megelégedését jelenthetné, ha 
nincs 1956. november 4-e. 35 év 
távlatából - a gyógyíthatatlan 
sebek felszakítása  nélkül - érde-
mes eltűnődni, a forradalom 
győzelme esetén miként alakult 
volna a „nagy generáció" sorsa. 

(Nyilvánvalóan ez a vágyálom 
a szovjet diplomácia „semleges-
ségi politikáján" bukott meg.) 

Felvetődik a kérdés, az Unión 
belül a demokratikus eszmék, ha 
nem tompulnak el a fegyverek 
érvei okán, ma az önálló köztár-
saságok életszínvonala, gazdasá-
gi fejlődése,  kapcsolatai a Nyu-
gat-európai országokkal, milyen 
kohéziót jelentene az öreg kon-
tinensünk népei számára? 

56 kudarcára vetíthető az év-
tizedeken át működő politikai, 
erkölcsi, etikai korlátok bénító 
hatása, létező fenyegetettség  ér-
zése. 

Úgy gondolom, minden sza-
badságszerető ember, kivált, 

Zsigmondy-
Winkler 
Műszaki 

Középiskola 
tornaterem 
tervezésére 

PÁLYÁZATOT 
hirdet! 

Pályázati ' 
feltételek 
átvétele, 

pályázattal 
kapcsolatos 

tájékoztató helye 
és időpontja: 

Nagykanizsa, 
Sugár út 13. 

1991. június 25-én 
11 óra. 

Érdeklődni 
a 11-140-es 

telefonon  lehet. 

akik átélték a II. világháború 
poklát, 56 borzalmait, útravalóul 
egy bölcs tanácsot, jókívánságot 
adhatnak: 

Azt kívánják az 
Unió népeinek, hogy 
szellemi, gazdasági fej-
lődésük -olyan mértékű 
legyen, soha többé ne 
„kényszerüljenek" a 
diktatúra eszközeit de-
monstrálni a régi kis 
provinciákon. 

Viszlát Szása, tud-
juk turistaként vissza-
térsz, eljuthatsz Pári-
zsig. Otthon még nem 
láthatod a Dior és 
Chanell cég kirakatait, 
a városi polgárság ha-
nyag eleganciáját. 

Biztosan kíváncsi 
vagy az emberi kultú-
ra, a művészet nagy 
értékeire. Te is tudod, 
sokkal nehezebb alkot-
ni, mint bármit lerom-
bolni. 

A költészet és így 
az ember számára is 
fontosabb  a hihető le-
hetetlen, mint a hihe-
tetlen lehetséges! 

A magyar nép is hasonlóan 
gondolkodott a társbérletről! 

Viola György 

Ax utolsó emlék. Hogy Ő is kivonul-e, az 
az önkormányzati testület vitáján dÖJ cl. 
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Osztályvezetők a Polgármesteri Hivatalból (6, rész): 
Berezeli Emília, a főépítész 

Berezeli Emília Budapesten 
született. Itt Is érettségizett a II. 
Rákóczi Ferenc Közgazdasági 
Szakközépiskolában, ahol a Dési 
Huber Önképzőkörben rajzolt, 
mintázott és művészettörténetet 
tanult. Felsőfokú  tanulmányait 
az Ybl Miklós Építőipari Műsza-
ki Főiskola Városgazdálkodási 
Szakán végezte, s itt szerzett 
diplomát 1975-ben. Államvizsga 
feladata  - közműalagútra szer-
vezett városterv - az ÉTE által 
kiírt pályázaton diplomadíjat 
nyert. 

Főiskolai tanulmányai előtt 
egy évet dolgozott a Városépítési 
Tudományos és Tervezőintézet-
nél műszaki rajzolóként. A dip-
loma után a főiskola  meghívta a 
Városgazdasági Tanszékre üzem-
mérnöknek és a városépítés, vá-
rosgazdaságtan egyes gyakorla-
tainak vezetésére. A munkavi-
szony ideje alatt elvégezte a 
BME Építészmérnöki Kar esti 
tagozatát. Diplomáját - sörgyár 
terve - egy évfolyamtársával  kö-
zösen 1980-ban védte meg, s új-
ra nyert az ÉTE-MÉSZ diplo-
madíj pályázaton. 1982-ben pá-
lyázat alapján tanársegédi kine-
vezést kapott a tanszékre. A 
már oktatott településtervezés, 
településgazdaságtan, település-
statisztika, lakáspolitika tárgyak 
mellett bekapcsolódott a magas-
építési szakos hallgatók épület-
tervezési gyakorlatainak vezeté-
sébe is. Az oktatói munka mel-
lett részt vállalt a főiskola  szer-
ződéses munkáiban, az integrált 

oktatás bevezetésében, jegyzetek 
készítésében, a Magyar Urba-
nisztikai Társaság főiskolai  dip-
lomadíj pályázatának előkészíté-
sében, lebonyolításában; külön-
böző konferenciák,  kiállítások 
rendezésében; valamint TDK 
dolgozatok konzultálásában. 
Francia nyelvből 1985-ben kö-
zépfokon  vizsgázott. 1990 októ-
berében - levelező tagozaton -
jelesen védte meg a Budapesti 
Műszaki Egyetem Építészmérnö-
ki Kar Színdinamikai és Építé-
szeti Formatervező szakmérnöki 
diplomáját. 

Családi okok miatt költözött 
Nagykanizsára, ahol 1988 óta a 
Városi Tanács Műszaki Osztályán 
osztályvezető-helyettes beosztás-
ban dolgozott. A Polgármesteri 
Hivatalnál 1991. május 1-ével 
nevezték ki - osztályvezetői stá-
tuszban - főépítésznek. 

Két kiskorú gyermeket nevel 
Nagykanizsa-Palin (Újtelep) vá-
rosrészében. Pártnak nem volt 
és jelenleg sem tagja. 1975-től 
tagja az Építőipari Tudo-
mányos Egyesületnek, 1980-tól 
a Magyar Építőművészek Szö-
vetségének, 1991-től pedig az 
Öko-Design Társulatnak. 1980-
85 között tagja volt az ÉTE If-
júsági Bizottságának. Jó kap-
csolatot épített ki a fiatal  szak-
mai értelmiséggel. Az oktatás-
ban a „tervezni és gondolkoz-
ni" elvet követte. 
• - Hányan  pályázták  meg a fő-
építészi  állást? 

- Tudomásom szerint ketten 

voltunk, mindketten Nagykanizsá-
ról. 

- Hogyan  gondolja  felépíteni 
osztálya szervezetét? 

- Nem leszünk osztályszervezet. 
Inkább csoportnak, jó értelemben 
vett teamnek nevezném azt a kis 
létszámú állandó munkatársat -
egy-két területrendezéshez értő 
magasépítő, városgazdász, közle-
kedési-mélyépítő üzemmérnök; 
egy ügyviteli alkalmazott - , akik-
kel a feladatokat  ellátnánk. 

- Milyen  koncepciói vannak a 
feladatok  elvégzésére? 

- Legsürgősebb teendőnk a 
meglévő rendezési tervek vállalko-
záscentrikus, a mai modern igé-
nyeknek, lehetőségeknek, a fel-
gyorsult privatizációnak megfelelő 
komplex felülvizsgálata,  feldolgo-
zása; a város és környéke - von-
záskörzete - zökkenőmentes mű-
ködéséhez szükséges elmaradt ter-
vek előkészítése. Elképzelésem 
szerint minden területigénnyel járó 
vállalkozás területelőkészítést, an-
nak rendezéstervi elképzelését, a 
meglévő városszerkezetbe történő 
beillesztését helyben el lehet vé-
gezni, mégpedig rövid határidővel 
és gazdaságosan, eseti megbízás 
keretében, bevonva a várost isme-
rő szakembereket, tervező cégeket. 
Célom, hogy a területrendezési 
tervek a különböző - társadalmi, 
gazdasági, lakossági, szakmai, 
ágazati stb. - érdekek térbeli ko-
ordinációját megfelelően  tükröz-
zék, a város tervszerű fejlődését 
biztosítsák, a lakosság és a külön-
böző szakmai, társadalmi körök, 

Berezeli Emilia 
(Erdei András felvétele) 

szervezetek véleménye, javaslata 
figyelembevételével  készüljenek. 
Fontosnak tartom, hogy a telepü-
lésfejlesztési,  kömyezetalakítási 
koncepciók védjék a város meglé-
vő történeti településszerkezetét, a 
hagyományos lakókörnyezetet, a 
városrészek arculatát, a népi épí-
tészeti és műemléki értékeket -
teret adva a környezetesztétika, a 
vizuális tervezés és az ökológia 
érvényesülésének. 

Berezeli Emília egyébként a 
gyedet megszakítva 1991. június 
3-án állt újra munkába. 

Tihanyi István 

Növekvő látogatottság, új szolgáltatások 
a városi strandon 

Július 2-án nyit újra a fedett  fürdő 
Június 13-án kora délután vil-

lámlátogatást tettünk a sétatérbe 
ékelődött Városi Fürdőnél. A szik-
rázó napsütésben a levegő hőmér-
séklete árnyékban 26, a 33 1/3 
méteres nyitott medence vízhő-
mérséklete 28, a szintén nyitott 
gyermek pancsolóé pedig 32 fokos 
volt. Nem hisszük, hogy kell en-
nél több a felüdülni  kívánó, né-
hány kellemes órát itt töltő fürdő-
vendégeknek... 

A fürdő  keleti oldalán lévő fő-
bejárat melletti irodában Molnár 
István fürdővezetőt  iratok rejtel-
meibe mélyedve találtuk. Kéré-
sünkre készséggel tájékoztatott: 

- A nyitott  strandfürdőt  május 
1-tűl  részlegesen  - napozási, zu-
hanyozási és játék  lehetőségekkel 
nyitottuk  meg a közönség  számára. 
A nyitott  medencét  a szokatlanul 
hűvös májusi időjárás  és takaré-
kossági  szempontok  miatt nem töl-
töttük  fel  vízzel.  A fedett  uszoda 
háromhetes karbantartás  miatti le-
zárásával egyidejűleg,  június 10-
től  teljes üzemet biztosítunk  a 
strandon  kedves  vendégeinknek  -
mondta bevezetőben. 

Megtudtuk, hogy 135 általános 
iskolás gyermek részére június 14-

ig a nyitott medencében is lehe-
tővé tették a tanrendi úszásokta-
tást. A „fedett"  karbantartási idő-
szakában itt edzenek és versenyez-
nek a Vízmű SE úszói és vízilab-
dázói is. Az egyéb vendégek szá-
ma az időjárás javulása folytán  fo-
kozatosan emelkedett. így június 
10-én 141, 11-én 194, 12-én 255, 
13-án 467, 14-én (szeles, boron-
gós nap volt ekkor) 122, 15-én 
(szombaton) 608, 16-án (vasárnap) 
pedig 924 fő  váltott jegyet a pénz-
tárnál (ezek a számadatok nem 
tartalmazták a 30 fős  június havi 
bérletes létszámot). 

- Nagy  gondot  fordítunk  a tisz-
taságra.  Az esti-éjszakai  órákban 
a nagymedence  a szomszédos  ter-
málkútból  nyert és a városi vízhá-
lózatból  vett - összevegyített  - vi-
zét három naponként,  a gyermek-
pancsolóét  pedig  naponta cserél-
jük.  Örömmel közölhetem,  hogy a 
nyitott  fürdő  területén  a tavalyi-
hoz képest  komoly  előrelépést  je-
lentenek  a vendégek  részére az új 
szolgáltatások.  A már 1990-ben is 
üzemelő  beépített  büfén  és egy bü-
fékocsin  kívül  egy újabb büféko-
csi, egy zöldség-  és gyümölcsárus, 
egy svédfagylalt-árus  és egy játék-

és divatárus  kért  és kapott  nálunk 
értékesítési  engedélyt  - informált 
Molnár István. 

Hír még, hogy a fedett  fürdőt  a 
nagykarbantartás befejezése  után. 

július 2-től nyitják meg újra, s az 
a tervek szerint az év végéig meg-
szakítás nélkül üzemel majd. 

(tihanyi) 

Szezon eleji barátkozás a vízzel 
(Erdei András felvétele) 
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Egy kinevezés hátteréről 
Beszélgetés dr. Hantos Ferenc megyei rendőrfőkapitánnyal 

- Ezredes úr! Már a me-
gyei főkapitányok  pályázati, 
illetve kinevezési procedúrá-
ja is kisebb belpolitikai vi-
hart kavart. Most a kanizsai 
kapitány beiktatása sem volt 
zavartalan. Ml a véleménye 
arról a törvényről, amely 
nyomán kialakulhatott az a 
helyzet, hogy egy megyei jo-
gú város ellenében, a kör-
nyező települések pozícióba 
juttathatnak egy a város ál-
tal nem támogatott jelöltet? 

- Két oldalról mondanék 
véleményt. Egyrészt, jogos az 
a megfogalmazás,  hogy nem 
volt zavartalan, de ugyanakkor 
hozzátenném, hogy a jövőben 
egyre inkább megszokottá vá-
lik a pályázati rendszerek el-
szaporodásával az, hogy van 
,.nemleges" állásfoglalás  is. A 
kérdés másik részéről nincs 
véleményem - illetve a nyil-
vánosság számára nincs - , 
azon egyszerű oknál fogva, 
hogy mint közhivatalnok, egy 
dolgom van: a hatályos jog-
szabálynak eleget tenni, az pe-
dig most így szól. Nem lenne 
tehát ildomos, hogy én a köz-
vélemény előtt akár pro, akár 
kontra nyilatkozzak annak a 
helyességéről. Azonban, ha jól 
tudom, e témában történtek 
már lépések. Történetesen, né-
hány önkormányzat az Alkot-
mánybírósághoz fordult,  hogy 
ez így helyes-e. 

- Jelen esetben számszerű-
sítette-e, hogy lélekszámban 
hány főt  tud maga mögött a 
dr. Gotthárd Jenő alezredes 
urat támogató önkormányza-
tok szavazata? 

- Nem számszerűsítettem. 
Több oknál fogva.  Egyrészt 
sem jogom, sem lehetőségem 
nincs rá. Másrészt, ha megte-
hettem volna, többféle  szám-
szerűsítést is végezhetnék. Az 
egyik az lehetne, hogy össze-
adom a települések lélekszá-
mát. A másik - de hát ez már 
végképp nem lenne ildomos 
kigyűjteni - , hogy az egyes 
képviselőtestületek mögött 
hány szavazat áll. Nagyon 
összetett a kép, és mivel a 

jogszabály semmi ilyesmit 
nem követel meg, számomra 
lehetővé sem teszi, ilyen 
számbavételt nem készítettem. 
A jogszabály egyértelművé te-
szi, hogy egy polgármester -
egy szavazat, függetlenül  a 
mögötte álló lélekszámtól. 

- Hantos úr! Egy régebbi, 
lapunknak adott nyilatkoza-
tában azt mondta a városi 
kapitányok kinevezésével 
kapcsolatosan, hogy: „Az ön-
kormányzatoknak egyetértési 
joga van, vagyis akár meg is 
vétózhatják a döntést." Nos, 
jelen esetben Nagykanizsa 
kisebbségbe került. Ennek 
ellenére gondolom mégis 
mérlegelt. Döntésében beke-
rült-e valamelyik serpenyőbe 
az a tény - rendőri ügyekről 
lévén szó - , hogy az ön ki-
nevezését teljes mellszéles-
séggel támogatta a kanizsai 
önkormányzat, míg dr. Gott-
hárd Jenőét egyhangúan el-
vetette? 

- Hátulról kezdem a válasz-
adást. Nem látok ellentmon-
dást a két véleményezés kö-
zött, mivel két különböző sze-
mélyről van szó. Úgy vélem, 
Nagykanizsa közgyűlése nem 
gondolja úgy, azzal, hogy az 
én esetemben igent mondott, 
tulajdonképpen valamiféle,  ne-
gatív értelemben vett, leköte-
lezettje lennék a testületnek. 
Nekem a mindenkori szakmai 
szolgálati érdekeket kell figye-
lembe vennem, így nem látok 
ellentmondást. 

- Az előbbi kérdéshez kap-
csolódóan. Van-e valamiféle 
elgondolása, miként alakul-
hatott úg3', hogy Kanizsa ré-
gi-új kapitánya egyetlen tá-
mogató szavazatot sem ka-
pott az önkormányzati testü-
lettől? 

- Nincs elgondolásom. Illet-
ve csak magánvéleményem 
van. Megint csak azt tudom 
mondani, nem volt lehetősé-
günk, és helytelen is lett vol-
na, ha én vagy a rendőrség 
próbálta volna felkutatni,  mi-
ként alakult így a képviselő-
testület véleménye. Nekem 

egy feladatom  volt, mivel zárt 
ülésen hangzottak el, amik el-
hangzottak, és amiknek alap-
ján meghozták ezt a döntést, 
a polgármester urat felkértem, 
ami rám tartozik, arról tájé-
koztasson. Ezen a beszélgeté-
sen a polgármester úr nem 
mondott olyan tényt, ami ak-
kora horderejű lett volna, 
hogy az a döntésemet befolyá-
solta volna. Nagykanizsa sú-
lya nyilván befolyásolt  a dön-
tésben, de ezen túl, általam ez 
idáig nem ismert konkrét tény 
nem jutott tudomásomra, mert 
akkor az még vizsgálat tárgyát 
képezte volna. 

- Nekünk kívülállóknak 
úgy tűnt, a máshol nem ta-
pasztalt nagyszámú beérke-
zett pályázatokból, hogy a 
kanizsai rendőrkapitányság 
munkatársaiban is megfogal-
mazódott egy változtatásra 
irányuló igény. Vagy ilyen 
következtetés nem vonható 
le Ön szerint? 

- Lehet, sőt valószínűnek 
tartom én is, hogy a több pá-
lyázó fellépésében  többek kö-
zött ez volt az egyik indok, 
de ezzel együtt valószínű a 
legfőbb  indok az volt, hogy itt 
több olyan kolléga dolgozik, 
aki elhivatottságot, bátorságot 
érez ahhoz, hogy magasabb 
feladatokkal  is megbirkózzon. 
Az állománygyűlésen az álta-
lam elmondottak között is sze-
repelt jónéhány olyan feladat, 
ami az elmúlt időszakban job-
ban és másképp is megoldható 
lett volna. Ebből kiindulva, 
értelemszerűen a jövőben 
ezekre összpontosítva kell 
előbbre lépni. Ezzel együtt is 
úgy mérlegeltem, hogy Gott-
hárd úr képes arra, hogy eze-
ken a területeken, akár éppen 
a saját munkájában is módo-
sítson, és abba az irányba ha-
ladjon, hogy kevesebb ilyen 
jellegű gond legyen. 

- Végezetül hadd kérdez-
zem meg, hogy milyen segít-
séget tud majd nyújtani dr. 
Gotthárd Jenőnek abban, 
hogy együttműködése minél 
zavartalanabb legyen Kani-

• 
zsa önkormányzatával? Ezt 
azért is kérdezem, mert egy 
a lapunkban megjelent olva-
sói levél azt dokumentálja, 
hogy Önnek bizony, ha más-
kor nem is, de abban az 
ügyben felül  kellett bírálnia 
dr. Gotthárd úr tevékenysé-
gét. 

- Az, hogy egyszer felül 
kellett bírálni dr. Gotthárd úr 
tevékenységét, arról azt mon-
dom, hogy a megyei Rendőr-
főkapitány  nemegyszer és 
nemcsak a Gotthárd úr tevé-
kenységét bírálja felül,  hanem 
folyamatában  többször és több 
rendőrkapitányét. A szakmai 
felügyelet  során, ha hibás lé-
péseket észlelünk, akkor a ka-
pitányság vezetésének meg 
kell tennie a szükséges lépé-
seket. Illúzió lenne azt hinni, 
hogy a nagykanizsai vagy bár-
mely más kapitányság tevé-
kenységében csupán egy-egy 
hiba volt. Az a megfogalma-
zás, ami a cikkben is szere-
pelt, és Gotthárd Jenő tevé-
kenységét bírálta, annyiban 
igaz, hogy ő a rendőrkapitány. 
Azokban az ügyekben, amit a 
cikk is említ, nem ő járt el 
közvetlenül, nem ő folytatta  le 
a vizsgálatot. Olyan jellegű 
ügyből feltehetően  több tucat 
volt, amelyeket előadó kollé-
gák oldottak meg jól vagy 
rosszul. Mégegyszer mondom, 
eljárásbeli hibák előfordultak. 

A most kinevezett kapitány 
tőlem és a főkapitányság  ve-
zetésétől minden segítséget 
megkaphat azon elképzelései 
megvalósításához, amellyel ő 
Nagykanizsa város és az ille-
tékességi területének közbiz-
tonsága vonatkozásában lépé-
seket tud tenni. Azt hiszem, a 
legtöbb segítséget ebben tu-
dom adni, mert a remélhető 
kölcsönös bizalom mellett a 
képviselő-testület is tud lépni, 
tudja bizonyítani, hogy a dön-
tés után valóban együtt kíván 
működni. A kapitányság veze-
tője pedig leginkább azzal tud 
bizonyítani, hogy eredménye-
sen, hatékonyan dolgozik az 
egész illetékességi területén. 

Ehhez minden lehetséges se-
gítséget igyekszünk megadni, 
ha úgytetszik a kiemelten 
megadni, tekintettel a kiala-
kult helyzetre. 

-dóró-
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A szénhidrogénipar alap-, 
át- és továbbképző bázisa 

lesz Kanizsán 
Az idén 40 éves Zsigmondy 

Vilmos és Winkler Lajos Műsza-
ki Középiskola fél  évtizede újra 
megkapta a technikusképző jo-
got. A sokoldalú képzésért nagy 
felelősséget  érző intézmény ve-
zetésének és nevelőtestületének 
vezérelve, hogy a gazdasági 
szféra  igényeihez igazodó okta-
tással az ipar elvárásának maxi-
málisan megfeleljenek.  Az olaj-
ipari és vegyipari szak mellett 
finommechanikai  és automatizá-
lási szakot indítottak, és több 
mint 10 éve folytatnak  gázipari 
képzést. Ez utóbbi elsősorban a 
KÓGÁZ anyagi és szellemi tá-
mogatásával működik. Az esz-
tergomi székhelyű DUNAGÁZ 
Kft.-vel  még viszonylag friss  a 
kapcsolatuk, de annál gyü-
mölcsözőbb. Az elmúlt hétvégén 
a DUNAGAZ Kft.  szervezésé-
ben, az iskola Erdész (Oswald) 
úti tantelepén rendezett nagysza-
bású kiállítás és szakmai talál-
kozó egyik alapvető célja az 
volt, hogy a felhasználók  meg-
ismerjék a gáziparban alkalma-
zott eszközöket és technológiá-
kat. 

- Milyen  további  célok  vezé-
relték  még  Önöket? - kérdeztem 
Szabó György  ügyvezető  igazga-
tót. 

- A gyártók és felhasználók 
találkozója, szakmai konzultáci-
ója mellett nem titkolt célunk 
volt az iskola image-nek emelé-
se, országosan is. 24 különböző 
vállalattól, Győrtől Orosházáig -
köztük az összes gázszolgáltató-
tól - itt voltak a szakemberek, 

de akadt köztük kisiparos, ma-
gánvállalkozó is. Valójában mi 
vállalkozók is vagyunk, s az is-
kola rendkívül szimpatikus mó-
don, készséggel ajánlotta, hogy 
a felnőtt  kepzésben - ebben a 
régióban - segít nekünk. A ké-
szülékgyártók is látják a lehető-
séget, hiszen ki milyen kataló-
gusból tanul meg valamit, azt a 
terméket fogja  keresni, alkal-
mazni. Azt az eszközt biztosan 
karban tudja tartani, a készülék 
kevesebb problémával fog  üze-
melni, s a fogyasztó  ezt fogja 
igényelni. 

- Mi  volt  az, amiért az Állami 
Energetikai  és Energiabiztonság-
technikai  Felügyelet  is képvisel-
tette  magát? 

- Úgy éreztük, hogy ez egy 
olyan fórum  - mondta Regőczi 
István, az ÁEEF szakirányú fő-
osztályvezetője - , ahol találko-
zik a tervező, a gyártó, a szol-
gáltató és még a felhasználó  is. 
Az átalakulás közepette sokan 
keresik a helyüket, mi legyen a 
feladatuk,  s az is kérdés, hogy 
melyik ország biztonságtechnikai 
rendszerét vegyük át. Milyen 
téglákból épüljön fel  ez a biz-
tonságtechnikai váz, ezek ho-
gyan kapcsolódjanak? Milyen le-
gyen a biztonságtechnika az 
egészség- és környezetvédelem 
összefüggése?  Más szempontok 
szerint kell ma megvizsgálni, 
hogy mi a fogyasztó  érdeke. A 
piacgazdaságban a fogyasztó 
dönti el, hogy mi a jó neki, a 
lehetőségek is nőttek, csak egy 
kicsit jobb életszínvonal kellene, 

hogy az itt is látott korszerű, 
biztonságos készülékeket be tud-
ják szerezni, s a 10-15 éveseket 
pedig kidobni, múzeumba vinni. 
A helyes szemléletre nevelést 
pedig már az iskolában kell el-
kezdeni. 

- Sikeresnek  vagy inkább 
hasznosnak ítélte  a kétnapos 
rendezvényt?  Mit  profitálnak 
Önök belőle?  - kérdeztem a há-
zigazda Zsigmondy Vilmos és 
Winkler Lajos Műszaki Középis-
kola igazgatóját, Varga Zsófiát. 

- Sikeresnek, de mindenek-
előtt hasznosnak. Köszönöm 
partnereinknek, a KÖGÁZ és a 
DUNAGÁZ Kft.  munkatársai-
nak, hogy megteremtették a le-
hetőséget. Ez a mostani találko-
zó számunkra egy folyamat  má-
sodik - és remélem hagyomány-
teremtő - állomása. Ez év ápri-
lisában már tanácskozást rendez-
tünk iskolánkban az olajipari és 
gázipari szakemberképzés jövő-
jéről. Az ott jelenlevő közel fél-
száz olaj- és gázipari vezető 
megerősített bennünket abban, 
hogy iskolánk a szénhidrogén-
ipar alap-, át- és továbbképzési 

bázisa legyen. A KÖGÁZ anyagi 
és szellemi támogatása óriási se-
gítség. E köldökzsinórt megtart-
va, igyekszünk továbblépni, s 
ebben találtunk partnerra a DU-
NAGÁZ Kft.-ben.  Ezen a prog-
ramon is lehetőséget teremtettek 
számunkra a gázipari vérkerin-
gésbe való szélesebb körű be-
kapcsolódásra, sőt iskolánk nép-
szerűsítésére is. Nyilvánvalóvá 
vált, hogy a gázhálózatok építé-
sének ismerete kevés, diákjaink-
nak a gázkészülékek magasszin-
tű ismerete is szükséges. Ragyo-
gó közreműködőkre találtunk az 
itt kiállító cégekben, és segítsé-
gükkel sokoldalúbb, friss  isme-
retekkel rendelkező szakem-
bereket képeztünk. Érdemes és 
kell az oktatásra áldozni, hiszen 
a néhány héttel ezelőtti mene-
dzser konferencián  hangzott el 
többektől - közte a miniszterel-
nök úr részéről is - , hogy a 
nemzeti felemelkedés  programjá-
ban kulcsfontosságú  lesz az ok-
tatás, a képzés, a szakképzés. 

Bacskay Zoltán 
Fotó: Erdei András 

A kiállítás megnyitója. A vendégeket üdvözli 
dr. Kereskai István polgármester 

Világszínvonalú riasztás... 
Vagyonvédelmi szakbolt és kiállítás Nagykanizsán 

Június 17-én kettős ünnep-
séget tartott Nagykanizsán a 
Szövetkezeti Műszaki Szolgál-
tató Közös Vállalat, a MONI-
TOR Biztonsági és Vagyonvé-
delmi Betéti Társaság, a RIMI 
MS. Securits Kft.  amer ika i -
magyar vegyesvállalat és a 
Providencia oszt rák-magyar 
Biztosító Betéti Társaság. 

Először az SZMSZKV Su-
gár ú t 8. sz. alatti központjá-
nak földszinti  helyiségében ki-
alakított vagyonvédelmi szak-
boltot adta át rendeltetésének 
Bartal  György,  az SZMSZKV 
igazgatója. Itt a termékek be-
mutatásán (lásd 1. képünkön) 
kívül szaktanácsadással is az 
érdeklődők rendelkezésére áll-
nak a hét öt munkanapján. 

A Helyőrségi Klub volt a 
színhelye a június 17-22 közöt-
ti biztonsági és vagyonvédelmi 
kiállítás megynyitójának. Itt 

Farkas  Zoltán  alpolgármester 
(képünkön középen) , megnyi-
tó beszéde után Salamon  Pé-
ter, a RIMI általános ügyve-
zető igazgatója, Marót  László, 
a RIMI műszaki ügyveze tő 
igazgatója , Tusják  Pál, a MO -
NITOR BT. egyik vezetője és 
Szekeres  György,  a helyi va-
gyonvédelmi vál lalkozási cso-

port vezetője fűzött  szóbel i 
k iegész í tés t a k iá l l í táson be-
muta to t t v i lágsz ínvona lú la-
kás- és autór iasztókról , a 
munkahe ly i vagyonvéde lmi 
eszközökről , a RIMI 24 órás 
f igyelőszolgála táról ,  a KOB-
RA biz tonsági a j tózárakról , a 
mechan ikus b iz tonsági beren-
dezésekrő l . 

Érdekesség, hogy a város-
ban előrehaladott tárgyalások 
folynak  vagyonvédelmi figye-
lőközpont rendőrségi telepíté-
séről. 

A jelek szerint hamarosan 
„ ja j " lesz a betörőknek, a tol-
vajoknak és a rablóknak!.. . 

(tihanyi) 
Fotó: Erdei András 
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A KÖGÁZ, azaz a Közép-
dunántúli Gázszolgáltató Vál-
lalat elődje 1950-ben alakult 
városunkban. A kis tanácsi 
cég akkor indult dinamikus 
fejlődésnek,  amikor 1967-ben 
az OKGT szervezetéhez ke-
rült. A 70-es évek elejétől már 
három megye - Zala, Somogy 
és Veszprém - gázellátásáért 
felelős.  A jelenlegi vezér-
igazgató György Pál, 1975-
ben a Miskolci NME bánya-
mérnöki karának elvégzése 
után jött a KÖGÁZ-hoz. Dol-
gozott Babócsán a gázvezeték 
építésénél, jelentős állomás 
volt tevékenységében az újud-
vari PB töltő üzem, melynek 
rekonstrukciós munkáit irányí-
totta, majd üzemigazgatója 
lett. Pályázat útján, 1990. má-
jus 1-vel nevezték ki a válla-
lat élére. 

- Milyen elképzelésekkel, 
tervekkel vágott neki az 1600 
fős  vállalat irányításának? 

- Elődöm, Dénes János 
olyan örökséget hagyott rám, 
illetve ránk, amely biztos ala-
pot jelentett a munkámhoz. 
Ám azzal tisztában voltam, 
hogy egy új korszak követke-
zik, amikor is a gazdaságot -
ezen belül a vállalatokat - a 
piacgazdálkodás körülményei 
között működő vállalatokká, 
vállalkozásokká kell átalakíta-
ni. Remélem nem tűnök sze-
rénytelennek, amikor azt mon-
dom, hogy fel  tudtam mérni 
azokat a nehézségeket, problé-
mákat, amelyekkel szembe 
kellett és kell nézni a jövőben 
is. Ezek most beigazolódnak. 
Ettől függetlenül  ez egy rend-
kívül izgalmas munka és fel-
adat. Tulajdonképpen erre is 
vállalkoztam, amikor beadtam 
a pályázatot, s elképzeléseimet 
ennek tudatában alakítottam 
ki. 

- Az eltelt egy évben tőr-
tént-e lényeges változás a 
KÖGÁZ életében, illetve kel-
lett-e a jól bevált sémán vál-
toztatni? 

- Jelentős változás nem tör-
tént, de már elkészült az az 
üzleti terv és átalakulási prog-
ram, amely alapján a változta-
tásokat, átalakításokat végre 
kívánjuk hajtani. 

- Felállásuk hasonló a többi 
gázszolgáltatóéhoz, annyi kü-
lönbséggel, hogy itt még van 
egy eredményesen működő 
Gépészeti Berendezések Gyá-
ra. Mennyire önállóak jelenleg 
ezek az üzemek? 

- Tulajdonképpen önelszá-
moló egységek, de önálló mér-
leget nem készítenek, gyakor-
latilag ennyiben különböznek 
mondjuk egy kft.-től.  Az át-
alakítási program alapján len-
nének önállóak, privatizálha-
tok. 

- Az OKGT átszervezése 
mennyiben érinti a KÖGÁZ-t? 

- A többi gázszolgáltatóval 
és a háttéripari vállalatokkal 
együtt leválunk a szénhidrogén-
ipari vertikumról, és közvetle-
nül a minisztérium felügyelete 
alá fogunk  tartozni. A jövőben 
alapvetően a gázszolgáltatásra 
koncentráló vállalkozást kívá-
nunk létrehozni, amely szán-
dékunk szerint rész-
vénytársasági formában  mű-
ködne. Az Rt. részvényesei 
között helyet kapnának a vál-
lalati tulajdonon túl az önkor-
mányzatok, a korábbi befekte-
tők, akik önerős módon hoz-
ták létre ezen gázhálózat 
egyes részeit, a dolgozók, il-
letve attól függően,  hogy az 
ÁVÜ hogyan dönt majd, bizo-
nyos mértékben külföldi  tőke-
bevonásra, résztulajdon adásra 
is sor kerülhet. A PB gázszol-
gáltatást - mint természetes 
konkurrensét a földgáznak  - a 
cégről le kell választani, és 
tervezzük azt is, hogy a Gé-
pészeti Berendezések Gyárát 
önálló vállalkozássá, illetve ha 
megfelelő  - tőkeerős - külföl-
di partnert találunk, akkor ve-
gyesvállalattá kívánjuk alakí-
tani. Fontos lenne ez azért, 
mert az egyesült Európa piaca 
nagy minőségi követelményt 
támaszt, s a külföldi  partner 
ebben segíthet. 

- Már eddig három vegyes-
vállalatot hoztak létre. Ez a ten-
dencia folytatódik,  és kft.-kre 
hullik szét a KÖGÁZ? 

- Szó sincs széthullásról, 
ezt a folyamatot  szinte a piac-
gazdaságra történő átállás hoz-
ta magával. Az elsőt - ebben 
rajtunk kívül még három gáz-

szolgáltató is üzletrészes - a 
gázmérők hiánya hozta létre. 
A második - műanyaggyártó 
- , már önként adta magát, 
mert elsősorban olyan alkatré-
szeket gyárt, amelyek ezen 
mérőkben kerülnek felhaszná-
lásra, de alkalmas más precí-
ziós alkatrészek gyártására, pl. 
az autóipar részére. A harma-
dikat alapvetően az motiválta, 
hogy volt egy kihasználatlan 
telephelyünk a Király úton. Itt 
most gáz- és olajégő vezérlő 
automatikák előállításával fog-
lalkoznak. Ezek olyan befek-
tetések voltak, amelyek a jö-
vőben várhatóan nyereségesen 
termelnek, munkával el van-
nak látva. 

- A KÖGÁZ-nál nem voltak 
tömeges elbocsátások. Ezek a 
kft.-k  arra is jók, hogy a még-
is fölmerülő  létszámfelesleget 
levezessék? 

- Ez a kérdés lényegében 
csak a harmadik, a svájci-ma-
gyar vegyesvállalatnál merült 
föl.  Hogyha az átalakulási fo-
lyamatban oda jutunk, hogy 
létszámot kell leépítenünk, itt 
is tudjunk felajánlani  munka-
lehetőséget. Vannak, akiket 
odairányítottunk, vannak, akik 
átjelentkeztek ebbe a vállalko-
zásba. Nemcsak betanított 
munkások, mérnökök is. 

- Ezek szerint föl  sem me-
rült a nagylétszámú elbocsátás 
réme? 

- Nem, hiszen vállalatunk-
nál nem volt jellemző a tevé-
kenység csökkenése, inkább 
felfutóban  volt mind a föld-
és PB-gáz szolgáltatás, mind 
a gépészeti gyártási tevékeny-
ség. Létszámunk sem volt fel-
duzzasztott, s hogy hatéko-
nyan dolgoztunk, annak is be-
tudható, hogy a megnöveke-
dett munkát közel ugyanazzal 
a létszámmal végeztük. A 
mostani átalakulások során 
sem arról lesz szó, hogy em-
bereket küldünk el, csak leg-
följebb  nem a KÖGÁZ lesz a 
munkáltatójuk, hanem vállal-
kozásként fogják  végezni az 
eddigi tevékenységet. 

- Ismét emelkedett a gáz ára 
is. Ez minőségi javulást is ered-
ményez? Egyáltalán tudnak-e 
változtatni a fűtőértéken? 

- Mi a gázt a GOV-tól 
(Gáz- és Olajszállító Vállalat) 
kapjuk. A rendszerbe „bele-
nyúlni" nem tudunk, mint 
ahogy azt sokan feltételezik. 
A gáznak, energiának hatósági 
ára van, nem mi határozzuk 
meg. A nagynyomású vezeték-
ből átvett gáznak mérjük a 
mennyiségét és a fűtőértékét. 
Árváltoztatás jelenleg csak ak-
kor lehetséges, ha a szabvány 
által előírtnál egy hónapon ke-
resztül plusz, mínusz 5%-nál 
nagyobb mértékben tér el a 
fűtőérték.  Ez is jelentős válto-
zás, de tudomásom szerint ed-
dig ezt nem lépte túl. 

- Mégis sokan panaszkod-
nak, hogy mintha egyre las-
sabban forrna  föl  a tej vagy 
a leves, magasabbra kell csa-
varni a konvektor gombját. 

- Természetesen mi is kap-
juk az észrevételeket. Szándé-
kunk szerint az év második 
felétől  új számlázást vezetünk 
be, mégpedig az elfogyasztott 
gáz hőértéke alapján kell majd 
fizetni.  Ha akár 1%-kal is el-
tér a szabványtól, annak meg-
felelően  többet, kevesebbet. A 
forint  (fűtőérték  és fűtőérték) 
köbméter szorzatából fog 
adódni az ár. 

- A KÖGÁZ nagy támoga-
tója volt a város sport-
életének, főleg  az Olajbányász 
Sportegyesületnek. Az átala-
kulás folyamata  változtat 
ezen? 

- Már az utóbbi időben is 
kevesebbet tudtunk erre a cél-
ra fordítani.  Ha rész-
vénytársaságként fogunk  mű-
ködni, akkor a részvényesek 
nem biztos, hogy hozzájárul-
nak, hogy a cég profittermelő 
képessége azért csökkenjen, 
mert az ő szemszögükből ér-
dektelen dolgot támogatnak. 
El kell dönteni, hogy ilyen 
szinten és formában  szüksége 
van-e a városnak az adott 
sportágakra. Ha igen, akkor 
minden itt működő vállalatnak 
támogatnia kell, és akkor egy 
megfelelő  mértékű hozzájáru-
lást a KÖGÁZ is biztosítani 
tud. 

Bacskay Zoltán 

Amíg van gáz, nincs „gáz" a KÖGÁZ-nál 

Közelkép átszervezés előtt (4.) 
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Az utolsó „mohikán"... 
Látogatás a Fogtechnikai Vállalat 

kanizsai laboratóriumában 

Pillanatkép a „fémes"  munkateremből. 
(Erdei András felvétele) 

A minap meglátogattuk a 
Fogtechnikai Vállalat nagyka-
nizsai laboratóriumát. A Szent 
Imre (volt Zetkin Klára) utca 
1. szám alatt szorgos munka 
folyt.  Amíg a munkaasztalok-
nál és a többi munkaterületen 
mindenki tette-vette dolgát. 
Erdei Zoltán, a fővárosból  há-
rom éve idehelyezett laborató-
rium vezető irodájában vála-
szolt kérdéseinkre. 

Szervezeti felépítés 
- A vállalatnak országos vi-

szonylatban 41 laboratóriuma 
volt. Ebből a beindult privati-
záció következtében folyama-
tosan 40 labor kft.-vé  vagy 
betéti társasággá alakult át. 
Ma mi maradtunk utolsó „mo-
hikánnak", azaz mi tartozunk 
teljes egészében a szintén kft.-
vé váló központhoz. A válla-
lathoz való szoros kötődöttsé-
günk néhány hónapon belül 
nálunk is megszűnik, s elke-
rülhetetlenül mi is valamilyen 
társasági formává  alakulunk 
majd át. A budapesti központi 
kft.  térítés ellenében továbbra 
is végez az országos labor-há-
lózat részére különböző szol-
gáltatásokat, így például az 
anyagellátást, a bérelszámolási 
tevékenységet. 

- A kanizsai  laboratórium 
összetétele  hogyan fest? 

- Az állományi létszám je-
lenleg 22 fő,  amelyből 1 ve-
zető, 1 technikai munkát is 
végző vezetőhelyettes, 14 fog-
technikus, 2 adminisztrátor, 1 
raktáros, 1 munkakihordó és 2 
takarító. A munkákat a tech-
nikusok egy műszakban, hét-
főtől  péntekig, reggel 6 órától 
18 óráig tartó kötetlen munka-
időben, darabbérben végzik. 
Ha nincs munka, akkor mun-
kadíjat nem fizetünk.  A beér-
kezett rendeléseket Jancsi 
Györgyné protetikai helyette-
semmel először osztályozzuk, 
majd kiadjuk a technikusok-
nak. A technikai vonal egyik 
része a „fémes"  teremben és 
a pormentes „porcelános" he-
lyiségben, valamint a proteti-
kai teremben végzi munkáját. 

A munkák menete 
- A fogászatban  kétféle 

munka létezik, akár fogorvos, 

akár fogtechnikus  végzi azt: 
az egyik a mindenki által köz-
ismert SZTK-munka, a másik 
pedig a magánmunka. A tár-
sadalombiztosítási munkák el-
ső fázisa  jelenleg kizárólag a 
fogászati  rendelőintézetben 
dolgozó fogorvosoknál  jelent-
kezik, a rendelési idő alatt. Az 
előkészítési, kezelési stb. 
munkákat minden magyar ál-
lampolgár igénybe veheti. A 
technikai jellegű munkák a la-
borokban készülnek. A páci-
ens a kiszámított összeg 50 
százalékát - a nyugdíjasok en-
nek az összegnek a felét  -
postautalványon fizetik  be vál-
lalatunk számlájára. A befize-
tést igazoló szelvény bemuta-
tása után indul meg a munka 
érdemi elvégzése a labor be-
iktatásával. A munkaérték má-
sik 50 százalékát vállalatunk 
igényli le a társadalom-
biztosítástól. így jön ki a 
munkaérték teljes összege. A 
laborban elkészült munka 
visszakerül a rendelőintézetbe, 
ahol a szájüregben a fogorvos 
fejezi  be a szükséges munkát. 
A magánmunkák a magánren-
delőkből érkeznek hozzánk, s 
ezek elszámolását - bonyolult-
ságuk miatt - nem részlete-
zem. 

- Müködnek-e  még a város-
ban körzeti  és üzemi fogorvo-
si rendelők? 

- Külső körzeti rendelők ma 
már nincsenek. Ez év január 
1-től az Ady úti rendelőinté-

zetben történik a társada-
lombiztosítást igénybevevő be-
tegek kezelése. Bár ott az or-
vosok lakókörzetekre vannak 
beosztva, a páciensek mégis 
szabadon választhatnak a fog-
orvosok között. Néhány válla-
lat, így a KÖGÁZ, DKG, 
TUNGSRAM Rt. gyára és a 
MÁV még tart fenn  fogászati 
rendelőt, ahol az SZTK-szol-
gáltatásokat vehetik igénybe a 
dolgozók. 

- Milyen  mértékű  az SZTK-
és magánmunkák  aránya és 
hogyan zajlik  az utalványo-
zás? 

- Az SZTK felé  95, a „ma-
szekok" irányába pedig 5 a 
megoszlási százalék. Az 
SZTK-munkák átfutási  ideje 
nálunk átlagosan öt munka-
nap. A technikai jellegű mun-
kák esetében a fogorvosnak 
munkalapot kell kiállítani. A 
beteg ezzel a munkalappal 
igazolja a munka elkészültét. 
Ezzel a lappal később rekla-
mációval is élhet. A jótállási 
idő egy év. A beteg nem saját 
hibájából eredő technikai ká-
rosodást kötelesek vagyunk el-
készíteni. A magánmunkák 
esetében ma már - a páciens 
kérésére - a fogorvos  köteles 
készpénzfizetési  számlát adni. 
Gyakran tapasztalom, hogy a 
magánalapon készített munkák 
minősége sok kívánnivalót 
hagy maga után, pedig a beteg 
gyakran tíz-tizenötszörösét fi-
zeti az SZTK-árral szemben. 

Ez a beteg felületessége  is, 
mert a megrendelt munkát el-
fogadta.  A betegek tájékoz-
tatása és védelme érdekében 
kijelenthetem, hogy nem köte-
lesek elfogadni  a rosszul elké-
szített magánmunkát! 

Tarifák 
- Kétféle  munkáról beszél-

hetünk: kivehető protézisről és 
rögzített pótlásról. Az utóbbiak 
lényegesen drágábbak. A tel-
jes munka összege kivehető -
protézis - fogsor  esetében je-
lenleg 1112 forintba  kerül a 
betegnek. Rögzített munkánál 
- középszintű munka esetében 
- fogtagonként  250 forint  az 
alapár. Magasabb szintű - pél-
dául porcelán - pótlás eseté-
ben SZTK-támogatás nincs, s 
ezért egy fog  elkészítési ára 
laborunknál 1300 forint. 

- Magánalapon  mi a tarifa? 
- Nálunk általában az előbb 

közölt összegek, de a páciens-
nek a fogorvos  munkadíját és 
egyéb költségeit is meg kell 
fizetni.  A magánalapon is dol-
gozó fogorvos  nemcsak ve-
lünk, hanem magántevékeny-
séget folytató  fogtechnikussal 
is végeztethet pótlást, amelyek 
munkaértékei jóval magasab-
bak a mi tarifáinknál. 

Problémák, kilátások 
- Feladatainkat nagyon 

megnehezíti az orvos és a 
technika teljes kettészakított-
sága. A nyugati országokban 
a rendelőkben a fogorvos  és 
az asszisztens mellett fogtech-
nikus is dolgozik. A fogorvos 
és a technikus közösen dönt a 
szín, az alak tekintetében, s a 
rendellenesség kiküszöbölése 
érdekében. Biztos vagyok ab-
ban, hogy hazánkban is hama-
rosan követjük majd ezt a jól 
bevált utat. Meggyőződésem, 
hogy a minőségi munka a mi 
szakmánkban is diadalmaskod-
ni fog. 

- Mik  a kilátások  a jövő 
évtől  érvénybe lépő  új társa-
dalombiztosítási  törvény fog-
technikát  is érintő  rendelke-
zéseivel? 

- A tervezet „forrás"  alatt 
van. Arról már értesültünk, 
hogy január 1-től a magánren-
delőkben is lehet SZTK-jelle-
gű munkákat végeztetni, ter-
mészetesen új elszámolási mó-
don. Jelentős áremelkedések is 
várhatók, főleg  azért, mert 
csak kiváló minőségű nyugati 
import anyagokkal dolgozunk. 

Tihanyi István 
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REPÜLNI JÓ!! 

A tékozló fiú  gépe 
a kanizsai reptéren 

l')<)|. június 7-én, pénteken délután a kani/sai repülő-
térre leszállt egy k:niiul;ii sportrepülőgép. 

Ilat óra után pár perccel jelent meg a \aros lelett, s 
nem sokkal a/.után a Vitorlá/o Kepülö Klul) tagjai lohad-
ták. A pilóta Födő-Vargek l.ajos. magyar s/árma/.ásii. ka-
nadai állampolgár, aki l9X7-hen egyedülálló rekordot ért 
el: Kanadáitól liudapestig 21 óra II) perc alatt tette meg 
a/, utat „Wild (ioose" no>(I gépe* cl. 

A június eleji nap történelmi jelentőségű a város életében, 
hiszen itt még soha sem szállt le külföldi  pilóta. Igaz, huszon-
három éven keresztül más sem. 

Födő-Vargek Lajos nagyon örült a fogadásnak,  bár a leszál-
lás kissé durván sikerült, hiszen a „pálya" állapota hagy némi 
kifogásolni  valót. 

Másnap, miután kipihente magát, beszélgetésre kértük. 
- 1990. novemberében voltam Magyarországon - kezdi Fö-

dő-Vargek úr - , de akkor utasszállító géppel érkeztem. 
- Mit jelent önnek ez a város? 
- Nagykanizsán születtem, de Letenyén nevelkedtem. 1952-

ben hagytam el az országot. Most viszont vissza szeretnék köl-
tözni Kanizsára. 

- Mikor szándékozik végleg itt maradni? 
- Nem jó az a szó: „végleg", mert én továbbra is repülni 

fogok,  szabadon szállni, mint a madár, más országokba, vissza 
Kanadába, de mégis legyen egy hazám, ahová tartozom, akárhol 
is vagyok. Júliusban jön a feleségem  és a 18 éves lányom, ő t 
már itt szeretném tovább taníttatni. 

- Most meddig tartózkodik itt a városban? 
- Még pár napig maradok, aztán vissza megyek Kanadába, 

hogy elhozzam a másik gépemet. 
Födő-Vargek Lajos június 8-9-én kilátogatott a vitorlázók 

üzemnapjára, ahol felvitték  egy kis sétarepülésre. 
Pár nappal később Budapestről egy utasszállító géppel elindult 

Kanadába, hogy majd visszatérjen családjával együtt ide Kani-
zsára. Karsai András 

Födő-Vargek Lajos és a Wild Goose II. 

Sétarepülés 
a repülőklubosokkal 

- Beszélgetés Szabó Lászlóval, 
a kanizsai repülőklub vezetőségi tagjával -
A nagykani-

zsai repülőtér 
huszonhárom 
évig használat-
lan volt. Tan-
kok, katonai te-
herautók tették 
tönkre a hajdan 
sima gyeppel 
borított kifutó 
pályát. A reptér 
a hadsereg tulaj-
donát képezte 
mindaddig, amíg 
a vitorlázó klub 
tagjai sok fáradtsággal  vissza nem 
szerezték. 

Szabó László, a klub vezetőségi 
tagja beszélt arról, hogy mennyi 
szervezés és várakozás kellett ah-
hoz, hogy eddig eljussanak. 

- A nehezén már túl vagyunk 
- kezdi Szabó László - , de sok 
minden hátra van még. 

- Melyek  voltak  a legnagyobb 
akadályok  a reptér  visszaszerzésé-
hez? 

- Sok problémánk volt, de a 
legtöbb gondot a papírok, az en-
gedélyek megszerzése okozta. 
Nagy akadály volt számunkra a 
sok jogszabály által előírt korlát. 
Ezelőtt Kaposvárra jártunk 1987-
től, aztán úgy éreztük, hogy ten-
nünk kell valamit, és kisebb-na-
gyobb sikerrel elértük a fő  célt: 
megkaptuk a repteret. 

- Pillanatnyilag  mivel rendelke-
zik  a klub? 

- Három repülőgépünk van, de 
ezek közül csak egy üzemképes, 
a másik kettő javításra szorul, de 
egyelőre ezt rossz anyagi helyze-
tünk nem engedi. 

- Mik  11 további lépések? 
- Nagyon sok fáradtságot  és 

időt vesz igénybe, hogy a repülő-
gépet és a hozzá tartozó szer-
számokat, alkatrészeket úgy kell 
kicipelni a reptérre, és a repülés 

Ha az idő engedi, hétvégeken levegőbe 
emelkedik a kis csapat. 

végeztével szétszerelni mindent és 
visszavontatni. Ezért elsősorban a 
hangárt szeretnénk visszakapni, 
ami most a mellettünk elhelyezke-
dő laktanya területén van, hogy 
ott lehessen tartani a gépeket és 
a többi holmit is. 

- Mire  van még szüksége  a 
klubnak? 

- Többek között szükségünk 
lenne egy rádióra, hiszen egy rep-
téren ez elengedhetetlen használati 
eszköz. Ezenkívül kellene csörlő 
aggregátor, a gépek levegőbe eme-
léséhez és egy irodahelyiség, vagy 
klubterem, és persze egy telefon. 
Természetesen tudom, hogy mind-
ez sok pénzt és időt igényel, de 
úgy érzem, ezek a legszüksége-
sebb dolgok, amire szükségünk 
van ahhoz, hogy sokáig stabilan 
fennmaradjon  a klub. 

- A gondoktól,  problémáktól  el-
fordulva  azért  minden  hétvégén si-
kerül  egy kicsit  „elrugaszkodni"  a 
földtói  is. 

- Igen, a repülést, ha az időjá-
rás nem szól bele, minden hétvé-
gén megtartjuk. És ezennel szeret-
ném felhívni  a figyelmét  minden-
kinek, hogy szombaton és vasár-
nap, tehát hétvégeken szeretettel 
várjuk a kedves érdeklődőket egy 
kis sétarepülésre. 

- k. a. -
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Keresztrejtvény 
Paul Valéry (1871-1945) fran-

cia költő megállapítása olvasható 
a vízszintes 1., függőleges  29. és 
a függőleges  37. sorokban. 

Vízszintes: 1. A megfejtés  első 
sora (zárt betűk: K. I. N.). 14. 
Sajátos. 15. Füllentés. 16. Előállí-
tók. 18. Női név. 19. Kányavár 
részel 20. Információ,  névelővel. 
23. Fűző egynemű betűi. 24. 
Függ. 26. Lelkesít. 28. Kettőzve: 
ütőhangszer. 29. Kommentárok. 
32. Háziállat. 33. Részben lepo-
rol! 34. Előtagként légnyomással 
kapcsolatosat jelent. 35. Tartozik. 
36. Patakzik a könnye. 37. Hazai. 
38. Zenei művek jelölésére szol-
gáló szó. 39. Végtelen óda! 40. ... 
building (testépítés). 41. Somogyi 
község. 42. Állami bevétel. 43. 
Norvég, portugál autójel. 47. Ro-
mán pénznem, ford.  48. Nyelvbot-
lást vétő. 49. Bór, ittrium, kén. 
50. Numero. 52. Előtagként be-
széddel kapcsolatosat jelent. 54. 
Kazettarész! 56. Fiatal növényi 
hajtás. 59. Üressé tesz. 62. Javí-
tóműhely - régiesen. 65. Odaláto-
gató. 

Függőleges: 1. ... ipar. 2. Egy-
fajta  mirigy. 3. Macskahangot 
utánzó. 4. Nitrogén, erbium. 5. 
Szolgáltatta. 6. Félig kioltó! 7. 
Régiesen visszahív! 8. Tányér szé-
le. 9. Névelő. 10. Tör-.... 11. Víz-

parti fa.  12. Virsliben van! 13. 
Szilárdságnövelő építmény. 17. 
Díszmadár. 21. Vágósertés. 22. 
Valamihez szorosan illeszkedő. 
25. Kettős betű. 26. Akváriumok 
dísze. 27. Indulj már! 29. A meg-
fejtés  második része. (Zárt betűk: 
T. T. Ü.) 30. Neves író, kritikus 
volt, utóneve kezdőbetűjével. 31. 
Faltörő is lehet. 37. A megfejtés 
befejező  sora. (Zárt betű: G.) 38. 
Belső-Ázsiában élt török nyelvű 
név. 39. Arra a helyre hintő. 41. 
...-vérig. 42. A magzat otthona. 
44. Természetesen. 45. Kétkerekű 
taliga, névelővel. 46. Vércsoport. 
51. Ebben az irányban. 53. Terü-
let, ismert idegen szóval. 55. Elé-
be kerül. 57. Olasz, spanyol, ma-
gyar autójel. 58. Eta betűi kever-
ve. 60. Jód, bór, kálium. 61. Hát 
betűi keverve. 63. Lakás szélei! 
64. Zenei hangok. 

Szirovicza Miklós 
Beküldendő: Valéry megállapí-

Határidő: június 28. 
Lapunk 22. számában megjelent 

keresztrejtvény helyes megfejtése: 
Nem azért élünk, hogy együnk, 
hanem azért eszünk, hogy éljünk. 

A sorsoláson Szányi István és 
Wolf  Éva nagykanizsai olvasóink 
nyertek könyvjutalmat, amelyet 
szerkesztőségünkben vehetnek át. 

Könyvajánlat Nemzetközi fafaragó  tábor 
a Csónakázó-tónál 

Egy világhírű jógames-
ter feltárja  a jóga igazi 
titkait. 

Ahhoz, hogy a mantra 
jógát sikeresen végezzük, 
nagyon fontos  az, hogy a 
jóga filozófiáját  is meg-
értsük. Ez a könyv előbb 
a híres jóga filozófiáról 
a Véda filozófiáról  - ír, 
majd a mantra jóga gya-
korlati ismereteiről szá-
mol be. 

Megvásárolható az 
ALMANACH Könyves-
boltban! Nagykanizsa, 
Zrínyi u. 20. 

Köszönjük, 
hogy nálunk vásárolt! 

I 

Hangos kopácsolásra, a fű-
részgépek vijjog ására figyel-
tek föl  a horgászok és napfür-
dőzök a Csónakázó-tónál. A 
Polgármesteri Hivatal vendég-
háza adott otthont a 12 fő  fa-
faragóval  működő, immáron 
nemzetközivé szélesedett fafa-
ragó tábornak. A 8 hazai fa-
faragóhoz  két jugoszláv, illet-
ve 2 román amatőr művész 
csatlakozott. Az elmúlt évi si-
keres alkotó tábor eredményét 
látva, a Polgármesteri Hivatal 
a „KANIZSA ÉS KORNYÉ-
KE ALKOTÓINAK EGYESÜ-
LETÉT" kérte föl  az idei tá-
bor szervezésére és lebonyolí-
tására. Rorhböck Jenő, az 
egyesület elnöke nagy lelkese-
déssel látott neki a szervező-
munkának. A Polgármesteri 
Hivatalon kívül számos kani-
zsai üzem és vállalat nyújtott 
támogatást a tábor zavartalan 
működéséhez. Az alkotó tábor 
célja volt, hogy környezethez 
szervesen illeszkedő esztétikus 
gyermekjátszóteret és szobro-
kat hozzanak létre, melyek a 
közelben levő napközis tábor 
gyerekeinek játéklehetőségeit 
bővítik. A Jugoszláviából ér-
kezett apa és fia:  Josip és 
Ivan Cikac egy szép női szo-
borral, a cigányemlékművet 
alkotó Csávás Csaba pedig 
egy ősmagyar férfifigurával 

tette le névjegyét. A népi mo-
tívumokkal díszített hinták, 
mászó- és játszóeszközök vál-
tozatos sokasága nemcsak 
nagyszerű játéklehetőség a 
gyerekeknek, hanem szemet 
gyönyörködtető szép látvány 
is. A fafaragók,  akik vala-
mennyien az egyesület tagjai, 
igazi csapatmunkával hozták 
létre a gyermek játszóteret. 
Boa Endre és Bedi László Le-
tenyéről, Lakatos Benő Zala-
komárból, Németh Ferenc Sze-
petnekről a többiek: Stiller 
Gábor, Trojkó György, Csávás 
Csaba és a táborvezető Rorh-
böck Jenő pedig Nagykanizsá-
ról érkezett. 

Nagykanizsa testvérvárosá-
ból érkezett Konnáth László 
és Kádár Zoltán, akik Erdély 
szép motívumaival díszítették 
munkájukat. Az alkotó munkát 
hangulatos ebédek, vidám be-
szélgetések tették még meghit-
tebbé, családiasabbá. 

A játszópark ünnepélyes át-
adása alkalmából dr. Kereskai 
István polgármester emlékla-
pot adott át a közreműködő 
fafaragóknak  és tábort támo-
gató vállalatok megbízott kép-
viselőinek. A szép és hasznos 
kezdeményezésnek reméljük 
lesz folytatása! 

Nagy János 

A birtokba vett mérleghinták 
(Tóth Ferenc felvétele) 
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Fesztivált nyert a Kanizsa Színpad 
A megszüntetés alatt álló Ifjúsági  Ház 

adott eddig otthont városunk egyetlen ifjúsági 
színjátszó társulatának, a Kanizsa Színpad-
nak. A csoport a június elsején Zalaszent-
gróton megrendezett Megyei Színjátszó Fesz-
tiválon a legjobbnak kijáró díjat vehette át. 
Többek között err<51 is kérdeztem a társulat 
egyik vezetőjét, Farkas Tibor népművelőt. 

- A kanizsai  premier után, mely május 22-
én az Ifjúsági  Házban  volt,  úgy gondoltuk, 
mind  a társulat,  mind  a darab  alkalmas  lenne 
egy szakmai zsűri  előtt  való megmérettetésre 
is. Nem  tévedtünk,  hisz döntőbíráink,  Máté 
Lajos esztéta,  Merő  Béla rendező  és Molnár 
Árpád  előadóművész  10 éve nem látott  tehet-
ségként  deklarálta  a társulatot. 

- A darab összehozásában, ha jól tudom 
többen is közreműködtek. 

- A Sziget  című  zenés mesejáték  szövegé-

nek szerzője  eredetileg  Szabó Magda,  a müvet 
később  Andics  Tibor  írta  át, s az általunk 
játszott  darab  az utóbb említett  író,  Bedő 
Csaba tollából  való átirata,  aki egyébként  a 
társulat  másik vezetője  és egyben rendezője 
is. 

- A dalok? 
- Solti  Gabriella  és jómagam szerzeményei. 
- Kicsit szokatlan ennyi szerző. 
- Lehet, de  a konkrét  eredmény  jó csapat-

munkát  igazolt,  melynek  igazi létrehozója 
mégis az a fiatal  társulat,  amely úgy gondo-
lom megérdemelten  utazhat - féláron  - a 
nyáron Zalaszentgróton  megrendezendő  szín-
játszó táborba. 

- Tehát nyáron is munka? 
- Igen,  hiszen hiába emlegettek  minket  jú-

nius elsején többek  között  a legjobb beszéd-
készséggel  rendelkező  embereket  magába fog-

laló társulatként,  a szlnészmesterség  fortélyai 
még számtalan új dolgot  tartogatnak  a tanul-
ni vágyóknak. 

Az említett  mellett  a „tanulók"  belekóstol-
hatnak  a rendezés  tudományába  is. 

- ősz? 
- Nehéznek  látszik.  Hisz,  ha elméletileg 

nem is mehet kárba  az a munka, mely mö-
göttünk  áll,  hely híján  most mégis kellemetlen 
a helyzet.  Az Ifjúsági  Házba  mindig  mehet-
tünk,  szeretnénk,  ha őszi  próbáinkat  is egy 
ilyen jó fogadókészséggel  rendelkező  intéz-
ményben folytathatnánk,  hisz a következő 
„évadban"  két  darab  előadása  a cél, mely 
eléréséhez  több fiúval  szeretnénk  bővíteni  ezt 
a jó kis csapatot. - zárta le Farkas Tibor 
válaszát. 

Hercz Gábor 

A Nagykanizsai 
Szimfonikus  Zenekar 

hangversenye Ausztriában 
A nagykanizsai és a gleisdorfi 

zeneiskolák az elmúlt évben szak-
mai barátságot kötöttek. Ennek 
eredményeként 1991. február  10-én 
a Gleisdorfi  és a Nagykanizsai 
Szimfonikus  Zenekar közös far-
sangi hangversenyt adott Nagy-
kanizsán a HSMK színházter-
mében. A műsoron Lehár, Stra-
uss, Lince, Ziehrer és Brahms 
művei szerepeltek Kari Schabl 

/ vezénylésével. 
E farsangi  hangverseny viszon-

zásaként a Nagykanizsai Szimfo-
nikus Zenekar és a Gleisdorfi  Vá-
rosi Zenekar adott közös zenekari 
hangversenyt Gleisdorfban  június 
9-én. A hangverseny zeneműveit 
az előre megküldött kottákból ide-
haza már megtanultuk. Indulás jú-
nius 8-án reggel 8 órakor volt a 
zeneiskolától, ragyogó időben. Út-
vonal: Zalaegerszeg-Rábafüzes-
Fürstenfeld-Gleisdorf.  Délelőtt 11 
óra lehetett, amikor autóbuszunk-
kal a helyszínre érkeztünk. A két-
napi szállásunk egy új, modem 
bentlakásos mezőgazdasági szakis-
kolában történt. Még aznap két ki-
adós közös zenekari próbát tartott 
Schabl karmester. Az utazástól és 
a két fárasztó  próbától elfáradt  ze-

nekar így elég korán nyugovóra 
tért. 

Másnap (június 9-én) reggeli 
után városnézés a közeli Grazban. 
A párórás városnézés csak arra 
adott lehetőséget, hogy megtekint-
hessük a Székesegyházat, a Tarto-
mányi Hadszertárat és a siklón 
felmenve  gyönyörködjünk Grácz 
és a Mura panorámájában. De 
mindez felejthetetlen  élményt 
nyújtott. Délután ismét egy kiadós 
zenekari próba, majd 20 órakor 
hangverseny a városi hangver-
senyteremben. A műsorunkon 
Haydn, Mozart és Schubert dara-
bok szerepeltek. 

A hangverseny - mi muzsiku-
sok úgy éreztük - minden hiba 

nélkül sikerült. A karmester, a 
szólisták és a zenekar hamarosan 
megtalálták a kontaktust a hallga-
tósággal. Ezt jelezte, hogy minden 
zenekari szám után nagyobb taps 
dübörgött fel.  Véleményünk sze-
rint az utolsó számként előadott 
Schubert B-dúr szimfónia  úgy ma-
gávalragadta a hallgatóságot, hogy 
a szűnni nem akaró taps hatására 
az utolsó Allegro vivace tételt tel-
jes egészében meg kellett ismétel-
nünk. A hangverseny így nemcsak 
a hallgatóságnak, de nekünk mu-
zsikusoknak is felejthetetlen  él-
ményt nyújtott. A vezénylő Kari 
Schabl - az ottani zeneiskola 
igazgatója - mint karnagy is, min-
den tekintetben kiváló volt. Min-
den tempónál jó kézben tartotta a 
zenekart. 

Mivel másnap (június 10-én) 
már reggel 9 órakor hazaindult ve-
lünk autóbuszunk, így sajnos nem 
olvashattuk, miként reagált a helyi 
sajtó vendégszereplésünkre. 

Gábor Jenő 

Mai problémák hívő szemmel 
Az állapotok a világban soha-

sem voltak olyan baljóslóak, mint 
napjainkban. Egy vajúdó, átalaku-
ló világban élünk; új zászlók, új 
eszmények, gazdasági versengés, 
nemzeti gyűlölködés világában. 

Milliók veszítik el élethajójuk 
horgonyát! Szerencsétlenségek ví-
zen és szárazon, a társadalom 
megrendült állapota, a háború 
vészjele valóban elrémítő. A tár-
sadalom erkölcsi állapota gyengül, 

ezért rablások, gyilkosságok, va-
gyon elleni bűncselekmények már 
szinte mindennaposak. 

Nagy jelentőségű napokat élünk 
át. Mindenki érzi, hogy vihar előt-
ti csend van a légkörben. A válság 
fokozatosan,  lopva közeledik 
ránk! 

Az emberek esznek, isznak, vet-
nek, építenek; a kereskedők to-
vább vásárolnak és eladnak. Mind-
ez nem is baj! Hiszen ez az élet 

rendje! A probléma csak ott van, 
hogy miközben ezeket teszik, nem 
vesznek tudomást a közelgő krí-
zisről, amelyben mindannyiunk 
sorsa eldől! 

Az emberek tülekednek az elő-
kelőbb helyekért; az élvhajhászok 
hemzsegnek a színházakban, szó-
rakozóhelyeken, játéktermekben. 
A politikusok azt kiabálják: Béke! 
Béke! - azért, hogy az embereket 
megnyugtassák. Sajnos egyházi 
személyek is sokszor rózsaszín te-
óriákat hirdetnek, amelyekkel el-
vonják a nép figyelmét  a válság 
órájától. 

Az emberiség két zászló alatt 
gyülekezik: az egyik alatt vannak 
azok, akik figyelve  az eseménye-
ket, készülnek, hogy győztesen 
kerüljenek ki a küzdelemből; a 
másik osztály az „őscsaló" bűvkö-
rébe kerül, aki elhiteti őket, hogy 
itt e földön  is ki lehet alakítani 
paradicsomi állapotot. 

A próbát egyénileg kell megvív-
ni! A férj  nem lesz képes meg-
menteni az ő feleségét,  anya sem 
az ő gyermekeit. Mindenkinek ma-
gának kell élő tapasztalatot sze-
reznie az Úr Jézussal, hogy a vég-
zetes órában megállhasson. Jézus 
nemsokára megnyitja az ég folyo-
sóit! Minden vészjel azt üzeni, 
hogy ez az a nemzedék, amely 
meglátja Őt dicsőségesen eljönni 
az ég felhőjében!  O az, aki a 
megoldást hozza a világ összes 
problémájára. 

Lehemek különböző vélemé-
nyek; talán valaki előtt hihetetle-
nek a leírtak; de egy biztos: nem-
sokára nyilvánvaló tények igazol-
ják e sorokat... 

Kormos Tivadar 



14 KANIZSA | 1991. június 21. 

SPORT • SPORT • SPORT 
ÖRÓMFOCI MAGAS FOKON 

N. Olajbányász-ZTE 3-0 (1-0) 
nagyon diplomatikus választ 
adott, aminek lényege az volt, 
hogy reméli, feljutás  esetén 
nemcsak az erkölcsi, hanem 
az anyagi támogatás is jellem-
zi majd a támogatókat. 

Mielőtt Segovits Antal já-
tékvezető jelt adott volna a já-
tékra, Csáki László, az Olaj-
bányász kapusa így summázta 
véleményét: 

- Győzelmet várok, minden 
tőlünk telhetőt megteszünk, 
hogy ez sikerüljön. 

Nos, a találkozó úgy indult, 
hogy a piros-kékek fokozato-
san átvették a játék irányítá-
sát, a 10. perc végén már 
Skublics lövésénél volt tenni-
valója Tóthnak. A ZTE a 16. 
percben vezette az első emlí-
tésre méltó támadását, amikor 
Kovács L. lövése okozott iz-
galmat. Egy perccel később 
viszont már ünnepelt a hazai 
publikum. Visnovics bal oldali 
beadását Skublics gyönyörű 
fejessel  juttatta a bal felső  sa-
rokba 1-0. Nem sokkal később 
Dómján növelhette volna az 
előnyt, de óriási helyzetben 
hibázott. Ezután is az Olajbá-
nyász volt fölényben,  Skublics 
két ízben is gólt lőhetett vol-
na. 

Vélemények a szünetben: 
Rózsa László a ZTE játéko-

sa: - Sajnos megérdemelten 
vezet az Olajbányász. Igaza 

van a mesternek, amikor azt 
mondja, hogy néhányan fél-
ve, gyengén játszunk. Lassan 
adogatunk, így mindenki 
mellé odaérnek. Megpróbá-
lunk fordítani,  de nem lesz 
könnyű. 

Németh Lajos, az Olajbá-
nyász trénere: - Az első já-
tékrészben a ZTE talán kultu-
ráltabban játszott, de a na-
gyobb lehetőségeink nekünk 
voltak. Úgy érzem, nagyobb 
arányban is vezethetnénk. 

Fordulás után három percnyi 
játék kellett ahhoz, hogy az 
Olajbányász talán a mérkőzés 
legnagyobb helyzetét hibázza 
el. Hegedűs-Skublics összjá-
ték után Skublics beadását He-
gedűs az ötösről senkitől sem 
zavartatva vágta fölé.  Az 57. 
perc meghozta a hazaiak má-
sodik gólját. Tóth viharzott el 
a jobb szélen, beadása túlju-
tott Tóthon és Skublics előre-
vetődve a jobb sarokba fejelt 
2-0. Továbbra is a hazai csa-
pat irányított, majd a 69. perc-
ben ismét a ZTE hálójában 
táncolt a labda. Egy mintasze-
rű gyors kontra támadás ered-
ményeként Fuisz beadását 
Tóth úgy fejelte  a kapuba, 
hogy a labda a hálótartó vas-
ról egészen a 11-es pontig ki-
vágódott. Nagyszerű gól volt! 
3-0. Ezután alábbhagyott a ha-
zaiak lendülete, a ZTE a cse-

,Munkában" a kanizsai „B" közép 

Ez volt az első! 
Képünkön Skublics (sötét mezben) 

fejese  útban a hálóba. 

Nagykanizsa, 10000 néző. 
Jv.: Segovits. 

N. Olajbányász: Csáki (6), 
Tóth (6), Kepe (7), Kiss (6), 
Iványi (5), Hegedűs (7), Far-
kas (7), Visnovics (6), (Zrí-
nyi), Dómján (5), (Popovics), 
Skublics (8), Fuisz (7). Edző: 
Németh Lajos. 

ZTE: Tóth (5), Halápi (6), 
Szabó I. Zs. (6), Sárközi (4), 
(Dobos), Horváth (5), Kerkai 
(5), Kovács L. (6), Rózsa (5), 
Karbuczky (4), Gyurkity (4), 
(Zalys), Szabó II. Zs. (5) 
Edző: Madár Gábor. 

Az osztályzatokat adta: Bo-
rókai Gábor, a Nemzeti Nép-
sport munkatársa. 

A felfokozott  érdeklődés 
megtette hatását, a zalai rang-
adóra tömött sorokban érkez-
tek a szurkolók. Már a mér-
kőzés előtt megteltek a lelá-
tók, így joggal jegyezte meg 
az egyik szurkoló: 

- Minden héten találkozni 
kellene a két csapatnak, állí-
tom, mindkét városban telthá-
zas mérkőzések lennének. 

Hát ha ez így nem is igaz, 

az mégiscsak tény, 
hogy különösen 
Nagykanizsán a ZTE 
vendégszereplését kí-
séri a legnagyobb ér-
deklődés. 

A találkozó előtt 
mindkét öltözőben 
nyugalom honolt, ta-
lán az Olajbányászé-
ban volt érzékelhető 
valamivel nagyobb 
elszántság. 

Németh Lajos edző 
meg is jegyezte: 

- Nagyon fel  van 
spanolva a társaság, 
úgy érzem egy góllal 
nyerni fogunk. 

Még a találkozó 
előtt arról is faggat-
tuk a kanizsai tré-
nert, igaz-e az a hír, 
miszerint ha nyer a 
csapat, személyen-
ként 10 ezer forint 
plusz pénz üti a mar-
kukat. 

- így a hír nem 
nyilatkozta Németh La-

mindössze arról van 
szó, hogy győzelem vagy dön-
tetlen esetén egy kanizsai ke-
reskedő 16 ezer forintot  aján-
lott fel  együttesen a csapat-
nak. 

Míg a csapatok a pályán 
melegítettek, természetesen 
szót váltottunk Madár Gábor-
ral is, a ZTE mesterével. 

- Az osztályozós hely már 
biztos, a mostani eredménytől 
függetlenül.  Milyen esélyt 
adsz a csapatnak egy oda-
visszavágó mérkőzésen? 

- Az osztályozók törté-
netében ilyen párosításban 
még NB Il-es csapat nem ju-
tott fel.  Abban a lélektani fór-
ban lehet bízni, ami a feljutás 
kiharcolásában rejlik. Ha Deb-
recenben egy szoros ered-
ményt sikerül elérnünk, akkor 
a visszavágón lehet remé-
nyünk a feljutásra. 

Még arra is kíváncsiak vol-
tunk, hogy vajon a meglévő 
bázison kívül, NB I esetén 
újabb pénzügyi erőforrások 
várhatók-e? Madár Gábor erre 

igaz -
jos - , 
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Megyei serdülő labdarúgó-bajnokság 
Kiskanizsára került 

a bronzérem 

reként beállt Zalys révén pró-
bálkozott, szépítésre is tellett 
volna, ha Segovits Zalys buk-
tatásáért büntetőt ítél. A bú-
csúzó játékvezető nem tette, 
így maradt a háromgólos, biz-
tos hazai győzelem. 

A ZTE labdarúgóin tovább 
ül a kanizsai átok, hisz a 
vártnál is biztosabban fektet-
ték őket kétvállra Kanizsán. 
Az Olajbányász végig jobb 
volt ellenfelénél,  szinte leve-
gőhöz sem engedte jutni a 
ZTE-t. A kanizsai szurkolók 
elégedetten távoztak, hisz 
nem füttykoncerttel,  hanem 
vastapssal búcsúztatták el a 
csapatot. A ZTE-nek nagyon 

fel  kell javulnia, hogy ered-
ményesen legyen képes szere-
pelni a soron következő osz-
tályozón. 

A mérkőzést követően, mint 
ilyenkor lenni szokott, az 
egyik öltözőben vigadalom, 
míg a másikban síri csend fo-
gadja a belépőt. 

A ZTE-nél érthető volt a le-
hangoltság, így csak nehezen 
lehetett szóra bírni a csapat 
tagjait. 

Madár Gábor véleménye: 
- Amire legbelül számítot-

tam, az következett be. 
Ugyanis az Olajbányász kez-
deti akciói sikeresek voltak, 
ami valósággal sokkolta a csa-

patot. Sajnos az általunk el-
adott labdákkal az Olajbá-
nyász gyors támadásokat tu-
dott vezetni, aminek aztán 
meg is lett az eredménye. Úgy 
érzem, a mi csapatunk már 
túllépte ezt a mérkőzést és az 
osztályozóra készült. 

A piros-kékek öltözőjében 
érthetően nagy volt az öröm. 
Keller József,  a Ferencváros 
játékosa is gratulált a csapat-
nak, majd röviden összefog-
lalta véleményét a látottak-
ról: 

- Érthetetlen volt számomra 
a ZTE passzív játéka, egy ki-
csit már az osztályozóra ké-
szültek. A kanizsaiak méltó 

játékkal hálálták meg a szur-
kolók bizalmát, hisz nagyon 
sokan eljöttek és bíztak a 
csapatban. Szerintem, ha 
Skublicsék helyzetkihaszná-
lása csak az átlagost eléri, 
nagyon csúfos  vereség várt 
volna a ZTE-re. 

Németh Lajos, az Olajbá-
nyász edzőjének véleménye a 
találkozó után: 

- Szerintem a kialakított 
helyzetek alapján még na-
gyobb arányú is lehetett volna 
a győzelmünk. Mi most a 
mennyekbe mentünk, a ZTE 
pedig mehet Debrecenbe... 

(kápolnás) 

A hét végén az Olajbányász-
ZTE előmérkőzéseként bonyolítot-
ták le a Pacsai DSK (ZTE II.)-
Kiskanizsa megyei serdülő mérkő-
zést. A bronzéremért lejátszott 
mérkőzés a rendes játékidőben 
nem hozott döntést ( l - l ) , így az 

Ú S Z Á S 

A Nemzeti Sport vasárnapi (VI. 
16.) száma rövid cikkben ismer-
tette - remélhetően nem sajtóhiba 
- a 16 évesek EB-n a hazai szí-
neket reprezentáló Nagy (Bp. Épí-
tők) és Füle (Olajbányász) válo-
gatottak nevét. 

A nagy örömet mérsékli a le-
zajlott válogató versenyek eredmé-
nyeinek ismeretében a Tenisz Szö-
vetség döntései. Szkeptikussá vá-
lik játékos, edző, szurkoló, amikor 
néhány versenyző indokolatlanul 
távolmaradt a válogató versenytől 
(Nagykanizsa, 1991. IV. hó.), en-
nek okaként Pécsett VI. 14-15-én 
újabb verseny került megrendezés-
re. Füle Zsolt Pécsett is remekül 

érem sorsa 11-es rúgásokkal dölt 
el. Ebben a kiskanizsaiak bizo-
nyultak jobbnak, miután a pacsa-
iak kétszer is hibáztak, míg az 
éremtulajdonosok valamennyi bün-
tetőt belőtték. 

- k -

versenyzett és a második helyet 
sikerült megszereznie. így 1991. 
július 18-án kezdődő Európa-baj-
nokságon jogot szerzett a rangos 
eseményen való részvételre. 

A városunk sporttörténelmében 
tallózva megállapítható, hogy a 16 
éves versenyzőnk először szerepel 
egyéni sportágban Európa-bajnok-
ságon. 

A felkészülésre  rendelkezésre 
álló rövid hónap alatt Zsoltnak 
kompenzálnia kell azt a hátrányt, 
ami az OB I és OB II bajnokság 
intenzitása, színvonala között ér-
zékelhető. 

V. Gy. 

A piros-kék labdarúgók tiszteletkörrel köszönik meg a kö-
zönség buzdítását. 

Fotók: Erdei András 

Nem így gondoltuk... 
A végeredmény leolvasható az egerszegi szurkolók arcáról 

Hazai sikerek 
a Kanizsa Kupán 

A Kanizsai Vízmű Úszószak-
osztálya rendezésében került lebo-
nyolításra a Kanizsa Kupa úszó-
verseny, amelynek keretében 12 
versenyszámot bonyolítottak le. 
Három szakosztály (Zeg. Vízmű, 
Pápa és a házigazda N. Vízmű) 
népes mezőnye küzdött a helyezé-
sekért, és a 12 versenyszámból 
nyolcban kanizsai versenyző állha-
tott a dobogó legfelső  fokára. 

Eredmények: 
100 m leány pillangó:  1. Vág-

völgyi Viktória. 2. Orbán Kriszti-
na. 3. Holló Adrienn (mindhárom 
NVSE). 100 m fiú  pillangó: 1. 
Kovács Péter (Pápa). 2. Horváth 
Ferenc (ÉVSE). 3. Révész Tamás 
(NVSE). 100 m leány hát: 1. 
Nagy Tünde. 2. Vágvölgyi Viktó-
ria. 3. Simon Tímea (mindhárom 
NVSE). 100 m fiú  hát: 1. Kaszás 
Róbert (ÉVSE). 2. Gerencsér Szi-
lárd (ÉVSE). 3. Szabó Szilárd 
(NVSE). 100 m leány mell:  1. Or-
bán Krisztina (NVSE). 2. Holló 
Adrienn (NVSE). 3. Sarkadi Ág-

nes (Pápa). 100 mfiú  mell:  1. Ré-
vész Tamás (NVSE). 2. Ludvig 
Viktor (NVSE). 3. Hesz Szabolcs 
(Pápa). 100 m leány gyors: 1. 
Vágvölgyi Viktória (NVSE). 2. 
Nagy Tünde (NVSE). 3. Sarkadi 
Ágnes (Pápa). 100 m fiú  gyors: 1. 
Szabó Dénes (NVSE). 2. Hajmási 
János (ÉVSE). 3. Kádasi Gergő 
(ÉVSE). 200 m leány vegyes: 1. 
Horváth Ágnes (NVSE). 2. Holló 
Adrienn (NVSE). 3. Révész Kata-
lin (NVSE). 200 m fiú  vegyes: 1. 
Horváth Ferenc (ÉVSE). 2. Szabó 
Szilárd (NVSE). 3. Kaszás Róbert 
(ÉVSE). 4 x 50 m leány pillangó 
váltó:  1. NVSE „A" (Orbán, 
Nagy, Vágvölgyi, Holló). 2. 
NVSE „B" (Horváth, Bányász, Si-
mon, Révész) 3. ÉVSE (Alexi, 
Miklós, Németh, Forgó) 4 x 50 
m fiú  pillangó  vegyes: 1. ÉVSE 
(Gerencsér, Hajmási, Kaszás, Hor-
váth) 2. NVSE „A" (Révész, Né-
meth, Szabó D., Szabó Sz.) 3. 
NVSE „B" (Ludvig, Balázs, Né-
meth, Karácsony). 

(gh) 

Füle Zsolt 
a korosztályos Európa-bajnokságon 

Barcelonában képviseli Magyarországot 

mxmwu 
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Bátorfi  Lajos 

120 évvel ezelőtt, 1871-
ben költözött Kanizsára és 
lett a Zala-Somogyi Köz-
löny segédszerkesztője Bá-
torfi  Lajos. 

Kiskunfélegyházán  szüle-
tett 1835. augusztus 20-án. 
Iskoláit Szegeden, Aradon és 
Pesten végezte. Egy rövid 
ideig árvaszéki hivatalnok-
ként, majd 1858-tól haláláig 
újságíróként dolgozott. Közel 
10 évig volt a „Borászati La-
pok" munkatársa. 1867-ben 
került a „Győri Közlöny"-
höz. 1871-ben Kanizsára köl-
tözött és a Zala-Somogyi 
Közlöny segédszerkesztője 
lett. A következő évben már 
főszerkesztője  a hetente két-
szer megjelenő lapnak. 

1872-ben hosszabb külföldi 
tanulmányutat tett. Erről ké-
sőbb, Kanizsán megjelent 
könyveiben számolt be: 
„Konstantinápolyig és vissza" 
(Nk. 1873), „Párizsig és 
vissza" (Nk. 1878.), „Rómáig 
és vissza" (Nk. 1888.). 

1887-től már kiadója is a 
„Zalai Közlöny"-nek. (1874-
ben maradt el a „Somogyi" 
jelző a lap címéből.) 

Bátorfi  Lajos élénk szere-
pet játszott a város kulturális 
életében. 1889-ben beindítot-
ta a Zalai Közlöny könyv-
társorozatot. „Adatok Zala 
megye történetéhez" c. mun-
kájának harminc füzete  jelent 
meg. 

1868 és 1896 között 23 
verses és novellás kötetét ad-
ták ki. Ezek közül a legjelen-
tősebbek: „Bánatos szív" -
versek (Vác, 1858.), „Mirza 
a szép kunleány" - színmű 
(Kanizsa, 1873.) „Nefelej-
csek" - versek (Keszthely, 
1884.) 

Jelentős helytörténeti érté-
kű a „Tíz év emléke Zalá-
ban" (1867-1876) c. műve, 
amit Kanizsán 1878-ban ad-
tak ki. 

Bátorfi  Lajos Nagykanizsán 
halt meg 1896. április 2-án. 

Műsorajánló 
VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Június 24. (hétfő) 

Mozicsatorna: 18 és 20 óra-
kor mozielőadások. 
VTV -csatorna: 18 órától a 
városi önkormányzati közgyű-
lés közvetí tése felvételről. 

Június 27. (csütörtök) 

19 órától Hírhét (benne aktu-
ális riportok^ telefonos  játék, 
sport). 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 18.00 és 
20.30 óra. 
Június 21 -24 . : Táncőrület 
(amerikai). 
Június 25 -27 . : Ollókezű Ed-
ward (amerikai). 

Stúdiómozi: 

Előadások kezdete: 16.30 és 
18.15 óra. 
Június 2 1 - 2 4 . Folytassa a 
szerelmet (videó, angol). 
Június 25 -27 . : A halál ke-

resztútján (amerikai, 16 éven 
felülieknek!). 
Erotikus filmek  20.15 órától, 
csak 18 éven felülieknek. 
Június 21-23 . : Bűvös érintés 
(videó, német) . 
Június 24-27 . : A nagyobb a 
jobb (videó, német). 

KERTMOZI: 

Június 21-én 19 órától: Tini 
disco. 
Mozielőadások kezdete: 21 óra. 
Június 22-23 . : A kalapácsfejű 
(olasz). 
j ú n i u s 24.: Egyik kopó, má-
sik eb (amerikai). 
Június 25.: Bújj , bújj , ördög! 
(amerikai). 
Június 26-27 . : Űrgolyhók 
(amerikai). 

ZALAKAROSI 
KERTMOZI: 

Előadások kezdete: 21 óra. 
Június 21.: A kalapácsfejű 
(olasz). 
Június 22-23 . : Ghost (ameri-
kai). 
Június 24.: Bújj , bújj , ördög! 
(amerikai). 
Június 25-26 . : Nicsak, ki be-
szél... még! (amerikai). 
Június 27.: Ébredések (ameri-
kai). 

Alapítvány 
a szakmunkásképzésért 

A 406. sz. Ipari  Szakmunkásképző  Iskola 
tantestülete, 

a szülök  támogatásával  alapítvány 
létrehozását  határozta  el. 

Az alapítvány  célja:  az iskola  tárgyi, 
technikai  fejlesztése, 

a szakközépiskolai  képzés  beindítása, 
műszerek,  oktatási  eszközök beszerzése. 

Kérünk  minden  kanizsai  polgárt, 
hogy lehetőségéhez  képest  támogassa 

az intézet  elképzeléseit,  terveit, 
és  ezennel  meghívjuk 

1991. június 26-án, szerdán  16.30 órára 
a Vasemberház  dísztermében 

a „KANIZSAI  SZAKKÉPZÉSÉRT" 
Alapítvány  alakuló  ülésére. 

Nagykanizsa, 1991. június 16. 

Hirdessen 
ingyen 

a Kanizsában! 
Lapunk térítés  nélkül 

közöl  lakossági 
hirdetéseket. 

Forduljon hozzánk: 
- ha ingó és ingatlan 

vagyonát el akarja adni 
- ha ilyet szándékozik 

vásárolni, 
- ha magányos és 

társra vágyik, 
- ha állás nélkül van 

és munkahelyet keres. 

Közületek, 
vállalkozók,  figyelem! 

Ha munkaerőt keresnek, 
forduljanak  hozzánk, 

a Kanizsa térítés nélkül 
közli nem pályázati 

feltételhez  kötött 
állásaik hirdetését. 

Cím: Kanizsa Dél-Zalai 
Hetilap 
Szerkesztősége, 
Nagykanizsa, 
Ady E. u. 1. 
Tel./Fax: 12-305. 

Apróhirdetés 
60 literes hűtőt vennék. Aján-
latokat: 93/12-305-ös telefonon 
kérek (munkanapon). 

50 méteres, 3/4 colos új, kerti 
locsolócső olcsón eladó. Érdek-
lődni munkanapokon, a 93/12-
305-ös telefonon. 

Kétszobás I. emeleti OTP lakás 
reális áron eladó. Érdeklődni: 
Nagykanizsa, Rózsa F. 16/D. 1/3. 

Kisállattartásra alkalmas fém-
ketrecek eladók. Szepetnek, 
Arany J. u. 25. Érd.: 17 óra 
után. 

COMPAKT (NDK gyártmányú) 
egybeépített lemezjátszó, mag-
nó, rádió, két hangfallal  olcsón 
eladó. Érdeklődni.: 93/12-305-
os telefonon  hétköznap. 

Keszthelyi, 34 négyzetméteres, 
egyszobás, étkezős, egyedi 
gázfűtéses  OTP lakásomat más-
fél-  vagy kétszobás nagykani-
zsaira cserélném. Ajánlatokat: 
„Sürgős" jeligére, Nagykani-
zsa. Pf.:  154-be kérek. 
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MEGJELENIK: MINDEN PÉNTEKEN 
Országos hálózat 
egy kanizsai cég ötlete alapján 

Útjára indult az OKOS 
Budapesten, a Vigadó Vörös-

marty téri épületében került 
sor arra a sajtótájékoztatóra, 
amelyen a kanizsai illetőségű 
Almanach Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás és Információs 
Kft.  a nyugat-európai könyv-
klubok mintájára létrehozott 
Országos Könyvolvasók Stú-
dióját mutatta be. Az ötletadó 
Takács Balázs ügyvezető-igaz-
gató tájékoztatásából megtud-
tuk, a Stúdió a kiadók között 
szelektál, csak a könyvszakma 
iránt elkötelezett, igényes iro-
dalom kiadásával foglalkozó 
könyvkiadókkal kívánnak 
együttműködni. Ezt igazolja, 
hogy a belépők sorában eddig 
többek között a Gondolat, a 
Magvető és az Európa Kiadót 
találjuk. Magáról az OKOS-ról 
többek között azt is megtud-
tuk, hogy az olvasóknak kínál 
elsősorban kedvezményeket, 
így a tagok 30%-os árenged-
ményt kapnak, a megrendelt 
kiadványokat díjmentesen ház-
hoz szállítja a posta, a stúdió 
ajánlólistákon, illetve szakmai 
lapokon keresztül tájékoztatást 
ad a tagoknak, sőt esetenként 
engedményes vásárt is tarta-

ORSZAGOS KÖNYVOLVASÓK 
STÚDIÓJA 

nak. A számos kedvezmény 
megszerzéséhez viszonylag ol-
csón juthat az olvasó, hiszen 
az OKOS tagdíja félévre  hat-
száz, egész évre ezerkettőszáz 
forint.  A tagsági évet a belépés 
időpontjától számítják, ugyan-
is, aki évi háromezer forint  ér-
tékben nem tud vásárolni, an-
nak tagsági viszonyát térítés 
nélkül hat hónappal meg-
hosszabbítják. Az OKOS-hoz 
csatlakozni az országba kikül-
dött több tízezer jelentkezési 
lapon, illetve egyénileg a 8801 
Nagykanizsa, Pf.:  400 vagy a 
93/13-319-es telefonszámon  le-
het. 

- d j -

III. évf. 26. sz. 1991. Jún. 28. 

Vízvári kontra Czupi 
A Városi Bíróság becsületsértésért elítélte 

az MDF-elnököt 
Lapunkat folyamatosan  olva-

sók bizonyára emlékeznek ar-
ra, hogy múlt év novemberétől 
egyik kollégánk és az MDF 
helyi szervezete között éles vi-
ta alakult ki lapunk hasábjain. 
Az érvek, ellenérvek közlése 
az 1991. március 1-i számban 
ért véget a lapban, de folyta-
tódott a két fél  között, igaz 
már a bíróság előtt. 

Vízvári József  magánvádlói 
feljelentést  tett a Nagykanizsai 
Városi Bíróságnál Czupi Gyula 
ellen, aki aláírásával látta el 
azt az MDF nevében született 
levelet, melyben Vízvári Józse-
fet  „újságírónak, de főleg  eti-
kus újságírónak" (Kanizsa ül . 
évf.  9. sz. 14. old.) nem tart-
ják. 

A Városi Bíróság 1991. jú-
nius 26-án tárgyalta a becsü-
letsértési pert. Vízvári József 
és ügyvédje arra hivatkozva 
perelte Czupi Gyulát, hogy az 
említett levélben leírtak kime-
rítik a BTK 180. paragrafusá-
ban leírt becsületsértés fogal-
mát, a cikk túlmegy az etikus 
vita keretein, és Vízvári Józse-
fet  újságírói munkájában a 

cikk megjelenése óta hátrá-
nyok érik. A védelem érvelé-
sében Czupi Gyula felmentését 
kérte, hiszen Vízvári József, 
mint külső munkatárs nem te-
kinthető újságírónak, valamint 
a cikk nem egy személy állás-
foglalása  volt, hanem egy szer-
vezeté és a jog nem ismeri a 
szervezet kontra természetes 
személy közötti becsületsértés 
fogalmát.  A védőnek a valóság 
bizonyítására tett indítványát a 
bíróság elutasította. A bizo-
nyítási eljárás után dr. Hajdú 
Ildikó eljáró bírónő hirdetett 
ítéletet: 

Czupi Gyulát bűnösnek talál-
ta nagy nyilvánosság előtt el-
követett becsületsértés vétségé-
ben és 10.000,- Ft pénzbünte-
tésre, valamint 2500,- Ft per-
költség megfizetésére  kötelez-
te. Az ítélet nem jogerős. A 
vádlott és védője felmentésért 
fellebbezett,  a magánvádló és 
képviselője az ítéletet tudomá-
sul vette. 

Az ügyben jogerősen a Zala 
Megyei Bíróság dönt. 

Nagy Imre 

Július  5-tol  16 oldalas  W  és  <Udió  MŰSO%MíELLÉ<KL<E(T 

A KANIZSA szerkesztőségének élete új fejezethez  érkezett. A lap arculatának kialakítása, a lap tartalmának Javítása 
a megjelent lapszámok t&krében Is csak hosszabb időt átölelve érzékelhető. Látványos fejlődést,  ugrást csak egy-egy új 
szolgáltatás beindulása jelent. Most Ilyenhez érkeztünk. Július 5-től ugyanis tizenhat oldalas MŰSORMELLÉKLET 
egészíti ki lapunkat. Az olvasóink szempontjából ez egyrészt jó, másrészt nagyobb anyagi terhet jelent, mert a lap 
árának emelésére kényszerülünk. A Jövőben 19 Ft-ért lesz kapható a Kanizsa. Reméljük, ezért nem pártolnak el tőlünk. 
Márcsak azért sem, mert a tizenhat plusz oldal mögött számos kanizsai vállalat, üzem és vállalkozás önzetlen támogatása 
rejlik. A melléklet anyagának megvásárlása ugyanis több, mint félmillió  forint  terhet Jelentett volna a szerkesztőségnek. 
Most ezt ők viselik. A MŰSORMELLÉKLET tizenhat oldalát azonban további költségek is terhelik, így többek között 
a nyomtatási, illetve papírárak. Sajnos ez sem kevés. Ez Indokolja az áremelést is. Bár az Önök megkérdezése nélkül, 
de úgy kellett döntenünk, ennek egy hányadát érvényesíteni kell a lap árában. A többit megpróbáljuk kigazdálkodni. 
Mi nagyon reméljük, ez sikerül, és olvasóink sem pártolnak el tőlünk. 

VlSZCn&LÁ'IÁSWl  A 32 OLVALAS  0QM(!ZSÁ<BJW{J 
Dóró János 
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Az én házam, 
az én váram 

Folyik ha egyesek szerint lassan - a privatizáció, 
ami nem jelent mást, mint a magántolajdon szentségének 
u helyreállítását, a kapitalizmust, vagy finomabban  fo-
galmazva a polgári társadalom alappilléreinek lerakását. 

Tudjuk, nem ez az első nekifutásunk  ez ügyben. Több-
szőr próbálkoztunk már, de kísérleteink sorra megbuk-
tak. Ahogy én látom, most újra kísért a múlt, úgy mint 
a XIX. század második félében  vagy 1918-ban. 

B ĵ van, mert egyre gyakrabban találkozunk olyan 
megnyilvánulásokkal, ahol a tulajdon fogalma,  a hata-
lom, a szolgálat, és a helyenként még nem is létező ér-
telmiségi tudat keveredik, Szerepzavar itt Is, ott is. Az 
alábbiakban eltekintek a gazdaság problémáitól, csak a 
közoktatás területén Jelentkező visszásságokra szeretnék 
utalni. Intézmények, Iskolák, óvódák igazgatói, vezetői 
vélekednek ágy, mintha a rájuk bízott intézmény priva-
tizálandó szálloda, zöldséges-bolt lenne. Nyilatkoznak; „az 
én Iskolám, az én óvódám, az én k o l l é g i u m o m " , jelezve, 
hogy ők bizony megértették a rendszerváltás lényegét, 
és elsősorban tulajdonosként viselkednek. Az oktatási In-
tézmények egy része hitbizomány Jelleget kezd ölteni, 
ami még a rosszemlékű múltban sem volt egyértelmű. 

tgy gondolom, hogy a közoktatás terepe nem a legal-
kalmasabb hely a hatalomgyakorlásra. Reménykedhetem, 
hogy napjainkban formálódó  6j oktatási koncepció nem 
szolgalelkű pedagógusokat, tulajdonosként viselkedő ve-
zetőket, banem európai műveltségű, Jól felkészült  taná-
rokat és vezetőket igényel, olyan iskolát, hol a tanulók-
nak, szülőknek Is lehetősége lesz sorsuk alakításában. 

. -száj-

Juszt sem leszek vállalkozó! 
Pedig úgy néz ki, nincs más 

esélyem a boldogulásra, ha-
csak nem akarok vezető poli-
tikus, menedzser vagy film-
sztár lenni. De miért is nem 
akarok én vállalkozni, amikor 
az szép, jó és leginkább hasz-
nos dolog, meg ettől jön az a 
bizonyos polgári jólét. Nos, 
egyszerűen azért nem, mert 
Magyarországon vállalkozni 
nem azt jelenti, hogy bizonyos 
mennyiségű tőkével, bizonyos 
mennyiségű munkával valamit 
megvalósítok, nálunk ötlet, 
szorgalom és pénz önmagában 
nem elég, a magyar vállalko-
záshoz ennél több kell. 

Nos, mindenekelőtt össze-
köttetés, hogy legyen anyag, 
engedély, kölcsön. Azután vir-
tuóz könyvelési technika, 
hogy a teljes képtelenség is 
hitelesen legyen dokumentálva 
az adóhivatal számára. Továb-
bá kellő jogi jártasság vagy 
jogász haver, a jelenkor jogi 
dzsungelében a kisebb-na-
gyobb rések kifürkészésére. 
És lehetne tovább sorolni a 
speciálisan magyar követelmé-
nyeket. De bármennyire kemé-
nyek legyenek is ezek a fel-
tételek, jónéhányan megtudnak 
felelni  nekik. Ezen nincs m 
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csodálkozni - negyven évnyi 
tanuló idő áll mögöttünk. Si-
került elsajátítanunk (már a 
kisiskolások is tudják), hogy 
szimpla munkával nem nagyon 
lehet pénzt keresni, legyen az 
bármilyen (nagy-)mennyiségű 
és bármilyen (jó-)minőségű. 

Megtanultuk azt is, hogy, 
amit állambácsi egyszer el-
vesz, abból később nem sokat 
látunk viszont, így önként le-
hetőleg semmit se adjunk oda. 
Közmegegyezés alakult ki ab-
ban is, hogy az államot, azt a 
felettünk  álló megfoghatatlan 
valamit, meglopni nem bűn, 
még csak nem is erkölcstelen, 
legfeljebb  néha kicsit veszélyes. 

Az is nyilvánvaló volt, hogy 
egy maszek annak idején csak 
akkor maradhatott talpon, ha 
egyik-másik szabályt áthágta. 
Csakhogy azóta, legalábbis 
így mondják, lezajlott egy 
rendszerváltás, és a fordulat 
egyesek gondolkozását is 
megváltoztatta. No, nem a vál-
lalkozóra gondolok, hanem ar-
ra, aki korábban is, most is 
kevés pénzért sokat dolgozik. 
És egyre jobban bosszankodik. 
Mert nehéz megmagyarázni 
neki, miért is fizet  ő több 
adót, mint egy vállalkozó. 
Hogy lehet az, hogy az alkal-
mazottak átlagjövedelme je-
lentősen meghaladja a vállal-
kozókét! Nehéz elhinnie, hogy 
a környezetében, ismerősei 
között véletlenül csupa sikeres 
üzletember van, és a sikerte-
lenek nagy tömegéből egyet 
sem ismer. És mit kezdjen az 
adóhatóság azon közlésével, 
mely szerint százhetven milli-
árdra becsülhető az az összeg, 
amely után nem fizettek  be jö-
vedelemadót. (Ezt nyilvános-
ságra merik hozni!) 

Pedig ma már sokan nem 
úgy gondolkoznak, mint ré-
gen. Ma már az egyszerű em-
ber is tudja, hogy nincs állam-
bácsi, hanem költségvetés van, 
és ha az a százhetven milliárd 
befolyt  volna, az ő adója talán 
kevesebb lenne, vagy éppen 
több jutna nyugdíjra. 

Én megértem, hogy a vállal-
kozások támogatása mind-
annyiunk érdeke, hogy ma-
gánszféra  nélkül nem lesz 
piacgazdaság. De azt elvár-
nám, hogy a terheket ne csak 
a bérből, fizetésből  élők visel-
jék, hogy végre nálunk is ter-
mészetes legyen egy nyugati 
típusú adómorál. Persze ehhez 
megfelelő  szankciórendszer is 
szükségeltetik. Vajon a kor-
mányzatnak miért nem fontos 
ez?! 

ács 
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Mérleg 
„Évadzáró" beszélgetés 

Kanizsa polgármesterével 

- Polgármester  úr! Ebben a minőségé-
ben az első  nyara kezdődött  el, a testület 
is rövid  pihenőt  tart.  Talán  érdemes  ezt 
a majd  egyéves időszakot  röviden  értékel-
ni. Az eddig  elvégzett  munkából  mit emel-
ne ki,  mint olyan kérdést,  amit megnyug-
tatóan sikerült  megoldaniuk? 

- Két dolgot mindenképpen kiemelnék, 
amit nagy horderejű dolognak tartok. Az 
önkormányzaton belüli kisebb-nagyobb 
súrlódások ellenére is pozitív dolognak 
tartom a Szervezeti Működési Szabályzat 
elfogadását,  illetve a hivatali szerkezet át-
alakítását. Fontosnak tartom, hogy mind-
két esetben a testület konszenzusra jutott. 

Komoly dolognak tartom még a költ-
ségvetés elfogadását  is. Ezek olyan napi-
rendek voltak, amiknek súlya van a vá-
rosban. Én azt hiszem, hogy egy olyan 
heterogén testületben, mint a miénk, nem 
várható, hogy máról holnapra olajozottan 
menjen a munka. 

- A Szervezeti  Működési  Szabályzat 
egyik  pontja a június 10-i közgyűlésen 
előtérbe  került.  Az Ifjúsági  Ház  ügyében 
való döntést  megkérdőjelezve  9 települési 
képviselő  kérésére  újabb rendkívüli  ülést 
kellett  összehívni.  Jelentheti-e  ez azt, 
hogy a későbbiekben,  ezen szabály alap-
ján akár  a végtelenségig  is napirenden 
kell  majd  tartani  valamilyen ügyet? 

- Az SZMSZ-t mi fogadtuk  el, tudtuk 
akkor is, hogy lehet benne ilyen veszély. 
Akkor nem gondoltunk arra - én személy 
szerint se - , hogy olyan dolgot fognak 
először rendkívüli közgyűlés elé hozni, 
amit már többször tárgyalt a testület. Arra 
viszont gondoltunk, hogy olyan fontos 
dolgoknál alkalmazzák ezt a lehetőséget, 
ami a város jövőbeni helyzeténél jobban 
meghatározó. Én más természetű dolgokra 
gondoltam akkor, mikor megszavaztuk a 
kisebbségnek azt a iogát, hogy rendkívüli 
ülést hívhat össze. Ügy vélem, tudomásul 
kell vennünk, hogy kilenc ember ezt a 
kérdést továbbra is napirenden akarja tar-
tani. A közgyűlésen két dolog lehetséges. 
Vagy továbbra is kisebbségben maradnak, 
a testület újra leszavazza őket, vagy si-
kerül támogatókat szerezni és a kérdés az 
ő szájízük szerint oldódik meg. 

- Az előbbi  problémából  is következik, 
hogy vannak, voltak  még nem megnyug-
tatóan rendezett  ügyek.  Ön melyikeket 
tartja  ezek közül  a legfontosabbaknak? 

- Számomra mindenképpen hiány egy 
a város életét alapvetően meghatározó, 
több évre szóló program. Ennek közgyű-
lés elé terjesztését persze egy hosszú elő-
készítő folyamatnak  kell megelőznie. Er-
re, igaz már történtek utalások, de az iga-
zi munka még nem indult meg. Hatalmas 
mennyiségű információt  kell összegyűjte-
ni a város lakosságától, a különböző 
egyesületektől, szervezetektől. Én azt hi-
szem, hogy az őszi „Közmeghallgatást 

efelé  kell elterelnünk, persze részben az 
eddigi munkánk város általi megítélése is 
kell, hogy szerepeljen. 

Ez a középtávú koncepció semmi olyan 
jellegű dolgot nem tartalmazna, ami kö-
telező határidővel és felelőssel  jelenne 
meg, hiszen erre nem tudunk vállalkozni. 
Azért sem, hisz még azt sem tudjuk, jö-
vőre milyen pénzeszközökkel rendelkezik 
majd a város. De ez nem mentesít ben-
nünket az alól, hogy ne tudjuk azt, hogy 
milyen várost szeretnénk építeni, merre 
megyünk tovább. Ebben a programban 
szerepelnie kell olyan dolgoknak is, amik 
nem feltétlenül  pénzkérdést jelentenek. 

Ennek megalkotása kimaradt még a tes-
tületi programból, erre valamikor a nyári 
szabadságolás után sort kell kerítenünk. 

- A testület  megválasztásakor  minden  tá-
mogató párt hangsúlyozta,  hogy a városi 
közgyűlésben  pártok  feletti  munka kell, 
hogy folyjon.  Megvalósult  ez Ön szerint? 

- Én azt hiszem, nem tudtuk még meg-
valósítani azt, amit a második összejöve-
telünkkor mondtunk el. Nem valósult még 
meg a város érdekeinek elsődlegessége. 
Én több olyan feszültségi  pontot látok, 
amiben közösen kellene engedni, egyik-
nek a másikat jobban, észérvekkel meg-
győzni, és kevésbé ideológiai vagy érzel-
mi alapon kell vitáznunk, döntenünk. Szá-
momra ezek a hiányosságok az oktatás, 
az Ifjúsági  Ház vagy a kollégiumok ügyé-
ben nyilvánulnak meg. Én párton kívüli 
voltam és vagyok. Számomra kevéssé el-
fogadható  az, hogy akármilyen dolgot ve-
zet elő egyik társaság, a másik fél,  ha-
csak egy kicsit is az ő ideológiájukkal 
nem egyeztethető össze, helyből kontráz-
zák. 

Arra kellene törekednünk, hogy higgad-
tan, egymást tisztelve, egymás vélemé-
nyét meghallgatva, tiszteletben tartva pró-
bálnánk meghozni a döntéseinket. 

- Milyennek  érzi a kanizsai  polgárok 
hangulatát? 

- A múltkorában a városi televízióban 
egy hasonló kérdésre azt válaszoltam, 
hogy ennyi panaszkodó emberrel még 
nem volt dolgom, mióta polgármester va-
gyok. Ebből egyértelműen leszűrhető, 
hogy nem jó a hangulat a városban. Rész-
ben az egyre nagyobb elszegényedés, az 
eddigi középrétegek lecsúszása miatt, 
másrészt sokszor olyan szituációkba ju-
tunk, most a város vezetésére gondolok, 
hogy egy tőlünk független  rendelet alap-
ján még azt a kevés anyagi lehetőségein-
ket sem úgy tudjuk felhasználni,  ahogy 
szeretnénk, vagy az igények követelnék. 
Gondolok itt a lakáskamat támogatásra. 
Tudjuk, hogy sokkal többen rászorulná-
nak, de a rendelkezésre álló pénz miatt 
csak a legrászorulóbbakat tudjuk támogat-
ni. A tejjegyek elosztásánál pedig köt 
bennünket a központi rendelet, így csak 

azoknak adhatunk, akik a jogszabály 
alapján jogosultak, bár tudjuk, hogy ennél 
sokkal többen jogosan igényelhetnék. 
Ilyen esetekben érzem a hivatallal szem-
beni ellenérzéseket, mert az emberek azt 
kérdezik, miért nem tudnak legalább 
annyira segíteni, mint korábban, jóllehet 
ma sokkal több feszültség  és gond van. 

Én azt hiszem, hogy semmivel sem 
rosszabb vagy jobb a hangulat a város-
ban, mint az ország más városaiban, te-
lepülésein. Egy dolog, amiben vélemé-
nyem szerint még jobb helyzetben va-
gyunk, hogy szerencsére még az átlagos-
nál kevesebb a városban a munkanélküli. 
Remélem, már csak ezért is jobban át 
tudjuk vészelni ezt az időszakot, mint 
más válságsújtotta területen élők. 

- Számomra  úgy tűnik,  hogy a képvi-
selőtestület  és a lakosság  között  nincsen 
igazán élő  kapcsolat.  Mennyire  érzi, hogy 
működik  a társadalmi  kontroll,  a lakos-
ság jelzései mennyire tudják  befolyásolni 
az egyes döntéseket? 

- Bizonyos vagyok benne, hogy a la-
kossági vélemények eljutnak a képvise-
lőkhöz, mint ahogy hozzám is eljutnak. 
Fogadóóráimon, az utcán megállítva és 
így tovább. Ha a kérdés arra irányult, 
hogy ezekből a képviselők mit tudnak 
hasznosítani, azt mondom a jó képviselő 
mindenképpen tud. 

A választási törvény miatt az a kontroll 
persze nem működik,' ami az egyes kép-
viselők visszahívását lehetővé tenné. Tu-
lajdonképpen ma csak „illegális" eszkö-
zök maradtak meg ilyen esetekben. Tudok 
olyanról, egy párt olyan nyilatkozatot íra-
tott alá a képviselőjével, hogy a bizalom 
megvonása esetén le kell mondania. Ilyen 
vagy ehhez hasonló lépések kivételével 
semmilyen más eszköz nincs egy képvi-
selő leváltására. Az biztos azonban, hogy 
a nyilvánosság - legyen az újság, tv vagy 
más média - nagyon nagy hatással lehet 
a képviselőkre és a város hangulatára. 

Nagy Imre 

Dr. Kerekül ístván: „Számomra 
mindenképpen hiány egy a váró-, éle-
tét alapvetően meghatározó, lobb évre 

sióló progrjm." 
(Krtlei András felvétele) 
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Soros vagy rendkívüli 

Hétfő  délután két óra. Kint 
fülledt  meleg, bent a közgyű-
lési teremben vihar előtti fe-
szültség. 

Több, mint egyórás vita ar-
ról, hogy miről is vitázzanak. 
A múltkori ülésen kompro-
misszumos javaslat született a 
9 képviselő által kezdeménye-
zett rendkívüli ülés kérdésé-
ben, és ez most nem kis za-
vart okozott. Az Ifjúsági  Ház 
ügye az írásbeli tájékoz-
tatóban a 4. napirendként sze-
repelt. Márpedig ez volt az a 
kérdés, amit a kezdeményező 
képviselők rendkívüli ülésen 
kívántak tárgyalni. A vita ak-
kor kezdődött, mikor Bogár 
Gáspár képviselő kérte, hogy 
a Szervezeti Működési Sza-
bályzat módosítását az Ifjúsá-
gi Ház ügye előtt tárgyalják. 
Innéttől aztán a képviselők sű-
rűn kezdték el forgatni  az 
SZMSZ-t. 

Ahány képviselő hozzászólt, 
szinte ugyanannyi értelmezé-
sét adta az idevonatkozó pa-
ragrafusoknak.  Végül meg-
egyeztek abban, hogy bár a 
szabályzat nem teljesen egyér-
telmű, de a rendkívüli ülés na-
pirendjét kiemelik a többi kö-
zül és egy rövid szünet után 
Rendkívüli Közgyűléssé ala-
kulnak át, ahol csak az Ifjú-
sági Ház ügyét tárgyalják ... 
vagy nem. 

Az utóbbi lehetőség vált va-
lóra. A szünet után az indít-
ványozók nevében Czotterné 
Ivády Zsuzsa felsorolta  azokat 
az érveket, melyek szerintük 
az egész ügy újratárgyalását 
indokolják. Az ügyrend sze-
rint ezután arról kellett sza-
vaznia a testületnek, hogy az 
indokok alapján szükségesnek 
tartják-e a kérdés tárgyalását. 
Képviselői indítvány, név sze-
rinti szavazás következett, 
ahol 14 nem ellenében 11 
igennel a testület elvetette az 
Ifjúsági  Ház ügyének újratár-
gyalását. 

Minden maradt hát a múlt-
kori döntés értelmében, ha 
csak újabb 8 képviselő nem 
indítványozza a kérdés rendkí-
vüli tárgyalását. 

telefon-Vég 

Nagykanizsán csak áz orszá-
gos gerinchálózat kiépülésekor 
lehet az új telefonközpontot 
üzembe helyezni. Erről az 
alapról kezdte tájékoztatóját 
Töllösi Péter, a Pécsi Távköz-

lési Igazgatóság vezetője. 
Folytatta aztán ott, hogy 
mindez csak 1993-ra valósul-
hat meg. Akkor azonban 
12.000 telefonvonal  bekötésé-
re lesz lehetőség. Persze nem 
egyszerre, hisz ehhez még a 
hálózatot is bővíteni kell(ene). 

A nagykanizsai telefonhely-
zet tehát az új központ meg-
építéséig akár katasztrofálisab-
bá is válhatna, ha addig vala-
mi ideiglenes megoldás nem 
történik. Töllösi Péter a testü-
let előtt arra tett ígéretet, 
hogy még a nyár folyamán 
(1991. július) üzembe helye-
zik a 640 vonalas kihelyezett 
központot. Ezeket a vonalakat 
főként  a nagyforgalmú  gazda-
sági egységek között kívánják 
szétosztani két ok miatt. Egy-
részt ezzel tehermentesítenék 
a jelenlegi (az országban leg-
régebb óta üzemben lévő) te-
lefonközpontot.  Másrészt, mi-
vel a belépő 640 vonal a zala-
egerszegi központhoz csatla-
kozik (egerszegi szám, körzet-
szám), a kanizsai számokat 
csak a körzetszám tárcsázása 
után lehet hívni, ez pedig la-
kossági vonalak esetében nem 
praktikus. Röviden ennyi volt 
a Távközlési Vállalat tájékoz-
tatójában. Ezután a képviselői 
kérdések következtek, azaz zá-
poroztak, mint a hirtelen jött 
nyári zivatar. A képviselők 
szinte minden részletre kíván-
csiak voltak, egy kimerítő vá-
lasztás után akár hírközlési 
szakmunkásvizsgát is tehettek 
volna. Töllösi Péter és kollé-
gái válaszai azonban ettől a 
lehetőségtől elütötték a képvi-
selőket. Igaz, minden kérdésre 
válaszoltak, de a beterjesztett 
írásbeli tájékoztatóhoz képest 
nem túl sok új információval 
szolgáltak. 

Kanizsa tehát vár és re-
ménykedik, hogy a monopol 
helyzetben levő Távközlési 
Vállalat betartja - most már 
nyilvános - ígéretetit. 

Végeredmények 

- A 9 képviselő által kez-
deményezett rendkívüli ülés 
napirendjét a testület leszavaz-
ta, így az Ifjúsági  Ház ügyé-
nek negyedszeri tárgyalására 
nem került sor. 

- Beiktatták Kovács János 
képviselőt, aki a kiskanizsai 
választókörzetből a KDNP és 
az MDF támogatásával jutott 
be, kétfordulós  választáson. 

- Elfogadták  a polgármeste-
ri tájékoztatót. 

- Tudomásul vették a Táv-

közlési Vállalat tájékoztatóját 
a kanizsai telefonhelyzet  fej-
lesztéséről. 

- Döntöttek a GESZ és a 
GAMESZ összevonásáról, és a 
GESZ eddigi vezetőjét, Lő-
rincz Lászlónét bízták meg az 
átszervezés vezetésével. 

- Módosították a Szervezeti 
Működési Szabályzatot. Ez-
után 8 képviselő igenlő szava-
zata elég ahhoz, hogy az adott 
kérdésben név szerinti szava-
zást tartsanak. 

- 1991. október 23-ig az Er-
zsébet téren álló emlékműről 
lekerül a szobor. Ugyaneddig 
eltávolítják a Városházán lévő 
városcímert is. A munkálatok 
végéig pedig kidolgozzák az 
obeliszk eltávolításának, az 
egész tér átalakításának me-
netrendjét. 

- Az Erzsébet tér átalakítá-
sának támogatására alapítvány 
létrehozását kezdeményezték a 
képviselők, akik induláskép-
pen egyhavi tiszteletdíjukat is 
felajánlották. 

- Nagykanizsa csatlakozott 
a Megyei Jogú Városok Szö-
vetségéhez. 

- A testület elfogadta  a 
Mindenki Sportpályáján lévő 
épület tetőtérbeépítéséről szó-
ló tájékoztatót. 

- A közgyűlés kimondta, 
hogy a várhatóan vállalkozá-
si pénzekből, a buszpályaud-
var mellett felépülő  új piac 
indulásától a régi piac meg-
szűnik. 

- A testület elfogadta  két, 
a város életét meghatározó 
program elkészítésének megin-
dítását. Az egyik a városban 
befektetni  kívánó vál-
lalkozóknak készül el 
októberig. A másik a 
város fejlesztésének 
hosszabb távú lehető-
ségeivel foglalkozik, 
és kidolgozására év 
végéig kerül sor. 

- A testület felkéri 
Tarnóczky Attila or-
szággyűlési képvise-
lőt, hogy interpellál-
jon a Vagyonügynök-
ség felé  a múlt évben 
veszteséges vállala-
toknál kifizetett  ma-
gas vezetői jutalmak 
ügyében. Ugyancsak 
a lapunkban megje-
lent 120 ezer forintos 
táppénz ügyében a 
testület felhívja  a 
Társadalombiztosítás 
figyelmét  az ilyen, az 
állampolgárokat irri-
táló jogszabályi ano-
máliákra. 

Az eredeti 
határozattervezet 
O^flgykflnizsa  Megyei  Jogú  'Vá-

ros Xpzgyúlése  elérkezettnek  lát-
ván az időt  - és  attól  a szán-
déktól  vezérelve,  hogy a kegyelet 
sértve  ne legyen,  az emlékek  pe-
dig  foglalják  el  a z &kft  megilleti 
helyet  - a kpvetkfzíkft  határoz-
ta: 

A város főterén  nyugvó kfito-
nák, hamvai - megfeleli  kegyelet-
tel  - vitessenek  a szovjet  hósi 
temetőbe. 

térre  nem illó  emlékműt  on-
nan távolítassák  el. 

Tlsókfnt  és azonnal az 1956 
után állított  szobor és a felirat 
vétessék  le, később  ugyancsak,  ke-
rüljön - a hamvakffil  együtt  — 
a temetőbe. 

A mögötte  található  ,obeliszk.' 
romboltassék  le. 

A csupasszá lett  helyre  idővel 
kerüljön  olyan disz,  melyre  büszkén 
és  kedvvel  nézhet  a város népe. 

A 'Városházán  található  idejét-
múlt  címer  szedessék  le és  vites-
sék  " Múzeumba,  helyére  kerüljön 
a város régi-új  címere. 

Mindez  a város és  az adakpzó 
városlakók  pénzén,  az ajánlkpzók 
munkájával  végeztettessék  el  egy 
éven  belül. 

íHogy  a szándék  valóra  váljék, 
a szükféges  intézkedések  pedig 
megtétessenekj  azért  a polgármes-
ter felel. 

ífogykflnizsa,  1991. június 24. 
Palotás Tibor 

önkormányzati képviselő 
Czupi Gyula 

önkormányzati képviselő 

Nekünk már vad jövőképünk 
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magyar 
Sziszifusz 
Az ókori görög mon-

dában Sziszifusz  az iste-
nek által arra ítéltetett, 
hogy a hegyoldalon gör-
gesse fel  maga előtt a 
követ, amely a csúcs 
előtt újra visszagurul. 

Mostanában kezd ki-
alakulni a monda mai 
változata. Sok-sok Szi-
szifusz  görgeti maga 
előtt a köveit, melyek 
aztán nem gurulnak 
vissza a csúcs előtt, ha-
nem a túloldalon legu-
rulva a társnak kell újra 
felgörgetni. 

Több okból is prakti-
kus, modern ez a megol-
dás. Mind a 29 görgető-
nek megadja a változa-
tosság érzését. Mindig 
más-más kövével kínlód-
hat. Jobb esetben azt is 
meg lehet tenni, hogy ki-
jelölik ki gurítsa fel  a 
másik kövét. Ez alkal-
mat ad arra, hogy a fá-
radtabbak pihenhesse-
nek a kisebb kövekkel, 
az erösebbek, vehemen-
sebbek pedig a nehéz kö-
vekkel próbálkozhatnak. 
Igaz, a lehetőség vissza-
élésekre Is alkalmat ad. 
A lustábbak, számítób-
bak megfelelő  helyezke-
déssel mindig megkeres-
hetik az apró kavicso-
kat, míg a bátortalanab-
bak véres verejtékben 
úszva kínlódhatnak. 

Modern ez a mondai 
változat, mert nem vég-
leges, lezárt, hanem több 
irányba fejleszthető. 
Többen összeköthetik 
köveiket és összefogva 
együtt tolhatják Tel a 
hegyre. Persze, ha ezt a 
köteget a másik oldalon 
csak egy Sziszifusz  kap-
ja, akkor annak annyi! 

Más a mai Szlszifu-
szok munkája, hisz bár-
mikor ki lehet szállni és 
különben is csak négy 
évre szól. Addig azonban 
még bizonyára sok-sok 
kő zúdúl a társak nya-
kába a túloldalon. 

Milyen munkakörbe került 
a Városi Tanács 

hét egykori osztályvezetője? 
Lapunk legutóbbi számaiban 

hatrészes sorozatban mutattuk 
be Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Polgármesteri Hivatalá-
nak új osztályvezetőit. 

Olvasóink közül bizonyára 
sokan kíváncsiak arra, hogy 
mi történt a hajdani Városi 
Tanácsnál, illetve átmenetileg 
az új hivatalnál 1991. április 
30-ig osztályvezetői munka-
körben tevékenykedett szemé-
lyekkel. 

A tájékoztatásra dr. Henczi 
Edit jegyzőt, a Polgármesteri 
Hivatal egyik vezetőjét kértük 
meg, aki készséggel nyilatko-
zott. 

- A korábbi 8 osztályveze-
tőből - a rangjában megma-
radt Karmazin József  mellett 
- az önkormányzattal történt 

előzetes konzultáció alapján, a 
polgármester úr döntése sze-
rint heten kerültek más beosz-
tásba, mégpedig betűrend sze-
rint: Bácsai Attiláné pénzügyi 
osztályvezetőből a Gazdasági 
Osztályon revizori csoportve-
zető, Gödinek László tervosz-
tályvezetőből a Településellá-
tási és Fejlesztési Osztályon 
városfejlesztési  főelőadó,  Ká-
polnás Zoltán ifjúsági-  és 
sportosztályvezetőből a Hu-
mán Osztályon sportcsoportve-
zető, Kovács Zoltán termelés-
ellátásfelügyeleti  osztályveze-
tőből a Gazdasági Osztályon 
vállalkozási csoportvezető, dr. 
Lukácsa Erzsébet igazgatási 
osztályvezetőből a Hatósági 
Osztályon általános igazgatási 
csoportvezető, dr. Nemesvári 

Márta egészségügyi osztály-
vezetőből a Humán Osztályon 
egészségügyi csoportvezető, 
Tüske Tibor művelődésügyi 
osztályvezetőből pedig a Hu-
mán Osztályon - egy évvel 
nyugállományba vonulása 
előtt - művelődési csoportve-
zető lett. Tehát mindenki ma-
radt a hivatalnál, ahol az érin-
tettek nagy tapasztalatára, be-
csületes munkájára igényt tar-
tunk - mondta. 

Érdekesség, hogy az alacso-
nyabb beosztásba került hét 
egykori osztályvezető közül 
Bácsai Attiláné és Gödinek 
László 1991. május 1-i új 
megbízatása óta tartós beteg-
állományban van... 

(tihanyi) 

Csak tekereg, csak tekereg és lassan minden 
romokban hever. 

A hétfői 
önkormányzati 

ülés 
szlogenje 

volt: 
ADDIG 

NYÚJTÓZ-
KODJ, 

AMÍG AZ 
ABROSZOD 

ÉR! 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 
Településellátási és Fejlesztési Osztálya 

NYILVÁNOS PÁLYAZATOT ÍR KI 
a nagykanizsai Zsinagóga (Fő út 6. szám) 
tetőbeázás megszüntetésének kivitelezésére. 

A pályázati  anyag térítésmentesen  átvehető  a Polgármesteri  Hivatal 
Településellátási  és  Fejlesztési  Osztályán 

(Nagykanizsa,  Erzsébet  tér  7.,  földszint  6-os szoba) 
munkanapokon 8 órától  12 óráig. 

A pályázatok benyújtásának határideje: 1991. július 10. 
A munkakezdés várható időpontja: 1991. július 15. 

Befejezési  határidő: 1991. augusztus 15. 
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Rockoperák 
Iváncsits Tamástól 

- II. János Pál pápának tetszett -
1989 őszén Dunántúl több városában, így Nagykanizsa 

mellett például Pécsett, Szombathelyen bemutatásra került 
egy kanizsai fiú,  Iváncsits Tamás Betlehem című keresz-
tény rockoperája. Még ugyanebben az évben a miiről ké-
szült stúdió és tv-felvétel  is. Az MTV Zenebutik című 
műsorában maga a szerző adhatott elő egy részletet a 
darabból. Aztán hosszú ideig nem hallhattunk semmit Ta-
mástól. Most két év után ismét új terveket sző..., hogy 
mik ezek, arról maga a szerző beszél: 

Magyarországot képviselték 
A kanizsai Fracilor 
a ROMFEST '91-en 

- A '89-es bemutatók sikerén felbuzdulva  megpróbáltam a 
darabommal kiadókhoz, lemezgyárakhoz eljutni. Sajnos azonban, 
ami úgy látszott, hogy közönségsiker, az nem feltétlen  puhította 
meg a magasabb helyen lévő emberek szívét. így volt az én 
esetemben is, bár jómagam közel 400 másolatot készítettem a 
stúdiófelvételből,  de a tűzhöz igazán közel nem juthattam. A 
kazetták viszont elfogytak.  A kanizsai VTV által készített vi-
deofelvételt  '90 decemberében elküldtem II. János Pál pápának 
is. A Szentatya titkára rövid időn belül küldte válaszát, mely 
tartalmazta a Szentatya köszönetét, illetve azt, hogy a darab 
nagy tetszést aratott, és hogy áldását adja rám és hozzátarto-
zóimra egyaránt. 

- 1991 nyarát írunk. 
- Jelenleg a Budapesti Kántorképző Tanfolyam  hallgatója va-

gyok, mely 4 éven át évenként 5 hetet tesz ki. Februártól Le-
tenyén kántorként dolgozom, így kerülhetett sor arra, hogy ide 
járhatok, s hogy itt tanulhatok. 

- Tanulsz, dolgozol, írsz? 
- Ebben a munkában pontosan az a szép, hogy mind a három 

dolgot egyszerre művelhetem. A tanfolyam  tantárgyai közé tar-
tozik a gregorián, a szolfézs,  zeneelmélet, zongora, harmónium 
és természetesen a hittan és liturgia, tehát olyan dolgok, amit 
mind a munkában, mind a „hobbiban" kamatoztatni tudok. A kán-
tormunka természetesen fontos  a hitem miatt, de a felsoroltak  egy-
ben lehetőséget adnak a tanulásra és a zenei továbbképzésre is. 

- Új darab? 
- Kétévi hallgatás után új mű bemutatására készülünk. Címe 

a Tékozló fiú.  Röviden annyit, hogy a stúdiófelvételek  elég 
előrehaladott állapota miatt talán ősszel színpadra léphetünk. A 
Betlehem útja a menedzselés hiánya miatt szakadt meg, az új 
darab sorsa talán nem ez lesz. A Tékozló fiú  - véleményem 
szerint - egy lépcsőfok  felfelé,  persze ezt majd a közönségnek 
kell eldöntenie. Remélem, hogy egy szövegileg és zeneileg tar-
talmas mű kerül majd a nézők elé. 

Hercz Gábor 

A Nagykanizsán működő 
Fracilor hagyományőrző ci-
gány együttes ismét hallatja 
hangját. 

Valószínű, igaz a mondás, 
hogy senki sem próféta  saját 
hazájában, mert Zala megyé-
ben kevésbé ismerik, de az or-
szág más területe már felfi-
gyelt rájuk, sőt kiléptek hatá-
rainkon túlra is. 

1991. június közepén Ma-
gyarországot képviselték a 
Cseh és Szlovák Köztár-
saságban megrendezett Nem-
zetközi Cigányfesztiválon.  A 
ROMFEST '91 StraZnice né-
ven megrendezett fesztiválon 
több neves cigányfolklór 
együttes vett részt, így a 
moszkvai, koltói (Románia) 
cigányegyüttes is. 

A siker nem maradt el, 
mintegy 10 ezer néző előtt be-
mutatott produkciót vastaps 
fogadta.  Nemkülönben az előt-
te történt menettáncot, melyet 
a város nagy tömege csodált 
meg. 

Meg kell említenem, hogy 
ez alkalomból a polgármester 
átnyújtotta a város kulcsát a 
helyi cigány vezetőnek, Milán 
Séuka-nak. 

A nagyon szép környezet-
ben megrendezett fesztivál 
méltó színteret adott az euró-
pai cigány művészeknek. 

Nagykanizsa büszke lehet az 
együttesére, hisz a további 
meghívások jelzik, hogy mél-
tón képviselték hazánkat és 
szűkebb pátriánkat. 

Orsós Ferenc 

Az SZDSZ Liberális klubjának vendége volt péntek dél-
után Tellér Gyula szociológus. A társadalmi elit szerepé-
ről, mai politikai helyzetünkben betöltött szerepéről be-

szélt a résztvevőknek, 
(Erdei András felvétele) 

Az Agrárszövetség Zala Megyei Szervezete nagygyűlést 
szervezett péntek délután a HSMK nagytermében. Képün-
kön Nagy Tamás országos elnök beszél a gyűlés résztve-

vőinek. 
(Erdei András felvétele) 



Külön utak 
a társadalombiztosításban 

Csehák Judit 
az MSZP véleményét mondta el Kanizsán 
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a zalai polgármesterek 
a Déli Autópálya Kft. 

(Co-Nexus Kft.)  ajánlataira? 
Lassan teljesen termé-

szetessé válik, hogy az or-
szágban működő pártok veze-
tői álláspontjaikat megismer-
tetni, ahhoz támogatást kérve 
sorra látogatják meg a vidék 
településeit. 

A múlt hét csütörtökjén a 
kanizsai MSZP szervezet ven-
dége volt Csehák Judit pártel-
nökségi tag, országgyűlési 
képviselő. 

Programja a HSMK-ban 
kezdődött, ahol az MSZP 
egészségügyi, szociális elkép-
zeléseiről adott tájékoztatást a 
nem túl nagy számban össze-
gyűlt egészségügyi dolgozók-
nak. 

A délután fél  ötkor kezdődő 
lakossági fórumra,  az MSZP 
Zrínyi utcai helyiségébe már 
közel 80-an jöttek el. Beveze-
tőjében Csehák Judit elmond-
ta, hogy a mai válságos hely-
zetből a kiutat az MSZP csak 
a szociális kérdések előtérbe 
helyezésével tudja elképzelni. 
Csak egy jól szervezett szo-
ciális rendszer, erős társada-
lombiztosítás és stabil egész-
ségügy mellett lehet elképzel-
ni a piacgazdaság kiépítését. 

Az előadó részletesebben 
szólt a társadalombiztosítás -
ezen belül a nyugdíjrendszer 
és az egészségügyi ellátás -
várható irányairól. Az MSZP 
az alapgondolatok szintjén 
egyetért a jelenlegi koalíció 
átalakítási terveivel, de a meg-
valósításban annál több a kü-
lönbözőség. Bizonyos, hogy 
létre kell hozni egy, a költ-
ségvetéstől független  társada-
lombiztosítási önkormányza-
tot, mely egyedül csak a par-
lamentnek lenne alárendelve. 
Ez azonban nem jelentheti azt, 
hogy csak a befizetett  járulé-
kokból kelljen gazdálkodnia, 
szükséges az állami költségve-
tési támogatás is. A társada-
lombiztosításon belül tisztázat-
lan a munkavállalói érdekkép-
viselet kérdése. Ez ügyben az 
MSZP a szakszervezetekkel 
kíván szövetséget kötni, támo-
gatást szerezni. 

Az egész társadalom-
biztosítási átalakításnak alap-
kérdése, hogy az ellenzéki 
pártoknak sikerül-e elérni a 

törvény 2/3-ossá tételét. Véle-
ményük szerint ugyanis, mint 
a társadalombiztosítási önkor-
mányzatról szóló törvény, ha-
sonlóan a többi önkormányza-
tokra vonatkozó jogszabály 
megalkotásához, a képviselők 
2/3-ának egyetértése szüksé-
ges. Ezért is fordul  az MSZP 
az Alkotmánybírósághoz elő-
zetes normakontrollért. 

Csehák Judit elmondta még, 
nem elképzelhetetlen az, hogy 
a várhatóan az ősszel a parla-
ment elé kerülő társada-
lombiztosítási törvény tárgya-
lásában a három ellenzéki párt 
egységesen lép fel.  Ez minden-
esetre teljesen új elem lenne 
a magyar parlament munkájá-
ban. 

A tájékoztató után a képvi-
selőnő a résztvevők kérdéseire 
válaszolt, igaz az idő elég 
szűkreszabott volt, hiszen 6 
órakor újabb program kezdő-
dött a HSMK előtt. A kanizsai 
MSZP szervezte júniálison va-
ló részvétellel ért véget Cse-
hák Judit látogatása. 

Nagy Imre 

Erről vitatkoztak a termé-
szetvédelmi NGO-k (enzsio) 
képviselői a hétvégén Buda-
pesten. A résztvevők között 
ott találhattuk a Közlekedési 
Minisztérium szakembereit -
Káinoki Kis Sándor helyettes 
államtitkár vezetésével - , a 
Déli Autópálya Kft.  vezetőit, 
a Környezetvédelmi Miniszté-
rium Kabinetiroda vezetőjét, a 
Társadalmi Egyeztető Tanács-
ba delegált 57 NGO képvise-
lőjét és ' meghívottként az 51 
szervezet képviselőit. A vitá-
ban az NGO képviselői kér-
déseket intéztek a Co-Nexus 
vezetőihez. Milyen támoga-
tásból teremtik elő a megépí-
tés költségeit? Miből fizetik 
a hatástanulmányokat készítő 
szakembereket? E sorok írója 
azt firtatta:  ki készítette a 
Kis-Balaton ökológiai, zalai 
területeket érintő hatástanul-
mányát? (Választ nem ka-
pott, mint ahogy a termé-
szetvédelmi területekért ag-
gódó NGO-sok sem, vagy az 

adott választ nem fogadták 
el.) 

Kérdések sorozatára kellett 
válaszolni Káinoki Sándor he-
lyettes államtitkárnak is, aki a 
válaszában kifejtette  a tárca 
10 éves tervét, hazánk vasút-
jainak, közútjainak, víziútjai-
nak, fejlesztésének  várható 
alakulását. Kérdésekre adott 
válaszait nagy taps közepette 
fogadták  el a küldöttek. 

Az ezt követő több órás 
szócsatában fejtették  ki véle-
ményüket az NGO képviselői, 
és adtak nemtetszésüknek han-
got azért, mert ugyan 150 ön-
kormányzatot „bepaliztak", de 
nagyon sok nem kötött szer-
ződést, és nem járult hozzá 
100 eFt-tal a haszon reményé-
ben a még a kormány részéről 
sem támogatott „üzlethez". 
„Nagyon jó a sajtója a Déli 
autópálya ügyének." - volt a 
válasz. Viszont a sajtóban 
nem jelenhetnek meg a veszé-
lyekre felhívó  cikkek, a füg-
getlen nyugati szakértőink ál-
tal szolgáltatott adatok stb. Pél-
dául, ha a kormány garanciát 
vállalna, hány ezer forinttal 
apasztaná meg minden magyar 
család pénztárcáját az építkezés. 
Most nem beszélünk arról a 
kárról, amelyet a zalai termé-
szet növény- és állatvilágát ér-
né, és milyen egészségügyi ve-
szélyekkel kellene számolni. 

A jelenlevők záró nyilatko-
zatukban úgy foglaltak  állást, 
hogy nem támogatják a kon-
cepciót, és javasolják a kör-
nyezetvédelmi miniszternek is, 
hogy az Országgyűlésben is 
így foglaljon  állást. A tiltako-
zás szövegét megbízottunk el-
juttatta a Magyar Távirati Iro-
dának. (A vitát megtekinthetik 
a tv jövő heti műsorában.) 

Polgármesterek, képviselők! 
E cikk olvasása után is egyet-
értenek a Déli Autópálya meg-
építésével? 

Böcskei Géza 
Zöld Föld munkatársa * 

NGO = Európai Természet-
védők Szövetsége 

- Tudja kolléga, én már nagyon unom, hogy mttcsont-
tal etetnek! 



ROTARY ROTARY KFT. = 
FÚRÁS 

ROTARY 

FÚRÁSI 
KFT 

FURAS/ 
KFT 

Tisztelettel értesítjük régi és jövőbeni ügyfeleinket, 
hogy 1990. július 1-én megalakult a 

ROTARY FÚRÁSI KFT., 
Nagykanizsa. 

Társaságunkat a Kőolaj- és Földgázbányászati Vállalat 
(KFV) 

teljes fúrási  személyi és eszközállományából alapította 
az egyszemélyi tulajdonos, 

az Országos Kőolaj- és Gázipari Tröszt (OKGT) 
- 1250 fős  szakembergárdával 
- 2,4 milliárd forint  alaptőkével. 

Fő tevékenységi körünk: 
Olajkutak, gázkutak, termálvízkutak, 
vízkutak fúrása,  kiképzése, javítása. 

Fontos jellemzőink: 
- magas fokú  szaktudás 
- alapos hazai és külföldi  tapasztalat 

(Irak, Ausztria, Líbia) 
- modern technika és technológia 
- megbízhatóság, jó referenciák 
- rugalmasság és kedvező árak 

Címünk: 
ROTARY 

FURASI 
KFT 

H-8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 22. 
Pf.:  351. 
Tel.: (93) 13-140, 13-040/15-57 
Telex: (93) 12-719 
Fax: (93) 14-266 

ROTARY 

FÚRÁSI 
KFT 
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Zsigmondys" diák lett 
a legjobb vegyész 

A 23. Országos Szakmai 
Tanulmányi Versenyt váro-
sunkban rendezték idén ta-
vasszal a Cserháti Szakkö-
zépiskolában. A kanizsai diá-
kok számos Jó helyezést ér-
tek el a különböző szaktár-
gyakban. Legjobban Kaczor 
Zsolt,  a Zslgmondy-Winkler 
Műszaki Középiskola ötöd-
éves tanulója szerepelt, aki a 
vegyészek között a 4. helyen 
végzett 22 induló közül. A 
közelmúltban egy nemzetkö-
zi tanulmányi verseny hazai 
selejtezőjén még „rátett egy 
lapáttal", és első lett. Három 
társával együtt Magyarorszá-
got fogja  képviselni szeptem-
ber végén Stuttgartban, ahol 
6 ország legjobb vegyésztanu-
lói mérik össze tudásukat. 

- Az OSZTV-n  elért  helye-
zésed  alapján technikusi  képe-
sítő  vizsgát nem kellett  tenned 
- jelest  kaptál  s felvettek 
az egyetemre.  Azt mondod, 
mint a fociszurkolók,  mikor 
csapatuk  már 5-0-ra vezet, 
hogy „Még,  még, még, ennyi 
nem elég!"? 

- Nem egészen, hiszen fá-
rasztó volt a tanulás, a tanul-
mányi verseny, a felkészülés, 
de adva volt ez a lehetőség 
is, hát megpróbáltam. Sikerült. 
Ötödik éven többet lehettünk 
a laboratóriumban, s gyakorla-
ti ismereteimet tovább fej-
leszthettem, alaposabbá tehet-
tem. 

- Az „EB selejtezőn"  mi-
lyen feladatokat  kellett  megol-
dani? 

- Az ország 13 iskolájából 
voltunk ott, főleg  ötödévesek. 
Műszeres analízis és mennyi-
ségi meghatározás, titrálás 
volt a feladat.  Arra nem szá-
mítottam, hogy első leszek, de 
kijött a lépés, talán egy kis 
szerencsém is volt. 

- Mindig  is vegyész szeret-
tél  volna lenni? 

- Azt nem mondom, hogy 
már óvodás koromban is ez 
volt az életcélom. Nyolcadik-
ban döntöttem úgy, hogy ezt 
a pályát választom. Akkor 
még Zalaegerszegen laktam, s 
mivel ott nincs ilyen jellegű 
középiskola, így jöttem Kani-
zsára. A vegyészet igazi sze-
retete harmadikos koromban 
kezdődött, amikor többet 
kezdtünk foglalkozni  a szak-
tantárgyakkal. Kedvenc terüle-
tem egyébként a szerves ké-
mia és a laboratóriumi méré-
sek, kísérletek. 

- Hogyan  készülsz  a német-
országi versenyre? Azt is meg 
szeretnéd  nyerni? 

- Most egy kicsit lazítok, el-
megyek dolgozni valahová, 
hogy egy kis pénzt gyűjtsek. 
Közben foglalkozom  a német 
tudásom tökéletesítésével is. A 
verseny előtt lesz lehetőség egy 
kis laboratóriumi „edzésre" az 
iskolában. Nem elsődleges cé-
lom a nyerés, szeretnék jól 
helytállni. Mindig olyan célt 
próbálok magam elé tűzni, amit 
el tudok érni. Majd meglátjuk. 
Inkább az egyetemen „hajtok", 
hogy jó vegyészmérnök legyen 
belőlem. 

*  *  * 

Csőgörné Kenese Mária 
volt Kaczor Zsolt egyik fel-
készítő tanára. 

- Mindjárt  észrevette,  hogy 
különösen  fogékony  tanítványa 
a vegyészet,  a laboratóriumi 
munka irányt? 

- Én harmadikos kora óta 
tanítottam Zsoltot vegyipari 
géptanra, majd vegyipari tech-
nológiára. Az első számonké-
rések során kederült, hogy jó 
érzéke van a szakmai tárgyak-
hoz. Már tavaly az iskolai ta-
nulmányi versenyen 2. helye-
zést ért el, s ha jobb jegyei 
vannak humán tárgyakból, va-
lószínű bekerül az elődöntőbe. 
Most ötödévesen kis előnnyel 
rendelkezett, mivel az értéke-
lésnél a negyedikesekkel egy 
kalap  alá vették őket. A bu-
dapesti versenyen viszont már 
ez nem volt, így első helye 

nagyon értékes 1 Termé-
szetesen büszkék vagyunk rá, 
hogy iskolánk diákja volt. 

- Mivel  járul még hozzá az 
intézmény, hogy a nemzetközi 
versenyen is sikerrel  szerepel-
jen? 

- Zsolt már eddig is tanult 
németet, de hogy még keve-
sebb nyelvi gondjai legyenek, 
mintegy jutalmul az iskola költ-
ségén elmehet nyáron egy in-
tenzív nyelvtanfolyamra.  Szep-
temberben pedig biztosítjuk a 
felkészülési  lehetőséget a labo-
ratóriumban. Állami segítséget 
is kap, ugyanis közvetlenül a 
verseny előtt még egyhetes fel-
készülésen vesz részt társaival 
együtt a budapesti Petrik Lajos 
Vegyipari Szakközépiskolában. 
Remélhetőleg mindezek hozzá-
járulnak a sikeres szerepléshez, 
de eddigi teljessítménye is pél-
daadó. 

Bacskay Zoltán 

KANIZSAIAK! Örüljünk és ünnepeljünk együtt! 
Elérkezett a régvárt pillanat, az idegen csapatok távoztával 

magunk közt maradtunk hazánkban. 
Ennek örömére alakuljon a zene, a tánc, a felszabadultan 

ünneplők városává Kanizsa! 
Reméljük mindenki rátalál a neki leginkább kedves formára: 
az utcán zenélnek, 
az utcán táncolnak és énekelnek. 
Ezért kérünk minden profi,  amatőr, kontár, lakodalmas, ci-

gány, komoly, beat, jazz stb. zenészt, tamburást, tangóhar-
monikást, kintornást, asszonykórust - és a népzenészeket, tán-
cosaikkal együtt - , hogy június 30-án legyenek az utcákon, 
a tereken. Jelentkezni: Nagykanizsa, Ady út 1. Tel.: 11-546. 

A fő  program a Károlyi kertben lesz (a mozinál) egész 
délután, 19 órától pedig hálaadó istentiszteletet celebrálnak 
az országzászlónál. 

Laboratóriu-
mi gyakor-
lat. Kaczor 
Zsolt és fel-
készítő taná-
ra, Csőgörné 

Kenese 
Mária. 

(A szerző 
felvétele) 
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A főszezon  előtt... 
A gyenge évkezdés után jó folytatást 

remélnek a ZÖLDÉRT kanizsai 
kirendeltségén 

A zalaegerszegi központú 
Zala megyei ZÖLDÉRT Vál-
lalat öt kirendeltsége közül az 
egyik legjobban működő a 
nagykanizsai. Miklósfa  határá-
ban lévő telephelyen Nagy 
Zoltán öt éve az első számú 
irányító, akivel a működésről 
beszélgettünk. 

HÁROM ÜZEMAG 
- A vállalat  tevékenységi 

köre  az áruk  termeltetésére, 
felvásárlására  és értékesítésé-
re irányul, a külföldi  és hazai 
piacok, a lakosság  ellátása  ér-
dekében.  A Tárház  utcai telep-
ről  1988-ban ideköltözött  ki-
rendeltségünknél  három üzem-
ág van: a hűtőházhoz  kapcso-
lódó  felvásárlás,  az aszalóval 
összefüggő  ipari üzem és a sa-
vanyúságokat  készítő  tartósító 
üzem. A felvásárlási  üzemág-
nál történik  az áruk  termelte-
tése, értékesítés-szervezése,  a 
lakosság  nagybani kiszolgálá-
sa; az ipari üzemben fő  tevé-
kenységi  körünk  aszalvátiyok 
és szárítmányok  gyártása  fő-
leg almából,  de  különböző 
gyógynövényekből,  bodza-

virágból,  fekete  ribizkéből  is. 
A Nyugat-Európában  kapós 
szárított  vadgesztenyéből  évi 
300 tonnát exportálunk.  A tar-
tósító  üzem kisebb volumeníl 
termelése  évről-évre  csökken. 
Gyakorlatilag  elsősorban  Bu-
dapestre  és a Balaton parti 
szállodákba  szállítunk  főleg 
uborkát  és más savanyúságo-
kat,  de  jut a helyi és környék-
beli boltokba  is - mondta be-
vezetőben. 

FŐ MUTATÓK 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala 

Településellátási és Fejlesztési 
Osztálya nyilvános tervezői 

ötletpályázatot ír ki 
kilenc lapostetős intézményének 

magastetőssé történő alakítására. 

A pályázati anyag térítésmentesen 
átvehető a Polgármesteri Hivatal 

Településellátási és Fejlesztési 
Osztályán 

(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 
földszint  6-os szoba) 

munkanapokon 
8 órától 12 óráig. 

A pályázatok benyújtási 
határideje: 

1991. augusztus 23. 

vásárlása jelenti.  A felvásár-
lási ár nagyon nyomott, amely 
a termelöket  sújtja. A rossz kö-
tődés  miatt a vártnál  gyengébb 
a cseresznye- és a meggyfelho-
zatal,  pedig  nyugaton - az ot-
tani tavaszi fagykárok  követ-
keztében  - nagy tételeket  tud-
nánk elhelyezni.  Újdonság  ná-
lunk,  hogy már az év elejétől 
beléptünk  a déligyümölcs  érté-
kesítők  szélesebb táborába, el-
fogadható  árakkal. 

PRIVATIZÁCIÓ 
Néhány adat az 1990. évi 

főbb  mutatókból: termelési ér-
tékük 180 millió, nyereségük 
- a magas költséghányad kö-
vetkeztében - 5,1 millió forint 
volt. Idén hasonló eredmé-
nyekre számítanak, annak el-
lenére, hogy az első félévben 
akadozott az értékesítés. Nem-
régiben jól jött egy csehszlo-
vák partner, amellyel sikerült 
sárgarépa- és gyökérfeleslegei-
ket elhelyezni, részben vörös-
hagyma ellenértékként. 

- A munka javát jelenleg  a 
bogyós gyümölcsök  - szamó-
ca, fekete  ribizke,  málna - fel-

A privatizáció a jelek sze-
rint a Zala megyei ZÖLDÉRT 
Vállalatot sem kerüli el. 

- Az már eldőlt,  hogy július 
1-én a vállalat  egyszemélyes 
kft.-vé  alakul  át, s ezért  az Ál-
lami Vagyonügynökség  egy 
francia  céget kért  fel  vállala-
tunk  teljes „átvilágítására".  A 
hó utolsó napjaiban alapos 
leltározások  lesznek,  amelyek 
természetesen  bennünket  is 
érintenek.  Az év második  felé-
ben töketársat  keresünk,  s 
kedvező  esetben előtérbe  ke-
rülhet  a részvénytársasággá 
való átalakulás.  Hogy  ez ben-
nünket  minként  érint majd,  azt 
most megmondani  nem tudom 
- vélekedett Nagy Zoltán. 

BOLTOK 
Beszélgetésünk során nem 

kerülhettük el a 7-es főközle-
kedési út belvárost elkerülő 
szakasza mentén tavaly szep-
temberben műszakilag átadott 
zöldség-gyümölcsbolt helyze-
tét. 

- A hiánypótlások  után -
novemberben - a boltot  üze-
meltető  vállalati  központ  úgy 
döntött,  hogy a környék  cse-
kély  lakossága  és a parkíro-
zóhely hiánya miatti várható 
alacsony forgalom  folytán 
nem nyitja ki  az üzletet.  Me-
gyei vezetőink  a boltot  meg-
próbálták  bérbe adni,  de  nem 
találtak  vállalkozót.  Megnyug-

tatásul  közölhetem,  hogy júli-
us 1-től  nyitva lesz az üzlet, 
ugyanis vegyes megoldással 
egy ABC és egy diszkont  bolt 
áll  majd  a vevők  rendelkezé-
sére. 

A városban egyébként  más-
hol is vannak a ZOLDERT-nek 
boltjai.  így  a Berzsenyi és He-
vesi utcákban  van egy-egy 
szerződéses  rendszerben  mű-
ködő  bolt.  A Fő  úti és a piaci 
vegyesboltok  személyügyei 
központi  irányítás  alatt  van-
nak, az ellátás  és az árképzés 
szempontjából  viszont hozzánk 
tartoznak. 

El kell  mondanom  ezúttal  is, 
hogy mi olyan zöldség-  és 
gyümölcsféléket  forgalmazunk, 
amelyek  a növényvédelmi  szol-
gálat  által  vizsgálva vannak. 
Nagy  hibának tartjuk,  hogy 
olyan intézmény, mint például 
a helyi kórház,  csak akkor  vá-
sárol nálunk,  ha máshol nem 
jut áruhoz. 

ERTEKESITESI 
FORMÁK 

A kirendeltség  export tevé-
kenysége  célszerűen  Ausztria, 
Svájc, Németország,  Hollan-
dia,  Franciaország,  Olaszor-
szág és_ Csehszlovákia  felé  irá-
nyul. Áruskálánk  szerteágazó, 
s olyan mezőgazdasági  termé-
keket  is forgalmazunk,  mint 
például  a repce, mustár, sár-
gaköles,  bab, sárgaborsó,  tök-
mag, dió,  vetőburgonya.  A ha-
zai értékesítés  a hűtőházban 
tárolt  „pufferkészletböl"  törté-
nik,  helybeli  árusítás  formájá-
ban, a közületek  és a lakosság 
részére egyaránt  nagykereske-
delmi  áron, bizonyos megsza-
bott alsó mennyiségi határok-
kal.  Minden  ősszel  különböző 
árengedményes  - például  al-
ma, burgonya - akciókat  szer-
vezünk. 

Látogatásunk végén a kiren-
deltségvezetővel körsétát tet-
tünk a telepen. Megtekintettük 
a hűtőházat, az ipari szárítót, 
a tartósító üzemet, a szociális 
épületet és a javítóműhelyt, 
amelyekben szemmel láthatóan 
„csendes" munka folyt. 

- Néhány  hét, hónap múlva 
lüktető  lesz itt  a munkatempó. 
Kár,  hogy nem később,  a fő-
szezonban látogattak  meg ben-
nünket  - mondta a búcsúzás-
kor Nagy Zoltán. 

Tihanyi István 

Kiszállítás 
előtt folyik 
az áruk 
mérlegelese. 

(Erdei 
András 

felvétele) 
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15 éves a zalai madarászmozgalom 

Másfél  évtized a zalai természetvédelemért 
Június végén árván maradnak a 

virágillatú tantermek. A ballagási 
csokrokról lehullott szirmokkal te-
lehintett padlón senki sem jár, 
üresek a padok, csak egy-egy be-
tévedt darázs ütődik zümmögve, 
makacsul az ablakhoz, szabadulni 
szeretne, s elröpülni a boldog gye-
reksereg után a kis-balatoni mada-
rász táborba. Jó dolga lenne, lop-
kodhatná a szabadon hagyott mé-
zes és lekváros üvegekből ked-
venc csemegéjét. 

E tábor gyűjti össze évről évre 
azokat a tehetséges emberpalántá-
kat, akik a XX. század termé-
szetvédelmét fogják  irányítani. A 
zalakarosi természetvédők is ide 
igyekeznek, ide várják Nagykani-
zsáról, Keszthelyről, Budapestről, 
Győrből az egyesületünkbe jelent-
kező természetvédőket. Ugyancsak 
idevárjuk Nagykanizsa-Zalakaros 
testvérvárosának, Puchheimnek 
madarászait, rovarászait, növénye-
seit. Bizonyára nagy élményben 
lesz része mindkét küldöttségnek. 
A puchheimiek e sorok írójával az 
országos partfal  madárkutatók tá-
borát is felkeresik  a Tisza partján, 
a Duna-Tisza-köze homokbányái-
ban. 

Motoroshajón (Busch-központ 
anyagi támogatásával jutottak hoz-
zá a nyíregyházi madarászok) a 

Tiszán végigjárták azokat a nagy 
telepeket, amelyek partifecskék-
nek, jégmadaraknak, gyurgyala-
goknak és egyéb társbérletben élő 
madaraknak adnak szálláshelyet. 
Ezt a kutatómunkát a szegedi ter-
mészetvédők hódmezővásárhelyi 
táborában folytatják  a testvérváros 
természetvédői. 

Mozgalmas a tábori élet. Min-
denki megtalálja az őt érdeklő 
programot. Kora reggeltől késő es-
tig segíthet az idősebb madará-
szoknak a hálóban elfogott  mada-
rak gyűrűző asztalhoz szállí-
tásában, figyelheti  a gyűrűzés 
munkáját. (Hulladék deszkaanya-
got a nagykanizsai Tüzép adott.) 
Részt vehet a madároduk készíté-
sében. Főiskolai tanársegéd irányí-
tásával botanizálhat, állatokat ha-
tározhat meg. Kirándulhat a világ 
legszebb geológiai képződményé-
be, a Tapolcai-medencébe. Gyö-
nyörködhet a magyar tengerben, 
és hűsítő, fodrozó  hullámaiban na-
ponta többször megmártózhat az 
idősebb madarászok felügyelete 
mellett. Ha megéhezett, ebédre 
felkeresheti  a fenékpusztai  lengyár 
konyháját és megkóstolhatja a sza-
kácsnéni házifőztjét.  Este vacsorá-
ra tábortűznél sütheti szalonnáját, 
rablóhusát és hallgathatja az idő-
sebb madarászok adomáit. A gaz-

Új műszer a madarászok segítségére. Az egerszegi MOM 
ajándéka a partfalban  fészkelő  madarak megfigyelésére 

alkalmas endoszkóp. 
(Erdei András felvétele) 

dag élmény, a jól végzett napi 
munka elálmosíthatja a kismagya-
rokat. Sanyi bácsi sátorba küldi 
őket, ahonnan rövid idő múlva 
szuszogás, horkolás, fogcsikorgás, 
hangos álmodás festi  alá a tábor 
csendjét. Kihunyt a tábortűz is. A 
hamupernyét pörgeti a parti szél. 
Alussza álmát a tábor. Holnap új-
ból kezdődik az élet, amely meg-
kezdődött 16 évvel ezelőtt Zalá-
ban. 

Köszönjük Neked Dedinszki Já-
nos bácsi, köszönjük Neked Sanyi 
Bácsi. Igyekszünk elvárásaitoknak 
megfelelni,  a XXI. századra szeret-
nénk jó szakemberként felkészülni. 

Böcskei Géza egyesületi elnök 
A Magyar Természetvédők Szö-

vetsége dél-nyugati enjiojának 
képviselője, az Országos Termé-
szetvédelmi Társadalmi Egyeztető 
Tanács tagja 

Rikkancsokat keresünk! 
'A nyári hónapokra lapunk nagykanizsai és zalakarosi terjesztésére 14 éven felüli  fiúkat  és lányokat rik-

kancsnak felveszünk,  kötetlen munkaidőben. Bérezés; jutalékos rendszerben. Jelentkezés: személyi igazolvány-
nyal és Írásos szülői engedéllyel az Almanach Kft.  Nagykanizsa, Csengery (Béke) út 27/a. sz. alatti központi 
irodájában, munkanapokon 7.30-12.00 óra között. 

Szexbomba a levelesládában 
Intim-e az intim? 

Felháborodott hangú telefonáló 
hívta a minap szerkesztőségünket. 
Nevét nem volt hajlandó elárulni, 
mindössze annyit, hogy a keleti vá-
rosrészben lakik, pontosabbalj a 
Zemplén Győző utcában. Mint 
mondta, több ház lakói egy kani-
zsai gmk szex-hirdetését találták le-
velesládáikban. Ha felnőttek  kezébe 
kerül, csak hagyján, de több helyütt 
a gyerekek vannak megbízva a pos-
tai küldemények kiszedésével. 
Amit, ahogyan a hirdetés tartalmaz 
- mellőzve minden intimitást - ép-
pen nem gyereknek való. Egyálta-
lán megengedhető-e ez a fajta  rek-
lámtevékenység, amely a jó ízlés 
határait ugyancsak túllépi? - kér-
dezte, és befejezésül  azt kérte, la-
punk járjon utána a történteknek. 

Utánajártunk. Zemplén Győző 
l/a. 10 emeletes lakóház, közel 70 
lakóval. A házmester segít, hogy 
hozzájussak ama bizonyos hirde-

téshez. A kanizsai Intim Genter 
Gmk Erotikus Ajándékok Üzleté-
nek 8 oldalas reklámja - ahogy 
magukat hirdetik - egyenesen a 
gyönyörök templomából. Megta-
lálható benne a társas és lársnél-
küli szex, a védekezés, az erotikus 
csodaszerek összes fegyvertára. 
Egy ki nem mondott „ez van" 
megjegyzéssel, kezemben a bom-
baként hatott szórólappal kopog-
tattam be, csak úgy találomra né-
hány családhoz: vajon mi az ő vé-
leményük, hogyan fogadták  a 
„meglepetést"? íme az érdeke-
sebbje, a sok közül: 

- Megújhodó  demokráciánk  hoz-
ta magával ezt a fajta  nyíltságot 
is. Nincs  ebben semmi, legfeljebb 
egy kis álszemérem a lakók  részé-
röl. 

- Összetéptük  és eldobtuk,  mi-
előtt  a gyerekek  kezébe  kerül.  Rá-
érnek  még ezzel foglalkozni. 

- Semmi kivetnivalót  nem talá-
lunk  abban, hogy a gyerekek  ilyes-
fajta  tájékoztatóhoz  is hozzájut-
nak. Ezzel  úgyis el vagyunk  ma-
radva.  Különben  is, a tévéből  is 
láthatnak,  amit akarnak. 

- Nem  értünk  egyet a reklám-
nak ezzel a módjával.  Akinek  ez 
kell,  úgyis megtalálja  a módját, 
hol és hogyan jusson hozzá. 

- A reklámozók  gondolhattak 
volna arra, hogy ez azért  nem kis-
gyerekeknek  való. A felvilágosítás-
nak is megvannak  a maga idejé-
ben alkalmazandó  szabályai. 

Az emeleteket járva az is kide-
rült, hogy sok családnál már meg 
sem tudták volna mutatni a szó-
rólapokat. Legtöbb helyen össze-
tépték és eldobták, a gyerekek, ha 
hozzájutottak bevitték az iskolába, 
az anyuka vagy apuka pedig ma-
gával vitte a munkahelyre, hadd 
lássák a kollégák is. 

Végül arra voltunk kíváncsiak, 
mit szól mindehhez az Intim Cen-
ter Gmk? 

- Véleményünk  szerint a kultu-
rált,  tudatos  szexualitás  nem a jó 

ízlésen  alapul.  Ami a propagandát 
illeti,  az változó.  Megértjük  a fel-
háborodott  hangú telefonálót,  vi-
szont sajnáljuk,  hogy felháborodá-
sával olyanok  kategóriájába  sorol-
ja magát, akik  nem a szexuális de-
mokrácia  elősegítésében  látják  a 
jövőt.  Bátran merjük  ajánlani, 
hogy forgassanak  több szexualitás-
sal foglalkozó  könyvet,  és derűlá-
tóbbak  lesznek  ezen a téren is. 
Ami a történteket  illeti:  hogy a 
családon  belül  kire  hárul a pos-
taláda  kiürítése,  mindenkinek 
egyéni dolga,  így  a felelősséget  is 
saját maga vállalja.  Az általunk 
kiadott  szórólapok  egy tudatos, 
kulturált  szexualitás  segéd-
eszközeit  próbálják  megismertetni 
mindenkivel.  Ezúttal  kérünk  elné-
zést az olyan egyénektől,  akik  sér-
tésnek  vették,  hogy számukra  el-
juttattuk  tájékoztatónkat. 

Hogy sikerült-e kielégítő vá-
laszt adni kedves telefonálónknak, 
nem tudjuk, de azt sem, vajon 
megengedett-e egy ilyen üzletág 
nyílt reklámhadjárata. 

Tóth Ferenc 
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KERESZTREJTVENY 

Magyarország felfedezői 
a hagyományőrzők 

' Könyvajánlat^ 
Dr. Szalai Klek 

Német  tesztek 
nyelvvizsgákra 

A teszteken kívül megvásá-
rolható mindkét nyelv szöveg-
értési és fogalmazási  feladatai 
a „B" típusú közép és felső-
fokú  nyelvvizsgához az 

ALMANACH 
Könyvesboltban! 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 

Több, mint egy éve új szer-
vezet jelentkezett a gyerekek 
világában. A szervezet teljes 
neve: Magyarország Felfede-
zői Hagyományőrző Szövet-
ség. 

Van egy szó, amely híven, 
pontosan fejezi  ki célunkat, s 
ez az: Örökség. 

Bárhol gyújtunk Magyaror-
szágon kicsi tábortüzet, a 
gyermeki fantázia  segítségével 
oda varázsolható a szülőföld 
szépsége, ezernyi érdekessége, 
a távolabbi haza regényt mon-
dó tájai, históriái, emlékei. 

Történelmünk hagyomány-
kincseire építjük fel  a szövet-
ség programját, s ez az egész 
gyermekkort képes átszőni, 
évről-évre új célokkal gazda-
gítani. 

A legkisebbek a 3-4. osztá-
lyos korúak, az „Árpád Népe" 
törzs tagjai, s őket 3 izgalmas 
nagy játékre hívjuk. Felvételi 
próbánk a Pro-Patria nevet 
kapta, s a szülőföldet  vará-
zsolja játékká-élménnyé. A 
szövetség jelszava és köszöné-
se: Pro-Patria, s rá a válasz: 
Hűséggel. 

La Rochefoucauld  (1613-1680) 
aforizmája  olvasható a vízszintes 
1. és a függőleges  14. sz. sorban. 

VÍZSZINTES: 1. A megfejtés 
első sora (zárt betűk: A. R. A. 
S.). 14. ...Rt. (BMW-kereskedés). 
15. Kegyetlen uralkodó. 16. Zenei 
hangok. 17. Franciaországi folyó. 
19. Olasz nagyváros. 20. Szovjet 
űrállomás. 22. Szippantás. 24. 
Ázsiai ország. 25. Innivaló. 27. 
Sárga színárnyalat. 29. A szélein 
zártl 30. Alávaló. 32. Ilyen üveg 
is van. 34. Bór, jód, hidrogén. 35. 
Űrmanó. 36. Romániai megye. 38. 
Ünnepélyes kijelentés, névelővel. 
40. Rábukkan. 41. Meghatározott 
napra. 42. Díszít. 44. Komor, né-
velővel. 45. Végtelen kép! 46. Ku-
bai politikus (Raul). 47. A tavalyi 
ralivilágbajnok (Carlos). 49. Fo-
rog. 51. Etap egynemű betűi. 53. 
Én egyedül. 55. Kedvesség, báj. 
57. Varrást végeztet. 60. Cannes-i 
könnyűzenei találkozó. 62. Alföldi 
sportegylet. 63. Angol-amerikai 
űrmérték. 65. Védenek. 67. Mint 
a vízsz. 16. sz. 68. Kártyázik. 70. 
Keresztülhaladó. 

FÜGGŐLEGES: 2. Vizet ad 
neki. 3. Szamos közepe! 4. Ko-
csonyás kozmetikai szer. 5. ...-un-
talan. 6. Rózsa jelzője. 7. Előho-
zakodik valamivel. 8. Névelő. 9. 
Sem betűi keverve. 10. Eső - an-
golul. 11. Munkát végeztet a ma-

A felvételi  próba után több 
kapu tárul ki a gyermekek 
előtt, hiszen szabadon választ-
hatnak pl. Várfelderítők,  Nép-
hagyományőrzők, stb. lehet-
nek. 

Örömmel adjuk hírűi, hogy 
1990. november 24-én Galga-
hévízen megalakult a népha-
gyományőrző tagozat, az „Ig-
ricek törzse". 

Szövetségünk törvényesen 
elfogadott,  bejegyzett függet-
len autonóm szervezet. 

Nagyszerű vezetőtársak áll-
tak a hagyományőrző zászlók 
alá, s nekik köszönhetően 
mindenütt megszületett a szö-
vetség helyi vonzereje, prog-
ramja. Sok helyen már kiala-
kították a szülőföld,  a haza 
felfedezésének  fokozatosan 
gazdaguló, bővülő útitérképét, 
és számos helyen alapítottak 
helyi hagyományokat, játéko-
kat, emlékversenyeket. Nincs 
mindenütt vár, csatahely, vad-
regényes táj, de mindenütt le-
het felfedezőutakat,  emlékuta-
kat, történelmi játékokat, küz-
dő versenyeket szervezni, s 

lomban. 12. Divatos diszkózene-
kar. 13. Területvédekezést alkal-
maz. 14. A megfejtés  befejező  so-
ra (zárt betűk: N. E. E.). 18. 
Ebben az időben. 21. Félig forral! 
23. Főzeléknövény. 26. Edény. 28. 
Ruhát felsegítő.  31. Félkegyelmű. 
33. Italsűrítmény. 34. Fővárosi 
sportegyesület. 37. Testrészem. 
39. József  Attila-díjas író (Lász-
ló). 40. Aromás ital. 41. Verejté-
kezve. 43. Éhezett. 44. Előtagként 
érrendszerrel kapcsolatosat jelent. 
45. Egészséges ital. 48. Ima betűi 
keverve. 50. Vizi állat. 52. Auszt-
ráliai város. 54. Isten ...! (felkiál-
tás). 56. Elpusztít. 58. Elnyújtott 
trombitahang. 59. Apró, élősködő 
rovar. 61. Papír... (bábuk anyaga). 
64. Lengyel légitársaság. 66. Pá-
ratlan közügy! 69. Azonos betűk. 
71. Kiejtett betű. 

Szirovicza Miklós 
Beküldendő La Rochefoucauld 

megállapítása 
Lapunk 24. számában megjelent 

keresztrejtvény helyes megfejtése: 
„Aki sohasem vonja vissza állí-
tását, jobban szereti önmagát az 
igazságnál." 

A sorsoláson Borsi Sándomé, 
Kiss Róbertné és Szabó Józsefné 
kanizsai olvasóink nyertek könyv-
jutalmat, amelyet a szerkesztősé-
günkben vehetnek át. 

dolgozni azért, hogy minden-
honnan el tudjanak egyszer in-
dulni a távolabbi hazába is a 
gyerekek. 

„Pro-Patria" pályázattal a 
kuruc szabadságharcok emlék-
helyeire a „Hős fiúk"  expedí-
ció nyomában a szabadságharc 
csatatereire, a „Pannónia." pá-
lyázattal a dunántúli várakba 
lehet eljutni. 

Minden évben megrendezés-
re kerül a várfelderítők  talál-
kozója, a történelmi várjáték, 
a 48-as gyermekhősök csatate-
reire szervezett expedíció. 

Célunk, hogy a magyar gye-
rekek játékkal, élmények so-
kaságával, önmagukat megmé-
rő próbák segítségével felfe-
dezzék hazájukat, nemzeti 
örökségüket, s váljanak már 
gyermekkorban hazafiakká. 

Ezt a nagy játékot ugyan-
csak magasztos cél kíséri: a 
barátság, a közösséghez tarto-
zás örömének, szépségének 
felfedezése. 

Sánta Aliz tanuló 
(Eszteregnye) 

ANGOL  TESZTEK  ÉS 
FOGALMA/ÁSOK 

4 ../R  TÍPUSÚ  KÖZÉP 
ÉS  FELSŐFOKÚ 

NY  El  A t IZSFÍÁKRA 
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Télen Jégre lépni tilos, nyáron meg fúródni. 
{Tóth Ferenc felvétele) 

. . . N E M 
V A G V O K 
E i . E C 
N E K E b ? 

D E I C E N ( M E C S D K . i s ! 

Országszerte egyre-másra is-
métlik meg az időközi választá-
sokat a részvétlenség miatt. Kis-
kanizsán sem történt ez más-

képp. Az első forduló  eredménytelensége után, a választási tör-
vény rendelkezései alapján akár két szavazat is elég lett volna, 
hogy a „befutó"  elfoglalja  helyét Nagykanizsa Megyei Jogú Vá-
ros Közgyűlésében. Nem egészen így történt, bár a szavazásra 
jogosult 2927 állampolgár közül csak 101-en járultak az urnák-
hoz. Akárhogy is számoljuk, ez összesen 3,45%-os részvétel. 

Rengeteg kérdés merül fel  ilyen esetekben - remélhetőleg a 
megválasztott képviselőben, a támogató pártokban is. 

Miért nem mennek el az állampolgárok, hogy megválasszák azt 
az embert, aki véleményüket tolmácsolni köteles a város vezeté-
sében? Nem lehet igazán ok a politikától való elfordulás,  hisz egy 
város irányítása, működtetése nem lehet politikai kérdés. 

Milyen háttérre támaszkodhat az a képviselő, akire a lehetséges 
háromezerből 52-en adták le szavazatukat? Ha feláll  a közgyűlésen 
és bármilyen kérdésben hozzászól, véleményével kiknek az érdekeit 
képviseli? 2875-en nem szavaztak bizalmat neki. Mit tud tenni, 
hogy mégis elfogadják  majd képviselőjüknek? 

Lehetne még sorolni a kérdéseket. Egy biztos, választóknak, 
választottaknak, pártoknak, érdekcsoportoknak minél hamarabb 
illene a kérdéseket megválaszolni, megoldást találni, nehogy a 
népképviselet újra formálissá  váljon. Ne történhessen meg az, 
mikor a népre hivatkozva hátranézünk, csak a nagy üres pusz-
taságot látjuk magunk mögött! 

na-lm 

52" a nép? (Be)Fürdésre nem alkalmas! 
Nagykanizsa egyik idegenforgalmilag  is számottevő neveze-

tessége a Csónakázó-tó, amely igazi felüdülést  nyújtó kikapcso-
lódási lehetősége a város lakóinak. Régi bánatunk, hogy vizét 
nem használhatjuk fürdésre,  mert annak idején nem erre a ké-
zenfekvő  célra hozták létre. Persze ezt senki sem veszi komo-
lyan, és egy-egy nyári hétvégén fürdőzők  százai, méginkább 
ezrei keresnek felüdülést  hűsítő hullámaiban. Legutóbb a csa-
ládommal jöttünk ki, hogy megnézzük a fafaragó  táborban al-
kotott játékokat, s meglepve tapasztaltam, hogy milyen sokan 
fürödtek  a vízben. Egy csomó kérdés cikázott át az agyamon, 
amire a választ is megpróbáltam megadni. A víz igen is alkal-
mas fürdőzésre,  mert ha nem, akkor ki, mikor és miért mondta 
ki a tiltó határozatot? Mit tesz a hatóság, hogy érvényt szerez-
zen a tiltásnak? Úgy láttam semmit. Egyáltalán ki a hatóság, 
akinek intézkedni kellene? Bár az alapvető kérdés inkább az, 
hogy mi mindent kellene tenni ahhoz, hogy a tó valóban al-
kalmas legyen fürdésre.  Nyilvános WC-ket telepíteni, a szemetet 
elszállítani, a füvet  rendszeresen nyírni, hogy csak a legelemibb 
követelményeket említsem. Mert ilyen belépő árak mellett igenis 
fürdenek  és fürödni  fognak  az emberek, mégpedig tömegével. 
Tehát ehhez a tényhez kellene valami módon alkalmazkodni, 
mert a jelenlegi helyzet senkinek sem jó. Talán a város igen 
tisztelt közgyűlése is foglalkozhatna  a témával, mert a mostani 
állapot hosszú távon tarthatatlan. A nyári szabadságolások idején 
méginkább várható, hogy egyre többen jönnek a strand helyett 
a tóhoz fürödni.  Mert mi már csak ilyenek vagyunk; az ingye-
nest választjuk a pénzért vehető helyett. Mert nem mindenkinek 
telik tengerparti nyaralásra, de sokaknak még a városi fürdő 
belépti díjai is túlontúl drágák. 

Én úgy hiszem, hogy a városnak megoldást kell találni erre 
a régóta felemás  állapotra, mert a végén újabb környezeti ka-
tasztrófa  következik be a tó élővilágában. 

A Csónakázó-tó mindannyiunk kincse, értékeivel jól kéne sá-
fárkodnunk,  mert fürdés  helyett könnyen befürödhetünk  vele. 

Nagy János 

Néhány jótanács 
kisvárosban közlekedőknek 

A kisebb városokban való közlekedésre alapvetően más vezetéstech-
nikai szabályok vonatkoznak, mint a nagyvárosokban. A Kanizsán való 
autózást össze sem lehet hasonlítani a budapesti forgalomban  való el-
igazodással. Bár mindkét helyen van úttest, kereszteződés, jelzőtábla, 
forgalmi  lámpa, azért a kettő nem ugyanaz. 

Nézzük néhány példán, mit kell tenni egy kisvárosban: 
1. Az úton közlekedve lehetőleg mindig mereven előre kell tekinte-

nünk. A jobbra-balra vagy netán a tükörbe tekintés csak megzavarhatja 
egyenletes, 30 km/óránál nem nagyobb haladási tempónkat. A tükrök 
használata nem ajánlatos, sőt jó lenne a balkáni országokban már ha-
gyományos tükör nélküli közlekedést bevezetni. Ez azért is praktikus 
lenne, hisz az elszaporodott rongálók nem tudnák az oldaltükröket fe-
szegetni. A mögöttünk haladókat sem zavarná a tükörben megcsillanó 
naplény. 

2. Kereszteződéshez érve, mindig csak addig guruljunk előre, hogv 
takarásban maradjunk. Így biztonságban vagyunk a jobbról vagy balról 
jövőkkel szemben. Az, hogy mi sem látjuk a közeledő autót, igazán 
elhanyagolható körülmény, vagy megáll, vagy nem. Elindulásnál is fo-
kozott koncentráció szükséges. Többször meg kell állni, míg a kanya-
rodást befejezzük,  mert így könnyedén megzavarhatjuk a többi autózót, 
ezzel pedig magunkat hozzuk előnyös helyzetbe. Minden tőlünk függ. 

3. Forgalmi lámpáknál az elindulás technikája nagyon lényeges. Pi-
ros-sárga fénynél  lassan, de alaposan nézzünk körül. Győződjünk meg 
arról, biztosan van-e mögöttünk valaki. Ezután a kuplung és a sebes-
ségváltókar megkeresése következik, természetesen mindez már zöld jel-
zésnél. Tegyük sebességbe a kocsit, majd lassan induljunk előre. Tevé-
kenységünk akkor hatásos, ha mindezt már a sárga jelzés felvillanásakor 
tesszük. Biztosak lehetünk abban, hogy több autó már nem tud átjutni. 
Így aztán újra egyedül maradunk az uton. 

4. Van még több egyéb lehetőségünk is, hogy kiharcoljuk magunknak 
az egyeduralmat. Ilyen a többsávos úton a belső sáv használata vagy 
az irányjelző állandó villogtatása, ködben, esőben a világítás be nem 
kapcsolása. 

Statisztikák bizonyítják, hogy a fenti  néhány vezetéstechnikai szabályt 
- igaz nem tudatosan - , de sokan alkalmazzuk. Ha a forgalom  arányához 
viszonyítjuk a balesetek számát, még az is kiderül, hogy a kisvárosi 
forgalom  veszélyesebb, mint a nagyváros. 

Autóvezetők! Csak így további Van még néhány felfedezetlen  ötlet! 
-ni 

EZT  A V A C A K O T 
K E L L OLVAS Ml . . . 
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NB l-es osztályozón 
a kanizsai lámpagyáriak 

Ma kezdődik Gödöllőn, az 
Agrártudományi Egyetem 
sportcsarnokában az NB l-es 
minősítő osztályozó, amelyen 
4-4 női és férfi  csapat küzd 
az élvonalbeli szereplésért, 
köztük a kanizsai sportot kép-
viselő Olajbányász SE női és 
a Tungsram SE férfi  csapata. 

Előző számunkban az olajo-
sok felkészüléséről,  esélyeiről 
adtunk tájékoztatást, most a 
Tungsram SE házatáján érdek-
lődtünk. 

- Sporttörténeti esemény 
előtt állunk, eljutottunk a kü-
szöbig, most már csak  az a 
feladat,  hogy a sakkozók után 
mi is nagyot alakítsunk  -
kezdte Pintér István, a Tungs-
ram kézilabdasport szakágve-
zetője, majd így folytatta:  -
Igazán csak most sajnálhatjuk 
a gyenge őszt, amikor oly sok 
pontot vesztettünk el. A hát-
rányt tulajdonképpen akkor 
szedtük össze, s ez sajnos 
megbosszulta magát. A tavaszi 
helytállásért viszont az új 
edzőnk, Jéki Zoltán és a csa-
pat minden elismerést megér-
demel. Az egész idényben, a 
lebonyolított 13 találkozón, 
egyet kivéve, nagyszerűen haj-
ráztak, a lehetséges 26 pont-
ból 24 pontot gyűjtöttek be. 
Sajnos, az óbudaiak nagy elő-
nyét csak csökkenteni tudtuk, 

s így ők simán besétáltak az 
NB I-be, mi pedig most kísé-
reljük meg azt, hogy első al-
kalommal élvonalbeli szerep-
lést biztosítsunk a férfi  kézi-
sportnak. A gyár, az egyesü-
let, a város, s a mi lelkes 
szurkoló seregünk erre rászol-
gálna. 

A ma kezdődő NB l-es osz-
tályozóra kedden utaztak el a 
kanizsaiak, akik az NB I B-s 
zárás után kaptak két nap pi-
henőt, majd azután megkezdő-
dött a felkészülés  az Olajbá-
nyász munkacsarnokban Jéki 
Zoltán edző irányításával. 

Az osztályozóig 14 speciális 
foglalkozásra  került sor, köz-
tük az utóbbi két napot a ver-
senyszínhelyen töltötték, ott 
gyakoroltak, ismerkedtek az 
ottani körülményekkel, no és 
mindezek mellett keményen 
dolgoztak. 

- Irtózatosan nagy a feladat, 
nagy a tét. Az NB I-ben 13. 
helyen végzett Szolnoki Olaj-
bányász és a 14. helyezett Du-
naújváros, no és a másik NB 
I B-s csapat is egyértelműen 
az 1-2. helyek valamelyikének 
a megszerzését tűzte ki cél-
ként. így vagyunk mi is, és 
ha eljutottunk idáig, akkor na-
gyon szeretnénk tovább lépni 
- vette át a szót Jéki Zoltán, 
majd így folytatta:  - Különö-

Az NB I gólkirálya: 
Mátyás Auguszta 

Az 1990/91. évi kézilabda 
NB I női mezőnyében nagy si-
kert ért el Mátyás Auguszta, 
az N. Olajbányász SE váloga-
tott kerettag játékosa, átlövő-
je. 

A kitűnő játékos már ősszel 
is tetemes előnnyel lett gólki-
rály a mesterlövészek táborá-
ban, aki tavasszal is parádés 
támadójátékot produkált. Vé-
gül is az elmúlt bajnoki évben 
hatalmas fölénnyel,  50(!) gó-
los előnnyel nyerte a gólkirá-
lyi címet, s teljesítményére 
ugyancsak felfigyeltek  a szak-
vezetők, egyesületek. így az-
tán könnyen előfordulhat, 
hogy az olajosok saját nevelé-

sű játékosa ősztől már egy 
másik NB l-es csapatot erősít. 

A gólgyáros Mátyás a baj-
nokságban összesen 248 gólt 
ért el, s ebből 80 gólt 7 mé-
teresből szerzett. Az élcsoport 
további sorrendje: Sulyok 
(Veszprém) 198 (93), Erdős 
(Bp. Spartacus) 176 (90), 
György (BHG SE) 173 (74), 
Szabó M. (Szeged) 169 (56), 
Szilágyi (DVSC) 163 (30), 
Hochrajter (Békéscsaba) 155 
(50), Kökény (Hargita FC) 
145 (36), Hesz (Herz-FTC) 
142 (77), Viglási (Bp. Sparta-
cus) 138 (24) gól. 
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Vágvölgyi 
a válogatott keretben 

A napokban Budapesten 
rendezték meg az úszók ser-
dülő országos bajnokságát, 
amelyen 30 egyesület mintegy 
250 versenyzője vett részt. A 
verseny egyben válogató is 
volt az egy hónap múlva sor-
rakerülő serdülő Európa-baj-
nokságra. 

A kanizsai Vízmű verseny-
zői közül többen sikeresen 
szerepeltek, de közülük is ki-
emelkedett Vágvölgyi Viktória 
és Holló Adrienn teljesítmé-
nye. Vágvölgyi Viktória 50 m 
és 100 m gyorson a 2. helyet 
szerezte meg, s ezzel egy 12 
éve fennálló  felnőtt  rekordot 
döntött meg. 

A csapat egyik erősségére, Krichenbaumra (képünkön lövé-
se útban a kapuba) nagy feladat  hárul a hét végi 

osztályozón. 
(Fotó: Erdei András) 

sen a Szolnok és a Dunaújvá-
ros a veszélyes ellenfél,  rájuk 
megkülönböztetett figyelmet 
kell fordítani,  de nyilvánva-
lóan mindegyik találkozóra 
odafigyelünk.  Mindenképpen 
kedvezőnek tartom, hogy mi 
egy sikersorozattal érkezünk 
az osztályozóra, a győzelmek 
összekovácsolták a csapatot. 
Nagy az elszántság, ám egé-
szen más az osztályozó légkö-
re és remélem nem lesznek za-
varó körülmények. Igaz, gon-
dot okoz, hogy néhány játéko-
sunk kisebb sérüléssel bajló-
dik, de bízom, hogy felépül-
nek, s a legjobb összeállítás-
ban tudunk szerepelni. 

A kanizsai játékosok mellett 
szól az is, hogy a fiúk  a ko-

rábbi időben a nagy csapatok 
ellen mindig felnőttek  a fel-
adathoz. A kupaküzdelmek so-
rán az NB l-es Tatabánya, Rá-
ba ETO, PMSC, vagy éppen 
a Debreceni Dózsa ellen ki-
emelkedő teljesítményre vol-
tak képesek, a csapat s a 
kulcsjátékosok nagyszerűen 
szerepeltek. Ennek a kedvező 
tapasztalatnak a folytatását 
várjuk a gödöllői osztályozón 
is, ahol a sikeres helytállást a 
következő kerettagoktól vár-
ják: Kálóczy és Bilicz (kapu-
sok), Szentes, Ojtó, Krichen-
baum, Tiba, Rodek, Kurusta, 
Pánczél, Becskei, Hungler, 
Szopori (mezőnyjátékosok). 
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A kanizsai kiválóság ezzel 

az eredményével bekerült az 
„A" válogatott keretbe, így 
hazánkat képviselheti az Euró-
pa Bajnokságon. 200 m gyor-
son is „A" döntős volt, akár-
csak 100 m háton a „B" dön-
tőben. Az előbbiben a 6., míg 
az utóbbiban az 5. helyet sze-
rezte meg. 

A kanizsaiak másik remény-
sége 200 m mellen a 3. helyen 
végzett, eredményével kis hí-
ján ő is bekerült az utazó ke-
retbe. További eredményei: 
„A" döntő: 5. 100 m mellen, 
„B" döntőn 50 m mellen 1. 
hely, míg 50 m pillangón a 4. 
helyen végzett. 

További eredmények: 
„B" döntő: Horváth Ágnes 

eredményei: 50 m pillangó 3., 
100 m pillangó 8., 400 m ve-
gyes 8. hely. 

Révész Tamás eredményei: 
50 m mell 1., 100 m mell 4., 
200 m mell 5., 50 m pillangó 
8. hely. 

A Vágvölgyi, Horváth Á., 
Révész K., Holló A. összeté-
telű váltó gyors, illetve ve-
gyesben egyaránt a 6. helyen 
végzett. 

- K -

SAKK 

Nemzetközi sakkfesztivál 
Nagykanizsán 

A Nagykanizsai Tungsam 
SE elnöksége, sakk szakosztá-
lya és a Városi Sakk-szövet-
ség rendezésében ma kezdődik 
városunkban az immár hagyo-
mányos nagy versenysorozat, 
a negyedik alkalommal sorra-
kerülő nemzetközi sakkfeszti-
vál. 

A mintegy 1 hónapos küz-
delemsorozatot az ideális fel-
tételeket biztosító Hevesi Sán-
dor Művelődési Központban 
bonyolítják le a nagy ügysze-
retettel munkálkodó kanizsai 
szervezők. 

A IV. Tungsram Kanizsa 
kupa ma ünnepélyes megnyi-
tóval kezdődik, melynek során 
nemzetközi nyílt versenyre ke-
rül sor. A 9 fordulós  svájci 
rendszerű nemzetközi érték-
szám és címszerző versenyen 
ismét népes mezőny gyűlt 
össze, köztük számos „erős" 
versenyző. A július 6-ig tartó 
nyílt versenyen minden nap 
l - l fordulót  bonyolítanak le, 
melynek több mint 100 ezer 
forint  a pénzdíja. 

A nemzetközi nyílt verseny 
után, július 7-én kezdődik két 
kategóriában a nemzetközi 
címszerző verseny, amely l ó -
ló résztvevős, körmérkőzéses 
rendszerű FIDE verseny. 

(bh) 

Megtorpanás a hajrában 
Az OB l-es csapatküzdelmek szünetében egyre inkább előtérbe 

kerülnek az egyéni versenyek, a különböző minősítő verseny-
sorozatok. 

Legutóbb Faragó Iván, a lámpagyáriak nemzetközi nagymes-
tere, a kanizsaiak első-táblás versenyzője vett részt egy rangos 
versenyen, a Számaik-Statisztika Elekes Dezső emlékversenyen, 
amely egyben FIDE VIII. kategóriájú nagymester verseny volt. 

A kitűnő sakkozó a 12 fős  mezőnyben remekül vette a kezdeti 
akadályokat, a várakozásnak megfelelően  szerepelt. A 7. forduló 
után még holtversenyben első helyen állt Naumkin (szovjet) nk. 
nagymesterrel, de azt követően megtorpant. Elvesztette ranga-
dóját a szovjet versenyző ellen, úgy, hogy nyert állást rontott, 
majd a zárófordulóban  is vesztett Stern (német) ellen, akinek 
a győzelem egyben nk. mesteri normát jelentett. 

A rangos versenyen Faragó Iván az 5. helyen végzett 6,5 
ponttal. 
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BÚVÁRÚSZÁS 

Bajnoki címek csúcsokkal 
Június 21-22-23-án Dunaújvárosban rendezték az Uszonyos 

és Búvárúszó Serdülő és Junior Országos Bajnokságot. A szín-
vonalas küzdelemben a bajnoki címek eldöntése mellett a tét a 
juniorok számára az Athéni Európa Bajnokság kiküldetési szint-
jének teljesítése is volt. Ennek megfelelően  kiélezett küzdelme-
ket, színvonalas versenyt és 21 új országos csúcsot láthatott a 
nagyszámú közönség. 

A Nagykanizsai Búvár Klub serdülő csapata kivette a részét 
a „csúcsgyártásban" és az egyesület fennállása  óta legeredmé-
nyesebb versenyét zárta. Országos csúccsal 2 bajnoki címet, 
három ezüstérmet és három bronzérmet sikerült szerezniük. 

A lányok közül Andri Gabriellát kell kiemelni, aki az első 
nap 800 m uszonyos úszásban bajnok lett, és ezzel megalapozta 
a csapat jó hangulatát. 

A fiúk  közül Csósza Lászlót kell kiemelnünk, aki egyéni 
számokban 2 ezüst és egy bronzérmet nyert és tagja volt a 
4 x 100-as bajnok váltónak is. A szép sikerek fejében  szólnunk 
kell a nehézségekről is, mint annyi sportegyesület, a Búvár 
Klub is anyagi nehézségekkel küzd, és csak a széles körű 
összefogásnak  volt köszönhető, hogy egyáltalán elindulhattak az 
OB-n. 

A felkészüléshez  anyagi támogatást nyújtott az Alkotmány 
Tsz és a Kanizsa Trend Kft.,  csak segítséget nyújtott a városi 
uszoda vezetősége és a zárás után az Aiidrejka iskola vezetősége 
biztosította az edzéslehetőséget a tanuszodában. A Polgármesteri 
Hivatal Úszó Szakszövetsége pedig az OB részvételi költségeit 
vállalta magára. 

Ez a ragyogó kanizsai sportsiker biztosította, hogy életképes 
az egyesület és Meiszterics László edző vezetésével eredményes 
szakmai munka folyik  az uszodában. 

A további működésükhöz a napokban hozták létre a Nagyka-
nizsa Búvársportjáért nevű alapítványt, melynek számlaszáma 
MHB 493-975437368. 

Ez úton is kérjük a sportszerető magánszemélyeket, vállalko-
zókat és vállalatokat, hogy anyagilag is segítsék ezt a lelkes 
csapatot. Kiérdemelték. 

Eredmények: 
Lányok: 800 m uszonyos úszás 1. Bajnok: Andri Gabriella 

9:13,02 új országos serdülő csúcs; 400 m uszonyos úszás 6. 
Hely: Andíri Gabriella 4:31,73; 4 x 100 m váltó (lány) 3. Hely: 
Nagykanizsa 4:03,18 Párta Zsuzsanna, Szabó Anita, Andrasek 
Juaít, Andri Gabriella. 

Fiúk: 200 m uszonyos úszás 2. hely: Csósza László 1:55,34; 
4. hely: Berkes Mihály 1:56,48; 800 m u. ú. 2. hely: Berkes 
Mihály 8:15,78; 5. hely: Bálint Máté 9:03,60; 400 m u. ú. 3. 
hely: Berkes Mihály 4:01,00; 5. hely: Csósza László 4:12,69; 
6. hely: Bálint Máté 4:21,47; 100 m u. ú. 3. hely: Csósza 
László 0:51,76; 5. hely: Berkes Mihály 0:54,73; 

25 m Búvárúszás 2. hely: Csósza László 9,6; 5. hely: Berkes 
Mihály 10,5; 6. hely: Bálint Máté 10,7; 

4 x 100 m u. ú. fiú  váltó: 1. Bajnok: Nagykanizsa 3:39,79 
új serdülő országos csúcs. Kiss Gábriel, Bálint Máté, Csósza 
László, Berkes Mihály 

TENISZ 
Egyéni versenyek 

a tenisz főszezonban 
A hétvégén Kaposvárott a 

„KASI" szervezésében egyéni 
versenyen kiválóan szerepel-
tek az új „tehetségjelöltek". 

Farkas Kornél gyermek I 
kategóriában ezüstérmet, Tálo-
si Dániel bronzérmet, gyermek 
II kategóriában ezüstérmet 
szerzett. Kertész Tibor gyer-
mek II kategóriában bronzér-
met, Nóvák Edit újonc és ser-
dülő lány kategóriában egya-
ránt I. helyezést szerzett. Az 
Agárdon rendezett II. osztályú 
nemzetközi felnőtt  versenyen 
pedig csehszlovák és magyar 
felnőtt  versenyzőket maga mö-
gé utasítva első helyezést ért 
el. 

V. Gy. 

A teniszkedvelők 
segítségére várnak 

A Nagykanizsai Olajbá-
nyász Tenisz Szakosztálya 
« már üzemelő 9 mellé az 
idén újabb négy páiya 
építését kezdte meg az ed-
dig használaton kívüli 
gyakorló faclpályán. 

Mivel a mai pénzszűke 
világban Ők sem rendel-
keznek hatalmas összegek-
kel, támogatók, önkéntes 
segítők után kellett nézni-
ük. A szakosztály próbál-
kozásai eddig sikeresek 
voltak, hiszen a Winkler-
Szakközépiskola diákjai 
és a honvédség tüzér osz-
tályának 1, ütege már uny-
nyi munkát végzett a pá-
lyák építésénél, hogy a 
két pálya alapja teljesen 
készen van és elkezdődött 
a fedőréteg  ieterftése  is. 

Nyáron azonban a szer-
vezők > a szünet miatt -
nem számíthatnak a diá-
kokra, más segítség után 
kell nézniük. 

Kérik tehát azokat, 
akik u város sportja érde-
kébea akár két kezük 
munkájával is hajlandók 
tenni, keressék a Vár úti 
sporttelepen Nóvák Bélát 
vagy Berkes Józsefet. 

10-12 púr dolgos kéz-
nek már csak 3-4 napi 
munka és a teniszezők 
máris birtokba vehetik a 
két új pályát! 

- n -
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Június  28. 

Lényegében egyidős  a magyarországi  antiszemitizmus a zsidó  ke-
reskedők  itteni megjelenésével.  Az első  viszály abból adódott,  hogy 
Salamon  király  felesége,  Judit  királyné  - német mintára - kétéven-
ként  új pénzt veretett,  de  az új érmék,  minősége  egyre gyengébb lett. 
Az a hír  járta egykpron,  hogy Judit  Hpjna-vidék}  zsidó  kereskedőket 
bízott  meg az újabb és újabb érmék,  előállításával,  s a pénzromlás 
nekik  köszönheti.  Ami tény, az tény; az érmek,  minősége  valóban 
folyamatosan  romlott,  tehát egyre kevesebb ezüstöt tartalmaztak,  De 
hogy ez királyi,  illetve  királynéi  intézkedésre  történt-e,  avagy valóban 
a pénzverők,  károsították,  meg az államot,  nem tudjuk, 

"És  még valami: .hogy ebben szerephez jutottak-e  a 0(fljna-vidékj 
zsidókj  és sor kfrült-e  alkalmilag  (Magyarországon  a pénzverés keres-
kedőknek  való bérbeadására,  ami a nyugati decentralizált  pénzverést 
jellemezte,  arra választ  adni  nem tudunk"  - állapította  meg kiváló 
történészünk,  Qyörffy  Qyörgy. Igaz,  művében 14 oldallal  kfsőbb  6 
is ellentmond  saját magának,  midőn  így  fogalmat:  .Mint  láttuk,  a 

zsidóság  közreműködésével  honosították,  meg Magyarországon  az évi 
pénzújítás  rendszerét,  de  ez vezetett  a csökkenő  értékű,  egyre silá-
nyabb új pénzek  veréséhez is.' 

Itt  nyilvánvaló tollhibáról  van szó, hiszen az első  variáns áll 
kpzelebb  a valósághoz,  tíogy  hogyan alakjdt  ki  & kpzépkprban  ha-
zánkfián  az antiszemitizmus!'  9la nem sértődik  mt3 idézett  munkfi 
írója,  hadd  fogalmazzon  a jelen sorok  szerzője  így:  elsősorban  toll-
hibákból.  Legendákból,  hallomásból  származó, hivatalosnak,  hitt té-
nyekből  és természetesen  abból is, hogy a zsidó  kereskedők,  szakmájuk 
megszállottjai,  s nemritkjín  rafinált,  ügyeskedő  emberek  is voltak,  'Lz 
utóbbi azonban még nem adott  volna okpt  a megtorló  intézkedésekre, 
de  egyfajta  .leleplezett'  pénzhamisítás  már igen. 

'Hím  véletlenül  teszi hát át szombatra a vásárnapot I.  Qéza: ezzel 
az intézkedéssel  a szombaton pihenőnapját  tartó  zsidó  kereskedő  alig-
ha nyerhet. Később  az Aranybulla  24. törvénycikke  kimondta,  hogy 
magas hivatalt  sem a zsidók,  sem az izmaeliták,  (mohamedánok)  nem 
viselhetnek, 

íHogy  e mohamedán  népcsoportot,  vagyis az izmaelitákat  miért te-
kintette  a közvélemény  már egykpron  is izraelitáknak,  nehéz megvá-
laszolni.  Annyi azonban bizonyos, hogy e kpr  királyi  tiltó  rendelke-
zései kpzül  jó néhány kizárólag  az izmaeliták,  ellen irányult.  Ve  nem 
tollhiba  okfin. 

(Qazda  István:  Xjirióziumok  ® magyar művelődés  történetéből. 
Kpssuth  %pnyvkiadó  1990) 

Műsorajánló 
Június 28. (péntek) 

A IV. Tungsram Kanizsa Ku-
pa Nemzetközi Nyílt Sakkver-
seny rajtja (július 21-ig tart) 
a HSMK színházi előcsarnoká-
ban. 

Június 30. (vasárnap) 

ÖRÖMÜNNEP a szovjet 
megszállás utolsó hivatalos 
napján: a délutáni órákban 
színes kultúr- és egyéb mű-
sor a Károlyi kertben, 19 
órakor pedig hálaadó isten-
tisztelet a Deák téri ország-
zászlónál. 
9.00 óra: a városi cserkész-
csapat eskütétele a Királyi 
Pál utcai-Sugár úti kápolná-
ban. 

Július 1. (hétfő) 

21 óra: A Bazár-udvari zenei 
estek keretében „Kabaré, 
örökzöld dallamok". Fellép-
nek: Kishonti Ildikó, Usztics 
Mátyás, Aradszky László. 

Július 4. (csütörtök) 

15 óra: Játékos vízi vetélkedő 
a városi strandon. 

VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Mozicsatorna: 

Július 1. (hétfő) 

Mozielőadások 18 és 20 órakor. 

VTV-csatorna: 

Július hó folyamán  - a közér-
dekű rovat napi állandó műso-
ra kivételével - szünetel. 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 16, 18 és 
20 óra. 
Június 28-július 1.: Jobb ma 
egy zsaru, mint holnap kettő 
(amerikai). 
Július 2-4.: Rendőrakadémia 
6. (amerikai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 
18.15 óra: 
Június 28-30.: Folytassa 
Angliában! (videó, angol). 
Július 1.: Csillagember (vi-
deó, amerikai sci-fi). 
Július 2-4.: Sheena, a dzsun-
gel királynője (videó, ameri-
kai). 
Erotikus filmek  20.15 órától, 
csak 18 éven felülieknek: 
Június 28-30.: A nagyobb a 
jobb (videó, német). 
Július 1-4.: Tiltott csábítás 
(videó, német). 
Matiné (gyermekeknek): 
Július 1—3.: Dzsungel könyve 
(videó). 
Július 4.: Gyémántvadászok 
(videó). 

Kertmozi: 
Június 28-án 19 órától: Tánc-
party. Közreműködik a Super-
nova Együttes. 
Mozielőadások kezdete: 21 
óra. 
Június 29-30.: Mint a villám 
(amerikai). 
Július 1-2.: Nicsak, ki be-
szél... mégl (amerikai). 
Július 3-4.: Halálra jelölve 
(amerikai). 

ZALAKAROSI 
KERTMOZI: 

Előadások kezdete: 21 óra. 
Június 28.: Keresztanya (ame-
rikai). 
Június 29-30.: Rocky V. 
(amerikai). 
Július 1-2.: Halálra jelölve 
(amerikai). 
Július 3-4.: Mint a villám 
(amerikai). 

r y 
Hirdetmény 

Tájékoztatjuk a lakos-
ságot, hogy a Közgyűlés 
49/1991. számú határo-
zata alapján megválto-
zott utcanevek táblái a 
közeljövőben kihelyezés-
re kerülnek. 

Jogszabály értelmében 
az utcanévtáblákat az 
utca kezdetén, végén, va-
lamint minden betorkol-
ló utcánál, mindkét olda-
lon, továbbá az egy ol-
dalról betorkolló utca 
tengelyében átellenes ol-
dalon is fel  kell szerelni. 

Kérjük az érintett In-
gatlanok tulajdonosalt, 
kezelőit vagy használóit, 
hogy a tábla elhelyezését 
és az ezzel kapcsolatos 
munkálatok elvégzését 
segítsék elő, vegyék tu-
domásul. 

Köszönjük segítő köz-
reműködésüket. 

NAGYKANIZSA 
MEGYEI JOGÚ 

VÁROS 
POLGÁRMESTERI 

HIVATAL 

Pontosítás 
R 

A múlt heti számunkban I 
megjelent „Köszönjük Ka- I 
nizsaiak" című cikkből a g 
szervezők közül kimaradt | 
dr. Dúll Gábor és Zolcsák | 
György neve. Az érintet- | 
tektől és az olvasóktól 
szíves elnézést kérünk. 

(A szerk.) 

Apróhirdetés 
KM-es TRABANT jó álla-
potban, olcsón eladó. Ér-
deklődni: KANIZSA szer-
kesztőségben, tel.: 12-305. 

Hatéves Trabant vagy ki-
lencéves Lada-combi eladó. 
Cím: Koczfán  Ferenc, 
Nagykanizsa, Hársfa  u. 1. 
Érd.: esti órákban. 

Gyékényes, Kossuth u. 23. 
alatt régi, falusi  ház, gaz-
dasági melléképületekkel, 
közel a tsz-horgásztóhoz el-
adó. Érdeklődni: Gyéké-
nyes, Hunyadi u. 15. Esti 
órákban. 


